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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Πλήρης χαρτογράφηση των αρχαιοτήτων στη Ρήνεια 
Μαγευτική, μυστηριώδης και μη επισκέψιμη, η Ρήνεια είναι ένα κυκλαδίτικο νησί στη σκιά της Δή-
λου, τόπος με ιδιόρρυθμη ιστορία στην αρχαιότητα και άγνωστη για τους περισσότερους από εμάς.
Και όμως, έχει ιδιαίτερη σημασία γιατί είναι ένα κομμάτι της αρχαίας Δήλου, που συνδυάζει μοναδι-
κά σπουδαίες αρχαιότητες σε ένα αλώβητο αρχαιολογικό τοπίο. Ζωή, σελ. 1

ΜΟΥΣΙΚΗ

Το «Μουσικό Χωριό» στον Κάτω Δρυ θα διεξαχθεί κανονικά
Ο Ανδρέας Τραχωνίτης και ο Λευτέρης Μουμτζής αποφάσισαν, έχοντας επίγνωση της σοβαρότητας
της κατάστασης, να διοργανώσουν και φέτος το Μουσικό Χωριό, από τις 23 έως τις 28 Ιουλίου, έναν
θεσμό, ο οποίος κάθε καλοκαίρι συγκεντρώνει το ενδιαφέρον πολλών μουσικών απ’ όλον τον κόσμο
και δίνει έναν διαφορετικό τόνο στην κοινότητα του Κάτω Δρυ, στη Λάρνακα. Ζωή, σελ. 5

ΘΕΑΤΡΟ

Η Αλεξία Παπαλαζάρου στην «Κ» για τη «Η μικρή μας πόλη»
Ο ΘΟΚ σε ρόλο θεατρικού αφέτη έδωσε το σύνθημα που πολλοί περιμέναμε, με την επανέναρξη
των παραστάσεων της «Μικρής μας πόλης» του Θόρντον Ουάιλντερ, σε σκηνοθεσία Αλεξίας Παπα-
λαζάρου, η οποία μίλησε στην «Κ» για την παράσταση, η οποία εγκαινίασε τη νέα δράση του ΘΟΚ «Ε-
κτός Έδρας» με παραστάσεις σε δήμους και κοινότητες εκτός Λευκωσίας. Ζωή, σελ. 4

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΡΟΥΣΟΣ

Να δώσουν 
καλές τιμές 
στους Κύπριους

Αισιόδοξος για την ε-
πανεκκίνηση των αερο-
μεταφορών εμφανίζε-
ται ο υπουργός Μετα-
φορών Γιάννης Καρού-

σος σε συνέντευξή του στην «Κ». Ο κ.
Καρούσος, ξεδιπλώνοντας το πλάνο
της κυβέρνησης, διαβεβαιώνει πως το
άνοιγμα των αεροδρομίων δεν θα ε-
πηρεάσει τη δημόσια υγεία πολιτών
και επισκεπτών. Διαβεβαιώνει πως η
κυβέρνηση θα ρίξει ζεστό χρήμα στην
οικονομία μέσω των δημοσίων έργων
που έχουν εξαγγελθεί και θα υλοποιη-
θούν, ενώ εξηγεί γιατί πρέπει να προ-
σεχθεί ο εσωτερικός τουρισμός και
στέλνει μήνυμα στους ξενοδόχους να
προσαρμόσουν τις τιμές στα δεδομέ-
να του εσωτερικού τουρισμού, με τον
ίδιο να δηλώνει πως φέτος επιλέγει
Κύπρο για τις διακοπές του. Σελ. 8

Εως τις 12 Οκτωβρίου αναμένεται να
συνεχισθεί η στήριξη από το κράτος
του μισθού εργαζομένων. Ωστόσο, θα
είναι μειωμένη και δεν θα ανέρχεται
στο 60% όπως είναι σήμερα. Κι αυτό
γιατί το κράτος δεν έχει την οικονομική
δυνατότητα να συνεχίσει με τους
ίδιους ρυθμούς στήριξης των μισθών
κατά 60% για ακόμα άλλους τέσσερις

μήνες. Οριστικές αποφάσεις αναμέ-
νονται την Παρασκευή. Πάντως το
πιθανότερο σενάριο είναι η στήριξη
των μισθών των εργαζομένων να κυ-
μανθεί μεταξύ 30 και 40%. Επίσης,
για να μπορέσει μια εταιρεία να εντα-
χθεί στο Σχέδιο θα πρέπει να έχει υ-
ποστεί μείωση του κύκλου των εργα-
σιών της κατά 50%. Οικονομική, σελ. 3

Προς επιδότηση μισθών 30-40%
από το κράτος έως τον Οκτώβριο
Για επιχειρήσεις που ο κύκλος εργασιών έπεσε στο 50%

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Έσχατη λύση
Οι εξελίξεις στην Ανατολική Μεσόγειο
επιβεβαιώνουν τις προθέσεις της Ά-
γκυρας να υλοποιήσει τους σχεδια-
σμούς της σε σχέση με Ελλάδα και Κύ-
προ σε ό,τι αφορά τις AOZ αλλά και
την υφαλοκρηπίδα σε ό,τι αφορά την
Ελλάδα, αφού θα εξυπακούεται επι-
κύρωση και του τουρκολιβυκού μνη-
μονίου και βάζουν Αθήνα, Λευκωσία
και την ευρύτερη περιοχή σε διακε-
καυμένη ζώνη το προσεχές τρίμηνο.
Είναι σημαντικό που οι ΗΠΑ και η Ε.Ε.
έχουν ταχθεί υπέρ της νομιμότητας,
ωστόσο, στην παρούσα συγκυρία η
συμμαχική αλληλεγγύη δεν παρέχει
εχέγγυα. Από την άλλη, η Τουρκία
είναι από τις ισχυρότερες  στρατιωτικές
δυνάμεις, γεγονός που καθιστά έσχατη
λύση την όποια δυναμική αντιπαρά-
θεση. Ενδεδειγμένο μέσο επίλυσης
της διαφοράς για την Ελλάδα και την
Κύπρο είναι σίγουρα το Διεθνές Δικα-
στήριο ενώ για η λύση θα αποτελεί σί-
γουρα καταλύτη.   

ΝΙΚΟΛΑΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

Στήνει στρατηγική
με άξονα το 2023
Ο πρόεδρος του ΔΗΚΟ έχει ξεκινήσει
δριμεία επίθεση προς κυβέρνηση και
ΔΗΣΥ το τελευταίο διάστημα. Σε τέτοια
ένταση, που έκανε πολλούς να διερω-
τηθούν κατά πόσο έχει ήδη ξεκινήσει
προεκλογικό για τις βουλευτικές ή αν
κτίζει στρατηγική για το 2023. Σελ. 9

ΔΗΣΥ

Ρόλο πρωταγωνιστή
το μεταναστευτικό
Σε μείζον κομματικό θέμα έχει ανα-
χθεί το μεταναστευτικό. Στον ΔΗΣΥ
προσπαθούν να διαφυλάξουν τη φήμη
τους ως φιλελεύθερο, προοδευτικό
κόμμα, αναζητώντας ωστόσο ψήφους
από Αλληλεγγύη και ΕΛΑΜ. Ο Αβ. Νεο-
φύτου τονίζει ότι το κόμμα ισορροπεί
μεταξύ των δύο άκρων. Σελ. 10

ΟΚΥπΥ

Να δημιουργηθεί
ευγενής άμιλλα 
Ο ΟΚΥπΥ πρέπει να προχωρήσει σε
βελτιώσεις, ώστε να καταστεί ανταγω-
νιστικός, έναντι του ιδιωτικού. Οι λει-
τουργοί του ΟΚΥπΥ εξηγούν ότι το
παιχνίδι θα κερδηθεί όταν βελτιωθούν
αισθητά οι ξενοδοχειακές υπηρεσίες
των δημοσίων νοσηλευτηρίων. Σελ. 16

ΑΜΑΛΙΑ ΜΕΓΑΠΑΝΟΥ

Πηγαία ευγένεια
και αξιοπρέπεια
Hταν λιτή, δωρική, έλεγε ό,τι ήθελε
χωρίς περιστροφές. Την ενδιέφερε η
ουσία των ατόμων και καθόλου η οικο-
νομική τους κατάσταση ή το οικογε-
νειακό τους προέρχεσθαι, λένε οι φί-
λοι της Αμαλίας Μεγαπάνου, πρώην
σύζυγο του Κων. Καραμανλή. Σελ. 17

Ο γάμος παίρνει
αναβολή για το ’21
Τεράστιες ζημίες στον κλάδο

Σήμα κινδύνου εκπέμπουν οι επιχειρή-
σεις οι οποίες ασχολούνται με την τέλεση
γάμων, βαπτίσεων και άλλων εκδηλώ-
σεων καθώς παραμένουν σε αδράνεια
εδώ και μήνες. Πρόκειται για κλάδο, ο
τζίρος του οποίου φθάνει τα 400 εκατ.
ευρώ ετησίως. Οι ακυρώσεις πέφτουν
βροχή και οδηγούν σε απόγνωση τους
εμπλεκομένους. Ζητούν στήριξη από
το κράτος. Οικονομική, σελ. 4

Ανοιγμα μόνο με 
μηδέν κρούσματα
Για τα οδοφράγματα

«Επαναλειτουργία των οδοφραγμάτων
με 0 κρούσματα», λέει στην «Κ» ο Ο-
γουζχάν Χασίπογλου υψηλόβαθμο στέ-
λεχος του «κυβερνώντος» Κόμματος
Εθνικής Ενότητας και τονίζει στη συ-
νέντευξή του στην «Κ» ότι αυτό εξαρ-
τάται περισσότερο από τους Ε/κ. Για
τις εκλογές λέει ότι οι Τ/κ θα επιλέξουν
έναν πρόεδρο που θα στοχεύει σε μια
ρεαλιστική λύση. Σελ. 15

H Αμερική διχασμένη και οργισμένη, ο πρόεδρός τους Ντόναλντ Τραμπ κρυμμένος στο οχυρό του Λευκού Οίκου απειλεί να χρησιμοποιήσει τον στρατό κατά του λαού, οι πολίτες στους
δρόμους, και όλα αυτά ενώ δεν έχουν ακόμη αρθεί τα περιοριστικά μέτρα για την πανδημία, με 42 εκατ. Αμερικανούς ανέργους. Αυτή είναι η σημερινή εικόνα της Αμερικής, της πάλαι
ποτέ παγκόσμιας υπερδύναμης που κόμιζε τα φιλελεύθερα ιδανικά της σε όλη την υφήλιο. Σελ. 20-22

Η οργή στις ΗΠΑ σπάει τους φράχτες του Τραμπ

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ

Συναίνεση
σε κρίσιμες 
αποφάσεις 
Η Δεξιά φοβάται την ευθύνη 

Η Τουρκία έχει μια τακτική όχι
μόνο στον Έβρο αλλά στο Αι-
γαίο και στην Ανατολική Με-
σόγειο, να θέτει σε αμφισβή-
τηση περιοχές στον χάρτη, ό-

που δεν τίθεται θέμα αμφισβήτησης κυ-
ριαρχίας βάσει των συνθηκών, σημειώνει
ο αρχηγός της αξιωματικής αντιπολίτευσης
στην «Κ» και προσθέτει: Πρώτα από όλα,
ανησυχώ με τις τελευταίες εξελίξεις και τη
διαρκώς ποιοτικά εντεινόμενη ένταση από
την Τουρκία. Τώρα έχεις διπλασιασμό υ-
περπτήσεων πάνω από τα ελληνικά νησιά,
υπερπτήσεις πάνω από τον Έβρο, αμφι-
σβήτηση της ελληνικής υφαλοκρηπίδας
με το τουρκολιβυκό σύμφωνο, μονομερή
κατάθεση συντεταγμένων, γεωτρήσεις
στην Κύπρο και χάρτες για έρευνες εντός
της ελληνικής υφαλοκρηπίδας. Σελ. 18, 19

ΤΟΝΙ ΜΠΛΕΡ

Η Ευρώπη να
σταθεί στο πλευρό
της Ελλάδας

Ο πρώην πρωθυπουργός του
Ηνωμένου Βασιλείου Τόνι
Μπλερ, στη συνέντευξή του
στην «Κ», μιλάει για τις προ-
κλήσεις στη μετά κορωνοϊό ε-

ποχή για την Ευρώπη. Λέει ότι η Τουρκία
αποτελεί πρόκληση και η Ευρώπη πρέπει
να ανταποκριθεί με ενιαίο τρόπο και τονίζει:
«Τώρα είμαι πολύ ανήσυχος για τη δράση
της Τουρκίας στη Λιβύη. Η Ευρώπη πρέπει
να καταστήσει σαφές ότι βρίσκεται στο
πλευρό της Ελλάδας. Σελ. 7

Με ιδιαίτερη προσοχή παρακολουθεί η
Λευκωσία την όξυνση του κλίματος στην
περιοχή από την Τουρκία. Την ώρα που
η ελληνική διπλωματία πραγματοποιεί α-
γώνα δρόμου να κλείσει χρονίζουσες εκ-
κρεμότητες με την σύναψη συμφωνιών
με κράτη της περιοχής, η Κύπρος είναι
έτοιμη να υπογράψει συμφωνία οριοθέ-

τησης ΑΟΖ με την Ελλάδα. Πληροφορίες
της «Κ» αναφέρουν πως ο σχετικός φάκελος
είναι συμπληρωμένος και απομένει να
ληφθεί η πολιτική απόφαση από την Α-
θήνα. Παράλληλα για «καύσωνα διαρκείας»
86 ημερών στο μέτωπο των ελληνοτουρ-
κικών σχέσεων προετοιμάζεται η Ελλάδα,
καθώς τότε θα έχει συμπληρωθεί το τρί-

μηνο που απαιτείται για να τεθεί σε ισχύ
το ΦΕΚ με βάση το οποίο η Αγκυρα μπορεί
να πραγματοποιήσει έρευνες σε κάποια
από τα 24 οικόπεδα που ήδη έχουν δια-
χωριστεί και εκτείνονται από τα βόρεια
της Ρόδου μέχρι τα νοτιοανατολικά της
Κρήτης. Σύμφωνα με πληροφορίες, κυ-
ρίαρχη εκτίμηση είναι ότι η Αγκυρα θα

επιλέξει μια περιοχή ανοικτά –και όχι στα
έξι μίλια– της Κρήτης. Ο Κ. Μητσοτάκης
κινείται προκειμένου να διασφαλιστεί η
πλήρης στήριξη των εταίρων, ενώ η Αθήνα
εργάζεται ώστε να ολοκληρώσει, ακόμη
και εντός του μηνός, τη συμφωνία για
την ΑΟΖ με την Ιταλία και, εάν είναι δυ-
νατόν, και με την Αίγυπτο. Σελ. 4-6

Eτοιμοι για ΑΟΖ με την Ελλάδα 
Η Αθήνα εργάζεται ώστε να ολοκληρώσει τη συμφωνία για την ΑΟΖ με Ιταλία και Αίγυπτο
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΛΥΣΣΩΔΗΣ ΜΑΧΗ: «Η μάχη εξηκολούθησε λυσσώδης εφ’
όλου του μετώπου του περιλαμβανομένου μεταξύ της θα-
λάσσης και της περιοχής Σεμέν ντε Νταμ. Ο εχθρός έρριψεν
εις τον αγώνα νέους όγκους αρμάτων εφόδου καθ’ ομάδας
εκ διακοσίων και τριακοσίων επί πολυαρίθμων σημείων
του πεδίου της μάχης. Υπολογίζονται εις πλέον των 2.000

τα χρησιμοποιηθέν-
τα κατ’ αυτόν τον
τρόπον άρματα εφό-
δου. Αι μεραρχίαι μας
επολέμησαν μεγαλει-
ωδώς, προσκεκολλη-
μέναι εις τα σημεία
στηριγμάτων. Τάγ-
ματα, λόχοι αποσπά-
σματα και πυροβο-

λαρχίαι αντετάχθησαν εις την ορμήν των αρμάτων, συν-
τρίβουσαι αυτά διά των πυρών των. Η αεροπορία μας εφορ-
μώσα καθέτως και προσβάλλουσα διά βομβών και διά πυ-
ροβόλων τα θωρακισμένα οχήματα, υπεστήριξεν ακατα-
πονήτως το πεζικόν και το πυροβολικόν μας, επανερχομένη
διαρκώς εις την μάχην. Ο αριθμός των καταστραφέντων
αρμάτων είναι σημαντικός. Υπερβαίνει τας πολλάς εκα-
τοντάδας. […] Το ηθικόν των στρατευμάτων μας είναι
θαυμάσιον. Η αεροπορία μας εξ άλλου εξηκολούθησε την
καταστροφήν του Παραρηνείου σιδηροδρομικού δικτύου
και των εργοστασίων της περιοχής του Ρήνου».
ΒΟΜΒΑΡΔΙΣΜΟΣ: […] η εχθρική αεροπορία έρριψεν εμ-
πρηστικάς τινάς βόμβας εις τας αγροτικάς περιφερείας
του Γιορκσάιρ και του Νόρφολκ, κατά μήκος του Ταμέσεως,
κατά το διάστημα της νυκτός, προφανώς με την πρόθεσιν
να θίξη τα αεροδρόμια. Τα αντιαεροπορικά πυροβολεία
ετέθησαν εις δράσιν (φωτ. Μετά τον βομβαρδισμό).

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
7.VI.1940

«Αν θέλεις μια εικόνα του
μέλλοντος, φαντάσου μια
μπότα να πατάει το πρό-
σωπο ενός ανθρώπου για
πάντα…», απόφθεγμα
του Τζορτζ Όργουελ,

(1903-1950) από το «1984», που εγείρει
σήμερα την εύλογη απορία, πώς είναι
δυνατόν ένας άνθρωπος που πέθανε
πριν από 70 χρόνια να ήταν τόσο διο-
ρατικός ώστε να περιγράψει με τόση
ακρίβεια την Αμερική του Τραμπ και
φωτογραφικά σχεδόν τη δολοφονία
του George Floyd.  Ο Όργουελ ήταν
Βρετανός δημοσιογράφος που εξελίχ-
θηκε σε συγγραφέα και λογοτέχνη, κα-
θώς ήταν άνθρωπος ανήσυχος που ανα-
ζητούσε διαρκώς και δεν απέφυγε μέχρι
και τη φτώχια και την αλητεία για να
βρει απαντήσεις. Ο λόγος του ήταν
χωρίς περιστροφές, τοποθετούνταν
κατά της κοινωνικής ανισότητας, μα-
στίγωνε αλύπητα τα ολοκληρωτικά κα-
θεστώτα και στήριζε φανατικά την άδο-
λη δημοκρατία και τις σοσιαλιστικές
ιδέες. Ο Όργουελ πέρασε από το μέτωπο
του ισπανικού Εμφυλίου, πολεμώντας
με την ταξιαρχία «Λένιν», ενώ αργότερα
συγκρούστηκε με το σταλινικό ΚΚ Ισπα-
νίας και από τύχη γλύτωσε από τις εκ-
καθαρίσεις. Εξού και στη «Φάρμα των
Ζώων» περιγράφει απαράμιλλα αν και
αλληγορικά την σταλινική περίοδο στη
Σοβιετική Ένωση, ενώ στο «1984», προ-
βάλλει ένα αστυνομικό κράτος ολοκλη-
ρωτισμού όπου τα πάντα βρίσκονται
κάτω από το άγρυπνο μάτι του Μεγάλου
Αδελφού.

Η ανάλυση και η ακτινογραφία του
Μεγάλου Αδελφού είναι που βοήθησε
τον Όργουελ να δει στο μέλλον τόσο
καθαρά. Ο Μεγάλος Αδελφός, λοιπόν,
ενώ μέχρι πρότινος φρόντιζε να μας
παρακολουθεί ευρισκόμενος στις σκιές,
με την εκλογή Τραμπ αναθάρρησε και
βγήκε στους δρόμους (στην Κύπρο με
Van), επιδεικνύοντας όλη την αμορ-
φωσιά και τα κατώτερα ένστικτα μιας
μάζας λευκών που πιστεύουν ακόμα
ότι λανθασμένα καταργήθηκε η δουλεία,
ο Θεός είναι λευκός (και πως ο Κων-
σταντίνος Παλαιολόγος θα πιάσει πίσω
την Πόλη). Με ηγέτη τον αλαζόνα Τραμπ
που κηρύσσει τη μισαλλοδοξία και την
περιφρόνηση ήταν φυσικό επακόλουθο
να προκληθεί διαίρεση, πόλωση και
συγκρουσιακό κλίμα, αφού στοχεύει ο
προεδρικός λαϊκισμός ώστε να κατορ-

θώσει επανεκλογή. Ο άλλος στόχος
ήταν η απτή για τη μεσαία τάξη οικο-
νομική βελτίωση, πράγμα που κατόρ-
θωσε ο Τραμπ. Ωστόσο, την ίδια ώρα
ξήλωνε το ObamaCareέτσι ώστε πέραν
του 70% των Αμερικανών να μην έχουν
στοιχειώδη πρόσβαση στο σύστημα
υγείας των ΗΠΑ που είναι ιδιωτικό.
Όταν ενέσκηψε η επιδημία του CO-
VID-19, ο υπερφίαλος και εγωκεντρικός
Τραμπ θεώρησε ότι ο ιός δεν θα έπληττε
την «άτρωτη» Αμερική. Μέχρις ότου
οι άνθρωποι άρχισαν να πεθαίνουν
κατά χιλιάδες, καθώς οι πολλοί δεν
είχαν πρόσβαση στο σύστημα υγείας
ως επίσης και επειδή πολιτείες και ομο-
σπονδιακό κράτος άργησαν πολύ να
κινητοποιηθούν. Οι εικόνες των δεκά-
δων πρόχειρων φέρετρων που μετα-
φέρονταν καθημερινά σ’ ένα ερημονήσι
προς ταφή, δεν άρμοζαν στη μεγαλύτερη
δημοκρατία του κόσμου, αυτή με τα
σπουδαιότερα πανεπιστήμια, τους δια-
σημότερους καλλιτέχνες και  ηγέτιδα
στη βιομηχανία και την πληροφορική.
Ήταν όμως εικόνες πέρα για πέρα συμ-
βατές με τις συνθήκες διαβίωσης της
μεγάλης πλειοψηφίας του πληθυσμού
που από το 2008, με τη μεγάλη οικο-
νομική κρίση, ζει με ψαλλιδισμένα με-
ροκάματα και ίσα που επιβιώνει. Τώρα
με τον κορωνοϊό, που οι άνεργοι ξεπέ-
ρασαν τα 42 εκατομμύρια, τα μεροκά-
ματα θα παραμείνουν κολλημένα στον
πάτο για άλλη μία δεκαετία τουλάχιστον,
η δολοφονία του George Floyd ήταν
μόνο το σπίρτο που άναψε τη φωτιά
και η οποία εξελίσσεται σε πυρκαγιά.
Το οξύμωρο είναι ότι αντί ο πρόεδρος
της χώρας να επιδιώξει την καταλλαγή
και την ειρήνευση, οξύνει περαιτέρω
τα πνεύματα με διακηρύξεις εμπρηστι-
κές, δείχνοντας ότι περιφρονεί την κοι-
νωνική αγανάκτηση, που προς το παρόν
εκδηλώνεται με ειρηνικές διαδηλώσεις,
δηλώνοντας ότι έχει μεγάλες και ετοι-
μοπόλεμες δυνάμεις για να αντιμετω-
πίσει τους αντιδρώντες και να ξανακάμει
την Αμερική μεγάλη ξανά, λησμονώντας
ότι οι σφαίρες δεν δημιουργούν αλλά
καταστρέφουν. Η θλιβερή εικόνα των
ΗΠΑ ας γίνει για μας αφορμή να εκτι-
μήσουμε την Ενωμένη Ευρώπη και να
την προστατεύσουμε από την όχεντρα
του ρατσισμού που εσχάτως σηκώνει
προκλητικά κεφάλι.  

Όργουελ, ΗΠΑ και Ε.Ε.

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy
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Αποφασισμένο να πάρει μέχρι τέλους το θέ-
μα με τα ταξίδια του Νίκαρου στις Σεϊχέλλες
είναι το ΑΚΕΛ, κάτι που βεβαίως δεν αρέσει
καθόλου στον Λόφο. Ούτε και στην Πινδάρου
εξάλλου. Μπορεί το θέμα να προωθείται από
το ΑΚΕΛ, αλλά υπάρχουν και άλλοι που βο-
λεύονται και συντάσσονται αναλόγως αναγ-
κών και περιστάσεων. Την περασμένη εβδο-
μάδα αρχηγός κόμματος που άρχισε ξανά τις
εμφανίσεις του στα τηλεοπτικά παράθυρα,
εκεί που μιλούσε για την ενίσχυση της Οικο-
νομίας και το Plan B πέταξε ξαφνικά και τις
αναφορές του για τις φήμες για τα ταξίδια του
Νίκαρου στις Σεϊχέλλες. Εντελώς
αυθόρμητα. Κάποιοι στο ΑΚΕΛ όμως δεν
δρουν τόσο με αυθορμητισμό όσο με μεθοδι-
κότητα, έρευνα και μάλιστα ενισχυμένη από
ειδικούς συνεργάτες. Η συνέχεια έρχεται και
κάποιοι λένε πως θα είναι συναρπαστική.

Με αγωνία αναμένεται από πολλούς η Δευτέ-
ρα για να διαφανεί κατά πόσον το κατοχικό
καθεστώς θα ανταποκριθεί στο κάλεσμα του
Νίκαρου για «από κοινού» άνοιγμα, έστω και
μερικώς, των οδοφραγμάτων. Παρά το γεγο-
νός ότι η ψευδοκυβέρνηση βρίσκεται υπό
κλοιό πιέσεων να συγκατανεύσει στο άνοιγμα
κάποιοι υποστηρίζουν πως δεν αποκλείεται
να υπάρξει σκόπιμη εμπλοκή, αφού και στα
Κατεχόμενα υπάρχει προεκλογικό κλίμα. 
Κάποιοι πάντως είναι έτοιμοι για νέες διαδη-
λώσεις στα οδοφράγματα αναλόγως εξελίξε-
ων. Και όχι μόνο στην κατεχόμενη πλευρά της
γραμμής αντιπαράταξης και όχι μόνο από αυ-
τούς που υπερθεματίζουν για το άνοιγμα...
Άραγε θα τοποθετηθεί αυτή την φορά η κυρία
Σπέχαρ και πώς; Το ερώτημα τέθηκε από πο-
λιτικό που υποστήριξε χαμογελαστός πως
«κάποιοι πρέπει να βρίσκονται σε ετοιμότητα
και να διεκδικήσουν αν μη τι άλλο ισότιμη με-
ταχείριση».

Πολύ γνωστός πολιτικός της πρωτεύουσας
χαρακτήρισε «αχώνευτη» για μεγάλο πολιτικό
κόμμα την επιτυχία της κυβέρνησης στον πε-
ριορισμό της πανδημίας του κορωνοϊού.
Όπως ανέφερε το γεγονός ότι η επιτυχία συ-
νέπεσε με την έναρξη του προεκλογικού για
τις βουλευτικές δυσκολεύει ακόμα περισσό-
τερο το έργο κάποιων και αυξάνει τη νευρικό-
τητα. «Τελικά ο κορωνοϊός κάποιους τους δυ-
σκόλεψε πολύ και κάποιους τους διευκόλυνε.
Μη σας πω πως ορισμένοι αν δεν ερχόταν ο
κορωνοιός θα έπρεπε να τον είχαν ανακαλύ-
ψει στην κατάσταση που βρίσκονταν...» πρό-

σθεσε και κατέληξε: «με αυτά τα δεδομένα
κάποιοι ορκίζονται πως με τίποτα δεν πρόκει-
ται να παραχωρήσουν κονδύλια και ισχύ στην
κυβέρνηση για να διευρύνει την επιτυχία της.
Θα τους κάνουν τη ζωή όσο πιο δύσκολη μπο-
ρούν».

Με λίγα λόγια έχουμε ακόμη δρόμο και αψι-
μαχίες μέχρι να ολοκληρωθεί το Plan B του
Νίκαρου και του Πετρίδη και να εγκριθούν
όσα κονδύλια εξαρτώνται από τη Βουλή.
Κάποιοι, απ’ όσα έγκυρα μαθαίνω, ετοιμάζον-
ται εντατικά για μπαράζ τροποποιήσεων στη
Βουλή και θεαματική επαναφορά του...
«μπαμπούλα» και «ανάρμοστου» Οδυσσέα-
Τσακ Νόρις.

Μπορεί οι Λεόντιος Κωστρίκης και Μάριος
Λοΐζου να μας αποχαιρέτησαν την Πέμπτη
από το καθημερινό τηλεοπτικό τους ραντεβού
ευχόμενοι «να μην ξανασυναντηθούμε ποτέ
υπό τέτοιες συνθήκες», κάποιοι όμως τους
πεθυμούν πολύ. Και δεν αναφέρομαι στους
τηλεθεατές που ένιωθαν ασφάλεια ακούγον-
τάς τους να αναφέρουν τους χαμηλούς αριθ-
μούς κρουσμάτων των τελευταίων εβδομά-

δων. Αναφέρομαι σε κάποιους άλλους που
πολιορκούν όχι μόνον αυτούς αλλά και άλ-
λους της επιστημονικής ομάδας που έγιναν
διάσημοι, ενημερώνοντάς μας για την εξέλιξη
του μετώπου κατά του αόρατου εχθρού. 

Είναι αλήθεια πως αποδείχθηκαν πολύ καλοί
και αποτελεσματικοί αξιωματικοί στην ιδιότυ-
πη μάχη που έδωσαν και δίνουν. Κάποιοι το
εκτίμησαν δεόντως, μη σας πω υπέρ το δέον,
αυτό και αποφάσισαν να το οικειοποιηθούν. 
Παρά τις αρνητικές απαντήσεις που έλαβαν
επιμένουν αργά και σταθερά να τους στρατο-
λογήσουν στο δικό τους μέτωπο, όχι κατά του
αόρατου εχθρού αλλά κατά πολύ συγκεκριμέ-
νων και ορατών πολιτικών αντιπάλων. Κάποιοι
άρχισαν να βάζουν στοιχήματα για την έκβα-
ση της πολιορκίας.

KOYIZ: Ποια βουλευτίνα είναι τον τελευταίο
καιρό ιδιαίτερα εκνευρισμένη και επιτίθεται
σε «δικούς και ξένους»; Από το κόμμα της διε-
ρωτώνται προς τι τα νεύρα και οι συνεχείς
επιπλήξεις. Κάποιοι φαίνεται να έχουν την
απάντηση και αναφέρουν δύο λέξεις: «βου-
λευτικές, ψηφοδέλτιο».

Οι Σεϊχέλλες, τα οδοφράγματα, η Σπέχαρ,
ο Κωστρίκης και οι άλλοι

«Αγάπες μου, πάτε καλά; Έχουμε ακόμα τον αόρατο εχθρό δίπλα μας και θέλετε να μιλάμε για
τρέλες στις Σεϊχέλλες;».

1 Στους συμπολίτες. Ο Οζερσάι δεν
ανοίγει τα οδοφράγματα για να εκ-

θέσει το Μουσταφούδιν μας, και παρα-
βλέπει το ανθρωπιστικό γεγονός των
εργαζόμενων Τουρκοκυπρίων στις
ελεύθερες περιοχές. Έχω πειστεί, εί-
ναι Κύπριοι οι αδελφοί μας. 

2 Στη βιομηχανία. Πάντως, δεν είδα
μεγάλη πίεση προς τους Τουρκοκύ-

πριους αδελφούς για να ανοίξουν τα
οδοφράγματα από τις γνωστές οργα-
νώσεις. Κάτι μεμψιμοιρίες θα έλεγα. 

3 Στο δίλημμα. Αγαπητέ μου Άντροκ,
τι λες θα τα βρούμε με τον Πρίγκιψ,

ή να ετοιμάζεται ο Μαλάς; Του μίλησα
και είναι στη διάθεση του Ανορθωτικού
Κόμματος, λέει. 

4 Στο φαβορί. Από τη στιγμή που ο
Νικόλαος είναι ο μοναδικός δρομέ-

ας μέχρι στιγμής για την κούρσα του
2023, αυτομάτως είναι και το φαβορί.
Τρέχει μόνος του. Ή όχι; 

5 Στο λαχματζούν. Αρμενάκι μου, σε
υποτιμά πάλιν η στράκκα, εσύ συνέ-

χισε με τον Νίκαρο την πολιτική του
γνήσιου ΔΗΚΟ και δεν χάνεις. Σουμά-
τζιν για όλους. 

6 Στα μαλλιοτραβήγματα. Είναι κά-
ποιες στιγμές μου ζηλεύω τη θέση

του Healthy. Μια όμορφη ξανθιά, μια

έξυπνη μεσήλικας και μια που μαγει-
ρεύει καλά, τρεις γυναίκες από τζάκια,
σφάζονται στα πόδια του για τη θέση
του βοηθού γενικού Εισαγγελέα. Το πιο

πιθανόν θα διαλέξει (όπως πάντα) την
τέταρτη άσχετη της παρέας. 

7 Στον φιλόδοξο. Σάκη, αν δεν ευο-
δωθούν οι συζητήσεις σου με τον

Πρίγκιπα για να κατέβεις με το ΔΗΚΟ, ο
Παναθηναϊκός τελικά ψάχνει για προ-
πονητή. Κάνε ένα τουίτ, δεν ξέρεις κα-
μιά φορά, τι μπορεί να προκύψει. 

8 Στην αγάπη. Οι ιατροδικαστές δεν
κάνουν νεκροτομές σου λέει γιατί

φοβούνται τον κορωνοϊό. Προφασίζον-
ται πως είναι «πτώμα» στην κούραση. 

9 Στο πουλέν. Επιστρέφοντας στην
πολιτική «κανονικότητα», και μέχρι

αποδείξεως του αντιθέτου, το νέο που-
λέν του προεδρικού λέγεται Κωνσταντί-
νος Πετρίδης. Σε σημείο που το προ-
ηγούμενο πουλέν είναι σε αμηχανία. Μέ-
χρι αποδείξεως του αντιθέτου και αυτό. 

1 0 Στη δικαίωση. Η στήλη εδώ και
χρόνια τιμά τη μνήμη της Αμα-

λίας Μεγαπάνου, για είκοσι χρόνια σύ-
ζυγο του Κωνσταντίνου Καραμανλή.
Σήμερα είναι μια ιστορική ημέρα, αφού
η «Κ» δείχνει τον προσήκοντα σεβασμό
στην κυρία «Α» με μεγάλο αφιέρωμα.
Αυτή είχε τουλάχιστον στυλ και έμπαι-
νε από την κυρία είσοδο. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10

Όλα φτάνουν στην ώρα τους για εκείνους που ξέρουν να περιμένουν.
Μπαλζάκ, Γάλλος συγγραφέας
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Σε περίοδο περεταίρω όξυνσης
έχουν εισέλθει, εκ νέου, οι σχέσεις
Ελλάδας και Τουρκίας ένεκα των
απροκάλυπτων κινήσεων της Άγ-
κυρας, δυτικά της Κύπρου έως και
την Κρήτη. Η φραστική, επί του
παρόντος, επιθετική τουρκική τα-
κτική, με εργαλείο το αμφιλεγόμενο,
από πλευράς νομιμότητας, τουρ-
κο-λιβυκό σύμφωνο, ανεβάζει επι-
κίνδυνα τους τόνους επηρεάζοντας
την σταθερότητα της ευρύτερης
περιοχής της Ανατολικής Μεσο-
γείου. Οι καθημερινές διακηρύξεις
αξιωματούχων της Άγκυρας, να
επεκτείνουν τις βλέψεις τους προς
δυσμάς και εντός της ελληνικής
υφαλοκρηπίδας, προοιωνίζονται
μια δύσκολη περίοδο που αγγίζει
το σύνολο της περιοχής και παρα-
κολουθείται με ιδιαίτερη προσοχή.
Με την ελληνική πλευρά να βρί-
σκεται σε κατάσταση αυξημένης
εγρήγορσης, σε όλα τα επίπεδα,
από τον Έβρο έως και την Ανατο-
λική Μεσόγειο, η Κύπρος παρακο-
λουθεί με ιδιαίτερη προσοχή τα
όσα τεκταίνονται στην περιοχή,
υπό το πρίσμα μετατόπισης της
έκρυθμης κατάστασης προς ανα-
τολάς. Σε στενή επαφή με την Αθή-
να, οι δύο πλευρές προλειάνουν
το έδαφος των επόμενων κινήσεων,
έχοντας ως βάση το χειρότερο σε-
νάριο. Απέναντι στους τουρκικούς
λεονταρισμούς προκύπτει ως επι-
τακτική ανάγκη, η περαιτέρω δι-
πλωματική θωράκιση των δύο χω-
ρών, σε διμερές, περιφερειακό και
ευρωπαϊκό επίπεδο. Ήδη στην
Αθήνα καταγράφεται έντονη κι-
νητικότητα προς πάσα κατεύθυνση
για χρονίζουσες εκκρεμότητες της
ελληνικής διπλωματίας, που έχουν
να κάνουν με ζητήματα καθορισμού
κυριαρχικών ζητημάτων όπως είναι
Οικονομικές Ζώνες με κράτη της
περιοχής. Μια εκκρεμότητα η οποία
περιλαμβάνει και την Κυπριακή
Δημοκρατία και την απουσία συμ-
φωνίας οριοθέτησης ΑΟΖ, μεταξύ
των δύο χωρών. Ένα ζήτημα που
τη δεδομένη στιγμή κάνει επιτα-
κτική επανεμφάνιση, με την Κύπρο
να εμφανίζεται πανέτοιμη, ακόμα
και αύριο, όπως χαρακτηριστικά
λένε πηγές με γνώση των όσων τε-
κταίνονται, να κλείσει την εκκρε-
μότητα με την υπογραφή της σχε-
τικής συμφωνίας. 

Η συμφωνία
Η απουσία συμφωνίας οριοθέ-

τησης ΑΟΖ, μεταξύ Κύπρου και Ελ-
λάδας για όσους παρακολουθούν

στενά τις γεωπολιτικές διεργασίες
της περιοχής, είναι ένα αποτύπωμα
της πάγιας ελληνικής τακτικής να
μην διαταράξει τα νερά σε σχέση
με την Τουρκία. Ωστόσο, ενώπιον
των τετελεσμένων που προσπαθεί

να επιβάλει στην ευρύτερη περιοχή
η Τουρκία, και στη Λευκωσία αυ-
ξάνονται οι φωνές, διπλωματικές
και μη, που υποστηρίζουν πως η
πολιτική του κατευνασμού δεν απέ-
δωσε τα αναμενόμενα και πως οι
δύο χώρες θα πρέπει να προχωρή-
σουν αμέσως στην οριοθέτηση των
περιοχών κυριαρχίας τους, επί της
θαλάσσης, υπό το πρίσμα ότι μια
ενδεχόμενη συμφωνία θα ενισχύσει,
τα μέγιστα, τα διπλωματικά όπλα
απέναντι στην τουρκική επιθετι-
κότητα. Στο πνεύμα αυτό η Λευ-
κωσία, όπως έλεγαν πηγές της «Κ»
στην κυπριακή πρωτεύουσα, είναι
πανέτοιμη να κάνει το επόμενο βή-
μα, επεκτείνοντας το πλέγμα νο-
μιμότητας επί της θαλάσσης, προς
δυσμάς και στην πλευρά της Ελλά-
δας. Η Κύπρος, όπως λέγεται έντονα
το τελευταίο διάστημα, είναι έτοιμη
ανά πάσα στιγμή να συμφωνήσει
και να υπογράψει με την Ελλάδα
τον καθορισμό ΑΟΖ, θέμα για το
οποίο έχει γίνει προεργασία, αλλά

τελικά κατέληξε στις ελληνικές κα-
λένδες των Αθηνών. Οι ίδιες πηγές
θεωρούν πως τα όσα διαδραματί-
ζονται, από το χερσαίο χώρο του
Έβρου έως και την περιοχή της Κύ-
πρου, καταρρίπτουν την δισταχτι-
κότητα της ελληνικής πλευράς, το
προηγούμενο διάστημα. 

Eτοιμος ο φάκελος
Κυπριακές πηγές που μίλησαν

στην «Κ», υποστηρίζουν μάλιστα
πως ο σχετικός φάκελος οριοθέτη-
σης ΑΟΖ μεταξύ τον δύο χωρών
είναι έτοιμος από την περίοδο που
το τουρκικό ερευνητικό σκάφος
«Μπαρμπαρός», έκανε την εμφά-
νισή του εντός της κυπριακής ΑΟΖ.
Από τότε και μετά οι δύο χώρες ξε-
κίνησαν τη σχετική προεργασία.
Οι πληροφορίες της «Κ» επιμένουν
ότι οι τεχνοκράτες των δύο χωρών,
ολοκλήρωσαν το σχετικό φάκελο
και αυτό προκύπτει και από τις
συντεταγμένες που κατέθεσε η Κυ-
πριακή Δημοκρατία, στα Ηνωμένα

Έθνη στις 7 Μαΐου 2019 για δυτικά
και βόρεια της Κύπρου μετά και
την εισβολή του «Φατίχ» . Στο χάρ-
τη που κατέθεσε η Λευκωσία ένα
έμπειρο μάτι διακρίνει ευκρινέ-
στερα, τη λογική κατάθεσης των
συντεταγμένων, και πως η Κυπρια-
κή Δημοκρατία άφησε έδαφος για
μελλοντική διαπραγμάτευση και
συμφωνία με την Ελλάδα, που στην
ουσία ανακόπτει διπλωματικά και
νομικά τις παράνομες τουρκικές
διεκδικήσεις.

Με Αίγυπτο
Εν αντιθέσει με την περίπτωση

της Κύπρου όπου ο φάκελος μπήκε
σε κάποια συρτάρια στην Αθήνα,
η ελληνική πλευρά προσπαθούσε
και σε κάποιες περιπτώσεις πίεζε
διακριτικά, προκειμένου να συμ-
φωνήσει στις θαλάσσιες ζώνες με
την Αίγυπτο. Στην περίπτωση αυτή,
οι διπλωματικές πληροφορίες επι-
μένουν πως η δισταχτική πλευρά
ήταν η Αιγυπτιακή, η οποία αρχές

της παρούσας δεκαετίας προφανώς
δεν ήταν διατεθειμένη να διατα-
ράξει τις ισορροπίες με την Τουρκία.
Οι ίδιες διπλωματικές πηγές εντο-
πίζουν πως στην παρούσα φάση
το υπόβαθρο πολιτικής του Καΐρου
στο θέμα με την ΑΟΖ δεν υφίσταται,
ένεκα της εμπλοκής της Τουρκίας
με το καθεστώς της Τρίπολης, κάτι
που θα πρέπει να εκμεταλλευτεί η
Αθήνα. Οι όποιες διαφορές έχουν
απομείνει στο τραπέζι των διαβου-
λεύσεων, Ελλάδας – Αιγύπτου, εκτι-
μάται ότι θα υπερπηδηθούν στο
ανώτατο πολιτικό επίπεδο των δύο
χωρών. Παρά το γεγονός ότι η απου-
σία συμφωνίας Ελλάδας – Αιγύπτου
δεν λειτουργεί αποτρεπτικά, ώστε
Κύπρος και Ελλάδα να συμφωνή-
σουν σε οριοθέτηση ΑΟΖ, δεν απο-
κλείεται από διπλωματικούς κύ-
κλους η επίτευξη συμφωνίας Αθή-
νας – Καΐρου, να συνοδευτεί και
από την ανακοίνωση συμφωνίας
Αθήνας – Λευκωσίας για λόγους
τακτικής αλλά και ουσίας.

Ετοιμη η Κύπρος να συμφωνήσει ΑΟΖ με Ελλάδα
Απέναντι στο κλίμα τουρκικής έντασης οι δύο χώρες ενισχύουν τη διπλωματική τους φαρέτρα σε περιφερειακό και ευρωπαϊκό επίπεδο

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ / Του ΚΥΡΙΑΚΟΥ Ν. ΠΟΧΑΝΗ

Η αναδημιουργία Ζωνών Επιρροής και η Τουρκία

Σ την προσπάθεια προσέγγισης
αυτού του θέματος, η μελέτη
θα πρέπει να στηριχθεί σε

ενδείξεις οι οποίες όμως είναι σο-
βαρές. Μία, λοιπόν, ένδειξη, που
κατά την άποψή μου επηρεάζει
την αναδημιουργία των ζωνών
επιρροής, παγκοσμίως και ως εκ
τούτου και της περιοχής μας, είναι
αυτή που αφορά στην εν γένει στά-
ση των ΗΠΑ. Μία στάση την οποία
θα ήθελα να θέσω υπό μορφή ερω-
τημάτων: Οδηγούνται οι ΗΠΑ σε
μια μορφή απομονωτισμού  Είναι
ο πρόεδρος Τραμπ, ένας «νέος»
Αντριου Τζάκσον  Ποιοι είναι οι
λόγοι που η υπερδύναμη, με τη
συνεχή καχυποψία προς όλους
τους άλλους, κυρίως τους συμμά-
χους της και τον υπερπροστατευ-
τισμό της για την ίδια, δημιουργεί
αργά και σταθερά ένα χάσμα με-
ταξύ αυτής και των λοιπών  Αυτά
τα ερωτήματα θα πρέπει να απαν-
τηθούν από διεθνολόγους και ει-
δικούς επί του θέματος. Οι ενδεί-
ξεις, όπως η αποχώρηση των ΗΠΑ
από Μέση Ανατολή και Βόρεια
Αφρική, υπάρχουν και ως εκ τούτου
θα ασχοληθώ με τα αποτελέσματα
του φαινομένου και κυρίως με αυτά
που παρουσιάζονται στην περιοχή
μας, στην Αν. Μεσόγειο και στη
Μέση Ανατολή.

Απότοκο, λοιπόν, της πιο πάνω
ένδειξης/εξέλιξης, είναι η αμφι-
σβήτηση των ΗΠΑ, στις υπόψη πε-

ριοχές, από τρεις δυνάμεις, οι οποί-
ες, μέσω αυτής της αμφισβήτησης,
προσπαθούν να αναδημιουργήσουν
τις ζώνες επιρροής τους. Αυτές οι
δυνάμεις είναι, η Ρωσία, το Ιράν
και η Κίνα. Η ενεργή εμπλοκή των
δύο πρώτων σε διαμάχες πλησίον
των συνόρων τους (Αφγανιστάν,
Ιράκ, Συρία, Υεμένη, Λιβύη), οι ρω-
σικές βλέψεις μέσω των, CSTO (Col-
lective Security Treaty Organiza-
tion) και EAEU (EurAsian Economic
Union), η ολοένα αυξανόμενη δύ-
ναμη της Κίνας, με τις επιδιώξεις
της πλησίον των συνόρων της και
παραβιάσεις του Διεθνούς Δικαίου,
στις θαλάσσιες ζώνες, αλλά και τις
βλέψεις της μέσω του BRI (Belt and
Road Initiative) μιας στρατηγικής
ανάπτυξης που διέρχεται και από
τη Δυτική Ασία (Μ. Ανατολή), απο-
τελούν τα κύρια δείγματα των γε-
ωπολιτικών βλέψεων αυτών των
κρατών. 

Είναι σε θέση η Ουάσιγκτον να
αντιμετωπίσει αυτές τις προκλήσεις
ή ακόμα περισσότερο, θέλει  Όπως
φαίνεται, οι τοπικές συγκρούσεις
για επιβολή ζωνών επιρροής θα εν-
ταθούν εντός της δεκαετίας και ως
εκ τούτου οι ΗΠΑ θα πρέπει να
προσαρμοστούν με τις συνθήκες
της νέας γεωπολιτικής πραγματι-
κότητας. Θα πρέπει να επιλέξουν
δηλαδή μεταξύ της δυναμικής πα-
ρέμβασης/ανάμειξης και της ρεα-
λιστικής πολιτικής, απαλλαγμένης

από «Πιστεύω» δόγματα και ηθική,
αλλά βασισμένη σε πρακτικές λύ-
σεις, κάτι που όπως φαίνεται, τείνει
να επικρατήσει. Ένα άλλο κρίσιμο
ερώτημα είναι κατά πόσο η Ουά-
σιγκτον διαθέτει τα κατάλληλα ερ-
γαλεία προκειμένου να περιορίσει
ή να ανακόψει αυτή την αναδυό-
μενη αναδημιουργία και επέκταση
των ζωνών επιρροής των υπόψη
δυνάμεων. Φαίνεται ότι υπάρχουν,
αλλά πρέπει να τα αξιοποιήσει. Τα
εργαλεία αυτά ονομάζονται, εξω-
τερική πολιτική και διαθέσιμοι
σύμμαχοι. Σε αυτό το σημείο και
στην περιοχή μας, μπαίνει στο παι-
χνίδι, ο παράγοντας Τουρκία. Μία
ανερχόμενη περιφερειακή δύναμη
που κατά την άποψή μου και γεω-
πολιτική στρατηγική, που μπορεί
να την υποστηρίξει στρατιωτικά,
διαθέτει και βούληση να καταστεί
ο κυριότερος παίχτης σε μια ευρεία
περιοχή που η ίδια θεωρεί «ζωτικής
σημασίας» και ονομάζει «περιοχή
άμυνας», έχει. Τα γεγονότα «μιλούν»
από μόνα τους και δυστυχώς δεν
αποτελούν ενδείξεις, παρόλο που
οι δυτικές δυνάμεις, πολλές φορές,
δεν της αποδίδουν ρεαλιστικές φι-
λοδοξίες. Αν δούμε γεωγραφικά
τον παράγοντα Τουρκία θα διαπι-
στώσουμε ότι τα πράγματα δεν εί-
ναι και τόσο απλά. Τόσον η Μεσό-
γειος όσον και η Μαύρη Θάλασσα
αλλά και σε ό,τι αφορά στο έδαφος,
η Συρία, το Ιράκ, η Γεωργία, η Αρ-

μενία και το Ιράν στα ανατολικά
και τα Βαλκάνια στα δυτικά, δεν
μπορεί να ισχυριστεί κάποιος ότι
αποτελούν μια ρόδινη και ισοζυ-
γισμένη γεωπολιτική κατάσταση
πέριξ των συνόρων της.

Οι δυναμικές επεμβάσεις της,
στη Συρία και στη Λιβύη, με κύριο
«συνεργάτη» αλλά και κύριο αν-
τίπαλό της, αντίστοιχα, τη Ρωσία,
χωρίς να έχουν έλθει μέχρι στιγμής
σε άμεση και δυναμική σύγκρουση
μεταξύ τους, φαίνεται ότι έχουν
πείσει τους Δυτικούς συμμάχους
της και περισσότερο την Ουάσιγ-
κτον, ότι αποτελεί ένα εργαλείο
αναχαίτισης και περιορισμού των
προθέσεων της Ρωσίας σε σχέση
με την αναδημιουργία των ζωνών

επιρροής της τελευταίας. Αυτό το
γεγονός, από τη μία, έχει πείσει
τις ΗΠΑ ότι επενεργεί προς το συμ-
φέρον τους και από την άλλη προς
το συμφέρον της Τουρκίας, η οποία,
όπως γίνεται πλέον φανερό, διεκ-
δικεί τον ρόλο τους (ΗΠΑ) στην
περιοχή. Οι τελευταίες δε, εξελίξεις
στη Λιβύη όπου μετά την εξισορ-
ρόπηση της κατάστασης που έχει
πετύχει η Τουρκία, έχει αυξήσει
τις προοπτικές συνεργασίας της
με τη Ρωσία σε αυτή τη χώρα κάτι
που η τελευταία φαίνεται να προ-
ωθεί. Με αυτόν τον τρόπο, εδραι-
ώνει τη θέση της στη χώρα αυτή
της Βόρειας Αφρικής Τα πράγματα
όμως στη περιοχή της Συρίας ίσως
να είναι πιο περίπλοκα. Όπως έχου-
με προαναφέρει, οι ΗΠΑ φαίνεται
ότι αποχωρούν από τη Μέση Ανα-
τολή. Εκεί όμως, δεν «παίζει» μόνο
η Ρωσία αλλά και το Ιράν το οποίο,
παρ’ όλες τις κυρώσεις και τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει από
τη Δύση, ακολουθεί δυναμικά την
ατζέντα του για την επέκταση της
ζώνης επιρροής του. Σε αυτό το
μέτωπο, η Τουρκία θα πρέπει να
αντιμετωπίσει ένα σοβαρό δίλημμα.
Απώθηση του Ιράν και της Χεζμ-
πολάχ από Ιράκ και Συρία, κάτι
που θα χαροποιούσε τους Δυτικούς
συμμάχους της, αλλά και το Ισραήλ
από το οποίο, ειρήσθω εν παρόδω,
αναμένεται να δούμε αν υπάρχει
σκέψη για ομαλοποίηση των σχέ-

σεών του και τοποθέτηση πρέσβη
στην Άγκυρα, ή συνέχιση της μέχρι
σήμερα πολιτικής της. Η πρώτη
επιλογή θα της προσδώσει ιδιαί-
τερα οφέλη και θα της επιτρέψει,
τη συνέχιση της υλοποίησης του
διακηρυγμένου δόγματος της «Γα-
λάζιας Πατρίδας» και του ενεργει-
ακού της προγράμματος, ανενό-
χλητη με ό,τι σημαίνει αυτό για
την Κύπρο και την Ελλάδα. Το πολύ
να βρίσκεται κάθε τόσο, αντιμέ-
τωπη με, άνευ πρακτικής σημασίας,
διακηρύξεων και προτροπών από
την Ε.Ε. και τις ΗΠΑ, αλλά ώς εκεί.
Η δεύτερη επιλογή θα σημαίνει
γι’ αυτήν μια αργή και σταθερή
φθορά. Η πρώτη επιλογή διευκο-
λύνει τους Δυτικούς συμμάχους
και την ίδια, σε ό,τι αφορά στην
επαναφορά της και γιατί όχι στη
λύση των οικονομικών της προ-
βλημάτων. Βέβαια, και τα δύο μέ-
τωπα είναι ανοικτά και τίποτε δεν
έχει εξασφαλισθεί ακόμα. Η Τουρ-
κία έχει πάρει μεν, τα εύσημα από
τις ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ για τις εξε-
λίξεις στη Λιβύη, έχει όμως πολύ
δρόμο ακόμα να διανύσει. Το σί-
γουρο, όμως, είναι ότι ακολουθεί
με επιμονή τη δυναμικής της ατζέν-
τα και αυτό πρέπει να μας προ-
βληματίσει σοβαρά. 

Ο κ. Κυριάκος Ν. Ποχάνης είναι αρχιπλοί-
αρχος (εα) Π.Ν. (πρώην διοικητής Κυ-
πριακού Ναυτικού).
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Η Τουρκία έχει πάρει
μεν, τα εύσημα από τις
ΗΠΑ και το ΝΑΤΟ για 
τις εξελίξεις στη Λιβύη,
έχει όμως πολύ δρόμο
ακόμα να διανύσει. Το
σίγουρο όμως είναι ότι
ακολουθεί με επιμονή 
τη δυναμική της ατζέντα
και αυτό πρέπει να μας
προβληματίσει σοβαρά. 
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Η κυπριακή πλευρά, με-
τά τις τουρκικές προκλή-
σεις, είχε προχωρήσει τις
διαδικασίες με την ελλη-
νική για την ετοιμασία
του σχετικού φακέλου
οριοθέτησης ΑΟΖ των
δύο χωρών. Και ενώ η Κύ-
προς προχώρησε με την
κατάθεση συντεταγμέ-
νων, δεν έπραξε το ίδιο η
ελληνική κυβέρνηση.

Διεκδικήσεις Τουρκίας
επί της ελληνικής 

υφαλοκρηπίδας και 
της κυπριακής ΑΟΖ

(1973-2012)

ΑΟΖ ΚΥΠΡΙΑΚΗΣ
ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΥΦΑΛΟΚΡΗΠΙΔΑ 
ΕΛΛΑΔΑΣ 
(ΜΕΣΗ ΓΡΑΜΜΗ)

ΟΡΙΟΘΕΤΙΚΗ ΓΡΑΜΜΗ
(ΣΥΜΦΩΝΙΑ 1932)

Στον χάρτη της «Κ» αποτυ-
πώνονται οι παράνομες
τουρκικές διεκδικήσεις
από την Κρήτη έως της Κύ-
προ καθώς και οι ΑΟΖ Κύ-
πρου και Ελλάδας, έτσι
όπως περιλαμβάνονται στο
φάκελο που έχει ετοιμα-
σθεί από τις διπλωματικές
υπηρεσίες των δύο χωρών.
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Νο1 αυτοκινητοβιομηχανία  
σε πωλήσεις καινούργιων οχημάτων 
για το 2019 στην Κύπρο!
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Εκλεισαν οι δίαυλοι
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Κρίσιμος
Σεπτέμβριος
στις σχέσεις 
με Τουρκία
«Καύσωνα διαρκείας» αναμένει η Αθήνα

Η Αγκυρα αναμένεται 
να στείλει πλοίο 
για σεισμικές έρευνες 
σε περιοχή νοτίως 
της Κρήτης, με βάση 
το τουρκολιβυκό 
μνημόνιο.

Με την αποστολή 

Των Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ – ΒΑΣ. ΝΕΔΟΥ

Η Αθήνα -
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Συμφωνίες 
για τις ΑΟΖ
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Νέα αντιμετώπιση με αποφυγή των δύο άκρων
Του ΓΙΑΝΝΗ ΒΑΛΗΝΑΚΗ

Ν έα και πολλαπλή κρίση με την
Τουρκία διαγράφεται στον άμε-
σο ορίζοντα και ακούμε ξανά

τις ίδιες συνταγές περί πιεζόμενου
εσωτερικά Ερντογάν που προσπαθεί
να αποπροσανατολίσει, ενώ ως «λύση»
την ψυχραιμία, τα κανάλια επαφής
με την  Αγκυρα και τις αναμενόμενες
διεθνείς καταδίκες. Να αναμείνουμε
ότι πάλι θα επικεντρωθούμε στην
όπως-όπως διαχείριση της καθημε-
ρινότητας, ή να ελπίσουμε επιτέλους
σε μια ολοκληρωμένη στρατηγική
αντιμετώπισης της ανεξέλεγκτης πλέ-
ον Τουρκίας; Επί πολλά χρόνια υπο-
γραμμίζω την επιτακτική ανάγκη για
μια νέα εθνική στρατηγική απέναντι
στη γείτονα. Γιατί παρά τα κατά και-
ρούς εσωτερικά προβλήματά της, η
σημερινή Τουρκία δεν είναι ίδια με
εκείνη του 1970. Δεν είναι ίδια σε αν-
τικειμενικά μετρούμενη στρατιωτική,
διπλωματική και οικονομική ισχύ.
Δεν είναι ίδιες οι διεθνείς διασυνδέσεις
και η πολύμορφη παρουσία της στην
ευρύτερη περιοχή μας. Εταίροι και
σύμμαχοι επιδεικνύουν σήμερα πρω-
τόγνωρα επίπεδα ανοχής του επιθε-
τικού ακτιβισμού της.  Αλαζονικά και
αυτιστικά, η Τουρκία διευρύνει έτσι
συνεχώς τις διεκδικήσεις της εις
βάρος μας. Αψηφά ακόμη και τη Συν-
θήκη της Λωζάννης, διαστρεβλώνει
κατά το δοκούν το διεθνές δίκαιο, ει-

σβάλλει απροκάλυπτα σε ξένα εδάφη,
εμπλέκεται στρατιωτικά σε τρία μέ-
τωπα ταυτόχρονα, εξοπλίζεται μαζικά
και περικυκλώνει με βάσεις την Ελ-
λάδα. 

Αυτοαναγορεύεται σε νεο-οθωμα-
νικό κυρίαρχο της Ανατολικής Με-
σογείου και ηγέτιδα δύναμη του ισ-
λαμικού κόσμου. Το κυριότερο: έχει
απροκάλυπτα εντάξει τις πολεμικές
επιχειρήσεις στην καθημερινότητά
της. Επιζητεί πλέον την ανοιχτή στρα-
τιωτική αναμέτρηση. Βάσει σχεδίου
«μας τσιγκλάει» συνεχώς, ώστε να
αντιδράσουμε οργισμένα και να «δι-
καιολογήσει» τότε την ανοιχτή επί-
θεσή της (όχι απαραίτητα ένα «επει-
σόδιο») ως νόμιμη άμυνα. 

Ποια ολοκληρωμένη στρατηγική
αντιπαρατάσσει όμως η Ελλάδα; Στο
μόλις εκδοθέν  βιβλίο μου «Η Ελλάδα
των τεσσάρων θαλασσών» (εκδ. Σι-
δέρη) διερεύνησα διαχρονικά τις ελ-
ληνοτουρκικές σχέσεις, με έμφαση
στη συνολική στρατηγική της κυ-
βέρνησης Κώστα Καραμανλή (2004-
2009) για την κατοχύρωση της ελλη-
νικής ΑΟΖ – ενός γεωστρατηγικού
και οικονομικού χώρου τέσσερις φο-
ρές πιο μεγάλου από τη συνολική
έκταση της χώρας μας (σχέδιο «Ελλάς
επί τέσσερα»). Σήμερα ακόμη περισ-
σότερο χρειαζόμαστε μια εθνική στρα-
τηγική που αποφεύγει τα δύο άκρα:
τη στερεότυπη στάση που οδήγησε
επί δεκαετίες σε συνεχή διολίσθηση

των θέσεων και δικαιωμάτων μας
από το διεθνές δίκαιο, και τις ανεύ-
θυνες και λαϊκιστικές κραυγές περί
πιο «δυναμικών» απαντήσεων. 

Από την εποχή του Οδυσσέα με-
γαλουργήσαμε ως λαός όταν χρησι-
μοποιήσαμε το μυαλό μας: την «έξυ-
πνη στρατηγική». Οταν ο μικρόσωμος
βοσκός Δαβίδ αντιμετώπιζε τη σω-
ματική δύναμη του Γολιάθ που τον
προκαλούσε να παλέψουν, άλλαξε το
πεδίο αναμέτρησης σε εκείνο που
υπερτερούσε: ακύρωσε το πλεονέ-
κτημα στη σωματική πάλη του αντι-
πάλου του και χρησιμοποίησε ευφυώς
τη σφεντόνα του εξουδετερώνοντάς
τον από μακριά. 

Το ζήτημα δεν είναι λοιπόν να δια-
χειριστούμε απλά την καθημερινό-
τητα ή «να βρούμε κανάλια επικοι-
νωνίας» με τον Ερντογάν, αλλά τι
«νέο» σχεδιάσαμε και θα του πούμε
την ώρα που οι προαναγγελθείσες
προκλήσεις τρέχουν ήδη καταιγιστικά.
Η λύση σε όσα προκλητικά επιδιώκει
ο Γολιάθ δεν είναι οι «αυστηρές απαν-
τήσεις» και οι (χλιαρές) ευρωπαϊκές
δηλώσεις. Ούτε όμως και να συρθούμε
στο γήπεδο που διάλεξε. Ας χρησι-
μοποιήσουμε επιτέλους το μυαλό μας
για να εξοντώσουμε την προκλητι-
κότητά του με την ανάλογη «σφεν-
τόνα»!

Ο κ. Γιάννης Βαληνάκης είναι καθηγητής,
πρώην υφυπουργός Εξωτερικών.

Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Πριν από λίγα εικοσιτετράωρα, την
διεθνή επικαιρότητα απασχόλησε
η πληροφορία ότι η Διοίκηση των
Δυνάμεων των ΗΠΑ στην Αφρική
εντόπισε ρωσικά μαχητικά αερο-
πλάνα τα οποία είχαν φτάσει μέχρι
και το ανατολικό κομμάτι της Λι-
βύης. Η εν λόγω περιοχή βρίσκεται
υπό τον έλεγχο των δυνάμεων του
στρατάρχη Χαφτάρ οι οποίες έχουν
ως έδρα την Βεγγάζη. Οι αμερικα-
νικές δυνάμεις διαπίστωσαν ότι
συνολικά 14 πολεμικά αεροσκάφη
της Ρωσίας πέταξαν πάνω από αε-
ροπορικές βάσεις που ελέγχονται
από τις δυνάμεις της Ανατολικής
Λιβύης. Την πληροφορία επιβεβαι-
ώνουν πλέον και άλλες χώρες και
κυρίως οι στρατιωτικοί παράγοντες
των χωρών που λαμβάνουν μέρος
στην εμφύλια σύρραξη της Λιβύης. 

Υπενθυμίζεται ότι ο Χαφτάρ
ελέγχει από το 2014 την Βεγγάζη
και έχει αναπτύξει σταδιακά την
ακτίνα δράσης του σε πολλές πε-
ριοχές της Λιβύης. Ο πρώην αξιω-
ματικός του στρατού του Μουαμάρ
Καντάφι και για χρόνια εξόριστος
στις ΗΠΑ επιχειρεί από τον Απρίλιο
του 2019 να καταλάβει την πρω-
τεύουσα Τρίπολη, σκοντάφτοντας
στην αντίσταση του άξονα που
αποτελείται από τη διεθνώς ανα-
γνωρισμένη κυβέρνηση της χώρας,
την Τουρκία και το Κατάρ. Παρ’
όλα αυτά οι νέες πληροφορίες δεί-
χνουν ότι η ενίσχυση των ρωσικών
δυνάμεων στο ανατολικό κομμάτι
της χώρας είναι πιθανόν να απο-
τελέσει έναν «game-changer» πα-
ράγοντα. Οι αναλυτές συμφωνούν
στο γεγονός ότι η Ρωσία σπεύδει
να γλυτώσει τις δυνάμεις της Ανα-
τολικής Λιβύης από τα χειρότερα
και να σταθεροποιήσει την κατά-
σταση στο υπόλοιπο της χώρας. Η
συγκεκριμένη κίνηση της Μόσχας
δεν αποκλείεται το επόμενο διά-

στημα να ανοίξει τον δρόμο για
μια νέα «μοιρασιά» στη Λιβύη, πα-
ρόμοια με αυτήν που επιχειρείται
στη Συρία. Στην όλη εξίσωση, η
Ευρωπαϊκή Ένωση εμφανίζεται
για μια ακόμη φορά κατακερματι-
σμένη και με τις συνιστώσες της
να οχυρώνονται πίσω από τα συγ-
κρουόμενα συμφέροντά τους. 

Η εμπλοκή της Ρωσίας
Ως γνωστόν η στρατιωτική εμ-

πλοκή της Τουρκίας στον πόλεμο
της Λιβύης εντατικοποιήθηκε πριν
από περίπου ένα χρόνο. Τα μη επαν-
δρωμένα αεροσκάφη και οι σύμ-
μαχοι της Άγκυρας κατάφεραν να
αλλάξουν τις ισορροπίες στην Λι-
βύη, υπέρ της Τρίπολης. Η εν λόγω
εξέλιξη άνοιξε τον δρόμο για το
περίφημο σύμφωνο Άγκυρας-Τρί-
πολης στα τέλη του 2019 το οποίο
αμφισβητείται από μια σειρά χωρών
της Ανατολικής Μεσογείου. Την
περίοδο λοιπόν που η Τουρκία στα-
θεροποιούσε το μέτωπο της Τρί-
πολης και γλίτωνε την διεθνώς
αναγνωρισμένη κυβέρνηση της
Λιβύης από την ολική κατάρρευση,
η Ρωσία βρέθηκε στο πλευρό του
στρατάρχη Χαφτάρ. Ο στενός συ-
νεργάτης του Ρώσου προέδρου,
Γεβγκένι Πριγκοζίν, ανέπτυξε τους
μισθοφόρους της ρωσικής παρα-
στρατιωτικής ομάδας «Wagner»
στην Λιβύη. Την ίδια περίοδο, η

Μόσχα παρείχε διπλωματική και
υλική υποστήριξη στην Βεγγάζη,
μαζί με τις Γαλλία, Αίγυπτο, Σαου-
δική Αραβία και Ηνωμένα Αραβικά
Εμιράτα. Το τελευταίο διάστημα
διάλογο με τον Στρατάρχη ανέπτυ-
ξαν και άλλες χώρες όπως η Ελλάδα
και η Συρία. Οι τελευταίες πληρο-
φορίες θέλουν την Ρωσία να ανοίγει
μια νέα σελίδα στην συνεργασία
της με τη Βεγγάζη παρά τις πρό-
σφατες αποτυχίες των δυνάμεων
Χαφτάρ, ο οποίος πρόσφατα ανα-
κοίνωσε ότι αναλαμβάνει την τύχη
ολόκληρης της χώρας στα χέρια
του. Η εγκατάσταση δεκάδων ρω-
σικών μαχητικών αεροσκαφών
στην ανατολική Λιβύη εντείνει την
αγανάκτηση των ΗΠΑ για την ανά-
πτυξη της ακτίνας δράσης της Ρω-
σίας στην Ανατολική Μεσόγειο. Η
Μόσχα έχει κατορθώσει μέσα σε
μια πενταετία να επεκτείνει την
επιρροή της στη Συρία και τη Λιβύη,
γεγονός που επιφυλάσσει μεγάλο
αντίκτυπο για τα διπλωματικά,

ενεργειακά, και γεωστρατηγικά δε-
δομένα της χώρας. 

Λιβύη... μια νέα Συρία;
Η δυναμική είσοδος της Ρωσίας

στον εμφύλιο της Λιβύης προβλη-
ματίζει εξίσου και την διεθνώς ανα-
γνωρισμένη κυβέρνηση της Τρίπο-
λης. Το συγκεκριμένο μέτωπο, όπως
έχουμε αναφέρει υποστηρίζεται
ενεργά από Τουρκία, Κατάρ και μι-
σθοφόρους της Συρίας και παρα-
σκηνιακά από χώρες όπως η Βρε-
τανία και η Ιταλία. Διεθνείς αναλύ-
σεις επισημαίνουν με την ολοένα
και μεγαλύτερη ανάπτυξη ξένων
στρατευμάτων και μισθοφόρων στα
εδάφη της Λιβύης, η πλούσια σε
ενεργειακά κοιτάσματα χώρα, πάει
όλο και περισσότερο να μοιάσει Συ-
ρία. Στο πλαίσιο αυτό οι ισχυρές
περιφερειακές δυνάμεις μπαίνουν
στο λιβυκό εμφύλιο στοχεύοντας
να εξασφαλίσουν προνομιακή πρό-
σβαση στα ενεργειακά κοιτάσματα
και στο επικερδές εγχείρημα της

ανοικοδόμησης της Λιβύης. Οι συγ-
κεκριμένες εξελίξεις λογικά θα οδη-
γήσουν αργά ή γρήγορα στον δια-
μελισμό της χώρας. «Ο Χαφτάρ ποτέ
δεν είπε τη λέξη ‘διχοτόμηση’ και
πάντα επέμενε σε μια ενωμένη Λι-
βύη, αλλά αυτή του η πρόθεση μπο-
ρεί να μην υλοποιηθεί», προειδοποιεί
ο αραβικής καταγωγής καθηγητής
Μουσταφά Φετούρι, ο οποίος προ-
σθέτει για το συγκεκριμένο ζήτημα
ότι «Ο Χαφτάρ είναι απίθανο να
απαιτήσει δημοσίως να γίνουν ανε-
ξάρτητο κράτος οι περιοχές που τε-
λούν υπό τον έλεγχό του. Θα προ-
τιμούσε να αναδειχθεί το εν λόγω
αποτέλεσμα ως η νέα ντε φάκτο
πραγματικότητα». Την ιδέα της δι-
χοτόμησης της Λιβύης ασπάζονται
και οι συντηρητικοί κύκλοι στην
Ουάσιγκτον.

Όπως αναφέρει ο Ted Galen Car-
penter από το «Cato Institute» η
ιδέα της διχοτόμησης της Λιβύης
δεν είναι και τόσο κακή. «Η Λιβύη
είναι ένα κλασικό παράδειγμα μιας
τεχνητής χώρας την οποία δημι-
ούργησε μια ευρωπαϊκή αποικιακή
δύναμη από διαφορετικά συστατικά.
Η διχοτόμησή της σε δύο -ή περισ-
σότερες- κυρίαρχες χώρες δεν θα
ήταν ένα κακό αποτέλεσμα. Η πραγ-
ματικότητα είναι ότι οι τρεις κύριες
περιφέρειες της Λιβύης έχουν πολύ
λίγα κοινά, εθνικά ή οικονομικά. Οι
Ηνωμένες Πολιτείες και η υπόλοιπη
διεθνής κοινότητα πρέπει να απο-
φύγουν τον πειρασμό να συμμετέ-
χουν εκ νέου στις υποθέσεις της
Λιβύης. Δεδομένης της ζημιάς που
προκάλεσε η αρχική παρέμβαση
της Ουάσιγκτον σε αυτή τη φτωχή
χώρα, οι εκκλήσεις των ΗΠΑ όπως
αυτή «επαναπροσανατολιστεί» είναι
ιδιαίτερα απερίσκεπτες. Η Ουάσιγ-
κτον δεν έχει ζωτικά συμφέροντα
στη Λιβύη. Εάν η χώρα διχοτομηθεί
σε ξεχωριστά κυρίαρχα κράτη, η
εξέλιξη αυτή θα πρέπει να είναι
αδιάφορη για την ηγεσία των ΗΠΑ».
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Η εγκατάσταση δεκάδων
ρωσικών μαχητικών αε-
ροσκαφών στην Ανατολι-
κή Λιβύη εντείνει την
αγανάκτηση των ΗΠΑ
για την ανάπτυξη της
ακτίνας δράσης της Ρω-
σίας στην Αν. Μεσόγειο.

Ρωσία και Τουρκία «μοιράζονται» τη Λιβύη
Προβληματισμός για ενδεχόμενο διαμελισμό της χώρας την ώρα που η Ε.Ε. στερείται συνοχής-στρατηγικής έναντι στη σύρραξη

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΤΡΟΥΓΚΑΛΟΥ

Π αρά τις πρόσφατες δηλώ-
σεις του κυβερνητικού
εκπροσώπου ότι μόνο λε-

κτικές είναι οι προκλήσεις της
Αγκυρας και ότι δεν βρισκόμα-
στε σε περίοδο ιδιαίτερης έν-
τασης, η αλήθεια είναι ότι το
τελευταίο διάστημα αντιμετω-
πίζουμε ένα κρεσέντο κλιμά-
κωσης της τουρκικής επιθετι-
κότητας, με αποκορύφωμα τη
διεκδίκηση είκοσι τεσσάρων
οικοπέδων εντός της υφαλο-
κρηπίδας μας, έξι μίλια έξω από
Ρόδο, Κάρπαθο και Κρήτη. Αυτές
οι κινήσεις εντάσσονται στη
γενικότερη αναθεωρητική στρα-
τηγική της Τουρκίας και συν-
δυάζονται με τη συνολική προ-
σπάθειά της να αναδειχθεί σε
περιφερειακή δύναμη στη Συρία
και στη Λιβύη, πρωταθλήτρια
του σουνιτισμού και υπερασπί-
στρια της παλαιστινιακής υπό-
θεσης. Και, δυστυχώς, η κυβέρ-
νηση της Ν.Δ. παρακολουθεί
αμυντικά και κατόπιν εορτής
τις κλιμακούμενες προκλήσεις,
προβαίνοντας σε αναγκαία μεν
και αυτονόητα, πλην ανεπαρκή
διαβήματα. Και όλα αυτά στο

πλαίσιο παλινωδιών και αντι-
φάσεων μεταξύ των υπουργείων
Εξωτερικών και Αμυνας ή και
δηλώσεων που δεν λένε όλη την
αλήθεια στον ελληνικό λαό και
στέλνουν λάθος μήνυμα στην
άλλη πλευρά, όπως με το πρό-
σφατο περιστατικό στον Εβρο
ή με το «Ορούτς Ρέις», που τάχα
«το πήρε ο άνεμος» στην υφα-
λοκρηπίδα μας. Και, παράλληλα,
δεν υπάρχουν δίαυλοι διαλόγου
και επικοινωνίας με την άλλη
πλευρά, ούτε συστηματική προ-
σπάθεια για ΜΟΕ.

Είναι άμεση ανάγκη να συγ-
κληθεί συμβούλιο πολιτικών
αρχηγών για να καλυφθεί το κε-
νό αυτό στρατηγικής. Πρέπει
να επιστρέψουμε στην ενεργη-
τική εξωτερική πολιτική των
κυβερνήσεων ΣΥΡΙΖΑ, που προ-
ωθούσε ταυτόχρονα μια θετική
ατζέντα διαλόγου αλλά και την
ενεργό αντίδραση απέναντι στις
παραβιάσεις της διεθνούς νο-
μιμότητας. Να ενεργοποιήσουμε
περιφερειακές πρωτοβουλίες
τις οποίες έχει παραμελήσει η
κυβέρνηση της Ν.Δ., όπως η
διάσκεψη των ευρωπαϊκών χω-
ρών του Νότου (Μed7). Να ολο-
κληρώσουμε τη διαπραγμάτευ-

ση για οριοθέτηση ΑΟΖ με Αί-
γυπτο, Αλβανία και Ιταλία, όπου
είχαμε φτάσει πολύ κοντά σε
συμφωνία. Να παίξουμε απο-
φασιστικά το χαρτί της Ευρώ-
πης. Η Ελλάδα πρέπει να επι-
διώξει άμεση συμμετοχή της
χώρας μας στον ευρωτουρκικό
διάλογο και να γίνουν οι κόκ-
κινες γραμμές μας κόκκινες
γραμμές της Ευρώπης. Να ζη-
τήσει να αποφασιστούν συμ-
πληρωματικές κυρώσεις απέ-
ναντι σε νέα εργαλειοποίηση
του προσφυγικού - μεταναστευ-
τικού ή σε έμπρακτη αμφισβή-
τηση της υφαλοκρηπίδας μας.

Εμείς, ως πατριωτική δύναμη
ευθύνης, δεν θα υιοθετήσουμε
ποτέ δημαγωγική τακτική ανά-
λογη με αυτή της Ν.Δ. στο μα-
κεδονικό ή τις απαράδεκτες δη-
λώσεις του κυβερνητικού εκ-
προσώπου περί του ΣΥΡΙΖΑ ως
«Δούρειου Ιππου της Τουρκίας».
Τώρα, όμως, ήρθε η στιγμή να
δείξει ανάλογη πατριωτική ευ-
θύνη και η κυβέρνηση Μητσο-
τάκη.

Ο κ. Γιώργος Κατρούγκαλος είναι κα-
θηγητής Δημοσίου Δικαίου, βουλευ-
τής ΣΥΡΙΖΑ Β1 τομέα Αθήνας.

Συμβούλιο αρχηγών
για εθνική στρατηγική

Η κατακερμα-
τισμένη Ε.Ε. 

Την στιγμή που το ενδεχόμε-
νο διαμελισμού της Λιβύης
θεωρείται όλο και πιο πιθανό
η παρουσία της Ε.Ε. στη γεω-
στρατηγική σκακιέρα της Ανα-
τολικής Μεσογείου είναι κάθε
άλλο παρά ομοιογενής. Ενώ,
λοιπόν, στο ανατολικό κομμάτι
της χώρας οι οπαδοί του στρα-
τάρχη Χαφτάρ με αφορμή την
επέτειο της ίδρυσης του αυτό-
νομου εμιράτου της περιόδου
1948-1951 ανεμίζουν τις ιστο-
ρικές σημαίες, το μέτωπο της
Ε.Ε. εμφανίζεται για ακόμη
μία φορά κατακερματισμένο.
Τη στιγμή που Τουρκία και Ρω-
σία βρίσκονται ένα βήμα πριν
από την εξασφάλιση στρατη-
γικής σημασίας βάσεων, με τις
οποίες θα είναι σε θέση να
επηρεάζουν την τροπή των
εξελίξεων κατά τα επόμενα
χρόνια, οι συνιστώσες της Ε.Ε.
εξακολουθούν να βρίσκονται
σε αντίπαλα στρατόπεδα. Εν-
δεικτικά η Βρετανία (αν και
δεν είναι πια Ε.Ε.) και Ιταλία
επιλέγουν τη συνεργασία με
την Τρίπολη και την Τουρκία,
τη στιγμή που η Γαλλία και η
Ελλάδα «συνομιλούν» με τον
Χαφτάρ. Χαρακτηριστικό είναι
το γεγονός ότι κυβερνητικοί
κύκλοι της Άγκυρας προσεγγί-
ζουν θετικά το κλίμα ασυνεν-
νοησίας στην Ε.Ε. και ελπί-
ζουν να προσεγγίσουν τις
«συνεργάσιμες ευρωπαϊκές
δυνάμεις», μαζί με τις οποίες
η Τουρκία θα προσπαθήσει να
τροποποιήσει σταδιακά τις
ισορροπίες στην Ανατολική
Μεσόγειο. 

Η Άγκυρα προσεγγίζει θετικά το κλίμα ασυνεννοησίας στην Ε.Ε. και ελπίζοντας
να προσεγγίσει τις «συνεργάσιμες ευρωπαϊκές δυνάμεις», μαζί με τις οποίες
θα προσπαθήσει να τροποποιήσει τις ισορροπίες στην Ανατ. Μεσόγειο.
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Συνέντευξη στον ΠΑΥΛΟ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟ
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– Παρ’ όλα αυτά παρακολουθού-
με μια συνεχιζόμενη διάσπαση 
της Δύσης. Βλέπουμε να κυριαρ-
χεί διχασμός στις ΗΠΑ. Βλέπου-
με την αποσύνδεση του Ηνω-
μένου Βασιλείου από την Ε.Ε. 
με το Brexit, την απομάκρυνση 
των ΗΠΑ από την Ευρώπη κα-
θώς και εντεινόμενες διαιρέσεις 
εντός της Ε.Ε. Μπορούμε να ανα-
στρέψουμε αυτήν τη διαδικασία;

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

– Η ανάκαμψη είναι δύσκολη, 
αλλά φαίνεται ότι στην Ελλάδα 
κατορθώσαμε να ανακάμψουμε 
και να απομακρυνθούμε από τον 
λαϊκισμό.

– 
-

-

-
-

– Υπάρχει το ερώτημα της Τουρ-
κίας. Η Δύση χάνει ή όχι την 
Τουρκία; Και επίσης, πώς αντι-
μετωπίζουμε μια Τουρκία που 
εμπλέκεται διαρκώς σε συγκρού-
σεις και αντιπαραθέσεις στη Νο-
τιοανατολική Μεσόγειο; Αντι-
παραθέσεις και με την Ελλάδα 
καθώς η Τουρκία ανακοίνωσε 
πρόσφατα σχέδια για έρευνες 
υδρογονανθράκων μέσα στην 
ελληνική υφαλοκρηπίδα. Πώς 
διαχειριζόμαστε την Τουρκία;

– -

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

– Κάποιοι στην Αθήνα λένε ότι 
κατά τη διάρκεια της πρωθυ-
πουργίας σας μάλλον φτάσατε 
κοντά σε συμφωνία με τον τό-
τε Ελληνα πρωθυπουργό Κώστα 
Σημίτη για τα Γλυπτά του Παρ-
θενώνα. Ισχύει;

-
-

-
-

Η Ευρώπη να στηρίξει την Ελλάδα
Ο πρώην πρωθυπουργός του Ηνωμένου Βασιλείου Τόνι Μπλερ μιλάει στην «Κ» για τις προκλήσεις στη μετά κορωνοϊό εποχή
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«Είχαμε -
-

– Η πανδημία έπληξε πολύ σο-
βαρά ολόκληρη την ανθρωπότη-
τα, την παγκόσμια οικονομία, το 
ίδιο το παγκόσμιο σύστημα. Εχετε 
υποστηρίξει εδώ και αρκετό και-
ρό την αναγκαιότητα μιας νέας 
αρχιτεκτονικής στην παγκόσμια 
διακυβέρνηση. Πιστεύετε ότι θα 
πρέπει να δημιουργήσουμε τώ-
ρα έναν νέο διεθνή Οργανισμό 
που θα συνδυάζει τα χαρακτηρι-
στικά των Ηνωμένων Εθνών, του 
ΔΝΤ και του G20 προκειμένου να 
αντιμετωπίσουμε όλες τις μεγάλες 
προκλήσεις – από το παγκόσμιο 
χρέος έως την κλιματική αλλαγή;

– -
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-
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-

-

-
-

-

-

-
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– Βλέπουμε ότι ακόμα και η Δη-
μοκρατία δεν μπορεί να θεωρεί-
ται δεδομένη. Ωστόσο, πρέπει να 
θυμηθούμε ότι ακόμα και στην 
αρχαία Αθήνα η Δημοκρατία υπο-
χωρούσε συχνά. Σήμερα, όλο και 

περισσότεροι –από την πρώην 
υπουργό Εξωτερικών των ΗΠΑ 
Μαντλίν Ολμπράιτ ώς τον νομπε-
λίστα Οικονομικών Τζόζεφ Στί-
γκλιτς– μιλούν για την υποχώρηση 
της Δημοκρατίας και προειδοποι-
ούν ακόμα και για επιστροφή του 
φασισμού. Εδώ και λίγες μέρες 
πολλοί αναφέρουν με νόημα την 
απειλή του Τραμπ ότι θα διατάξει 
τον στρατό να καταστείλει τις δι-
αδηλώσεις στις ΗΠΑ. Ο φασισμός 
επανεμφανίζεται στον κόσμο ή εί-
ναι μια λέξη πολύ σκληρή για να 
τη χρησιμοποιούμε τόσο εύκολα; 

– 

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

– Ο Χάρολντ Μακ Μίλαν (πρωθυ-
πουργός της Βρετανίας 1957-1963) 
είχε πει τη φράση «όταν φτάνεις 
στην εξουσία συνειδητοποιείς ότι 
δεν υπάρχει τίποτα εκεί». Εσείς 
βρήκατε κάτι όταν φτάσατε στην 
εξουσία; 

– -

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

Η πραγματική εξουσία βρίσκεται στην εφαρμογή των αποφάσεων

– Το 2021 κλείνουν 200   χρόνια από την έναρξη της Ελληνικής 
Επανάστασης. Είστε υπερήφανος για τον καταλυτικό ρόλο της 
χώρας σας στην ανεξαρτησία της Ελλάδας;
– 

-
-

 
– Δεν ξεχνάμε, άλλωστε, ότι ο Ουίνστον Τσώρτσιλ ταξίδευσε 
στην Αθήνα τα Χριστούγεννα του 1944 για να διασφαλίσει ότι 
η Ελλάδα θα παραμείνει στον ελεύθερο κόσμο...
– 

Τα εγγόνια μου μιλούν ελληνικά

Οταν βρίσκεσαι στην κυ-
βέρνηση, πρέπει να δι-
ατηρείς πάντα μέσα σου 
μια αίσθηση ταπεινοφρο-
σύνης, γιατί αν δεν έχεις 
ταπεινότητα από τη φύση 
σου, μπορεί να αναγκα-
στείς να τη διδαχθείς μέ-
σα από την εμπειρία.

Σήμερα η πρόκληση  
της Δημοκρατίας είναι  
η αποτελεσματικότητα. 

Η εκμετάλλευση υδρογο-
νανθράκων στα πεδία με-
ταξύ Ελλάδας, Αιγύπτου 
και Ισραήλ είναι εξαιρε-
τικά σημαντική και δεν 
μπορεί να ακυρωθεί μο-
νομερώς μέσα από την 
ανακήρυξη διαφόρων 
θαλασσίων ζωνών.

Οταν οι άνθρωποι αρ-
χίζουν να βιώνουν τον 
λαϊκισμό της Αριστε-
ράς και της Δεξιάς, τότε 
μόνο συνειδητοποιούν 
τι έχουν χάσει, αλλά η 
αντιστροφή και η ανά-
καμψη είναι δύσκολη…
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Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Πανέτοιμη εμφανίζεται η Κύπρος
για το ραντεβού των αερομεταφο-
ρών στις 9 Ιουνίου, επισημαίνει ο
υπουργός Μεταφορών. Σε συνέν-
τευξή του στην «Κ», ο Γιάννης Κα-
ρούσος θεωρεί πως το πλαίσιο άρ-
σης των περιορισμών που αποφα-
σίσθηκε διασφαλίζει την προστασία
της δημόσιας υγείας, ενώ δεν θέτει
εμπόδια για τις αφίξεις επισκεπτών.
Αποκαλύπτει πόσους επισκέπτες
μπορεί να δεχθεί η Κύπρος τη φε-
τινή χρονιά, δίνοντας έμφαση στη
συμφωνία με τη Wizz Air αλλά και
τις θετικές προοπτικές των εγχώ-
ριων αερομεταφορών. Ξεκαθαρίζει
πως μεγάλα έργα του Δημοσίου θα
προχωρήσουν, τονίζοντας με νόημα
πως το κράτος θα διαθέσει 1 δισ.
ευρώ για επενδύσεις. Παράλληλα
στέλνει σαφέστατο μήνυμα στους
ξενοδόχους να προσαρμόσουν τις
τιμές στα δεδομένα του εσωτερικού
τουρισμού, με τον ίδιο να δηλώνει
πως φέτος επιλέγει Κύπρο για τις
διακοπές του.
–Την Τρίτη μπαίνει σε εφαρμογή
η πρώτη φάση άρσης των πε-
ριορισμών στις αερομεταφορές.
Είμαστε έτοιμοι για άνοιγμα των
αεροδρομίων;

–Το Υπουργείο Μεταφορών και
η διυπουργική επιτροπή που συ-
στάθηκε κατάρτισαν ένα σχέδιο
δράσης για άνοιγμα των αεροδρο-
μίων. Τι προνοεί το σχέδιο. Έχει
γίνει κατάταξη των χωρών από
τους επιδημιολόγους σε δύο κατη-
γορίες, με βάση τα επιδημιολογικά
δεδομένα, τα οποία θα επικαιρο-
ποιούνται, τουλάχιστον, μια φορά
την εβδομάδα. Τις επόμενες μέρες
θα δούμε και άλλες χώρες να προ-
στίθενται ή να αφαιρούνται από
τις δυο λίστες-κατηγορίες. Με βάση
τις λίστες θα ανοίξουν τα αεροδρό-
μια σταδιακά και επιλέχθηκε αυτός
ο τρόπος για να δούμε πως θα δου-
λέψει το όλο σύστημα, τι προβλή-
ματα θα υπάρξουν και από υγει-
ονομικής απόψεως υπάρχουν οι
απαιτούμενοι έλεγχοι. Στόχος μας
είναι μετά την 1η Ιουλίου που οι
περισσότερες αεροπορικές εται-
ρείες θα ξεκινήσουν τις πτήσεις,
να είμαστε έτοιμοι. Από την Τρίτη,
η διαδικασία που θα εφαρμοσθεί
είναι πως από κάποιες χώρες θα
απαιτείται τεστ κορωνοϊού.
–Αν κάποιος επιβάτης δεν έχει
τεστ δεν θα τους επιτρέπεται η
επιβίβαση στο αεροπλάνο από
τη χώρα αναχώρησης;

–Κατά την πρώτη φάση, όλοι οι
επιβάτες από οποιαδήποτε χώρα,
για να έλθουν στην Κύπρο θα πρέ-
πει να έχουν εφοδιαστεί με πιστο-
ποιητικό πριν ταξιδέψουν. Εάν
είναι Κύπριος υπήκοος ή έχει μό-
νιμη διανομή θα έχει την επιλογή
το τεστ να το πραγματοποιήσει με
την άφιξη στην Κύπρο. Για παρά-
δειγμα κάποιος Κύπριος, που θα
επιστρέψει στην Κύπρο μετά την
Τρίτη 9 Ιουνίου, δεν είναι υποχρε-
ωμένος να κάνει το τεστ από τη
χώρα που έρχεται αλλά έχει τη δυ-
νατότητα να το κάνει με την άφιξή
του στην Κύπρο. Μετά τις 20 Ιου-
νίου, οι επιβάτες από χώρες της
κατηγορίας Α δεν θα είναι υπο-
χρεωμένοι να φέρουν πιστοποι-
ητικό, εν αντιθέσει με τους επιβά-
τες από χώρες της κατηγορίας Β,
που θα είναι υποχρεωμένοι να
έχουν το σχετικό πιστοποιητικό.
Όλοι όμως οι επιβάτες θα πρέπει
να συμπληρώνουν ένα ερωτημα-
τολόγιο με κάποιες λεπτομέρειες.
Αν για παράδειγμα ταξίδεψαν σε
χώρα που δεν είναι στις κατηγορίες
Α και Β τις τελευταίες 14 ημέρες
και κάποια στοιχεία που θα χρη-
σιμοποιηθούν για σκοπούς ιχνη-
λάτησης του επιβάτη σε περίπτωση
που βρεθεί θετικός. Αυτό το ερω-
τηματολόγιο θα συμπληρώνεται
διαδικτυακά προκειμένου να επι-
τρέπεται στον επιβάτη να περάσει
από τον έλεγχο του αεροδρομίου.
Όσοι επιβάτες είναι υποχρεωμένοι
να έχουν πιστοποιητικό, θα το κα-
ταχωρούν και πάλι ηλεκτρονικά.
Για τους επιβάτες που δεν είναι
εξοικειωμένοι με την τεχνολογία,
θα υπάρχει επιλογή η όλη διαδι-

κασία να γίνεται με τον παραδο-
σιακό τρόπο. Είμαστε πανέτοιμοι,
έχουν ήδη ενημερωθεί οι εταιρείες
και ο στόχος είναι να γίνει ένα
αποτελεσματικό άνοιγμα της Κύ-
πρου χωρίς φυσικά να επηρεαστεί
η δημόσια υγεία.
–Με τον τρόπο αυτό προστα-
τεύεται, επαρκώς, η Κύπρος
απέναντι στην πανδημία;

–Προστατεύεται γιατί οι χώρες
με τις οποίες θα έχουμε σύνδεση
είναι πολύ χαμηλού υγειονομικού
ρίσκου, δηλαδή έχουν ίδια ή και
καλύτερα επιδημιολογικά δεδομένα
με την Κύπρο. Για τι υπόλοιπες
χώρες, με πιο υψηλό υγειονομικό
ρίσκο, υπάρχουν οι προϋποθέσεις.
Οι επιβάτες, Κύπριοι ή μόνιμα δια-
μένοντες, που δεν θα προέρχονται
από χώρες από τις 2 λίστες, μετά
τις 20 Ιουνίου θα υποβάλλονται
σε ελέγχους, θα οδηγούνται μία
ημέρα σε ξενοδοχείο μέχρι να
βγουν τα αποτελέσματα και μετά
θα αυτοπεριορίζονται σπίτι τους
για 13 μέρες. Πρέπει να τονίσω
ότι ληφθήκαν υπόψη μας όλα τα
δεδομένα. Διαθέτουμε θερμοκά-
μερες στα αεροδρόμιά μας, υγει-
ονομικά πρωτόκολλα και τι πρέπει
να ακολουθεί πιστά ο καθένας.
Στόχος μας είναι να μειωθεί το ρί-
σκο και είναι σημαντικό το γεγονός
πως γνωρίζουμε ότι κρούσματα
μπορούμε να έχουμε μόνο από το
εξωτερικό γι’ αυτό τον λόγο λή-
φθηκαν όλα αυτά τα μέτρα σύμ-
φωνα με τα οποία ακολουθούμε
κατά γράμμα την οδηγία της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής. Από αυτό
τον σχεδιασμό θα ωφεληθούμε ιδι-
αίτερα, διότι ήδη ήλθαν στην Κύ-
προ αεροπορικές εταιρείες και τα-
ξιδιωτικοί πράκτορες τους οποίους
ενημερώσαμε και δώσαμε χρόνο
να προετοιμαστούν.

Κρίση και ευκαιρίες
–Πουλάμε στο εξωτερικό την
καλή επιδημιολογική εικόνα;

–Βεβαίως, διότι δείξαμε πως εί-
μαστε σοβαροί και υπεύθυνοι, συ-
νεχίζουμε να ακολουθούμε τα μέ-
τρα και τους αυστηρούς ελέγχους
της πανδημίας. Ακόμα αποδείξαμε
ότι το σύστημα υγείας μας είναι
πανέτοιμο και πως θα αναλάβουμε
το κόστος εάν κάποιος επισκέπτης
νοσήσει. Σε κάθε κρίση υπάρχουν

και ευκαιρίες για να τις αξιοποι-
ήσουμε πάντοτε με γνώμονα να
μη θέτουμε σε κίνδυνο την υγεία
των πολιτών και των επισκεπτών
μας.
–Με την προϋπόθεση που όλα
πάνε κατ’ ευχήν, από επιδημιο-
λογικής απόψεως, μπορεί να
προσδιοριστεί ο χρόνος ομαλο-
ποίησης των αεροπορικών με-
ταφορών;

–Δεν μπορεί κανένας να προ-
βλέψει πότε θα επέλθει η ομαλο-
ποίηση των αεροπορικών μετα-
φορών. Ο τρόπος λειτουργίας έχει
αλλάξει, οι εταιρείες είναι καθη-
λωμένες ή σε χώρες που με έξαρση
της πανδημίας, υπάρχουν σοβαρά
προβλήματα. Όσο επιλύεται το θέ-
μα και βελτιώνεται η εικόνα των
χωρών τόσο θα βελτιώνονται και
οι αερομεταφορές. Για να επανέλ-
θουν σε συνθήκες, προ κορωνοϊού,
θα χρειαστούν δύο χρόνια με την
προϋπόθεση βέβαια ότι δεν θα
έχουμε πισωγυρίσματα. Στην Ευ-
ρώπη η εικόνα βελτιώνεται, ενώ
στη Λατινική Αμερική υπάρχει
έξαρση. Όταν βρεθεί ένα φάρμακο
ή εμβόλιο θα τελειώσουμε με τον
κορωνοϊό. Τώρα, πρέπει να βρούμε
νέους τρόπους για να μην εμπο-
δίζουμε τα ταξίδια. Στα αεροδρόμια
η πρόσβαση δεν θα είναι ανοιχτή.
Πρόσβαση θα έχουν μόνο όσοι τα-
ξιδεύουν.
–Πόση βοήθεια μπορεί να προ-
σφέρει στις εγχώριες αερομε-
ταφορές η συμφωνία με τη Wizz
Air;

–Η συνδεσιμότητα της Κύπρου
από αέρος είναι το άλφα και το
ωμέγα. Η Κύπρος διαθέτει τη γε-
ωγραφική θέση και τα κίνητρα
που έχουν κάποιες εταιρείες εδώ
δημιουργούν ευκαιρίες για όλους
σε περιόδους κρίσεις. Αυτή την
περίοδο, υπάρχουν εταιρείες με

καθηλωμένα αεροπλάνα, που κα-
ταγράφουν ζημιές και προσπαθούν
να βρουν λύσεις. Εμείς ως Κύπρος,
επειδή από νωρίς ανακοινώσαμε
τους σχεδιασμούς μας, τους ενη-
μερώσαμε και αποφάσισαν να χρη-
σιμοποιήσουν τη Λάρνακα ως βάση
τους, η Wizz Air είναι μια εταιρεία
η οποία βρισκόταν στην Κύπρο,
εκτελούσε δρομολόγια και τώρα
τους προσεγγίσαμε. Η αρχική τους
πρόθεση ήταν να φέρουν τρία αε-
ροπλάνα στην Κύπρο αλλά θα ξε-
κινήσουν με δύο γιατί δεν υπάρ-
χουν αρκετές χώρες για εκτέλεση
πτήσεων. Η Wizz Air αρχίζει δρο-
μολόγια με 37 πτήσεις την εβδο-
μάδα, επιπρόσθετα με αυτές που
είχε με δύο αεροπλάνα. Επίσης,
επειδή σύντομα η εταιρεία θα απο-
κτήσει βάση και στο Αμπού Ντάμπι,
θα δημιουργηθούν επιπλέον πλε-
ονεκτήματα για την Κύπρο. Υπάρ-
χουν αρκετά καλές εταιρείες που
έχουν βάση τους την Κύπρο, ενώ
τώρα επιθυμούν και άλλες να απο-
κτήσουν βάση στη χώρα μας. Ως
εκ τούτου, η συνδεσιμότητα της
χώρας μας ξεκινά με τον καλύτερο
τρόπο ενώ παράλληλα, θα επιλυ-
θούν και θέματα με τις τιμές που
είχαμε για τα δρομολόγια Αθήνας
και Θεσσαλονίκης. Ο ανταγωνισμός
αυτή τη στιγμή αυξάνεται και αυτό
λειτουργεί προς όφελος του κατα-
ναλωτή. Η Wizz Air να τονίσουμε
πως εκτελεί σημαντικά δρομολόγια
σε σκανδιναβικές χώρες και στη
Γερμανία, η οποία αποτελεί μία
μεγάλη τουριστική αγορά και για
την Κύπρο. Από εκεί έφταναν στο
νησί μας 200 χιλιάδες τουρίστες
και ο λόγος ήταν η συνδεσιμότητα.
Το θετικό τώρα είναι ότι προγραμ-
ματίζονται πτήσεις και από περι-
φερειακά αεροδρόμια της Γερμα-
νίας που δεν υπήρχαν προηγου-
μένως γεγονός που θα προσελκύσει

μεγαλύτερο ενδιαφέρον για του-
ρισμό στην Κύπρο. 

Σχέδιο κινήτρων
–Με τις άλλες εταιρείες μιλήσατε;

–Βεβαίως με όλες τις μεγάλες
εταιρείες. Αυτή τη στιγμή ετοιμά-
ζουμε και ένα σχέδιο κινήτρων, το
οποίο θα τεθεί στο Υπουργικό Συμ-
βούλιο αυτή την εβδομάδα και αφο-
ρά τη συνδεσιμότητα, θα είναι προ-
σωρινό, διάρκειας έξι μηνών και
διαθέσιμο για όλες τις αερογραμμές
με σκοπό να στηρίξει αυτούς που
θα προγραμματίσουν πρώτοι πτή-
σεις προς την Κύπρο. Σε συνδυασμό
με τη συμφωνία με τη Wizz Air ανοί-
ξαμε ένα παράθυρο και για άλλες
εταιρείες να κάνουν βάση τους την
Κύπρο. Κάποιες εταιρείες αναφέρουν
ότι δεν θα προγραμματίσουν άλλα
δρομολόγια, κάποιες άλλες έχουν
πιο επιθετική πολιτική. Πέρσι είχαμε
55 χιλιάδες Γάλλους τουρίστες οι
οποίοι δεν ταξίδεψαν με απευθείας
πτήσεις στην Κύπρο. Διερωτώμαι,
λοιπόν, αφού υπάρχει αγορά από
τη Γαλλία, γιατί οι εταιρείες δεν
προγραμματίζουν απευθείας πτή-
σεις; Εδώ πρέπει να αναφέρω πως
υπάρχουν και άλλα κίνητρα από το
Υφυπουργείο Τουρισμού σε περί-
πτωση που οι αεροπορικές εταιρείες
προσθέσουν νέους προορισμούς
από την Κύπρο.
–Ικανοποιημένοι από τους σχε-
διασμούς των αεροπορικών εται-
ρειών;

–Οι εταιρείες έκαναν προγραμ-
ματισμούς, αλλά το αποτέλεσμα δεν
εξαρτάται μόνο από εμάς. Υπάρχουν
χώρες που ακόμα δεν έχουν ανοίξει.
Τα οικονομικά οφέλη είναι μεγάλα
παρά το γεγονός ότι δεν θα επιστρέ-
ψουμε σε δεδομένα περασμένων
ετών. Ο τουρισμός είναι το μεγάλο
χαρτί της οικονομίας μας. Φέτος,
από πλευράς επιβατικής κίνησης

αναμένουμε να ξεκινήσουμε με 30
χιλιάδες τον Ιούνιο, τον Ιουλίου να
ανέβουμε στις 150 με 200 χιλιάδες,
τον Αύγουστο στις 400 χιλιάδες και
τον Σεπτέμβριο στις 600 χιλιάδες.
Υπολογίζουμε ότι θα φτάσουμε πε-
ρίπου στο 35% με 40% της αερο-
πορικής κίνησης της περσυνής χρο-
νιάς. Πέρσι ξεπεράσαμε τα 11 εκατ.
επιβάτες, ενώ φέτος, εάν ξεπερά-
σουμε τα 3 εκατ., θα είμαστε ευχα-
ριστημένοι. 
–Σε συνθήκες κορωνοϊού, τι ρόλο
θα διαδραματίσουν οι δημόσιες
επενδύσεις στην οικονομία;

–Όλα τα μεγάλα έργα που έχουμε
προγραμματίσει ξεκινούν και δεν
έχει αναβληθεί κανένα. Υπογρά-
φουμε τον αυτοκινητόδρομο Λε-
μεσού-Σαϊττά, ένα έργο 26 εκατ.
ευρώ, τον περιμετρικό Λευκωσίας
τον υπογράψαμε και ξεκίνησε με
άλλα 60 εκατ. ευρώ, περιμένουμε
τον δρόμο Πάφου – Πόλης Χρυσο-
χούς που είναι στην Αναθεωρητική
Αρχή Προσφορών τον οποίο θα
υπογράψουμε σύντομα. Έχουμε
προς υλοποίηση έργα 1 δισ. ευρώ
για τα επόμενα χρόνια. Δίνουμε επί-
σης μεγάλη σημασία και σε άλλες
επενδύσεις όπως το λιμάνι Λάρνα-
κας. Ολοκληρώθηκε η διαπραγμά-
τευση, συμφωνήσαμε με τον επεν-
δυτή και περιμένουμε τις επόμενες
μέρες να ολοκληρωθεί η μελέτη του
συμβολαίου από τη Νομική Υπηρε-
σία για να υπογραφτεί. Υπάρχουν
και άλλες επενδύσεις, όπως το λιμάνι
Βασιλικού στο οποίο θα προκηρύ-
ξουμε προσφορά για σύμβουλο για
την ανάπτυξη του λιμανιού και τη
δημιουργία εμπορικού σταθμού στο
αεροδρόμιο Λάρνακας. Υπάρχουν
στα σκαριά και επενδύσεις στο αε-
ροδρόμιο της Λάρνακας τις οποίες
εξετάζουμε με τη Νομική Υπηρεσία,
οι οποίες θα βοηθήσουν στην επα-
νεκκίνηση της οικονομίας.

Ο ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΑΡΟΥΣΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Σε τροχιά υλοποίησης 1 δισ. ευρώ δημόσια έργα 
Ο υπ. Μεταφορών ξεδιπλώνει τους σχεδιασμούς για επανεκκίνηση των αερομεταφορών, καθώς και τα μέτρα τόνωσης της οικονομίας

Δεν μπορεί κανένας 
να προβλέψει πότε 
θα επέλθει η ομαλοποί-
ηση των αεροπορικών
μεταφορών. Ο τρόπος
λειτουργίας έχει 
αλλάξει, οι εταιρείες 
είναι καθηλωμένες ή σε 
χώρες που με έξαρση της 
πανδημίας, υπάρχουν
σοβαρά προβλήματα.

Υπογράφουμε τον αυτο-
κινητόδρομο Λεμεσού-
Σαϊττά, ένα έργο 26 εκατ.
ευρώ, τον περιμετρικό
Λευκωσίας τον υπογρά-
ψαμε και ξεκίνησε με 
άλλα 60 εκατ. ευρώ, 
περιμένουμε τον δρόμο
Πάφου – Πόλης Χρυσο-
χούς που είναι στην 
Αναθεωρητική Αρχή
Προσφορών τον οποίο θα
υπογράψουμε σύντομα.

Mένουμε Κύπρο,
οι ξενοδόχοι 
να δώσουν 
καλές τιμές

–Έχετε εμπειρία στην τοπική
αυτοδιοίκηση και στο τουρι-
στικό προϊόν. Ποια θα πρέπει
να είναι η πολιτική της τουρι-
στικής βιομηχανίας, απέναντι
στον εσωτερικό τουρισμό που
για φέτος παρουσιάζεται ως
σωσίβιο.
–Η εισήγησή μου προς τους
ξενοδόχους είναι οι τιμές
που προσφέρουν προς
τους Κύπριους να είναι οι
ίδιες με αυτές που δίνουν
σε πράκτορες του εξωτερι-
κού, γατί ουσιαστικά τα ίδια
λεφτά θα πάρουν. Πρέπει
να δώσουν τιμές καλές,
γιατί είναι μια αγορά 500
έως 600 εκατομμυρίων ευ-
ρώ που αντιστοιχεί σε του-
ρισμό που πάει μόνο στην
Ελλάδα. Φέτος πρέπει να
δοθεί σημασία στον εσωτε-
ρικό τουρισμό, το οφείλου-
με. Εγώ φέτος θα κάνω
εσωτερικό τουρισμό. Πρέ-
πει να δοθεί το μήνυμα:
«Ναι, μένουμε εντός και
βοηθούμε την οικονομία
μας». Από την άλλη και η
τουριστική βιομηχανία πρέ-
πει να δημιουργήσει τέτοι-
ες συνθήκες ώστε να προ-
σφέρει ένα προσιτό προϊόν.
Φέτος είναι μια ευκαιρία τα
ξενοδοχεία να προσελκύ-
σουν Κύπριους για να δια-
πιστώσουν πως οι ξενοδο-
χειακές μονάδες μας είναι
αναβαθμισμένες και ότι
αξίζει κάποιος να μείνει
εντός. Ταυτόχρονα στο
Υπουργείο –πρέπει να σας
πω– ότι επεξεργαζόμαστε
τρόπους προώθησης των
μνημείων και των μουσεί-
ων μας. Καλώ όλους φέτος
να μείνουμε στην Κύπρο
και να την ανακαλύψουμε
ξανά.Μήνυμα προς τους ξενοδόχους να προσαρμόσουν τις τιμές για εσωτερικό τουρισμό με αυτές που δίνουν σε ταξιδιωτι-

κούς πράκτορες του εξωτερικού στέλνει ο Υπουργός Μεταφορών Γιάννης Καρούσος στη συνέντευξή του στην «Κ».
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Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Πριν από ένα και πλέον χρόνο,
όταν όλα τα κόμματα έμπαιναν
στη μάχη των ευρωεκλογών, ο
Πρόεδρος του ΔΗΚΟ Νικόλας Πα-
παδόπουλος θεωρείτο για πολλούς
εξαφανισμένος από το προσκήνιο,
ενώ η ιδέα που είχε δημιουργηθεί
στο παρασκήνιο ήταν πως η προ-
εκλογική του κόμματος βρισκόταν
λίγο πολύ στον αυτόματο πιλότο.
«Άλλο ευρωεκλογές, άλλο βουλευ-
τικές και άλλο προεδρικές», εξη-
γούσαν τότε στελέχη που καλούν-
ταν να σχολιάσουν την θεαματική
αλλαγή πλεύσης στρατηγικής συγ-
κριτικά με εκείνη που προηγήθηκε
κατά τη διάρκεια των προεδρικών
εκλογών. Ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος,
μετά από μία μακρά χειμέρια νάρ-
κη που τον έριξε το αποτέλεσμα
των προεδρικών εκλογών του 2018,
σκέφτηκε προφανώς τα δεδομένα
του, ανασυντάχθηκε και μπαίνει
ξανά στην επίθεση. Την προηγού-
μενη πενταετία κινήθηκε στο πλαί-
σιο συσπείρωσης του ενδιάμεσου
χώρου πολεμώντας από νωρίς τα
δύο μεγάλα κόμματα. Σήμερα κά-
ποιοι κύκλοι θεωρούν ότι αδυνατεί
να καταλήξει σε ποια κατεύθυνση
θα κινηθεί. Και το λένε με δεδο-
μένο ότι από τη μία συνεργάζεται
με τον ΔΗΣΥ για την ψήφιση νο-
μοσχεδίων όπως η αναστολή δό-
σεων, από την άλλη θέλει να δια-
τηρήσει τον ηγετικό του ρόλο στον
ενδιάμεσο χώρο με μία σκληρή
πολιτική στο Κυπριακό και την
ίδια ώρα επιδιώκει να ανοίξει γέ-
φυρες με το ΑΚΕΛ. Πολλά μέτωπα
ανοικτά για έναν πολιτικό αρχηγό
που δεν φημίζεται σίγουρα για
την ευελιξία του. Η αλήθεια είναι
πως με δεδομένο και το αποτυχη-
μένο πείραμα του ενδιάμεσου χώ-
ρου, επιδιώκει αυτή τη φορά να
φέρει μαζί του όσα στελέχη μπορεί
από τα άλλα κόμματα, των οποίων
τα ποσοστά συρρικνώνονται και
με τους ηγέτες των οποίων δεν
έχει πλέον τις καλύτερες σχέσεις.
Στόχος δεν είναι η προεδρία της
Βουλής, αλλά η προεδρία το 2023.
Αυτό βεβαίως θα εξαρτηθεί από
το εκλογικό αποτέλεσμα του ’21.
Για να γίνει κάτι τέτοιο, πέραν του
να εδραιωθεί ως ισχυρό τρίτο κόμ-
μα, θα πρέπει να ακολουθήσει μία
συγκεκριμένη στρατηγική, προς
μία κατεύθυνση, που σύμφωνα με
κύκλους του Κέντρου δεν είναι
άλλη από το ΑΚΕΛ. Πολιτικός χώ-
ρος με το οποίο τον χωρίζει άβυσ-
σος στο Κυπριακό, όμως τόσο στο
ΑΚΕΛ όσο και στο ΔΗΚΟ, θεωρούν
την συνεργασία ενδεχομένως και
αναπόφευκτη. 

Η ρήξη με Αβέρωφ
Η συνέντευξη του Νικόλα Πα-

παδόπουλου στην «Κ» δύο βδομάδες
προηγουμένως όπου σημείωνε πως
κυβέρνηση και ΔΗΣΥ φοβούνται
τον έλεγχο και θέλουν λευκή επιταγή
στην διαχείριση 1,5 δισ., θεωρήθηκε

από πολλούς η αρχή της πλήρους
ρήξης με τον Πρόεδρο του ΔΗΣΥ
Αβέρωφ Νεοφύτου. Η κοινοβουλευ-
τική συνεργασία που είχε μέχρι
τώρα με τον συναγερμικό πρόεδρο
θεωρείτο τόσο καλή που οδήγησε
στον χαρακτηρισμό «δίδυμο Αβέ-
ρωφ-Νικόλα» και στην εικόνα ότι
ο Αβέρωφ Νεοφύτου ήταν ο μόνος
που θα μπορούσε να πείσει τον Νι-
κόλα Παπαδόπουλο να περάσει νο-
μοσχέδια. Στενοί συνεργάτες του
Νικόλα Παπαδόπουλου είχαν δια-
μηνύσει εδώ και καιρό στον ίδιο
πως η όποια ταύτιση επιχειρείται
είτε καλοπροαίρετα είτε κακοπρο-
αίρετα στοιχίζει στο προφίλ του.
Φάνηκε άλλωστε και μέσω ερευνών
πως τα περί διδύμου Αβέρωφ-Νικόλα
προκαλούσαν άσχημη εικόνα στον
τελευταίο, ιδιαίτερα σε μία περίοδο
που αφενός επιχειρεί να ανοίξει γέ-
φυρες με την Αριστερά και αφετέρου

να σταματήσει τη δυσφορία που
προκαλεί η εν λόγω σχέση σε ΔΗ-
ΚΟϊκά μέλη και στελέχη. Δεν είναι
τυχαίο ότι το τελευταίο διάστημα
διέρρεε στα συναγερμικά πηγαδάκια
πως ο Αβέρωφ Νεοφύτου έχει κλει-
δώσει συμφωνία με τον Νικόλα Πα-
παδόπουλο, να τον στηρίξει για την
προεδρία της Βουλής και το ΔΗΚΟ
στη συνέχεια να στηρίξει τον κ. Νε-
οφύτου για την προεδρία της Δη-
μοκρατίας. Κουτσομπολιό το οποίο
φέρεται πως προκαλούσε επιπλέον
πρόβλημα στην εικόνα του Νικόλα
Παπαδόπουλου και ενίσχυσε στην
απόφαση για πλήρη ρήξη. 

Η εμπλοκή Οδυσσέα
Ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος, βεβαίως,

επιχειρεί να επαναλάβει την πολι-
τική που ακολουθούσε και τα τε-
λευταία χρόνια διακυβέρνησης Χρι-
στόφια, όταν προειδοποιούσε για
την κατάρρευση της οικονομίας.
Το επιχείρησε πριν τις προεδρικές,
χωρίς επιτυχία, δεδομένης και της
πορείας της οικονομίας και του
αποτελέσματος των εκλογών. Σή-
μερα όμως οι εκτιμήσεις από κύ-
κλους του Κέντρου είναι ότι τα δύ-
σκολα έπονται στην οικονομία και
ο ίδιος δεν θέλει να έχει εμπλοκή
σε αυτό που έπεται. Καθόλου τυχαία
η ένταση με την οποία τοποθετείτο
κατά τη διάρκεια του νομοσχεδίου
των κρατικών εγγυήσεων αλλά και
οι προειδοποιήσεις του για το «κα-
κό» σχέδιο β΄. Το κατά πόσο θα επι-
βεβαιωθεί θα φανεί στην πορεία.
Η διαφορά είναι πως αυτή τη φορά
φαίνεται να βρίσκεται σε συνεν-
νόηση με τον γενικό ελεγκτή Οδυσ-

σέα Μιχαηλίδη στην όλη διαδικασία.
Είναι γνωστό ότι ο γενικός ελεγκτής
διατηρεί πολύ καλή σχέση με το
κόμμα του Κέντρου, ενώ όπως λέ-
γεται ήταν μέλος του κόμματος. Η
συνεργασία τους στις κρατικές εγ-
γυήσεις, σε συνδυασμό με ανακοι-
νώσεις της ελεγκτικής υπηρεσίας
που βγήκαν στο ίδιο ύφος με το
ΔΗΚΟ, έδωσαν την ευκαιρία στον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας να προ-
χωρήσει σε ευθεία επίθεση προς
τον γενικό ελεγκτή και να τον κα-
ταγγείλει πως συμπεριφέρεται ως
εκπρόσωπος συγκεκριμένου κόμ-
ματος. Δήλωση που σίγουρα ανέ-
βασε τις μετοχές του ΔΗΚΟ, όχι
όμως το προφίλ του κ. Μιχαηλίδη
ο οποίος θέλει να διατηρήσει την
εικόνα του ανεξάρτητου και ακομ-
μάτιστου. Ήδη στο παρασκήνιο

συζητείται μέχρι πού θα φτάσει η
σχέση των δύο μερών, ιδιαίτερα
αν επαληθευθεί η φημολογία που
θέλει τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
να ψάξει τρόπους να τον παύσει
λόγω ανάρμοστης συμπεριφοράς.
Συζητήθηκε το όνομά του στα πη-
γαδάκια και άτυπα ότι θα μπορούσε
να αποτελέσει υποψήφιο πρόεδρο
στο ενδεχόμενο που ο Νικόλας Πα-
παδόπουλος δεν μπορεί να συγκεν-
τρώσει την απαιτούμενη συναίνεση
ως πρόσωπο. Κάτι τέτοιο πάντως
αποκλείεται από κύκλους του ΔΗΚΟ.
Στο ΔΗΚΟ αντιλαμβάνονται πως η
μεγάλη πληγή της κυβέρνησης Ανα-
στασιάδη είναι το θέμα της διαφά-
νειας και σε θέματα διαπλοκής και
διαφθοράς αναμένεται να κτυπήσει
την κυβέρνηση Αναστασιάδη ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος. Καθόλου τυ-

χαίο το γεγονός ότι μπήκε και ο
ίδιος στον χορό των απαιτήσεων
για απαντήσεις γύρω από το ταξίδι
του προέδρου στις Σεϋχέλλες. 

Κοινοβουλευτική παραφωνία 
«Για να μπορεί βεβαίως να κτίσει

ηγετικό προφίλ και να θεωρηθεί
αξιόπιστος από τις υπόλοιπες δυ-
νάμεις θα πρέπει να ελέγχει πρώτα
την κοινοβουλευτική του ομάδα»,
σημειώνουν ΔΗΚΟϊκοί κύκλοι που
εκτιμούν ότι η αδυναμία ελέγχου
της κοινοβουλευτικής ομάδας του
ΔΗΚΟ αποδυναμώνει τον ίδιο στην
όποια προσπάθειά του να διαπραγ-
ματευτεί κοινοβουλευτικά με άλλα
κόμματα. Δεν είναι τυχαίο ότι πολλά
ζητήματα, όπως η αναστολή δό-
σεων και οι κρατικές εγγυήσεις εί-
χαν την έντονη αντίδραση βου-

λευτών. Σε αυτό το πλαίσιο ιδιαί-
τερο ρόλο θα διαδραματίσει αν με
την νέα κοινοβουλευτική θητεία
καταφέρει να έχει τον έλεγχο. Ήδη
στην Λευκωσία, εκτός από την Χρι-
στιάνα Ερωτοκρίτου, υποψηφιό-
τητα διεκδικεί ο διευθυντής του
Κέντρου Μελετών Τάσσος Παπα-
δόπουλος Χρύσης Παντελίδης απέ-
ναντι στους πολλές φορές αντιπο-
λιτευτικούς Αλέκο Τρυφωνίδη και
νυν βουλευτή Μαρίνο Μουσιούττα.
Στην Κερύνεια, δεδομένη θεωρείται
η υποψηφιότητα του διευθυντή
του γραφείου του προέδρου του
ΔΗΚΟ Γιώργου Σολωμού, ενώ στη
Λεμεσό μαζί με τον Πανίκο Λεω-
νίδου διεκδικούν οι Παύλος Μυ-
λωνάς και η αναπληρώτρια εκπρό-
σωπος Τύπου του κόμματος Κατε-
ρίνα Χριστοφίδου. Το ερώτημα
είναι κατά πόσο θα επαναδιεκδι-
κήσει και ο Άγγελος Βότσης, ο οποί-
ος εκτός από έρεισμα έχει και σο-
βαρές διαφωνίες με την ηγεσία του
ΔΗΚΟ.

Η ΔΗΠΑ και οι άλλοι
Διαφωνίες που όπως σημειώνε-

ται μπορεί να λειτουργήσουν θετικά
για τον κύριο αντίπαλο του ΔΗΚΟ,
τη Δημοκρατική Παράταξη. Ήδη
βάσει ερευνών το νεοσυσταθέν
κόμμα φαίνεται να πηγαίνει καλά,
όμως στο ΔΗΚΟ επισήμως λένε
πως δεν ανησυχούν, καθώς όπως
σημειώνουν το ακροατήριο της
Δημοκρατικής Παράταξης είχε ψη-
φίσει ΔΗΣΥ στις προηγούμενες
βουλευτικές εκλογές. Το κατά πόσο
το έκανε ένας σκληρός πυρήνας
είναι ένα ζήτημα, ωστόσο, αν από
το ψηφοδέλτιο απουσιάζουν αυτή
τη φορά πρόσωπα που συνδέονται
με τον Μάριο Καρογιάν, όπως οι
Άγγελος Βότσης, Γιώργος Προκο-
πίου, Χρίστος Τσίγκης σίγουρα
κάτι τέτοιο θεωρείται πως θα ενι-
σχύσει τη ΔΗΠΑ. Το αν ο Νικόλας
Παπαδόπουλος καταφέρει να συγ-
κρατήσει τις διαρροές είναι ένα
στοίχημα μεγάλο. Ήδη ο ίδιος βλέ-
ποντας τη δυσκολία που υπάρχει
στα άλλα κόμματα του ενδιάμεσου
χώρου επιχειρεί να φέρει πρόσωπα
κοντά. Ήδη αυτή τη φορά θα έχει
στο ψηφοδέλτιό του τον Παύλο
Μυλωνά στη Λεμεσό και τη Νικο-
λέττα Λαδά στην Αμμόχωστο, κερ-
δίζοντας ψηφοφόρους από τη Συμ-
μαχία Πολιτών. Ανοικτό είναι αν
θα επιχειρήσει να αλιεύσει στελέχη
από την Αλληλεγγύη, μετά και το
ναυάγιο που υπήρξε με τη Συμμαχία
Πολιτών, χωρίς να αποκλείεται για
πολλούς το ενδεχόμενο επανάλη-
ψης του σκηνικού των ευρωεκλο-
γών. Στο ΔΗΚΟ υπάρχει στρατηγική
να κερδίσουν ένα κομμάτι από τη
Συμμαχία Πολιτών, την Αλληλεγγύη
και την ΕΔΕΚ με την οποία δεν διά-
γουν την καλύτερη σχέση. Το αν
θα γίνει κατορθωτό δεδομένου ότι
από την ίδια πίττα διεκδικεί και ο
ΔΗΣΥ είναι ένα ζήτημα που συζη-
τείται. Και ακριβώς σε αυτό το πλαί-
σιο μπαίνει και ο παράγοντας ΑΚΕΛ.

Στο μυαλό του Νικόλα Παπαδόπουλου
Ο ΔΗΚΟϊκός πρόεδρος επιχειρεί να κτίσει γέφυρες με το ΑΚΕΛ, απομακρύνεται από Αβέρωφ και αλιεύει στελέχη από τον Ενδιάμεσο

Ο θάνατος προκλήθηκε από
«καρδιοπνευμονική ανακο-
πή» εξαιτίας της πίεσης που

ασκήθηκε στην πλάτη και στον
λαιμό του. Τρόπος θανάτου: «αν-
θρωποκτονία». Τα τραγικά ευρή-
ματα της ανεξάρτητης ιατροδικα-
στικής έκθεσης αναφορικά με το
θάνατο του George Floyd, αποτε-
λούν την πιο ωμή αποτύπωση της
ανενδοίαστης δολοφονικής μορφής
που μπορεί να πάρει ο ρατσισμός.
Του ρατσισμού που, για να δανει-
στώ μια φράση της Λιλής Ζωγρά-
φου, η οποία αναφερόταν βέβαια
στο σύμφυτο φαινόμενο του φα-
σισμού, «δεν είναι ουράνιο φαινό-
μενο που εκδηλώνεται απροσδό-
κητα σαν μια καταιγίδα» αλλά «μα-
γειρεύεται χρόνια, έντεχνα και συ-
στηματικά». Το ερώτημα είναι, πα-
ραφράζοντάς την, πόσο το αντέ-
χουν τα στομάχια των ανθρώπων
που ταΐζουν με αυτό το κατασκεύα-
σμα, πόσο αντέχουν το δηλητήριο
του μίσους που εκθρέφει ο άμεσος
ή έμμεσος, ο απρόσωπος ή επίση-

μος ρατσισμός, αφού αργά ή γρή-
γορα έρχεται να σαρώσει το δι-
καίωμα στην ελπίδα αλλά και στην
ίδια τη ζωή. 

Όσο κι αν ακραιφνείς πολιτικοί
και ΜΜΕ επιμένουν να επικεντρώ-
νονται σε λεηλασίες, προπηλακι-
σμούς και βιαιοπραγίες, επιχειρών-
τας να μετατοπίσουν τη συζήτηση
για το ρατσισμό και τις διακρίσεις,
οι εγκληματικές αυτές ενέργειες
δεν φέρουν τη σφραγίδα της μεγά-
λης μερίδας των διαδηλωτών των
οποίων τα στομάχια έχουν ξεχειλίσει
απ’ το δηλητήριο. Είναι ενάντια
στην περιθωριοποίηση και στο φό-
βο, ενάντια στην δολοφονημένη
ελπίδα που χιλιάδες άνθρωποι έχουν
ξεχυθεί αυτές τις μέρες στους δρό-
μους, όχι μόνο στις ΗΠΑ, αψηφών-
τας κι αυτόν τον κίνδυνο της παν-
δημίας. Ο οποίος, κάποτε κρυμμένος
πίσω από κουκούλες, άλλοτε υπο-
βασταζόμενος από τις κάννες μιας
μικρής ή μεγάλης εξουσίας, άλλοτε
κατ’ επίκληση της ελευθερίας του
λόγου, είναι ο ίδιος ρατσισμός που

εξηγεί γιατί στις ΗΠΑ οι Αφροαμε-
ρικανοί που σκοτώνονται από την
αστυνομία είναι τουλάχιστον δυό-
μιση φορές περισσότεροι από τους
λευκούς συμπολίτες τους, παρότι
αποτελούν ένα πολύ μικρότερο πο-
σοστό του πληθυσμού. 

Πόσο μακρινά είναι όμως όσα
συμβαίνουν έξω αποδώ; Μήπως οι
στείρες δηλώσεις του σημερινού
Υπουργού Εσωτερικών και του προ-
κατόχου του για τη διαχείριση του
προσφυγικού και του μεταναστευ-
τικού, δεν υποθάλπουν τη δημι-
ουργία μιας συλλογικής ανοσίας
απέναντι στον άνθρωπο πρόσφυγα,

στον άνθρωπο μετανάστη; Και
πολύ περισσότερο, δεν διευκολύ-
νουν την αύξηση της επήρειας του
ρατσισμού και της ξενοφοβίας σε
όλες τις εκφάνσεις της κοινωνικής
δραστηριότητας και σε όλους τους
φορείς της;

Η γενικευμένη διασύνδεση με-
ταναστών και προσφύγων με την
τρομοκρατία και την εγκληματι-
κότητα, η αφαίρεση βασικών τους
δικαιωμάτων με κυβερνητικούς
χειρισμούς (βλ. Πουρνάρα) και η
προσπάθεια υιοθέτησης συνοπτι-
κών διαδικασιών διαχείρισής τους
που δοκιμάζουν τα όρια της διε-
θνούς νομιμότητας, αποτελούν ένα
άτυπο άλλοθι για μια σειρά από θε-
σμικούς και προσωπικούς εκτρο-
χιασμούς. Όπως η εγκληματική
αμέλεια της αστυνομίας, όταν ξένες
εργάτριες είχαν εξαφανιστεί για
να βρεθούν αργότερα δολοφονη-
μένες. Όπως η νωχελική αντίδραση
των αρχών στην εκμετάλλευση με-
ταναστριών από δίκτυα εμπορίας.
Όπως η ανοχή στην κακομεταχεί-

ριση, φυσική, λεκτική, συναισθη-
ματική των αλλοδαπών εργαζομέ-
νων. Όπως η ανοχή στο ρατσιστικό
λόγο γνωστών και φίλων ή στα ρα-
τσιστικά «ανέκδοτα» που αναπα-
ράγονται μπροστά στα παιδιά μας
με χαρακτηρισμούς που διαχωρί-
ζουν ποιοτικά τους ανθρώπους βά-
σει του χρώματος, της εθνότητας,
του σεξουαλικού τους προσανατο-
λισμού, της θρησκείας ή/ και των
ιδεολογικών τους πεποιθήσεων.
Ή όταν δημοσιοποιούνται κάτω
από τη λεζάντα «Δηλώσεις» δελτία
καταλληλότητας αλλοδαπών από
πολιτειακούς αξιωματούχους και
δημόσια πρόσωπα. Διακρίνοντάς
τους σε κροίσους και κληρονόμους
ολιγαρχών που μας είναι απολύτως
χρήσιμοι, σε χαμάληδες που πρέπει
να σηκώσουν το άχθος που δεν
καλύπτουν οι Κύπριοι εργαζόμενοι
και σε «ψωριάρηδες» πρόσφυγες
που αν δεν είναι τρομοκράτες είναι
το λιγότερο ανεπιθύμητοι αριθμοί
που ξέβρασε η θάλασσα, πόσω μάλ-
λον αν τους ξέβρασε η θάλασσα

της κατεχόμενης Κερύνειας ή της
Αμμοχώστου. 

Σε μια χώρα που ακόμη θερίζει
τα τραγικά απότοκα διαφόρων μορ-
φών διακρίσεων, η σιωπή επίσης
δεν είναι επιλογή. Επιλογή είναι η
καταπολέμηση του ρατσισμού και
της ξενοφοβίας, ασθένειες εξίσου
φονικές με τον Covid-19, όπως ορθά
υπογραμμίζει η επικεφαλής του
Συμβουλίου Ανθρωπίνων Δικαιω-
μάτων του ΟΗΕ. Επιλογή είναι η
διάρρηξη του φαύλου κύκλου της
ρητορικής και των πολιτικών που
θρέφουν έναν ρατσιστικό «ανό-
θευτο εθνικισμό» (και δεν αναφέ-
ρομαι στην εθνική περηφάνεια
που καθείς μπορεί να κουβαλά σε
όλα τα μήκη και πλάτη της γης)
που διοχετεύεται μέσα από τη δη-
μόσια ζωή και την παιδεία συντη-
ρώντας τη μισαλλοδοξία και τις
διακρίσεις, απέναντι ακόμη και
στην άλλη κοινότητα του νησιού.  

Η κα Σταύρη Καλοψιδιώτου είναι νομι-
κός-διεθνολόγος, μέλος Κ.Ε. ΑΚΕΛ.

ΑΡΘΡΟ / Της ΣΤΑΥΡΗΣ ΚΑΛΟΨΙΔΙΩΤΟΥ

Η σιωπή δεν είναι επιλογή

Σχέσεις ανάγκης
με το ΑΚΕΛ

Ο Νικόλας Παπαδόπουλος
από τον προηγούμενο χρόνο
προσπάθησε να ρίξει γέφυ-
ρες με το ΑΚΕΛ σημειώνοντας
πως η συνεργασία των δύο
κομμάτων οδήγησε στις πιο
πετυχημένες διακυβερνήσεις
στο παρελθόν. Το μεγάλο
πρόβλημα είναι ότι οι σχέσεις
του ιδίου τόσο με την ηγεσία
όσο και με τον ΑΚΕΛικό κόσμο
δεν είναι η καλύτερη επί του
παρόντος. «Ο κόσμος του
ΑΚΕΛ είναι πικραμένος με τον
Νικόλα» έλεγε προ μηνών ο
Στέφανος Στεφάνου στην «Κ»
ενώ ο γ.γ. του ΑΚΕΛ Άντρος
Κυπριανού απέρριψε όταν
ρωτήθηκε σε συνέντευξή του
στην «Κ» το ενδεχόμενο υπο-
ψηφιότητας Νικόλα Παπαδό-
πουλου. Τα πάντα ρει βεβαί-
ως, σύμφωνα με τον Ηράκλει-
το και την μαρξιστική διαλε-
κτική και κατ’ επέκταση τίπο-
τα δεν μπορεί να θεωρείται
από τώρα προεξοφλημένο.
Και η μία πλευρά και η άλλη
αντιλαμβάνονται ότι υπάρ-
χουν σχέσεις ανάγκης. Και λέ-
με σχέση ανάγκης γιατί αυτή
τη φορά και τα δύο κόμματα
διαπιστώνουν πως μόνο με τη
συνεργασία των δύο μπορεί
να επιτευχθεί αλλαγή διακυ-
βέρνησης. Στους κύκλους του
ΔΗΚΟ θεωρούν ότι το ΑΚΕΛ
θα αναγκαστεί –ελλείψει
υποψηφίου- να στηρίξει Νι-
κόλα Παπαδόπουλο το 2023,
ενώ στο ΑΚΕΛ επικρατεί η αν-
τίληψη, πως ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος και το ΔΗΚΟ, θα έρ-
θουν κοντά αν επιθυμούν να
φύγει ο ΔΗΣΥ από την εξου-
σία. Αν όχι με κοινό υποψή-
φιο εξαρχής, σίγουρα στην
δεύτερη Κυριακή των προ-
εδρικών εκλογών. 

�������

Η σχέση με τον γενικό
ελεγκτή έχει ως στόχο να
ενισχύσει το προφίλ του
ΔΗΚΟϊκού προέδρου 
ως υπέρμαχου της δια-
φάνειας και του ελέγχου.

�������

Επιλογή είναι 
η διάρρηξη του φαύλου
κύκλου της ρητορικής
και των πολιτικών που
θρέφουν έναν ρατσιστικό
«ανόθευτο εθνικισμό».

Πληγή παραμένει για το ΔΗΚΟ η παραφωνία στην κοινοβουλευτική ομάδα, που
στέλνει το μήνυμα πως ο Νικόλας Παπαδόπουλος δεν ελέγχει το κόμμα του.
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Την προηγούμενη εβδομάδα, την
επικαιρότητα απασχολούσαν οι 17
τρομοκράτες του υπουργού Εσω-
τερικών και πρώην αντιπροέδρου
του ΔΗΣΥ Νίκου Νουρή που βρί-
σκονταν –όπως έλεγε– στο Κέντρο
Φιλοξενίας Μενόγεια, αλλά και οι
δηλώσεις του ότι θα παταχθούν
φαινόμενα αναρχίας. Τα φαινόμενα
αναρχίας, σύμφωνα με τον κ. Νου-
ρή, αφορούσαν πολίτες που βρί-
σκονταν έξω από τον χώρο για να
εκφράσουν –όπως είχαν οι ίδιοι
εξηγήσει– την αλληλεγγύη τους
για τους μετανάστες που βρίσκον-
ταν κλεισμένοι –βάσει δημοσιευ-
μάτων και δηλώσεων– σε κακές
συνθήκες και χωρίς σαπούνι στον
εν λόγω χώρο. Ένα γεγονός που
επανέφερε για τα καλά στην πολι-
τική ατζέντα το μεταναστευτικό
και δίχασε ξανά την κοινωνία γύρω
από το πόσο η κυβέρνηση ρέπει
προς την ξενοφοβία και τον ρατσι-
σμό ή αν ο αριθμός των μετανα-
στών που βρίσκονται στην Κύπρο
έχουν «θέσει το κράτος σε κίνδυνο»
και σε «δημογραφική αλλοίωση».
Σε αυτό το πλαίσιο, την περασμένη
Δευτέρα ο αντιδήμαρχος και επαρ-
χιακός γραμματέας ΔΗΣΥ Λεμεσού
Νίκος Σύκας, αυτοαποκαλείτο ρα-
τσιστής σε ανάρτησή του στο fa-
cebook. Αφορμή της έκρηξής του
ήταν τα επεισόδια που έγιναν την
περασμένη Κυριακή μεταξύ αλλο-
δαπών στην περιοχή του Μόλου
Λεμεσού, με τον ίδιο να υπογραμ-
μίζει πως ρατσισμός είναι η εντύ-
πωση που δημιουργείται ότι όλοι
οι άνθρωποι δεν είναι ίδιοι. Η ανάρ-
τηση αυτή κατέβηκε από το face-
book, καθώς κρίθηκε αναπόφευκτα
ρατσιστική με τον ίδιο να προσπα-
θεί να τα μαζέψει. Ακολούθησε βε-
βαίως η πρωτοβουλία του βουλευτή
του ΔΗΣΥ Ανδρέα Κυπριανού να
κηρύξει persona non grata από τη
Βουλή τον πρόεδρο του ΚΙΣΑ, Δώρο
Πολυκάρπου, αποστέλλοντας σχε-
τική επιστολή- εισήγηση στον πρό-
εδρο της Βουλής και σημειώνοντας
ότι οι τοποθετήσεις του κ. Πολυ-
κάρπου –περί Αττίλα– αλλά και «η
οργάνωση που εξυπηρετεί δεν μπο-
ρούν να εκπροσωπούν ούτε τη Δη-
μοκρατία ούτε τα καλώς νοούμενα
συμφέροντα της Κύπρου». Λίγες
μέρες πολλές οι εξελίξεις πέριξ της
κυβερνώσας παράταξης, που επα-
νέφεραν το ερώτημα που εγείρεται
κάθε φορά που πλησιάζουν οι εκλο-
γές και προβληματίζει κυρίως το
ακροατήριό της. Αν ο ΔΗΣΥ μεταλ-
λάσσεται/ αποκαλύπτεται ως ένα
καθαρά συντηρητικό κόμμα, ακο-
λουθώντας τα χνάρια άλλων κομ-
μάτων που ανήκουν στη λαϊκή

δεξιά στην Ευρώπη ή αν εξαιτίας
της πολυφωνίας που επικρατούσε
πάντα, ο καθένας λέει και εκφρά-
ζεται όπως θέλει. 

Το χρονικό της κρίσης
Η συζήτηση για το μεταναστευ-

τικό είχε ξεκινήσει από νωρίς στην
Ευρώπη. Το 2016 είχε γίνει η Σύνοδος
Κορυφής των «28» με την Τουρκία
και τη συμφωνία για επανεγκατά-
σταση και κατανομή των προσφύγων
σε χώρες της Ε.Ε. Τότε η Κυπριακή
Δημοκρατία εξέφραζε ικανοποίηση
για τη συμφωνία και συνεπώς το
θέμα του προσφυγικού –αν εξαιρέ-
σουμε τις δηλώσεις του τότε υπουρ-
γού Εσωτερικών Σωκράτη Χάσικου
που προηγήθηκαν για προσπάθεια
φιλοξενίας ως επί το πλείστον χρι-

στιανών ορθόδοξων προσφύγων–
έπεφτε στα μαλακά. Συμφωνία που,
όπως καταγγέλλουν κόμματα της
Αντιπολίτευσης και δη το ΑΚΕΛ,
κάθε άλλο παρά βοηθούσε την Κύ-
προ δεδομένου ότι δεν υπήρξε συγ-
κεκριμένη συμφωνία Κύπρου-Τουρ-
κίας για το θέμα της επανεγκατά-
στασης και για το γεγονός ότι όπως
λένε υποβαθμίστηκε ο κίνδυνος. Σε
άλλα κράτη μέλη της Ε.Ε. βεβαίως
το όλο θέμα προσέλαβε τεράστιες
διαστάσεις από τότε, με ακροδεξιά
κόμματα να κερδίζουν έδαφος στις
χώρες τους (Λεπέν-Γαλλία, Σαλβίνι-
Ιταλία, Χρυσή Αυγή-Ελλάδα) και γι’
αυτό ακριβώς τον λόγο, άλλα κόμ-
ματα της λαϊκής Δεξιάς άρχισαν να
το βάζουν επιτακτικά στο τραπέζι
ο καθένας στη δική του ένταση και
ύφος, βλέποντας και τη διαρροή ψή-
φων που είχαν δεξιότερα (Νέα Δη-
μοκρατία στην Ελλάδα, Ρεπουμπλι-
κανικό κόμμα Γαλλίας, το κόμμα της
Μέρκελ στη Γερμανία και ο Ορμπάν
στην Ουγγαρία). 

Λίγο πιο δεξιά...
Στην Κύπρο το κεφάλαιο του

μεταναστευτικού έθιξε κυρίως ο
Κωνσταντίνος Πετρίδης, όταν ανέ-
λαβε στο Υπουργείο Εσωτερικών,
προειδοποιώντας για εκκολαπτό-
μενη κρίση, αν δεν αντιμετωπιστεί
εγκαίρως και καλούσε την Ε.Ε. να
λάβει μέτρα για επιστροφή μετα-
ναστών και επανεγκατάσταση. Ο

ίδιος είχε θέσει το ζήτημα και στο
διευρυμένο πολιτικό γραφείο του
ΔΗΣΥ μετά τις ευρωεκλογές, ότι ο
ΔΗΣΥ δεν πρέπει να φοβάται να
ακολουθήσει μία πιο δεξιά μετα-
ναστευτική πολιτική. Τοποθετήσεις
που κάποιοι είδαν με απορία δε-
δομένης και της φιλελεύθερης γραμ-
μής που θεωρείτο πως ακολουθούσε
μέχρι τότε ο κ. Πετρίδης, αλλά και
της εμπειρίας του στην Κομισιόν. 

Το αν η «πιο δεξιά μεταναστευ-
τική πολιτική» ακολουθήθηκε από
τον ΔΗΣΥ είναι ένα ζήτημα που
σηκώνει συζήτηση, όμως το σίγου-
ρο είναι πως με τη διαδοχή του κ.
Νουρή, στο πηδάλιο του Υπουρ-
γείου Εσωτερικών τα πράγματα
κάθε άλλο από υγιεινός περίπατος
είναι για όλους. Είχε ήδη καταφέρει
να προκαλέσει αντιδράσεις στις
πιο προοδευτικές τάσεις και της
κοινωνίας αλλά και του ΔΗΣΥ για
δηλώσεις του κατά τη διάρκεια της
καραντίνας περί υπεραθλητών,
περί πάταξης της αναρχίας αλλά
και ότι οι αστυνομικοί της γειτονιάς
«βεβαίως» και θα μπαίνουν στα
σπίτια μας. Δηλώσεις που έχει αξιο-
ποιήσει πλήρως η αντιπολίτευση
και κυρίως το ΑΚΕΛ. Όμως, αν επι-
κεντρωθούμε στο μεταναστευτικό,
ο ίδιος σημείωσε πως ξεπεράσαμε
τις δυνατότητές μας σε μετανάστες,
έχει ήδη ξεκινήσει να αφήνει υπο-
νοούμενα για μη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις, δικηγόρους και κολλε-

γιάρχες που κερδοσκοπούν από
τη διαδικασία, ενώ έχει ήδη ξεκι-
νήσει διαδικασία γύρω από την
επιχείρηση των εικονικών γάμων.

Η περιρρέουσα
Όλο αυτό θεωρείται από πολιτι-

κούς κύκλους ακόμα και εντός του
ΔΗΣΥ πως προκάλεσε αχρείαστη
περιρρέουσα, καθώς αν υπάρχει όν-
τως πρόβλημα, δεν στοχοποιείς διά
του μικροφώνου, αλλά προχωράς
ποινικώς. Περιρρέουσα που οργά-
νωσε την κοινωνία των πολιτών σε
μαζική διαδήλωση αλληλεγγύης
υπέρ των μεταναστών. Σε αυτή συμ-
μετείχαν εκτός από ανένταχτοι πο-
λίτες και πρόσωπα που ανήκουν
στη λεγόμενη εξωκοινοβουλευτική
Αριστερά, οι οποίοι ενδεχομένως
να ενισχύσουν το ΑΚΕΛ στις επι-
κείμενες εκλογές, ως αντίδραση
στη «συντηρητική» ροπή της κυ-
βέρνησης. Το ΑΚΕΛ δεν αποκλείεται
να καρπωθεί, όπως και το καλοκαίρι
του 2019, μια μερίδα συναγερμικών
ψηφοφόρων που από την περίοδο
των ευρωεκλογών βλέπουν με ανη-
συχία τη ροπή που παίρνει το κόμμα. 

Αυτή η περιρρέουσα οδήγησε
βεβαίως και σε δηλώσεις όπως αυτή
του επαρχιακού γραμματέα ΔΗΣΥ
Λεμεσού Νίκου Σύκα και τις πρω-
τοβουλίες του κ. Κυπριανού. Πάντως,
η γραμμή υπεράσπισης του κ. Νουρή
λέει πως από το 2016 και μετά υπήρ-
ξε έκρηξη εισροής μεταναστών που

δεν μπορούσε να υπολογίσει η Κυ-
πριακή Δημοκρατία. Σημειώνεται
πως στόχος δεν είναι οι πρόσφυγες
τους οποίους με κάθε τρόπο θα προ-
στατεύσει και θα υπερασπιστεί το
κράτος, αλλά η μεγάλη έλευση οι-
κονομικών μεταναστών, πίσω από
τους οποίους υπάρχει συγκεκριμένο
κύκλωμα, το οποίο θα «κτυπήσει».
Μάλιστα, όπως λέγεται, από κύκλους
του Υπουργείου Εσωτερικών, από
το 2016 μέχρι σήμερα υπήρξε έκρη-
ξη αριθμού εικονικών γάμων και
αυτό αναμένεται να διαχειριστεί
μέσω νομοθεσιών ο κ. Νουρής. Το
ερώτημα, βεβαίως, που θέτει τόσο
το ΑΚΕΛ όσο και το ΔΗΚΟ είναι για
ποιον λόγο τα τελευταία επτά χρόνια
διακυβέρνησης ΔΗΣΥ δεν έτυχε
διαχείρισης και ο αριθμός, αλλά και
το κυνήγι των πραγματικών θυτών
του κυκλώματος και όχι των θυμά-
των. Ερώτημα που επί του παρόντος
μένει αναπάντητο. 

Στελέχη του ΔΗΣΥ έχουν ήδη
μιλήσει πάντως με τον κ. Νουρή
καλώντας τον να είναι πιο προσε-
κτικός στο ύφος των δηλώσεών του,
καθώς σύμφωνα με συναγερμικές
πηγές, όλο αυτό μπορεί να οδηγήσει
στην απώλεια κάθε ορθολογιστικής
ψήφου στις επικείμενες εκλογές.
Κάτι παρόμοιο, ωστόσο, δεν έγινε
και από τον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας, όπως ανέμεναν μέλη του
Υπουργικού. Ποια όμως είναι η θέση
του κόμματος δεδομένου ότι πολλοί
λένε πως διαφωνούν με το ύφος
Νουρή, αλλά όχι με την ουσία των
όσων λέει; «Η θέση μας στο μετα-
ναστευτικό είναι ξεκάθαρη και εκ-
φράζεται από τον πρόεδρο του κόμ-
ματος στις επίσημες δηλώσεις του»
ανέφεραν ανώτατοι αξιωματούχοι
του κόμματος, όταν κλήθηκαν να
σχολιάσουν τις τελευταίες εξελίξεις.
«Εμείς σεβόμαστε», έλεγε χαρακτη-
ριστικά στη συνέντευξη Τύπου που
παρέθεσε την περασμένη Τρίτη ο
Αβέρωφ Νεοφύτου, «τα δικαιώματα
των πολιτικών προσφύγων όμως
έχουμε υποχρέωση ως κοινωνία να
προστατεύσουμε τη χώρα και την
κοινωνία μας από οποιουσδήποτε
παράτυπους μετανάστες ή παρά-
νομους που θέλουν να εκμεταλλευ-
θούν τη χώρα μας εις βάρος της κυ-
πριακής κοινωνίας. Είμαστε δίπλα
από την κυβέρνησή μας, δίπλα από
τις πολιτικές του υπουργού Εσωτε-
ρικών όπως κατατέθηκαν και δη-
μόσια και μέσα από κυβερνητικά
νομοσχέδια». Έθιγε και θέμα δύο
άκρων γύρω από το μεγάλο κεφάλαιο
του μεταναστευτικού, με τον ΔΗΣΥ
να βρίσκεται ακριβώς στη μέση. Το
ένα άκρο της «διεθνιστικής αριστε-
ρής προσέγγισης» που θέλει «ελεύ-
θερη Κέρκυρα» και το άλλο που εκ-
φράζει μίσος και μισαλλοδοξία.

Το μεταναστευτικό στο ντιβάνι του ΔΗΣΥ 
Πρόκειται για φλέγον ζήτημα που αναμένεται να διαδραματίσει πρωταγωνιστικό ρόλο στον προεκλογικό των βουλευτικών

Ο πρώτος που είχε κρούσει τον κώδωνα του κινδύνου στο μεταναστευτικό ήταν ο Κωνσταντίνος Πετρίδης, ο οποίος σε διευρυμένο πολιτικό γραφείο είπε πως ο
ΔΗΣΥ δεν πρέπει να φοβάται να έχει πιο δεξιά πολιτική στο μεταναστευτικό.

Το πόσο ο Δημοκρατικός Συναγερ-
μός βρίσκεται στη μέση των δύο
άκρων ή αν ρέπουν κάποιοι συνα-
γερμικοί στη μία άκρη και άλλοι
στην άλλη άκρη δεδομένης και της
πολυφωνίας που επικρατεί στο κόμ-
μα είναι βεβαίως ζήτημα που συ-
ζητείται εντόνως. Ενδιαφέρον προ-
καλεί το γεγονός ότι στην περίπτω-
ση του Νίκου Σύκα παρά το ότι
πρώτη φορά κάποιος αξιωματούχος
–ακόμα και εντός ΕΛΑΜ– αυτοα-
ποκαλείται ρατσιστής, στον Δημο-
κρατικό Συναγερμό οι αντιδράσεις
ήταν λίγο πολύ υποτονικές. Και
λέμε υποτονικές, καθώς κάποιοι
θα ανέμεναν ότι θα υπήρχε σχετικό
άδειασμα από την Πινδάρου, ίσως
ακόμα και διαγραφή του από το
κόμμα, όπως έγινε στην περίπτωση
Γιώργου Λακκοτρύπη όταν χαρα-
κτήρισε τους Παφίτες «τουρκόσπο-
ρους». Ούτε υπήρξε όμως ζήτημα
αποβολής από τη θέση του στο Δη-
μοτικό Συμβούλιο όπως άλλωστε
γίνεται σε άλλες χώρες. Υπήρξε βε-
βαίως ανακοίνωση της κοινοβου-
λευτικής ομάδας του ΔΗΣΥ, μετά
και τις πρωτοβουλίες του κ. Κυ-
πριανού που σημείωνε χαρακτη-
ριστικά ότι «η ελευθερία του λόγου
είναι απολύτως σεβαστή φτάνει να
μην προσβάλλει, να μην εκφεύγει
των ορίων και να μην χρησιμοποιεί
ακραίους χαρακτηρισμούς και ρα-
τσιστικό περιεχόμενο». Στην ανα-

κοίνωση της κοινοβουλευτικής ομά-
δας σημειώνεται πως «η δημόσια
ρητορική που αναπτύσσεται το τε-
λευταίο διάστημα γύρω από το προ-
σφυγικό-μεταναστευτικό καλλιεργεί
ένα αντιπαραγωγικό κλίμα. Αυτή
την ώρα οφείλουμε με υπευθυνό-
τητα και ορθολογισμό να θέσουμε
επί τάπητος πολιτικές για τη δια-
χείριση του ζητήματος και να με-
λετήσουμε με νηφαλιότητα τα νο-
μοσχέδια της κυβέρνησης όπως
αυτά κατατέθηκαν στη Βουλή των
Αντιπροσώπων». Η εν λόγω ανα-
κοίνωση φαίνεται πως καλύπτει
και την περίπτωση Σύκα. Το κατά
πόσο η ανακοίνωση αυτή μπορεί
να κλείσει στόματα είναι βεβαίως
θέμα προς συζήτηση. Η αλήθεια

είναι πως η φιλελεύθερη πτέρυγα
του ΔΗΣΥ, η οποία κινδυνεύει να
πληγεί στις βουλευτικές του 2021,
αν επικρατήσουν οι πιο συντηρη-
τικές φωνές, απέφυγε επί του πα-
ρόντος να διαχωρίσει τη θέση της,
δίδοντας ιδιαίτερη έμφαση στα της

οικονομίας. Ήδη στελέχη της εν
λόγω τάσης θεωρούν πως η διαχεί-
ριση της οικονομίας, θα φέρει τους
προοδευτικούς και φιλελεύθερους
ψηφοφόρους στην αγκαλιά του ΔΗ-
ΣΥ και κατ’ επέκταση δεν έδωσαν
ιδιαίτερη έμφαση στις δηλώσεις

Σύκα. Η περίπτωση όμως του κ.
Σύκα δεν είναι η εξαίρεση, αλλά
ίσως η κορυφή του παγόβουνου,
καθώς νέα στελέχη του κόμματος
όπως οι κ.κ. Πελεκάνος και Κληρίδης
που προωθούνται για τις επικείμενες
εκλογές, έχουν υιοθετήσει ρητορική
εν πολλοίς μιμητική νέων εκλεγμέ-
νων βουλευτών της Νέας Δημοκρα-
τίας όπως οι Κωνσταντίνος Κυρα-
νάκης και Νίκος Μπογδάνος. Ο πρό-
εδρος της Οργάνωσης Νέων Επι-
στημόνων Μάριος Πελεκάνος έδειξε
την προτίμησή του προς τη ρητο-
ρική Μπογδάνου, καλώντας τον να
μιλήσει για το μεταναστευτικό σε
εκδήλωση της οργάνωσης, ενώ συ-
χνά εκφράζει ανησυχία για την
ασφάλεια του ιδίου και της οικογέ-
νειάς του λόγω του μεταναστευτι-
κού. Και ο Μάρκος Κληρίδης, ωστό-
σο, σε πρόσφατες δηλώσεις του συ-
νέδεσε το έγκλημα στη Ρηγαίνης
με το μεταναστευτικό.

Σύμφωνα πάντως με πληροφο-
ρίες, ο συναγερμικός πρόεδρος είχε
προχωρήσει σε αυστηρές συστάσεις
προς τον κ. Σύκα, με αποτέλεσμα
ο τελευταίος να αναδιπλωθεί και
να αναιρέσει τα περί ρατσισμού με
νέα ανάρτηση. Ο Αβέρωφ Νεοφύτου
σίγουρα δεν θέλει να δει να επα-
ναλαμβάνεται το σκηνικό των ευ-
ρωεκλογών, όπου το κόμμα της Δε-
ξιάς έχασε την ψήφο των φιλελευ-
θέρων εξαιτίας της προεκλογικής

που ακολουθήθηκε. Ο ίδιος καθ’
όλη τη διάρκεια της πορείας του –
πλην της εκστρατείας των ευρωε-
κλογών– έδειξε πως θέλει να μετα-
τρέψει τον ΔΗΣΥ σε ένα κόμμα φι-
λελεύθερο, σύγχρονο, ορθολογι-
στικό που είναι υπέρ της λύσης χω-
ρίς υποσημειώσεις. Το κατά πόσο
κάτι τέτοιο είναι εύκολο να επι-
τευχθεί είναι ένα ζήτημα που συ-
ζητείται εντός ΔΗΣΥ, με πολιτικούς
κύκλους να σημειώνουν πως το πά-
νω χέρι στον Συναγερμό εξακολου-
θεί να έχει ο Νίκος Αναστασιάδης
και η δική του φιλοσοφία. «Η κυ-
πριακή κοινωνία ήταν ανέκαθεν
συντηρητική στην πλειοψηφία της»
αναφέρουν γνώστες του επικοινω-
νιακού παιχνιδιού που υπογραμ-
μίζουν πως οι δημοσκοπήσεις που
κάνει το τελευταίο διάστημα στο
Προεδρικό δείχνουν μία συντρι-
πτική πλειοψηφία να μην επιθυμεί
άνοιγμα των οδοφραγμάτων. Όλα
αυτά συμβαίνουν σε μία περίοδο
που τα κόμματα του ενδιάμεσου
χώρου φυλλορροούν, το ΕΛΑΜ βρί-
σκεται σε αμηχανία –δεδομένου
ότι ο κύριος καθοδηγητής τους
Ηλίας Κασιδιάρης έχει αποχωρήσει
από τη Χρυσή Αυγή και το βλέμμα
της Πινδάρου στρέφεται στο πώς
θα επαναπατριστούν οι χαμένες
ψήφοι του 2016. Ψήφοι που απο-
ζητούν σκληρή τάση και στο Κυ-
πριακό και στο μεταναστευτικό.

Οι εκκολαπτόμενοι και το δίλημμα του Αβέρωφ Νεοφύτου
�������

Η Πινδάρου επιδιώκει 
να εξασφαλίσει το brand
του φιλελεύθερου προ-
οδευτικού κόμματος,
όμως την ίδια ώρα θέλει
να επαναφέρει τις χαμέ-
νες ψήφους του 2016,
από την Αλληλεγγύη
που φυλλορροεί και 
από το αμήχανο ΕΛΑΜ.

�������

Η φιλελεύθερη πτέρυγα
βλέπει μεν με ανησυχία
δηλώσεις συναγερμικών
στελεχών, ωστόσο βάζει
όλα της τα χαρτιά στο ότι
η διαχείριση της οικονο-
μίας θα επαναφέρει τους
φιλελευθερους-προοδευ-
τικούς πίσω στο κόμμα
κατά τις βουλευτικές .

Ο πρόεδρος του ΔΗΣΥ λέει πως ο Συναγερμός ισορροπεί ανάμεσα στα δύο
άκρα, ωστόσο συμπεριφορές ακόμα και νεοφανών στελεχών ρέπουν προς
δεξιότερα μονοπάτια.
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Τα δυνατά χαρτιά
Στα πάνω του βρίσκεται ο υπουργός Υγείας
Κωνσταντίνος Ιωάννου, ο οποίος με αφορμή
τον κορωνοϊό έχει ανεβάσει τις μετοχές του,
στο χρηματιστήριο του προεδρικού λόφου.
Ο Υπουργός Υγείας κατάφερε να γυρίσει
τούμπα την εικόνα που είχε κατά την εμφά-
νιση της πανδημίας και όπως λέγεται εντό-
νως, εξελίσσεται σε ένα από τα δυνατά χαρ-
τιά του σχήματος του κ. Νίκου. Σε καλά χνά-
ρια βαδίζει και η Ζέτα Αιμιλιανίδου, για το
έργο του Υπουργείου Εργασίας με τη στήρι-
ξη επιχειρήσεων και εργαζομένων. Αυτός
όμως που εν μέσω κορωνοϊού έδειξε αρε-
τές, λένε στις παρυφές του λόφου, είναι ο
υπουργός Οικονομικών Κωνσταντίνος Πε-
τρίδης. Όπως είμαι σε θέση να γνωρίζω κά-
ποιοι εκτός κυβέρνησης και πέριξ της Πινδά-
ρου, στάζουν μέλι για τον ΥΠΟΙΚ. Σταθερές
αξίες στο σχήμα του κ. Νίκου παραμένουν, ο
αθόρυβος υπουργός Άμυνας Σάββας Αγγε-
λίδης και ο Πάφιος ΥΠΕΞ Νίκος Χριστοδουλί-
δης, ο οποίος αναμένεται να κάνει δυναμική
επιστροφή με τους τσαμπουκάδες των
Τούρκων, στην πλευρά της Ελλάδας. 

••••
Οι αρπαχτές 
Παρά τη αρνητική φήμη που ακολουθεί
τους ξενοδόχους τα τελευταία χρόνια για
την αντιμετώπιση του κύπριου τουρίστα, σε
καιρούς πανδημίας είναι απολύτως αποδε-
κτό ότι ο ξενοδοχειακός κλάδος πρέπει να
στηριχθεί και από το κράτος, αλλά και από
τον κόσμο. Αυτό προϋποθέτει πως και οι ίδι-
οι οι ξενοδόχοι, θα πρέπει να βοηθήσουν
τους εαυτούς τους και να εγκαταλείψουν τη
λογική της αρπαχτής, που τους έχει γίνει η
αγαπημένη συνήθεια. Αν θα πρέπει να
μπουν πλάτες για να επουλωθούν οι πληγές,
θα τις βάλουν όλοι και όχι μόνο ο ντόπιος
τουρίστας. Οι τιμές διαμονής για το τριήμε-
ρο του κατακλυσμού δεν υποστηρίζουν την
συλλογική προσπάθεια να περιορισθούν οι
ζημιές για φέτος. Απλά επιβεβαιώνουν ότι
κάποιοι ξενοδόχοι το μόνο που γνωρίζουν
είναι την κλάψα και όταν έλθει το διά ταύτα,
παίρνουν κκελλέ. Με τέτοια λογική θα γεμί-
σουν και φέτος τα ελληνικά νησιά, για να εί-
μαστε εξηγημένοι.

••••
Ο κ. Νίκος και ο Κούλης
Μπορεί ο κ. Νίκος να μην είναι «κολλητός»
με τον Κυριάκο Μητσοτάκη ή να μην τρέφει
τις ίδιες συμπάθειες με αυτές που έτρεφε
για τον Αλέξη, όμως κάποιοι στις παρυφές
του συναγερμικού κόμματος, πίνουν νερό
στο όνομα του Κούλη. Ο πρόεδρος του αδελ-

φού κόμματος, της Πινδάρου, στην Ελλάδα
χαίρει εκτίμησης στους συναγερμικούς κύ-
κλους, κάποιοι εξ αυτών μάλιστα μιλούν με
τα καλύτερα λόγια για την διαχείριση του
Έβρου, της πανδημίας και το πλασάρισμα
της Ελλάδας με το καλύτερο τρόπο, στας Ευ-
ρώπας. Αν εξαιρεθούν τα όσα λέγονται κατά
καιρούς για τις σχέσεις Αναστασιάδη – Μη-
τσοτάκη, ο ορμώμενος εκ Πάφου πρόεδρος
του ΔΗΣΥ, φαίνεται να κρατά τους τύπους
και τα προσχήματα. Άσχετα αν κάποιοι, πέ-
ριξ του Μαξίμου, ακούν Κύπρος και βγάζουν
καντήλες. Να δείτε πως το επόμενο διάστη-
μα θα βγουν και πάλι στο σεργιάνι, οι γνω-
στοί άγνωστοι, εάν ο Ερντογάν κάνει κίνηση
στην Κρήτη, επαναλαμβάνοντας πως για την

παρουσία της Τουρκίας έξω από την Κρήτη,
ευθύνη έχει η Κύπρος και οι «ενεργειακές
της αυταπάτες» που παρέσυραν τας Αθήνας.

••••
Αλλού η θάλασσα.. 
Αν η Κύπρος κατάφερε να έχει μέχρι σήμε-
ρα μια πολύ καλή επιδημιολογική εικόνα, σε
μεγάλο βαθμό το οφείλει στην απόφαση της
πολιτικής ηγεσίας να δώσει το πρώτο λόγο
στους επιστήμονες. Οι πλείστες αποφάσεις
πάρθηκαν με ιατρικά δεδομένα, ακόμα και
για θέματα που οι πολιτικοί έδειξαν ροπή να
χαϊδέψουν αυτιά. Στην περίπτωση όμως με
τα τελευταία μέτρα, οι «Σοφοί» τα χάλασαν.

Απορία: Πώς γίνεται το προηγούμενο διά-
στημα να εμφανίζονται να απορρίπτουν γεν-
ναίες χαλαρώσεις μέτρων επικαλούμενοι
τον κίνδυνο έξαρσης της πανδημίας και να
κάνουν το ακριβώς αντίθετο, πρόσφατα. Οι
διαφωνίες είναι διαφωνίες και ο παραγωγι-
κός διάλογος είναι αυτό που αντιλαμβάνεται
ο καθένας, εκτός από κάποιους «Σοφούς».
Οι επιστήμονες που συμβουλεύουν την κυ-
βέρνηση πρέπει να αντιληφθούν πως το βά-
ρος της απόφασης και την ευθύνη την φέρει
η πολιτική ηγεσία και όχι οι ίδιοι. Τα περί
ανάκαμψης της οικονομίας δεν προέκυψαν
ως ανάγκη τελευταία, υπήρχαν από την
πρώτη φάση άρσης των περιοριστικών μέ-
τρων αρχές Μαΐου. Όμως τότε, κάποιοι σο-

φοί έσχιζαν πανιά για τη γενναιοδωρία του
κ. Νίκου.

••••
Δεν άνοιξε μύτη
Η Πινδάρου κάποια στιγμή θα πρέπει να
αποκρυσταλλώσει την πολιτική της, απέναν-
τι στο μεταναστευτικό και τις απόψεις που
εκφράζουν δημοσίως όχι απλά μέλη του
κόμματος αλλά πρωτοκλασάτα στελέχη, σε
επαρχιακό επίπεδο. Δεν γίνεται ο επαρχια-
κός γραμματέας Λεμεσού Νίκος Σύκας, να
προσδιορίζεται φόρα παρτίδα ρατσιστής και
στη Λευκωσία να το παίζουν κινέζοι. Η προ-
σπάθεια, εκ των υστέρων, του συναγερμι-
κού αντιδημάρχου Λεμεσού να τα μαζέψει,
τα έκανε χειρότερα. Κάποιος από τα κεντρι-
κά επιχείρησε να του τραβήξει το αυτί;
Εκτός και αν αλληθωρίζουν προς τη λαϊκότε-
ρη δεξιά. Συναγωνιστές της Πινδάρου με μια
διορθωτική ανάρτηση δεν καθαρίζεις τόσο
εύκολα, ειδικότερα εάν δημιουργούνται πε-
ρίεργοι και ύποπτοι συνειρμοί. Και όποιος
κατάλαβε, κατάλαβε.

«Υποσχέθηκα του Κουντρέτ βόλτα με το αεροπλανάκι σας»

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο Μουσταφά Ακιντζί ό,τι και να του σέρνουν κατά καιρούς, κατάφερε να έχει τους στοιχειώδεις δίαυλους επικοινωνίας με τον Νίκο Αναστα-
σιάδη, σε θέματα που ξεπερνούν τα όσα χωρίζουν τις δυο κοινότητες. Η συνεργασία σε θέματα προστασίας του περιβάλλοντος δεν μπορεί να
έχει διαχωριστικές γραμμές.

Στη γλώσσα μας θα το λέγαμε «ο
ιδιαίτερος θεσμός» και είναι ο ευ-
φημισμός που χρησιμοποιούσαν
στον αμερικανικό Νότο, τις δεκαε-
τίες πριν από τον αμερικανικό εμ-
φύλιο του 1860. Η πατρότητα του
όρου ανήκει στον γερουσιαστή της
Ν. Καρολίνας Τζον Καλχούν, έναν
από τους σπουδαιότερους ρήτορες
του αμερικανικού 19ου αιώνα και
φλογερό υποστηρικτή της δουλείας
– «οur peculiar domestic institu-
tion», ήταν η ακριβής διατύπωση
από μία αγόρευσή του.

Η δουλεία ήταν όμως από την αρχή
το φίδι στην Εδέμ που είχε ονει-
ρευτεί ο Τζέφερσον και πρώτος
από όλους το γνώριζε ο ίδιος, αυ-
τός ο μέγας υποκριτής. (Δεν αντι-
στέκομαι στην παρέκβαση, λόγω
αντιπάθειας για τον Τζέφερσον
που δεν μπορώ να την ελέγξω, αλ-
λά μπροστά του ο Ανδρέας Παπαν-
δρέου ήταν ένα αθώο, χνουδωτό
γατάκι...) Στο ιερό για τους ίδιους
τους Αμερικανούς σύνταγμά τους,
που το συνέταξε κυρίως ο Μάντι-
σον (θαυμάσιος, μέχρι που έγινε
κολλητός του Τζέφερσον...), η δου-
λεία δεν αναφέρεται. Αναφέρονται
μόνο οι δούλοι και αυτοί περιφρα-
στικά, ως «persons in labor», αν
θυμάμαι καλά.

Μια ιδέα του βάθους που είχαν οι
ρίζες του «peculiar institution»
μάς δίνει το γεγονός ότι χρειάστη-
καν ένα εκατομμύριο νεκροί (σε
μια χώρα με πληθυσμό τριάντα
τριών εκατομμυρίων τότε, υπ’
όψιν), για να καταργηθεί οριστικά
και αμετάκλητα ο επαίσχυντος
«ιδιαίτερος θεσμός» στις πολιτείες
του Νότου. Ομως και πάλι, είναι
δύσκολο να ξεφύγεις από την ει-
ρωνεία ότι από όσους πολέμησαν

στον αμερικανικό εμφύλιο, ελάχι-
στοι ήσαν εκείνοι που το έκαναν
για την ελευθερία των «νέγρων»,
όπως τους έλεγαν τότε. Ο εμφύ-
λιος δόθηκε, με τέτοια πρωτοφανή
μανία και αγριότητα, για τη διατή-
ρηση της ένωσης των πολιτειών
υπό το ομοσπονδιακό σχήμα του
συντάγματος. Η ολοκληρωτική κα-
τάργηση της δουλείας και η απε-
λευθέρωση των μαύρων ήταν τα
υποπροϊόντα της υπόθεσης – και
οφείλονται πρωτίστως στην πολιτι-
κή μαεστρία του Λίνκολν.

Οι νοοτροπίες, που είχαν καλά εμ-
πεδωθεί έπειτα από 150 χρόνια ιστο-
ρίας του «peculiar institution», ανα-
μείχθηκαν με τις αντικειμενικές δυ-
σκολίες που θα προκαλούσε η απε-
λευθέρωση ανθρώπων, οι οποίοι δεν
είχαν την αναγκαία παιδεία για να
διαχειριστούν την ελευθερία τους.
Από τον Τζέφερσον και τον Μάντι-
σον μέχρι αυτόν τον Λίνκολν, οι πλέ-
ον πεφωτισμένοι ηγέτες της χώρας
έπαιζαν στο μυαλό τους με την εξω-
πραγματική λύση ότι θα μπορούσαν
κάπως (sic) οι Αφρικανοί να γυρί-

σουν πίσω, εκεί από όπου τους έφε-
ραν διά της βίας και με συνθήκες αν-
τίστοιχες των τρένων που μετέφερε
τον κόσμο στο Αουσβιτς.

Είναι χαρακτηριστικό ότι, στην πρώ-
τη συνάντησή του με τους ηγέτες
της κοινότητας των ελεύθερων
μαύρων, ο Λίνκολν εξέφρασε ευθέ-
ως την πεποίθησή του προς τον
Φρέντερικ Ντάγκλας –τον πρώτο
αναγνωρισμένο ηγέτη των Αφροα-
μερικανών στις ΗΠΑ– για την κατω-
τερότητα των μαύρων έναντι των

λευκών. Σύντομα, ο Λίνκολν θα είχε
αλλάξει γνώμη. Από την αφετηρία
αυτή, όμως, ξεκίνησε, για να πετύ-
χει τον άθλο της απελευθέρωσης.

Πράγματι, το αίμα ενός εκατομμυ-
ρίου νεκρών δεν χύθηκε για την
ελευθερία των μαύρων. Χωρίς τον
Λίνκολν, η  θεσμική ανοικοδόμηση
του Νότου απέτυχε. Η διαφθορά και
η ανικανότητα της κεντρικής εξου-
σίας εκείνη την περίοδο, σε συν-
δυασμό με την τρομοκρατία της
ΚΚΚ και τους νόμους του Τζιμ Κρό-

ου (δηλαδή περιορισμούς των δι-
καιωμάτων των μαύρων σε πολιτει-
ακό επίπεδο), συνήργησαν ώστε οι
μαύροι στον Νότο να διατηρήσουν
τα δεσμά τους, σε ένα νέου τύπου
«peculiar institution». Χρειάστηκε
να περάσουν κάτι παραπάνω από
εκατό χρόνια για να επέλθουν η
πραγματική χειραφέτηση αυτών
των ανθρώπων και η αποκατάσταση
των δικαιωμάτων τους, με τον (πολύ
παρεξηγημένο, λόγω Βιετνάμ) Λίν-
τον Τζόνσον το 1968. 

Προσπαθώ με όλα αυτά παραπάνω
να τοποθετήσω στη μεγάλη εικόνα
τις ταραχές που ξέσπασαν στην
Αμερική μετά τη δολοφονία του
Τζορτζ Φλόιντ, μήπως καταλάβω
καλύτερα τι συμβαίνει. Τείνω να πι-
στέψω ότι, παρά τη μεγάλη πρόοδο
που έχει σημειωθεί από το 1968 και
ύστερα, το «peculiar institution»
επιβιώνει με τη μορφή της ρατσι-
στικής νοοτροπίας εις βάρος των
μαύρων, που διέπει τις αστυνομικές
δυνάμεις στις ΗΠΑ.

Καταλαβαίνω λοιπόν το ιστορικό
βάθος του ζητήματος, όπως επίσης
καταλαβαίνω ότι το δηλητήριο που
άφησε το «peculiar institution»
στην αμερικανική κοινωνία δεν εξα-
φανίζεται, αν το αφήσεις μόνο του
στην ησυχία του. Το τελείως ακατά-
ληπτο για μένα, καθώς και πολλούς
άλλους, φαντάζομαι, είναι πώς γί-
νεται στην ηγεσία αυτής της μεγά-
λης χώρας να βρίσκεται ένας ηλί-
θιος, που δείχνει να μην αντιλαμβά-
νεται τους κινδύνους του φυλετι-
κού ζητήματος στις ΗΠΑ, ακόμη και
όταν τους βλέπει με τα μάτια του
έξω από τον Λευκό Οίκο...

The Peculiar Institution  
Του ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
ΝΤΟΝΑΛΝΤ ΤΡΑΜΠ

Ο πρόεδρος των ΗΠΑ συνεχίζει να
μην έχει επαφή με την πραγματικότη-
τα, αγνοώντας το τι συμβαίνει γύρω
του και στη χώρα του. Η μόνη έννοια,
αν θα βγάλει στους δρόμους την εθνο-
φρουρά και αν η Μελάνια χαρίζει το
χαμόγελό της. Μια Αμερική μικρότερη
απ’ ό,τι της αξίζει.

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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Ο λαϊκισμός είναι ο πιο επικίνδυνος αντίπαλος
της σύγχρονης φιλελεύθερης δημοκρατίας.
Δεν αποτελεί καινούργιο φαινόμενο αλλά
βρίσκει, τα τελευταία χρόνια, πρόσφορο έδαφος
και συνθήκες που καθιστούν εξαιρετικά ευνοϊκή
την εμφάνιση και τη διάδοσή του. Στην Κύπρο

έχουμε, μάλιστα, το ασυνήθιστο φαινόμενο συγκεκριμένων
θεσμών που αντί να λειτουργούν με τεχνοκρατική ουδετερότητα
και αμεροληψία, έχουν μετατραπεί σε κατ’ εξοχήν εκφραστές
του λαϊκισμού. Θα πρέπει να διευκρινιστεί ότι ο λαϊκισμός
δεν είναι ακριβώς ταυτόσημος με τη δημαγωγία. Η δημαγωγία
είναι μια πολιτική συμπεριφορά η οποία αποσκοπεί στο να
κερδίσει τη συμπάθεια και την υποστήριξη της κοινής γνώμης
με κολακείες και εύκολες υποσχέσεις. Η δημαγωγία είναι μια
παθογένεια της δημοκρατίας, διαδεδομένη δυστυχώς στον
ελληνικό χώρο, που μπορεί πράγματι να οδηγήσει σε περι-
πέτειες. Ο λαϊκισμός, όμως, είναι πολύ πιο επικίνδυνος επειδή
είναι συγκρουσιακός και βαθιά διχαστικός. Δεν μπορεί να
επιζήσει ο λαϊκισμός χωρίς την επινόηση εχθρών. Οι εχθροί
είναι ο λόγος ύπαρξης του λαϊκισμού. Τα όσα ανησυχητικά
συμβαίνουν στις Ηνωμένες Πολιτείες αυτές τις μέρες, είναι
ενδεικτικά.  

Πίσω από την άνοδο του λαϊκισμού στις δυτικές δημοκρατίες
είναι η αντίληψη μέρους της κοινωνίας ότι έχει χάσει ή έστω
ότι δεν έχει κερδίσει από την παγκοσμιοποίηση, από το
διεθνές εμπόριο και άνοιγμα των αγορών ή από τους ραγδαίους
ρυθμούς της τεχνολογικής επανάστασης. Κάποιοι αισθάνονται
το ίδιο σε σχέση με τις προσπάθειες οικονομικής εξυγίανσης
και προώθησης μεταρρυθμίσεων ή σε σχέση με τη διαδικασία
της ευρωπαϊκής ολοκλήρωσης. Η ανάπτυξη των κοινωνικών
δικτύων κάνει τη διάδοση αυτών των αντιλήψεων πιο εύκολη
από ποτέ. 

Δεν έχει και τόση σημασία το κατά πόσο οι αντιλήψεις
αυτές έχουν βάση. Το βέβαιο είναι ότι οι «χαμένοι» θέλουν
να τιμωρήσουν τις «ευνοημένες» ελίτ για την δική τους
πολιτική περιθωριοποίηση και οικονομική αποδυνάμωση,
όπως την αντιλαμβάνονται. Εδώ ακριβώς είναι που βρίσκει
πρόσφορο έδαφος ο λαϊκισμός. Ο λαϊκισμός, βασικά, καλλιεργεί
την αντίληψη ότι η κοινωνία είναι χωρισμένη μεταξύ του
«αγνού λαού» και της διεφθαρμένης ελίτ. 

Ποιοι είναι, όμως, οι φορείς του λαϊκισμού; Ο λαϊκισμός,
ως μια ιδιαίτερα ρηχή ιδεολογία, σχεδόν πάντα εμφανίζεται
προσκολλημένος σε άλλα ιδεολογικά στοιχεία. Μπορεί να
εκφράζεται από τη δογματική αριστερά, αλλά μπορεί να εκ-
φράζεται και από τη δεξιά, όπου τείνει να συνδυάζεται με
κάποια μορφή εθνικισμού. Μπορεί όμως να εκφραστεί και
από δημοσιογράφους, σχολιαστές, πανεπιστημιακούς και
λεγόμενους «ανεξάρτητους», που ισχυρίζονται ότι δεν ανα-
μειγνύονται στην πολιτική, την οποία ισοπεδωτικά θεωρούν
ως διεφθαρμένη, σε αντίθεση με τη δική τους «ηθική ανω-
τερότητα» την οποία με κάθε ευκαιρία προβάλλουν. Είναι οι
δυνάμεις του «φωτός» έναντι των δυνάμεων του «σκότους».
Όποιος δεν είναι μαζί τους, είναι εναντίον τους. Ο λαϊκισμός
των θεσμών είναι εξίσου επικίνδυνος.

Ο λαϊκισμός, βέβαια, δεν προσφέρει καμία ρεαλιστική
εναλλακτική πρόταση. Απλώς περιορίζει τις προοπτικές της
συναίνεσης, οδηγεί στην όξυνση και στον κοινωνικό διχασμό
και διαβρώνει τα θεμέλια των δημοκρατικών θεσμών. Γι’
αυτό και η αντιμετώπισή του αποτελεί τη μεγαλύτερη και
δυσκολότερη πρόκληση για τη φιλελεύθερη δημοκρατία,
στις αρχές του 21ου αιώνα. 

Απέναντι στις ανευθυνότητες και τις φαντασιώσεις του
λαϊκισμού οι πραγματικά φιλελεύθερες και φιλοευρωπαϊκές
πολιτικές δυνάμεις πρέπει να βγουν από το καβούκι τους και
να αντιτάξουν ένα στιβαρό και συγκροτημένο πολιτικό λόγο,
μια αποφασιστική υιοθέτηση των μεταρρυθμίσεων και μια
εμπνευσμένη υπεράσπιση της δημοκρατίας. Πρέπει να βρουν
τρόπους να αξιοποιήσουν τις νέες τεχνολογίες και να απευ-
θυνθούν όχι μόνο στη λογική, αλλά και στο συναίσθημα των
πολιτών. Πρέπει, επίσης, να αποφεύγουν λάθη και αφορμές
που ρίχνουν νερό στο μύλο των λαϊκιστών. Πρέπει, με λίγα
λόγια, να κερδηθεί η μάχη των ιδεών και των επιχειρημάτων.
Όπως είχε δηλώσει ένας Αμερικανός διανοητής «όλοι όσοι
πιστεύουμε σε φιλελεύθερες αρχές και στον ορθολογισμό,
πρέπει να κρατήσουμε καθαρό το μυαλό μας και στέρεη τη
σπονδυλική μας στήλη».

Ο λαϊκισμός
των θεσμών

Tου ΧΑΡΗ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗ

Η ενδοοικογενειακή βία κατά των γυ-
ναικών είναι, δυστυχώς, ένα από τα
προβλήματα που γνώρισαν έξαρση

στη διάρκεια της καραντίνας και των πε-
ριοριστικών μέτρων, που εφαρμόστηκαν
για προστασία της δημόσιας υγείας από
την πανδημία Covid-19. Είναι οξύμωρο
και τραγικό το γεγονός ότι, για προστασία
της δημόσιας υγείας, εκτέθηκαν, αναπό-
φευκτα, σε μεγαλύτερο κίνδυνο τα θύματα
της πιο χυδαίας και ντροπιαστικής παρα-
βίασης ανθρωπίνων δικαιωμάτων, της πιο
χυδαίας και ντροπιαστικής άσκησης βίας.
Η έξαρση αυτού του εγκλήματος, λόγω
των αυξημένων ωρών εγκλεισμού στο ίδιο
σπίτι των γυναικών και παιδιών, που είναι
τα θύματα της ενδοοικογενειακής βίας, με
τους άντρες, που είναι οι θύτες, επιβάλλει
την ανάδειξη αυτού του τραγικού κοινω-
νικού φαινομένου και την όσο το δυνατόν
πιο ευρεία συνειδητοποίηση μιας βασικής
θεώρησης: «Η βία κατά των γυναικών, δεν
πρέπει να είναι πρόβλημα μόνο των γυ-
ναικών, είναι και πρόβλημα των αντρών,
είναι πρόβλημα ολόκληρης της κοινωνίας».   

Και είναι, επιπρόσθετα, ένα διαχρονικό
φαινόμενο, το οποίο δεν περιορίζεται μόνο
σε συγκεκριμένες κοινωνικές ομάδες, αλλά
συνιστά τον σκληρό πυρήνα των έμφυλων
ανισοτήτων και αναπαράγει το στερεότυπο
άσκησης εξουσίας των ανδρών στις γυ-
ναίκες. Σύμφωνα με τις τελευταίες στατι-
στικές αναλύσεις στην Κύπρο, μία στις
τρεις γυναίκες κάτω των 15 χρόνων, δέχεται
ψυχολογική και λεκτική βία και μία στις
πέντε γυναίκες άνω των 15 χρόνων, δέχεται
σωματική ή/και σεξουαλική βία. Δηλαδή,
κατά μέσον όρο 1 στα 4 άτομα ζουν καθη-
μερινά υπό την απειλή της κακοποίησης,
ή κακοποιούνται συστηματικά.

Σκοπός και πρωταρχικός μας στόχος,
πρέπει να είναι η πρόληψη όλων των μορ-
φών βίας κατά των γυναικών, λεκτικής ή
φυσικής, η προστασία των θυμάτων της
ενδοοικογενειακής βίας, η εξάλειψη του
φαινομένου, αλλά και η επιβολή αυστηρών
και αποτρεπτικών ποινών στους δράστες. 

Επιπλέον, οφείλουμε να συμβάλουμε
ώστε τα βαθιά τραύματα της κακοποίησης
να μη λειτουργήσουν ανεπανόρθωτα, ανα-
σταλτικά. Έτσι ώστε οι γυναίκες-θύματα
να μπορέσουν σταθούν και πάλι στα πόδια
τους, να ανακτήσουν την εμπιστοσύνη
και τη δύναμη να συνεχίσουν τη ζωή τους,
να καταφέρουν να επανενταχθούν στον
κοινωνικό ιστό. Αλλά και πριν απ’ αυτό,
για να κτυπηθεί το συγκεκριμένο έγκλημα
στη ρίζα του, πρέπει οι γυναίκες να νιώσουν
την προστασία της κοινωνίας, ώστε να
βρουν τη δύναμη και να ζητήσουν βοή-
θεια.

Η έμφυλη βία αγγίζει όλες και όλους
μας. Το θύμα ουδέποτε φταίει και ούτε
πρέπει να ντρέπεται να μιλήσει γι’ αυτό.
Κάθε θύμα πρέπει να πιστέψει πως υπάρχει
λύση, υπάρχει διέξοδος. Πως μπορεί και
πρέπει να ζητήσει βοήθεια. Αν μείνει βουβό,
η κατάσταση θα διαιωνίζεται και το πρό-
βλημα θα χειροτερεύει. Κι όταν μιλήσει,
όταν ζητήσει βοήθεια, οφείλουμε όλοι να
ακούσουμε και, κυρίως, οφείλουμε όλοι
να βοηθήσουμε.

Ο κ. Χρύσης Παντελίδης είναι μέλος της Γραμμα-
τείας του Εκτελεστικού. Γραφείου του ΔΗΚΟ.

Η βία κατά των
γυναικών είναι
πρόβλημα όλων

Του ΧΡΥΣΗ ΠΑΝΤΕΛΙΔΗ

Το «θαύμα» έγινε, ύστερα από
σχεδόν έξι δεκαετίες συζητή-
σεων και προεκλογικών υπο-
σχέσεων. Το ΓεΣΥ μπαίνει στη
δεύτερη και πιο ουσιαστική
φάση και η Κύπρος επιτέλους

μπορεί να υπερηφανεύεται ότι απέκτησε
ευρωπαϊκών προδιαγραφών σύστημα υγείας.
Να ’ναι καλά οι «τροϊκανοί», οι οποίοι έβαλαν
τα πόδια των ταγών του τόπου σε ένα πα-
πούτσι, οι φωνές δεκάδων χιλιάδων πολιτών,
οι οποίοι δεν μπορούσαν να μπουν ούτε
στον προθάλαμο των ιδιωτικών νοσηλευ-
τηρίων, αλλά και η οργή γιατρών και νοση-
λευτών του Δημοσίου, οι οποίοι εξουθενώ-
θηκαν από το ατέλειωτο πλήθος των φτωχών
ασθενών. Η μεγάλη επιτυχία πρέπει να πι-
στωθεί και στον πρόεδρο Αναστασιάδη, ο
οποίος δεν «έπαιξε πελλό» όπως οι προκάτοχοί
του. Ίσως και η περιπέτεια με τη δική του
υγεία, ήταν το καμπανάκι, το οποίο ανέτρεψε
τους δύσπιστους γιατρούς και πονηρούς πο-
λιτευτές, οι οποίοι για δεκαετίες, «προτιμού-
σαν» τους ιδιώτες γιατρούς και ανέτρεπαν
τους σχεδιασμούς για το ΓεΣΥ. 

Αυτοί οι οποίοι κλαίνε σήμερα, είναι

πολλοί πολιτευτές, οι οποίοι εξασφάλιζαν
βουλευτικές έδρες και άλλα αξιώματα, εκ-
μεταλλευόμενοι το σαθρό σύστημα με τα
«κουπονάκια» και τα καλά, τάχα, τηλεφω-
νήματα. Απελπισμένοι ασθενείς, οι οποίοι
έπρεπε «χθες» να υποβληθούν σε εγχειρήσεις,
έμπαιναν σε λίστα αναμονής πολλών μηνών.
Αποτέλεσμα ήταν να αναγκάζονται να «έρ-
πουν και να λείχουν» πολιτευτές, ώστε να
πάρουν ένα τηλέφωνο, στα κατάλληλα άτομα,
για να εξασφαλίσουν ένα «κουπονάκι» από
το κράτος και να υποβληθούν σε εγχείρηση
στα ιδιωτικά νοσοκομεία. Ακόμη υπήρχαν
και οι «εκλεκτικοί» οι οποίοι δεν καταδέχονταν
τα δημόσια νοσοκομεία και πίεζαν ή και εκ-
βίαζαν μερικές φορές, για να λάβουν «κου-
πονάκια». Ανάμεσα σε αυτούς και μερικοί
οι οποίοι δεν ήξεραν πόσα χρήματα είχαν
στις τράπεζες. Με το «θαύμα» του ΓεΣΥ,
τώρα ενδεχομένως κανείς δεν θα έχει ανάγκη
τους «πονηρούς» πολιτευτές, αφού πλέον
υπάρχει η δυνατότητα εύκολης επιλογής,
είτε του ιδιωτικού, είτε του δημόσιου νοση-
λευτηρίου. Το καλύτερο τώρα είναι ότι θα
δημιουργηθούν συνθήκες ανταγωνισμού
και θα αποδεχθεί ότι τα δημόσια νοσοκομεία,

είναι πολλές φορές καλύτερα και αποτελε-
σματικότητα, από το ιδιωτικά. Όπως συμ-
βαίνει σήμερα και με πολλές άλλες δημόσιες
επιχειρήσεις, οι οποίες είναι πολύ πιο αξιό-
πιστες από αντίστοιχες ιδιωτικές. Η κρίση
του κορωνοϊού απέδειξε ότι η δύναμη είναι
δημόσια νοσοκομεία και όχι στα ιδιωτικά,
τα οποία «κούρνιασαν» τις κρίσιμες ώρες.
Το χειρότερο είναι ότι «χάλασαν», σύμφωνα
με καταγγελίες, τα τηλέφωνα πολλών προ-
σωπικών γιατρών του ΓΕΣΥ. 

«Ας όψεται η ανάγκη», αλλά με το ΓεΣΥ
αλλά ο Κύπριος φορολογούμενος ήδη πλη-
ρώνει «χρυσάφι» τους γιατρούς και τους νο-
σηλευτές. Όμως, «για να γυρίσει ο ήλιος»
του ΓεΣΥ «θέλει κι οι ζωντανοί να δίνουν το
αίμα τους.» Ενδεχομένως οι Κύπριοι γιατροί
και νοσοκόμοι είναι οι πιο ακριβοπληρωμένοι
στην Ευρώπη. Ούτε σύγκριση βεβαίως με
τους συναδέλφους τους στην Ελλάδα, τη
Βρετανία και άλλες προηγμένες χώρες της
Ευρώπης. Η ιστορία θυμίζει το «χρύσωμα»
των καθηγητών του Πανεπιστημίου Κύπρου,
οι οποίοι ύστερα από τόσες δεκαετίες, δεν
κατάφεραν να καταστούν μπροστάρηδες
στην κυπριακή κοινωνία και καταλύτες για

την ανάπτυξη του τόπου, παρά τις πολλές
εξαιρέσεις του κανόνα. Ακόμη θυμίζει την
ιστορία με τους λεωφορειούχους οι οποίοι
σε μια νύκτα μετατράπηκαν σε δημοσίους
υπαλλήλους και πληρώνοντας χωρίς να γνοι-
άζονται για τους επιβάτες. Η τέως υπουργός
Μεταφορών Βασιλική Αναστασιάδου έκανε
τομές, έθεσε κανόνες ανταγωνισμοί και γι’
αυτό άρχισε η γκρίνια. 

Το μεγαλύτερο στοίχημα για την επιτυχία
του ΓεΣΥ, ώστε να μην καταστεί το χειρότερο
σκάνδαλο όλων των εποχών, είναι να θε-
σμοθετηθούν κανόνες ανταγωνισμού ανά-
μεσα στους γιατρούς και τους νοσηλευτές
και να επωμισθούν τον έλεγχο των ιατρικών
πράξεων, ανεξάρτητα σώματα και όχι οι ίδιοι
οι γιατροί. Με απλά λόγια τα λάθη να πλη-
ρώνονται και οι καλοί και τίμιοι γιατροί, να
πληρώνονται πιο γενναιόδωρα, από τους
κακούς και ράθυμους. Η σημερινή ισοπέδωση,
μόνο κακά μαντάτα προμηνύει. Επιτέλους
πρέπει να καταργηθεί η νομοθετημένη πρό-
νοια για αποκλειστικό προσωπικό γιατρό,
όταν μέσα στα κομπιούτερ, οποιοσδήποτε
γιατρός, μπορεί να δει το ιστορικό κάθε
ασθενή. Με τον τρόπο αυτό θα δημιουργηθεί

ανταγωνισμός και αυτόματα θα γίνει και
διαμοιρασμός των ασθενών ανάλογα με τις
δυνατότητες των γιατρών. 

Το πιο επικίνδυνο με το ΓΕΣΥ, είναι η
ίδια η δομή του, η οποία δημιουργεί νοο-
τροπίες δημοσιοϋπαλληλικές. Τα λεγόμενα
πρωτόκολλα δένουν τα χέρια των γιατρών
και θέτουν στην άκρη τη βασική αρχή της
διαφορετικότητας κάθε ανθρώπου. Ακόμη
και οι αλτρουιστές γιατροί και νοσοκόμοι
θα φοβούνται τώρα να δράσουν, αφού θα
αποτελούν «αγκάθι στα μάτια» των υπόλοιπων
γιατρών και νοσοκόμων. Ό,τι συμβαίνει δη-
λαδή στη δημόσια υπηρεσία, όπου οι άριστοι
αναγκάζονται να γίνουν μέτριοι ή και κακοί,
για να μην αντιμετωπίζουν τη μήνη των
προϊσταμένων ή και των συναδέλφων τους,
αφού «χαλούν την πιάτσα». Είναι γνωστή η
δημοσιοϋπαλληλική ρήση: Δουλεύεις, κάνεις
λάθη. Δεν δουλεύεις, δεν κάνεις λάθη και
προάγεσαι. Η ιατρική δεν είναι μόνο δουλειά,
αλλά είναι κυρίως λειτούργημα και ευτυχώς
δεν βρέθηκε ακόμη τρόπος να νικηθεί η
θεία δίκη.

Από τα κουπονάκια στο ΓΕΣΥ
Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ 

Διαδηλωτές συμμετέχουν σε ειρηνική εκδήλωση διαμαρτυρίας στο κέντρο του Oakland της Καλιφόρνιας για τη
δολοφονία του Τζορτζ Φλόιντ. 

Ο ι πρόσφατες εξελίξεις στην Ανατολική Με-
σόγειο, που επιβεβαιώνουν την πρόθεση
της Τουρκίας να πραγματοποιήσει το σχέδιό

της για υφαρπαγή ολόκληρης της θαλάσσιας έκτα-
σης ανατολικά των ελληνικών νησιών, και να μην
επιτρέψει στην Ελλάδα να ασκήσει τα νόμιμα δι-
καιώματά της για απόκτηση ζωνών, όπως η υφα-
λοκρηπίδα και η ΑΟΖ, αποτελούν τη φυσική εξέλιξη
της επικύρωσης του μνημονίου με τη Λιβύη. Και
η εξέλιξη αυτή δεν έχει μόνον ως συνέπεια τον
αποκλεισμό της Ελλάδας να οριοθετήσει τις δύο
παραπάνω ζώνες, αλλά αποκλείει και τη λογική
επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης, αφού οι συμ-
βατικές ορέξεις της Τουρκίας
αγγίζουν τα 6 ν.μ. της τωρινής
αιγιαλίτιδας της χώρας μας.

Πολλοί έχουν μιλήσει για
την ανάγκη, εάν η Τουρκία προ-
χωρήσει στην πραγματοποίηση
όσων σήμερα βρίσκονται στα
χαρτιά, στρατιωτικής απάντη-
σης εκ μέρους της Ελλάδας. Η
λύση αυτή δεν μπορεί να είναι
παρά το ultimum refugium,
στον κατάλογο των επιλογών
μας, κι αφού έχουν εξαντληθεί
όλα τα ειρηνικά μέσα επίλυσης
της διαφοράς με την Τουρκία.

Προηγούνται, λοιπόν, τα μέ-
τρα που προβλέπει το Αρθρο 33 του Καταστατικού
Χάρτη του ΟΗΕ, από τα οποία η Ελλάδα θα επιλέξει
για την επίλυση της διαφοράς. Κι από τη μακρά
σειρά ενδεχόμενων λύσεων, προτείνω τη δικαστική
επίλυση. Το Διεθνές Δικαστήριο παρουσιάζεται
ως το πλέον ενδεδειγμένο μέσο επίλυσης. Εχει
σημαντική εμπειρία διευθέτησης, και μια πλούσια
νομολογία, η οποία έπειτα από παλινδρομήσεις
και ανατροπές έχει κατασταλάξει στα κριτήρια
και στις μεθόδους επίλυσης. Πρώτα από όλα οι
ενέργειες της Τουρκίας προκαλούν μια νομική
διαφορά.

Σύμφωνα με την απόφαση του Διαρκούς Δικα-
στηρίου Διεθνούς Δικαιοσύνης (του προπάτορα
του σημερινού Δικαστηρίου) στην απόφασή του
στην υπόθεση των Mavrommatis Palestine Con-
cessions (Jurisdiction, 1934) «μια διαφορά είναι

μια διαφωνία σε ένα σημείο του δικαίου ή των
πραγματικών περιστατικών, μια σύγκρουση των
νομικών απόψεων ή συμφερόντων ανάμεσα σε
δύο πρόσωπα». Και είναι καιρός η Ελλάδα να απευ-
θύνει πρόσκληση στη γειτονική χώρα για δια-
πραγματεύσεις με μοναδικό σκοπό τη σύνταξη
συνυποσχετικού για την παραπομπή της διαφοράς
στο Διεθνές Δικαστήριο. Ενδεχομένως, η Τουρκία
να μην αποδεχθεί την πρόσκληση, ή να διευρύνει
τον κατάλογο των θεμάτων που θα επιθυμούσε
να υποβληθούν στο Δικαστήριο. Η Ελλάδα θα
κρίνει εάν η διεύρυνση είναι προς το συμφέρον
της κι ανάλογα θα πράξει. Αν η Τουρκία αρνηθεί

να συζητήσει, ή αν τα αιτήματα
φαντάζουν παράλογα, υπάρχει
η εναλλακτική λύση, της προ-
σφυγής κατά της Λιβύης. Και
σε αυτήν την περίπτωση το κύ-
ριο θέμα θα είναι η νομιμότητα
του τουρκολιβυκού μνημονίου,
καθώς αυτό αγνοεί και κατα-
πατά τα ελληνικά δικαιώματα
για υφαλοκρηπίδα και ΑΟΖ, με
βάση τις ανατολικές και νότιες
ακτές της Κρήτης. Σε αυτήν
την περίπτωση χρειάζονται,
επίσης, διαπραγματεύσεις για
τη σύνταξη ενός συνυποσχε-
τικού, πράγμα για το οποίο η

Λιβύη έχει, μάλιστα, δείξει ότι συμφωνεί. Μια από-
φαση του Δικαστηρίου πάνω σε αυτό το θέμα θα
έλυνε οριστικά το ζήτημα της νομιμότητας του
μνημονίου, και θα αποτελούσε καλό προηγούμενο
για την ύπαρξη υφαλοκρηπίδας και ΑΟΖ των ελ-
ληνικών νησιών, που θα μπορούσε να χρησιμο-
ποιηθεί κατά των τουρκικών διεκδικήσεων.

Η Ελλάδα είναι η χώρα που συνεχώς επικαλείται
το Διεθνές Δίκαιο. Επομένως και στο σημείο αυτό
δεν μπορεί να μην το εφαρμόσει, και να μην ανα-
θέσει στο ανώτατο Δικαστήριο της διεθνούς κοι-
νότητας την επίλυση μιας διαφοράς που πρέπει
να επιλυθεί με ειρηνικό τρόπο. Αλλά γρηγορείτε,
οι καιροί ου μενετοί.

Ο κ. Χρήστος Ροζάκης είναι ομότιμος καθηγητής
του Πανεπιστημίου Αθηνών.

Του ΧΡΗΣΤΟΥ ΡΟΖΑΚΗ

Καιροί ου μενετοί
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Ο κ. Χάρης Γεωργιάδης είναι αναπληρωτής πρόεδρος του ΔΗΣΥ.

������

Η Ελλάδα θα κρίνει εάν
η διεύρυνση είναι προς το
συμφέρον της κι ανάλογα
θα πράξει. Αν η Τουρκία
αρνηθεί να συζητήσει, ή αν
τα αιτήματα φαντάζουν πα-
ράλογα, υπάρχει η εναλ-
λακτική λύση, της προ-
σφυγής κατά της Λιβύης.
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Αυτές τις ημέρες είναι
σαν να ζούμε την κα-
ταστροφή του δικού
μας πύργου της Βαβέλ.
Η παγκόσμια οικονο-
μία, το διεθνές σύστη-

μα διακυβέρνησης που στήθηκε μετά
τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο, η τεχνο-
λογική εξέλιξη που συνδέει τους πάν-
τες και τα πάντα σε έναν παγκόσμιο
ιστό, τα κοινωνικά δίκτυα, τα αγγλικά
ως κοινή γλώσσα, και η επικράτηση
των Ηνωμένων Πολιτειών ως παρά-
δειγμα ευνομίας και ισότητας, συ-
νέβαλαν στην αίσθηση ότι η ανθρω-
πότητα προχωρούσε προς μια πρω-
τοφανή συνεννόηση. Σήμερα, όλοι
αυτοί οι «πλίνθοι» με τους οποίους
χτίστηκε ο κόσμος μας ραγίζουν, το
οικοδόμημα βρίσκεται λίγο πριν από
την κατάρρευση.

Ας θυμηθούμε την ιστορία της
Βαβέλ, όπως τη διαβάζουμε στη Γέ-
νεση. Μετά τον μεγάλο κατακλυσμό,
λέει, όλοι οι άνθρωποι –απόγονοι
του Νώε– μιλούσαν την ίδια γλώσσα.
Μια μέρα, αποφάσισαν να χτίσουν
μια πόλη και έναν πύργο του οποίου
η κορυφή θα έφθανε έως τον ουρανό.
Οταν ο Θεός είδε τα έργα τους, σκέ-
φτηκε, «αυτοί οι αλαζόνες νομίζουν
ότι τώρα θα μπορούν να κάνουν ό,τι

θέλουν», και αποφάσισε να προκα-
λέσει σύγχυση μεταξύ τους, ώστε
να μην καταλαβαίνει ο ένας τη γλώσ-
σα του άλλου. Ετσι ο Θεός τους ανάγ-
κασε να χωριστούν σε ομάδες, «να
διασκορπισθούν εις όλην την γην
και να παύσουν πλέον να οικοδομούν
την υπερήφανον πόλιν και τον πύρ-
γον των».

Κάθε γενιά αναζητεί στα κείμενα
του παρελθόντος και στους μύθους
μαθήματα για τη δική της εποχή,
και σίγουρα πολλοί πρόγονοί μας θα
πίστεψαν ότι η άνοδος και η πτώση
του Πύργου της Βαβέλ αφορούσε τη
δική τους αλαζονεία και τιμωρία. Ου-
δέποτε, όμως, είχε φθάσει η ανθρω-
πότητα σε τέτοιο σημείο προόδου
αλλά και αφροσύνης όπως τις τελευ-
ταίες δεκαετίες, όταν το προσδόκιμο
ζωής αυξήθηκε αλματωδώς και ολο-
ένα περισσότεροι άνθρωποι ξέφυγαν
από την απόλυτη φτώχεια και την
τυραννία. Για τους περισσότερους
κατοίκους της Γης (πλην των θυμάτων
πολέμου, αυταρχισμού ή φυσικών
καταστροφών), τα τελευταία 75 χρό-
νια ήταν μια ευλογημένη παύση
μέσα στη βία και την ανασφάλεια
που αποτελούν τη ζωή. Ετσι, έως
πριν από λίγα χρόνια, μπορούσαμε
να πιστέψουμε ότι οι δομές που χτί-

στηκαν τις τελευταίες δεκαετίες θα
ήταν η βάση ενός μέλλοντος ολοένα
μεγαλύτερης συνεννόησης και ευη-
μερίας. Η ανθρωπότητα έφθανε στο
σημείο να μιλάει την ίδια γλώσσα,
με τις ίδιες αναφορές και θεωρίες,
και να χτίζει ολοένα υψηλότερους
πύργους –πραγματικούς και μετα-
φορικούς– επιδεικνύοντας τη γνώση
και τέχνη αλλά και την απληστία και
αλαζονεία πολλών χωρών καθώς και
ιδιωτών πολιτών.

Ο πόλεμος δεν χάθηκε ακόμη. Το
παρελθόν διδάσκει ότι η ανθρωπό-
τητα έχει τα εφόδια και τη θέληση
να επιζήσει, ότι η επιβίωση εξασφα-
λίζεται μόνο με τη συμβολή όλων
των μελών της κοινωνίας και τη συ-
νεργασία των εθνών. Σήμερα, όμως,
δεν είναι μόνο οι δομές της παγκό-
σμιας διακυβέρνησης που κλονίζον-
ται. Η σύγχυση που επικρατεί στις
Ηνωμένες Πολιτείες δείχνει ότι η
χώρα που αποτελούσε τον στυλοβάτη
του διεθνούς συστήματος δεν ασχο-
λείται, δεν ενδιαφέρεται για την υπε-
ράσπιση των κανόνων και της φιλε-
λεύθερης δημοκρατίας στον κόσμο.
Ο πύργος του συστήματος κλονίζεται.
Οι σύμμαχοι στην Ευρώπη και αλλού
βρίσκονται σε αμηχανία. Οι εχθροί
της Δημοκρατίας και της ειρηνικής

συνύπαρξης επιβουλεύονται τα δι-
καιώματα των δικών τους λαών και
άλλων. Με άλλα λόγια, χάνεται «η
κοινή γλώσσα» με την οποία μιλού-
σαμε για το μέλλον. Οσο και αν οι
ΗΠΑ κινούνταν με γνώμονα κυρίως
τα δικά τους συμφέροντα (ενίοτε με
σκοτεινές πτυχές), οι προκάτοχοι
του Ντόναλντ Τραμπ είχαν καταλάβει
ότι αυτά εξυπηρετούντο καλύτερα
από τη συντήρηση συμφωνιών και
συμμαχιών που ωφέλησαν πολλές
χώρες, παρέχοντας δικαιώματα και
ευκαιρίες στους πολίτες τους.

Τα προβλήματα προηγούνται της
προεδρίας Τραμπ. Η απληστία και
η απροσεξία είχαν ως αποτέλεσμα
να μη ρυθμίζονται τα προβλήματα
που προκαλούσε η παγκόσμια οικο-
νομία σε πολλές χώρες, όπως η ανι-
σότητα και η έλλειψη δικαιοσύνης.
Η κλιματική κρίση, η προεδρία Τραμπ
και η πανδημία αποδεικνύουν πόσο
ευάλωτες ήταν οι ΗΠΑ, το διεθνές
σύστημα και η ανθρωπότητα ολό-
κληρη στις πρώτες μεγάλες απειλές.
Είναι δύσκολο να το αποδεχθούμε
εμείς οι υπόλοιποι, αλλά οι μόνοι που
μπορούν να εμποδίσουν την κατάρ-
ρευση του Πύργου της εποχής μας
είναι οι Αμερικανοί ψηφοφόροι τον
Νοέμβριο.

Ημέρες της Βαβέλ
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

Ο εορτασμός των δια-
κοσίων χρόνων από
την έναρξη της Επα-
ναστάσεως του 1821
έχει αρχίσει να δη-
μιουργεί οξύτατες εν-

τάσεις. Αλλά προς τι η έκπληξη,
αφού διαρκούντος του απελευθε-
ρωτικού αγώνα, παράλληλα διεξά-
γονταν εμφύλιες συγκρούσεις.

Είμαστε παλαιοί, εμείς οι Ελλη-
νες. Η εθνεγερσία του ’21, έχει ιστο-
ρία δύο αιώνων. Είναι η τελευταία
φάση μιας πορείας, πλέον των 2.500
χρόνων. Ηταν πρωτίστως μία πα-
τριωτική εξέγερση εναντίον των

Οθωμανών, και μία ακραία ανυπα-
κοή προς την τότε ισχύουσα ευ-
ρωπαϊκή τάξη.

Ταυτόχρονα, όμως, ήταν μία
ανατροπή εκ βάθρων του τρόπου
διά του οποίου το έθνος των Ελλή-
νων δεν επιβίωσε απλώς, αλλά διε-
δραμάτισε ρόλο σημαντικότατο
ενίοτε στο πλαίσιο πολυεθνών και
πολυπολιτισμικών αυτοκρατοριών,
επί αιώνες.

Κακώς σχεδιασμένη, με τραγικές
εμφύλιες συγκρούσεις των ηρώων
μας, η Επανάσταση είχε ως στόχο
τη δημιουργία κράτους χριστιανικού
και εθνικώς ομοιογενούς, που ολο-
κληρώθηκε με την ένταξη των Δω-
δεκανήσων στον εθνικό κορμό
μετά τον Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο.

Η πολιτική οντότης που προ-
έκυψε ήταν από μιαν άποψη πα-
ράγωγο της ευρωπαϊκής διπλωμα-
τίας. Ωστόσο, τίποτε από αυτά δεν

θα συνέβαινε εάν δεν υπήρχαν οι
ήρωες του ’21 – τραχείς, θελημα-
τικοί, πανούργοι, ενίοτε δολοπλόκοι,
έμπλεοι όμως πάντα πατριωτισμού.

Δεν ήταν η έκρηξη της Επανα-
στάσεως στην παλαιά Ελλάδα έργο
μιας πνευματικής ελίτ. Αυτή ακο-
λούθησε και επιτέλεσε γιγαντιαίο
έργο στη συνέχεια, όταν προέκυψε
η ανάγκη δημιουργίας συνεκτικής
ιδεολογίας που θα προσέδιδε στη
νέα κρατική οντότητα διαχρονικό
περιεχόμενο. Και όντως συνεκρό-
τησε σύστημα εθνικής ιδεολογίας
σε πλήρη εναρμόνιση με τη θρη-
σκευτική ταυτότητα – τον κατεξο-
χήν λώρο που συνέδεσε όλους τους
Ελληνες τους εγκατεσπαρμένους
στην αυτοκρατορία των Οθωμανών.
Σήμερα, ωστόσο, η κυρίαρχη ροπή
είναι αντίστροφη. Η Ελλάς έχει αυ-
τοβούλως εκχωρήσει κυριαρχικά
της δικαιώματα στο νέο ιδιότυπο
αυτοκρατορικό σχήμα που ονομά-
ζεται Ε.Ε. Το σκληρό εθνικό περί-
βλημα θα πρέπει να κατεδαφισθεί
σταδιακώς.

Η σημερινή ελίτ επιχειρεί ιδε-
ολογική μετάλλαξη των Ελλήνων
και ενσωμάτωση στο σύστημα της
Ε.Ε. Και αυτό προϋποθέτει αναπο-
δράστως σταδιακή αποδόμηση του
εθνικού κράτους, έστω και εάν δεν
ομολογείται άμεσα.

Διερωτάται κανείς πώς θα ήταν
δυνατόν να αποφευχθεί μία σύγ-
κρουση, αλλά και η ασυναρτησία
που ενίοτε προκύπτει από τις δη-
μόσιες τοποθετήσεις ορισμένων
εμπλεκομένων στη διοργάνωση
των επετειακών εορτασμών.

Αλλά μακράν ημών αίσθημα
συντριβής και απογοητεύσεως. Μια
φάση είναι αυτή που διανύει η Ευ-
ρώπη σήμερα. Και όσο διαρκεί, οι
Ελληνες θα αφρολισθαίνουμε στο
κύμα, διότι απεδείχθη στη διάρκεια
των αιώνων ότι είμαστε ικανότατοι
σε αυτό. Και ο εορτασμός της επε-
τείου θα είναι εντυπωσιακός.

Οσο για τα υψηλόφρονα περί
του ρόλου της Ελλάδος στη νέα
συγκυρία, ας τα αφήσουμε στην
άκρη. Διότι ευρισκόμεθα εν κινήσει
σε περιβάλλον ασταθέστατο.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Στον διεθνή στίβο η Τουρκία έχει
τον «αέρα» αυτοκρατορίας. Στους
πολίτες της καλλιεργεί μεθοδικά
την αίσθηση αυτοκρατορικού με-
γαλείου. Η συγκαταρίθμησή της
στις «Μεγάλες Δυνάμεις» δεν θα
της αρκούσε. Ιστορικά είναι μια
συλλογική οντότητα εθισμένη στην
αυτοκρατορική επωνυμία.

Η «αυτοκρατορία» παραπέμπει
καταγωγικά σε «τάξη πραγμάτων»
(ordo rerum): συνύπαρξη λαών, φυ-
λών, παραδόσεων με συνεκτικό δε-
σμό όχι «πεποιθήσεις» ούτε νομικές
συμβάσεις. Ο άξονας συνοχής μιας
αυτοκρατορίας ήταν πάντοτε ένας
«πολιτισμός»: «νόημα» της ύπαρξης,
που διαμορφώνει «τρόπο» συνύ-
παρξης.

Με την άλωση της Νέας Ρώμης-
Κωνσταντινούπολης, οι Τούρκοι φι-
λοδοξούσαν να είναι αυτοί που συ-
νεχίζουν την ύπαρξη και την αίγλη
της πρώτης στην Ιστορία αυτοκρα-
τορίας. Συνεχίζουν το γέννημα της
στρατηγικής και πολιτικής ιδιοφυΐας
του Μεγαλέξανδρου, θαυμαστά γο-
νιμοποιημένο από το οργανωτικό-
διοικητικό ταλέντο των Ρωμαίων
και πλουτισμένο με το «νόημα» της
Εκκλησίας ως κοινωνούμενης υπαρ-
κτικής ελευθερίας.

Μιμήθηκε ο Μωάμεθ ο Πορθητής
τους θεσμούς και το κάλλος (Υψηλή
Τέχνη και μεγαλοπρέπεια) που συ-
νόδευαν την άσκηση εξουσίας στην
επικράτεια της Παλαιάς και της Νέας
Ρώμης. Ομως δεν διέθετε παρά μόνο
την παιδαριώδη μεταφυσική του Ισ-
λάμ. Με αποτέλεσμα, να οδηγηθεί

η αυτοκρατορία, αργόσυρτα αλλά
νομοτελειακά, στην παρακμιακή
αυτεξουθένωση, στον μαρασμό και
στον εκπεσμό.

Τέσσερις αιώνες μετά τον Μωά-
μεθ, ο Κεμάλ Ατατούρκ πίστεψε αυτό
που στην εποχή του φάνταζε αυτο-
νόητο: ότι η αυτοκρατορία θα μπο-
ρούσε να σωθεί με τον «εκσυγχρο-
νισμό» της. Και εκσυγχρονισμός σή-
μαινε (επίσης αυτονόητα) τον μιμη-
τικό «εξευρωπαϊσμό»: την παθητική
αντιγραφή επιτευγμάτων απελευ-
θέρωσης των ευρωπαϊκών κοινωνιών
από θεσμούς και πρακτικές του σκο-
τεινού μεσαίωνα. Βάλθηκε ο Κεμάλ
να μετασκευάσει βίαια την Οθωμα-
νική Αυτοκρατορία σε σύγχρονο
άθρησκο τουρκικό «εθνικό κράτος».
Και επαναλήφθηκε στην Τουρκία η
στανική μετάλλαξη πολιτισμού –
άλλαξε η γραφή της γλώσσας, η εν-
δυμασία των ανθρώπων, σύνολος
ο τρόπος του βίου. Ο καινούργιος
στόχος της «Μεγάλης Δύναμης» ανα-
πλήρωσε, για μερικές δεκαετίες, την
ξιπασιά της «αυτοκρατορίας».

Ο Ρετζέπ Ταγίπ Ερντογάν είναι
το τρίτο ορόσημο στην Ιστορία των
Τούρκων: Αντικεμαλιστής, φυλακί-
στηκε για τις πεποιθήσεις του, σή-
μερα είναι στεριωμένος στην εξου-
σιαστική παντοδυναμία. Μέσα σε
17 χρόνια, άλλαξε την εικόνα της
Τουρκίας, επέβαλε μεθοδικά την πο-
λιτισμική μεταβολή της. Το ισλαμικό
ιερατείο δεν εμφανίζεται σε καμιά
πτυχή των μηχανισμών της εξουσίας,
όμως το τουρκικό κράτος είναι ολο-
κληρωτικά ισλαμικό. Είναι ένα θρη-

σκευτικό, μουσουλμανικό καθεστώς,
αδίστακτο στη χρήση (ανάλογα με
τις περιστάσεις) μεθόδων εφιαλτικής
αυθαιρεσίας. Σύμβολο του εκβια-
στικού ολοκληρωτισμού, η «μαντίλα»
στα κεφάλια των γυναικών.

Σε οποιαδήποτε ευρωπαϊκή χώρα,
η ανάδυση καθεστώτος τύπου Ερν-
τογάν θα είχε ξεσηκώσει θύελλα αν-
τιδράσεων, διαμαρτυριών, εκρήξεις
ανταρσίας, πανικού και οργής. Ο
τρόμος της Ευρώπης ολόκληρης
μπροστά στο παραμικρό ακροδεξιό
γκρουπούσκουλο του κοινωνικού
της περιθώριου γεννάει υστερία –
ο χυδαία επιθετικός εθνικισμός του
Ερντογάν δεν ανησυχεί κανέναν. Η
Ε.Ε., το Συμβούλιο της Ευρώπης, ο
ΟΗΕ, οι ΗΠΑ κλασαυχενιζόμενες
ως υπέρμαχος των ελευθεριών της
Δύσης, όλοι, αντιμετωπίζουν τον
Ερντογάν σαν απολύτως αξιοσέβα-
στο ηγέτη ογδόντα εκατομμυρίων
μουσουλμάνων.

Βυθισμένη η Ευρώπη μέχρι ασφυ-
ξίας στον Ιστορικό Υλισμό διαβάζει
πια την Ιστορία της μόνο με τα μα-
τογυάλια της οικονομίας. Η κυρία
Μέρκελ, λ.χ., είναι των αδυνάτων
αδύνατο να αντιληφθεί τον Ερντο-
γάν ως πολιτισμική απειλή για τις
ευρωπαϊκές κοινωνίες. Δεν προβλη-
ματίζει πια η «βαθύτερη» συν-εν-
νόηση Γερμανών και Τούρκων στη
λογική εθνοκαθάρσεων, μαζικών
εξολοθρεύσεων – στην παραγωγικά
«γόνιμη» λογική του Arbeit macht
frei. Είναι η γερμανική κατανόηση
του ρόλου της Τουρκίας και πάλι
ως «αυτοκρατορίας».

Ο Ερντογάν δεν βιάζεται, οι Τούρ-
κοι δεν βιάζονται ποτέ. Ξέρουν όμως,
πάντοτε, τι θέλουν. Ως «αυτοκρα-
τορία» χρειάζονται οπωσδήποτε το
Αιγαίο – όχι για τα πετρέλαια, για
την «αυτοκρατορία». Ολα τα νησιά
και τις υφαλοκρηπίδες, από τη Θά-
σο-Ιμβρο-Τένεδο-Λήμνο ώς και την
Κρήτη ολόκληρη. Θέλουν και την
υπόλοιπη Θράκη, τη Μακεδονία ακέ-
ραιη, να έχει καταπιεί και τα Σκόπια.
Την Ηπειρο, να έχει συμπεριλάβει
και την Αλβανία. Θέλουν τη μη ορει-
νή Θεσσαλία – έτσι ξαναγίνονται οι
Τούρκοι «αυτοκρατορία». Ρούμελη
και Μωριάς ας παραμείνουν προτε-
κτοράτο της δυτικής αρχαιοφιλίας.
Με γλώσσα που νομοτελειακά θα
διολισθαίνει στα «γκρίκο», όπως τα
μιλάνε στην Κάτω Ιταλία και στα
ελλαδικά κομματικά περιβάλλοντα.

Με ποιον να συζητήσει κανείς
σήμερα στο «ελεύθερο» ελλαδικό
κράτος τον ρεαλισμό του οράματος
Ερντογάν για τουρκική, ισλαμική
«αυτοκρατορία»; Ακόμα και το ερώ-
τημα είναι περιττό, αφού οι Ελληνες
πια δεν συζητάμε. Διότι όλοι τα ξέ-
ρουμε όλα – τα ηλεκτρονικά σχόλια
σε αυτήν εδώ την επιφυλλίδα, κάθε
Κυριακή, το βεβαιώνουν: Γεννάει
οδύνη ή και πανικό η αφελής παν-
τογνωσία, η ιταμότητα της απαιδευ-
σίας, η γελοιότητα της ακκιζόμενης
δοκησισοφίας. Είναι μια συνεπής
αντανάκλαση του επιπέδου νοητικής
καλλιέργειας και εκφραστικής ευ-
χέρειας που προδίδει η θλιβερή ρη-
τορεία των υπουργείων μας Εξωτε-
ρικών και Παιδείας.

Οταν όλοι τα ξέρουμε όλα

Από το ’21 έως σήμερα
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Η Silicon Κοιλάδα
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

«Kάντε το όπως το
Ισραήλ». Την ίδια
φράση ακούω και
ξανακούω από Ελ-
ληνες και ξένους
γνώστες της ελλη-

νικής πραγματικότητας, οι οποίοι
αγαπούν τον τόπο και θεωρούν
ότι έχει μπροστά του μια μεγάλη
ευκαιρία. Το ίδιο λέει μονότονα
κάθε φορά ο πρωθυπουργός του
Ισραήλ στους Ελληνες ομολόγους
του, προσθέτοντας ότι, «αν μου
δίνατε τα μυαλά σας, θα μπορούσα
να διπλασιάσω το ΑΕΠ σας σε με-
ρικά χρόνια».

Τι κοινό έχουμε με το Ισραήλ;
Εχουμε μια μεγάλη Διασπορά, η
οποία κρατάει τους δεσμούς της
με την πρώτη της πατρίδα. Δια-
θέτουμε εκπληκτικά μυαλά, εντός
και εκτός συνόρων, τα οποία πρω-
ταγωνιστούν παγκοσμίως στην
έρευνα, στην επιχειρηματικότητα,
στον τομέα της υψηλής τεχνολο-
γίας. Αντιμετωπίζουμε μια μεγάλη
απειλή εθνικής ασφάλειας και
χρειαζόμαστε επειγόντως να ανα-
πτύξουμε μια νέα αμυντική βιο-
μηχανία που θα βασίζεται σε τε-
χνολογίες αιχμής. Αυτά είναι τα
κοινά μας.

Τι έκανε σωστά το Ισραήλ; Η
κυβέρνησή του αποφάσισε να δη-
μιουργήσει το Silicon Wadi, τη
δική του, δηλαδή, Silicon Valley.
Εδωσε, λοιπόν, φορολογικά κίνη-
τρα για επενδύσεις και ταυτόχρονα
δεσμεύθηκε ότι για κάθε δολάριο
που επενδύει κάποιος στην υψηλή
τεχνολογία, το κράτος του Ισραήλ
θα έβαζε το ίδιο ποσό. Θεσμοθέ-
τησε τη συνέργεια ανάμεσα στο
εκπαιδευτικό σύστημα και στη
νέα επιχειρηματικότητα. Πάντρε-
ψε τον τομέα αυτόν με την αμυν-
τική βιομηχανία του. Το αποτέ-
λεσμα ήταν εντυπωσιακό, όπως
όλοι γνωρίζουμε.

Ηλθε η ώρα να κάνουμε κάτι
ανάλογο. Οι Ελληνες του brain
drain θέλουν, σε μεγάλο βαθμό,

να επιστρέψουν στον τόπο τους.
Η κρίση του κορωνοϊού τούς έφερε
ίσως πιο κοντά μας. Ο τομέας της
τεχνολογίας, είτε στην ανάπτυξη
software είτε στη βιοτεχνολογία,
δεν απαιτεί τεράστιες πάγιες επεν-
δύσεις. Δεν μιλάμε για βιομηχα-
νικές επενδύσεις περασμένων δε-
καετιών. Και, βέβαια, τώρα πια εί-
δαμε ότι σε αυτούς τους κλάδους
η δουλειά μπορεί να γίνεται από
το σπίτι, με τηλεδιασκέψεις και
με απίθανα ευέλικτους τρόπους.
Κάποιος μπορεί εύκολα να εργά-
ζεται στην Αθήνα και να συσκέ-
πτεται με κάποιον στην Ινδία.

Το ίδιο ευέλικτο είναι πια και
το κεφάλαιο. Ενας Ελληνας με κα-
λές ιδέες μπορεί να σηκώσει χρή-
ματα από το Λονδίνο ή τη Νέα
Υόρκη.

Για να γίνει αξιόπιστη μια τέτοια
πρωτοβουλία θα χρειαστεί να πά-
ρουμε μερικές γενναίες αποφάσεις.
Το καθεστώς που διέπει αυτές τις
νέες επενδύσεις θα πρέπει να είναι
ειδικό και να έχει συμφωνηθεί
από τα μεγάλα κόμματα ευθύνης.
Κανείς δεν επενδύει σε μια χώρα
όπου η φορολογία αλλάζει όποτε
αλλάζει υπουργός, ούτε καν κόμμα.
Θα χρειασθούν εγγυήσεις για την
επίλυση δικαστικών διαφορών,
ίσως και με την προσφυγή σε ξένο
δίκαιο, γιατί κανένας σοβαρός
επενδυτής δεν θα περιμένει δέκα
χρόνια ταλαιπωρίας στα ελληνικά
δικαστήρια για να μάθει την έκ-
βαση της υπόθεσής του. Θα πρέπει,
τέλος, να κάνουμε μόδα αυτή τη
νέα επιχειρηματικότητα στη νέα
γενιά και παράλληλα να μάθουμε
να παίρνουμε ρίσκα, ή, αλλιώς,
να αποδεχόμαστε την αποτυχία
σαν ένα αναγκαίο βήμα προς την
επιτυχία.

Μπορούμε να τα επιτύχουμε
όλα αυτά με λίγο κοινό νου, στο-
χοπροσήλωση και εθνική συνεν-
νόηση. Ας το κάνουμε όπως το Ισ-
ραήλ, να φτιάξουμε τη Silicon Κοι-
λάδα...

������

Μια φάση είναι αυτή
που διανύει η Ευρώπη
σήμερα. Και όσο διαρ-
κεί, οι Ελληνες θα
αφρολισθαίνουμε στο
κύμα, διότι απεδείχθη
στη διάρκεια των αι-
ώνων ότι είμαστε ικανό-
τατοι σε αυτό. 
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Η ηγεμονία χάνεται, η ηγεμονία διεκδι-
κείται. Η παλαιότερη ηγεμονία των
ΗΠΑ υποχωρεί, εσωστρέφεια, μείωση

παγκόσμιας επιρροής, προβληματική εικόνα
διεθνώς. Η Ε.Ε. συνέρχεται από το πρώτο
κορωναϊκό σοκ και δείχνει τις δυνατότητές
της. Η Ρωσία διεκδικεί μεμονωμένους στόχους
(έλεγχος νότιας Συρίας, υπονόμευση Ε.Ε.,
άλυτο Κυπριακό), παραμένοντας ένας «αμυν-
τικός» παίκτης στη διεθνή σκακιέρα. 

Η Ε.Ε. με τη συμφωνία Μέρκελ-Μακρόν
βρήκε τον βηματισμό της, καθώς Βερολίνο
και Παρίσι ενεργοποιούν τους αναγκαίους
θεσμικούς μηχανισμούς που οδηγούν σε λύ-
σεις. Η Άννα Διαμαντοπούλου στις 25 Μαΐου
σημείωσε πως «η συνεργασία αυτή λειτουργεί
ως ατμομηχανή που κινεί το ευρωπαϊκό
τραίνο προς τα εμπρός. Η γαλλογερμανική
πρόταση για το ταμείο ανάκαμψης είναι ταυ-
τόχρονα μία ιστορική υπέρβαση δύο ευρω-
παϊκών «ταμπού»: το πρώτο είναι η γενναία
αύξηση του ευρωπαϊκού προϋπολογισμού
χωρίς επιπλέον εθνική συμμετοχή και το
δεύτερο είναι η ευρωπαϊκή εγγύηση κοινού
χρέους». Στο ίδιο πλαίσιο τέσσερις ευρωπαϊκές
χώρες (Γαλλία, Γερμανία, Ιταλία και Ισπανία)
στις 30 Μαΐου με τους 4 υπουργούς Άμυνάς
τους σε επιστολή στα 23 άλλα κράτη μέλη
σημειώνουν ότι «πρέπει να διατηρήσουμε,
να ενισχύσουμε και να αναπτύξουμε την ικα-
νότητά μας να δρούμε και να αντιδρούμε αυ-
τόνομα, όπως μια Ένωση. Πρέπει να βελτιώ-
σουμε σημαντικά την ικανότητά μας να αν-
τιμετωπίζουμε τις υβριδικές επιθέσεις, τις
επιθέσεις παραπληροφόρησης ή τις κυβερ-
νοεπιθέσεις. Με άλλα λόγια, μια ασφαλή
γραμμή μεταξύ των Γενικών Επιτελείων της
Ένωσης, η οποία σήμερα δεν υπάρχει. Η συ-
νεχιζόμενη κρίση της Covid-19 καταδεικνύει
την ανάγκη για μια ισχυρότερη Ευρώπη, η
οποία θα πρέπει να ελέγχει τις βασικές τε-
χνολογίες και τις παραγωγικές ικανότητες,
κυρίως στρατιωτικές». 

Στα ζητήματα εξωτερικής πολιτικής στην
Ανατολική Μεσόγειο η Τουρκία ενίσχυσε
την εικόνα της με την αποστολή βοήθειας
συνδεδεμένης με τον κορωνοϊό σε 80 χώρες.

Ταυτόχρονα, έχει ανοίξει ένα παράθυρο συ-
νεννόησης με το Ισραήλ, ενώ γίνεται λόγος
για βελτίωση σχέσεων με την Αίγυπτο. Κρίσιμο
ζήτημα για την Τουρκία είναι η επερχόμενη
από την 1η Ιουλίου γερμανική προεδρία της
Ε.Ε., καθώς η Άγκυρα επενδύει στο Βερολίνο
για βελτίωση της ευρωτουρκικής σχέσης με
ανανέωσή της από 1η Ιανουαρίου 1996 Τε-
λωνειακής Ένωσης και της συμφωνίας για
το μεταναστευτικό της 18ης Μαρτίου 2016.
Στις 3 Ιουνίου ανακοινώνει έρευνες για υδρο-
γονάνθρακες που «οριοθετούνται» από το
Σύμφωνο Συνεργασίας Τουρκίας-Λιβύης, ενώ
παραλαμβάνει νέα συστοιχία πυραύλων S-
400 από τη Ρωσία και συζητάει μερική «συμ-
παραγωγή» τους. 

Στην Ελλάδα η εξωτερική πολιτική επι-
στρέφει στην περίοδο Σαμαρά. Με καταγγε-
λίες, διαβήματα και με βλέμμα στην εσωτερική
πολιτική αρένα δεν ασκείς διπλωματία. Η
κακή ροή των πραγμάτων μπορεί να ανα-
στραφεί μόνο με διάλογο κορυφής και μόνο
αν αξιοποιηθεί το υλικό των κειμένων που
ετοιμάστηκε το 2003 και οδηγούσε το ζήτημα
της υφαλοκρηπίδας του Αιγαίου στο Διεθνές
Δικαστήριο της Χάγης. Όσοι αγνοούν τα κεί-
μενα του 2003 μπορούν να δουν το αποτέ-
λεσμα: όλα στη ροή του ανεξέλεγκτου και
των επιπτώσεων του τυχαίου.

Στην Κύπρο ο μακιαβελισμός καλά κρατεί.
Ο Ν. Αναστασιάδης που έκανε σωστές κινήσεις
στη διαχείριση της πανδημίας του κορωνοϊού,
έκανε ακριβώς τα αντίθετα στο Κυπριακό.
Σχημάτισε μια διαπραγματευτική ομάδα της
οποίας τα μέλη είχαν διαμετρικά αντίθετες
απόψεις. Η «ομάδα στήριξης του διαπραγ-
ματευτή», ουσιαστικά δεν υπήρχε. Η σύνθεση
ήταν καλά υπολογισμένη για να μην οδηγήσει
πουθενά. Γι’ αυτό, αντιδρώντας σε αυτή την
χαοτική κατάσταση ο Αλ. Μαρκίδης υπέβαλε
παραίτηση. 

Ενώ η πανδημία διέλυσε τις θαλάσσιες
ψευδαισθήσεις της Λευκωσίας, το Υπουργικό
Συμβούλιο ενέκρινε πρόταση για τον κυρωτικό
νόμο για τη διακρατική συμφωνία του αγωγού
EastMed. Ο υπουργός Εμπορίου Γ. Λακκο-
τρύπης εκφράζει «την πεποίθηση της κοι-

νοπραξίας ότι αυτό το έργο έχει τις πιθανό-
τητες να υλοποιηθεί», χωρίς να προσδιορίζει
ποιος, πότε και με ποια χρήματα θα το υλο-
ποιήσει. Σε αυτή τη συγκυρία βλέπει κανείς
ποιες δυνάμεις και ποιες χώρες έχουν πιάσει
το νόημά της και τι σχέδια εμφανίζουν για
να προωθήσουν τις θέσεις τους. Αφορμές
μπορεί να δώσουν φυσικά φαινόμενα όπως
λ.χ. η «διπλωματία των σεισμών» στις ε/τ
σχέσεις το 1999. Ευκαιρίες μπορεί να κτίσουν
προηγηθείσες διμερείς αντιπαραθέσεις όπως
έγινε με την Τουρκία και τη Ρωσία μετά την
κατάρριψη ρωσικού πολεμικού αεροσκάφους
από τουρκικό πύραυλο (σήμερα οι σχέσεις
των δύο χωρών είναι σε πολύ καλό επίπεδο).
Ώθηση στη διπλωματία παρέχει η εξάπλωση
της πανδημίας του κορωνοϊού, όπως βεβαιώνει
η γαλλογερμανική προσέγγιση στην ευρω-
παϊκή οικονομία και την άμυνα. Οι ευκαιρίες
μπορεί να είναι μέρος του τυχαίου. Οι ευκαιρίες
μπορεί να οικοδομηθούν. Οι ευκαιρίες κερ-
δίζονται αν επιδιώκεις στόχους ή αν θέτεις
το μακροπρόθεσμο συμφέρον μιας χώρας
πάνω από το πρόσκαιρο όφελος ή τα συγκυ-
ριακά κέρδη. 

Η Κύπρος παραμένει «ακίνητη». Με δια-
κηρύξεις υπέρ της επίλυσης του Κυπριακού,
αλλά καθημερινά, με έργα, προώθηση στην
κοινή γνώμη της ιδέας ότι δεν μπορεί να
γίνει τίποτε. Όταν ο Α. Γκουτιέρες ζητάει συ-
νομιλίες «με την αίσθηση του επείγοντος»,
καμιά κίνηση Αναστασιάδη δεν συμβαδίζει
με την έκκλησή του. Κανένας πλέον δεν πε-
ριμένει να πούμε αν και τι θέλουμε –όλοι
έχουν καταλάβει. Είναι αυτή η πολιτική που
άνοιξε τον ασκό του Αιόλου τόσο στην κυ-
πριακή ΑΟΖ όσο και μερικώς στο Αιγαίο. Η
Λευκωσία με μάτια ερμητικά κλειστά και με
εφόδια τις τηλεδιασκέψεις οδεύει στο περι-
θώριο. Συμμαχίες μηδέν. Αλληλεγγύη στο
μίνιμουμ. Κανένας δεν επιθυμεί να ασχοληθεί
ξανά με το Κυπριακό. Τηλεδιασκέψεις: ένα
ασήμαντο άλλοθι της μακιαβελικής επιλογής
«μηδέν συνομιλίες» ώστε ο χρόνος να ορι-
στικοποιήσει το είδος της «λύσης».

www.larkoslarkou.org.cy

Πανδημία και εξωτερική πολιτική
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Τ ο στιγμιότυπο, αν μπορούσε κανείς
να εκφραστεί έτσι, το αναφέρει ο
Πλάτων στο έργο του «Απολογία

Σωκράτους» (στο 30.Ε.). Απευθυνόμενος
εκεί στους συν-Αθηναίους πολίτες και
δικαστές του, ο Σωκράτης, χρησιμοποι-
ώντας δε μια μάλλον ευτράπελη, κατά
τον ίδιο, έκφραση, («ει και γελοιότερον
ειπείν») παρομοιάζει τον εαυτό του με
κάποιαν αλογόμυγα («μύωπος τινός»),
η οποία κολλημένη στη ράχη ίππου τον
κεντρίζει για να τον διεγείρει από τη
νωθρότητα όπου, παρότι καθαρόαιμος,
έχει περιπέσει, έτσι και ο Σωκράτης, ως
άλλος κι αυτός «μύωψ» (αλογόμυγα)
σταλμένος μάλιστα από τον Θεό και
προσκολλημένος στη ράχη της πόλεως,
συνέχεια κεντρίζει όλους, και καθένα
ξεχωριστά, τους πολίτες, παλεύοντας
να τους αφυπνίσει από τη νάρκη όπου
έχουν περιπέσει...

Τον ρόλο αυτόν, της «αλογόμυγας»
δηλαδή, στον σύγχρονο ελληνισμό, τον
διαδραματίζει, επαξίως μάλιστα, κορυ-
φαίος διανοητής μας, ο Χρήστος Γιαν-
ναράς. Ο κριτικός του λόγος, καλύπτει
όλο τα φάσμα της σύγχρονης κοινωνίας,
από πρόσωπα του καλούμενου «πολι-
τικού» κόσμου, ή του άλλου καλούμενου
κόσμου του παρ’ ημίν σύγχρονου «πο-
λιτισμού», μέχρι και πρόσωπα ακόμα,
κορυφαία τής επίσης καλούμενης «θρη-
σκευτικής», πλην στα έσχατα αλλοτριω-
μένης, σύγχρονης ζωής! Λόγος καίριος
πάντοτε και μεστός, είναι δριμύς και
είναι ακόμα και οξύτατος, πάντα όμως
ακριβής και καταλυτικός. Είναι σχεδόν
αδύνατο να επιχειρήσει κανείς την αμ-
φισβήτηση αυτού του λόγου, και ακόμη
πιο δύσκολη η ανατροπή του. Και αν
αυτό έστω στοιχειωδώς θα επιχειρήσει
να κάνει εδώ ο γράφων, γνωρίζει εκ των
προτέρων το επικίνδυνο του εγχειρή-
ματος. Γνωρίζει, όμως, πως παρότι «επι-
κίνδυνο» είναι συνάμα και γόνιμο.

Η αντίρρηση, λοιπόν, αναφέρεται
σε πρόσφατη επιφυλλίδα του Χρ. Γιαν-
ναρά στην «Καθημερινή», με τίτλο «Παι-
δείας και Εξωτερικών». (24/5/20) Λέει,
λοιπόν, εκεί, (θρηνώντας, δίκαια λέω
εγώ) ο Γιανναράς: «Υπάρχει πολίτης
που να θυμάται, στα τελευταία σαράντα
χρόνια, Έλληνα υπουργό Εξωτερικών
να απευθύνεται στους Τούρκους ομο-
λόγους του από θέσεως ισχύος; Όχι με
ρητορικά νταϊλίκια και μεγαλοστομίες,
αλλά με γλώσσα ιστορικού ρεαλισμού,
….λόγο καταγγελτικό, όχι τουρκικών
παραβάσεων του «Διεθνούς Δικαίου»
(ανυπόστατου για κάθε ισχυρόν), αλλά
με κραυγή αγωνίας για την προγραμ-
ματική εξαφάνιση του τρισχιλιόχρονου
ελληνικού, αιγαιοπελαγίτικου πολιτι-
σμού; Υπήρξε ποτέ τέτοιος υπουργός;»

Και λέει ο γράφων ότι όντως υπήρξε:
Τον Ιούλιο-Αύγουστο του 1964, και ήταν,
μάλιστα λόγος πρωθυπουργικός: Από
τον Γεώργιο Παπανδρέου (καμιά σχέση
με τον «ολίγιστο» Γιωργάκη). Θυμίζω
βέβαια και τα δεδομένα του ιστορικού
ορίζοντα της εποχής: Συζητούσαν τότε
στη Γενεύη, ΗΠΑ και ΟΗΕ (Άτσεσον
και Τουομιόγια) από τη μία, με Ελλάδα

(πρέσβης Νικολαρεΐζης) και Τουρκία
(καθηγητής Νιχάτ Ερίμ) από την άλλη,
για τις συνθήκες υπό τις οποίες θα προ-
τεινόταν να πραγματοποιηθεί η Ένωση
Κύπρου-Ελλάδας! Θυμίζω επίσης και
τις στρατηγικές συνθήκες που οδήγησαν
σ’ αυτές τις «συζητήσεις» της Γενεύης.
Η αμερικανική διπλωματία οσμίστηκε
δύο δεδομένα: Πρώτον ότι η Κύπρος
ευνοούσε την ανάμιξη των Σοβιετικών
στο Κυπριακό, πράγμα που θα σήμαινε
για τις ΗΠΑ ρωσική διείσδυση τύπου
Κούβα σε δική τους στρατηγική περιοχή,
και δεύτερον, ότι με τη λύση της «Ενώ-
σεως», θα αποκτούσε (όπως το πρότειναν
στον Τζόνσον, ανάμεσα σε άλλους, και
ο πρέσβης στη Λευκωσία Τέυλορ Μπέλ-
τσερ) και δεύτερη (εναλλακτική της, ως
τότε αποκλειστικής, συνεπώς και εκ-
βιάζουσας, Τουρκίας) σύμμαχο χώρα
στην, ευαίσθητη για τις ΗΠΑ, Ανατολή!
Για τον λόγο αυτό και επέτρεψαν οι Αμε-
ρικανοί στην Ελλάδα να μεταφέρει (νύ-
κτωρ) στην Κύπρο την ελληνική μεραρ-
χία, φέρνοντας έτσι την Τουρκία, (και
τον Νιχάτ Ερίμ) στο αδιέξοδο του επερ-
χόμενου (με «χρήση» της μεραρχίας εν-
νοείται) τετελεσμένου γεγονότος.

Συνεπώς, και λόγω της σύμπτωσης
συμφερόντων ΗΠΑ και Ελλάδας, ο Πα-
πανδρέου βρισκόταν εξ αντικειμένου
πια, σε «θέση ισχύος», καθώς ζητάει ο
Γιανναράς! Για τον λόγο αυτό και όταν,
για να θωπεύσουν και λίγο τη «χαμένη»
Τουρκία, άφησαν να αιωρείται η πρό-
ταση, να δοθεί ως αντάλλαγμα για την
Ένωση, το Καστελόριζο στην Τουρκία,
αγέρωχος, λόγω βέβαια εκείνης της με-
ραρχίας στην Κύπρο, είπε ως απάντηση,
το (σύνηθες κατά Παπανδρέου) επι-
γραμματικό, αλλά και διάσημο, ως τερ-
ματίζον κάθε συζήτηση: «Η Τουρκία
ουδέν δίδει, ουδέν θα λάβει! Η Ελλάς
ουδέν ζητεί, ουδέν θα δώσει».

Βέβαια, η Ένωση ματαιώθηκε τότε,
όχι βέβαια εξαιτίας του Καστελορίζου.
Τη ματαίωσαν ένας εκ Κύπρου Εθνάρ-
χης, και ένας εξ Αθηνών (μετέπειτα) Γε-
νάρχης (του αμοραλισμού), ο Ανδρέας.
Όμως ο περήφανος εκείνος λόγος του
Γεωργίου Παπανδρέου, έδρασε ως η
άλλοτε διδασκαλία του Γρηγορίου Πα-
λαμά, (99 χρόνια πριν από την Άλωση)
που έδωσε τη δυνατότητα στο γένος
να ζήσει «επ’ ελπίδι αναστάσεως» τέσ-
σερις σχεδόν αιώνες, έτσι και τώρα,
έδωσε στον ελληνισμό τη δυνατότητα
να αποκτήσει, κάποτε έστω, διά της Κύ-
πρου πάντα, εκείνο το οργανικό έδαφος
στην Ανατολή. Ενώ και ένωση να γινόταν
τότε, με τούρκικο το Καστελόριζο, και
διχοτομημένη συνεπώς την ανάμεσα
θάλασσα της Μεσογείου, η Κύπρος δεν
θα ήτανε παρά μια απλώς ξεκομμένη
ελληνική κτήση, χωρίς όμως στρατηγική
σημασία, στην εκ τούτου άγονη πια
Ανατολή. Και λέει ο γράφων: Είναι μείζον,
να μπορεί η ελπίδα να υπάρχει! Και
αυτό το μείζον, το διασφάλισε ο του
Παπανδρέου, λησμονημένος βέβαια,
εκείνος του 1964 λόγος... 

Ο κ. Χάρης Φεραίος είναι διδάκτωρ του ΕΜΠ.  

Απάντηση στο του Χρήστου
Γιανναρά ερώτημα

Του ΧΑΡΗ ΦΕΡΑΙΟΥ

Αν και οι διάφορες δη-
μοσκοπήσεις που έγι-
ναν τις τελευταίες μέ-
ρες είχαν αποκλειστι-
κό θέμα την πανδη-
μία, σε ορισμένες

υπήρξε και άρωμα Κυπριακού. Μετά
την «κορωνοποίηση» του θέματος
των οδοφραγμάτων, εμμέσως αλλά
σαφέστατα, καταγράφηκε η τάση
που επικρατεί σήμερα στην κοινω-
νία σε σχέση με το εθνικό θέμα. Σε
μια ερεύνα που δημοσιεύτηκε, το
34% των ερωτηθέντων πιστεύει ότι
τα οδοφράγματα δεν θα πρέπει να
ανοίξουν ποτέ. Μόνο το 19% πι-
στεύει ότι θα πρέπει να ανοίξουν
άμεσα, ενώ ποσοστό 42% πιστεύει
ότι θα πρέπει να ανοίξουν ταυτό-
χρονα με τα αεροδρόμια. 

Πραγματικά οι αριθμοί τρομά-
ζουν. Δεκαεπτά χρόνια μετά το
άνοιγμα του πρώτου σημείου διέ-
λευσης, τέσσερις στους δέκα Ε/κ
θέλουν να κλείσει κάθε πρόσβαση
και να σταματήσει κάθε επαφή με
τη μισή κατεχόμενή μας πατρίδα.
Όταν ο Ραούφ Ντενκτάς, ο οποίος,
με πόνο ψυχής, άνοιξε τα σημεία
διέλευσης, έλεγε ότι αυτό είναι ένας
μήνας του μέλιτος που δεν θα διαρ-

κέσει για πολύ, σίγουρα είχε στο
μυαλό του ότι θα βρει μια ευκαιρία
για να τα κλείσει και πάλι. Το ότι
όμως οι Ε/κ θα ζητούσαν το κλείσιμό
τους δεν θα πέρασε ποτέ από το
μυαλό του. Ούτε στα πιο τρελά του
όνειρα.

Με μια δεύτερη ανάγνωση των
πιο πάνω αριθμών δεν θα ήταν κα-
θόλου υπερβολή να συμπεράνει κα-
νείς ότι το 34% του λαού πιστεύει
σε μια διχοτομική λύση. Σίγουρα
το επιχείρημα που προτάσσεται
είναι ότι επιδιώκουν μια δίκαιη
λύση, μια λύση με σωστό περιεχό-
μενο και άλλα ασυνάρτητα που ποτέ
δεν κατάφεραν να τεκμηριώσουν.

Το μεγάλο ερώτημα είναι πώς
καταντήσαμε έτσι; Σχεδόν τέσσερις
στους δέκα να θέλουν να διαγρά-
ψουμε τη μισή πατρίδα, είναι ένας
εξωφρενικός αριθμός. Τέσσερις
στους δέκα να υιοθετούν το Taksim
του Ντενκτάς είναι κατάντια και
εθνικός ξεπεσμός. Γι’ αυτήν την κα-
ταθλιπτική εικόνα υπάρχουν πολλοί
ισχυρισμοί. Η κόπωση του λαού, η
υποκρισία των ξένων και η τουρκική
αδιαλλαξία, είναι τα κυριότερα επι-
χειρήματα. Εκτός της τουρκικής
αδιαλλαξίας, η οποία είναι δεδομένη,

δυστυχώς αποφεύγουμε επισταμένα
να θέσουμε τον δάκτυλον επί τον
τύπον των ήλων και να αξιολογή-
σουμε τη δική μας συμπεριφορά.
Να κρίνουμε αντικειμενικά τη στάση
των δικών μας πολιτικών, οι οποίοι
διαχρονικά, για καθαρά δικά τους
προσωπικά και κομματικά συμφέ-
ροντα, με εργαλεία τον λαϊκισμό
και την παραπληροφόρηση καλ-
λιέργησαν την κουλτούρα της μη
λύσης, την κουλτούρα της διατή-
ρησης του στάτους κβο και της ορι-
στικής διχοτόμησης.

Σε όλους τους σημαντικούς σταθ-
μούς του Κυπριακού η πλειοψηφία
πίστεψε και υιοθέτησε τις αιτιάσεις
των ηγετών του. Ξεκινώντας από
τις συμφωνίες Ζυρίχης – Λονδίνου,
ο λαός πίστεψε και ακόμα πιστεύει
ότι η λύση μας επιβλήθηκε από την
τότε ελληνική κυβέρνηση του Κων-
σταντίνου Καραμανλή χωρίς τη θέ-
ληση του εθνάρχη μας.

Στον επόμενο σταθμό, στα γε-
γονότα του 1963-64, και πάλι εμείς
αμέτοχοι ευθυνών. Για το ότι ο
εθνάρχης μας, με τα 13 σημεία στην
ουσία κατέλυσε την Κυπριακή Δη-
μοκρατία με αποτέλεσμα την πρώτη
διχοτόμηση, ούτε λόγος να γίνεται.

Στην επόμενη δεκαετία, μέχρι
τη βάρβαρη εισβολή του 1974, και
πάλι εμείς άψογοι. Το ότι δώσαμε
τη μεγάλη αφορμή, με τον αδελφο-
κτόνο σπαραγμό, για να διχοτομηθεί
οριστικά η πατρίδα μας, αγρόν ηγο-
ράσαμεν. Μετά την τουρκική ει-
σβολή και πάλι το ψέμα κυριάρχησε.
Σχέδια λύσης, ιδέες και δείκτες ήσαν
όλα προσπάθειες των ξένων κύκλων
και των ανά το παγκόσμιο συνω-
μοσιολόγων για να κάμψουν την
αντίσταση του λαού μας και να μας
επιβάλουν αντεθνικές λύσεις. Απο-
κορύφωμα, το 2004. «Δεν παρέλαβα
κράτος για να παραδώσω κοινότη-
τα», μας έλεγε ο μικρός Εθνάρχης.
Ανεξάρτητως αν ο μεγάλος Εθνάρ-
χης, του οποίου τις παρακαταθήκες
υιοθετούσε με ευλάβεια, παρέλαβε
κράτος το 1960 και με τα 13 σημεία
το 1963, μετέτρεψε την Κυπριακή
Δημοκρατία σε ε/κ κοινότητα.

Μέχρι και πολύ πρόσφατα, στο
τραγικό ναυάγιο του Κραν Μοντάνα,
και πάλι έφταιξαν οι ξένοι. Από τη
μια ο τζιτζιφιόγκος λομπίστας των
Τούρκων Εσπεν Μπαρθ Αϊντε και
από την άλλη ο σοφός μεν αλλά «χα-
ζός» Πορτογάλος γ.γ., αφού παρα-
πλανήθηκε από τον Νορβηγό, ήταν

η αιτία για να χαθεί μια μεγάλη ευ-
καιρία επίλυσης του Κυπριακού. Το
ότι το δικό μας αφήγημα μόνο εμείς
το υιοθετούμε το αποδίδουμε σε
παρεξήγηση, παρερμηνεία και άλλα
λόγια ν’ αγαπιόμαστε. 

«Οι μάζες δεν διψούν για αλήθεια.
Όποιος μπορεί να τις προμηθεύσει
με ψευδαισθήσεις γίνεται εύκολα
ο κυρίαρχός τους. Όποιος προσπα-
θήσει να διαλύσει τις ψευδαισθήσεις
τους γίνεται εύκολα θύμα τους»,
έλεγε ο Γάλλος ανθρωπολόγος Gu-
stave Le Bon (1841-1931). Από «προ-
μήθεια» ψευδαισθήσεων άλλο τί-
ποτα. Για αλήθειες ούτε λόγος να
γίνεται. Εθνικό σπορ κατάντησε το
ψέμα, ο λαϊκισμός, η παραπληρο-
φόρηση και η παραπλάνηση.

Μισός αιώνας Κυπριακού, μίσος
αιώνας ψευδαισθήσεων. Ψέματα,
γιατί βόλευαν τους εκάστοτε ηγέτες
να γίνουν κυρίαρχοι του λαού και
να αναδειχθούν σε μεγάλους, μι-
κρούς και νεοφανείς Εθνάρχες. Σί-
γουρα υπήρξαν, κατά καιρούς, φωνές
της αλήθειας και του ρεαλισμού.
Υπήρξαν προσπάθειες για να δια-
λυθούν οι ψευδαισθήσεις. Όμως
στην συνέχεια, από αυτούς που τόλ-
μησαν, άλλοι κατέληξαν θύματα

του παραπληροφορημένου λαού
και άλλοι ανασκεύασαν τις αλήθειες
και ακολούθησαν τον δρόμο των
ψευδαισθήσεων των μεταλλάξεων
και των παλινδρομήσεων.

Τρανά παραδείγματα πολλά. Δυ-
νάμεις της λύσης να στηρίζουν το
«Όχι» για να τσιμεντώσουν το «Ναι»,
ηγέτες να μιλούν το 2004 για το
κτύπημα της ιστορίας και μετά να
το αγνοούν πλήρως ή ακόμα, πολύ
πρόσφατα, από τη μία να θεωρούμε
τις θέσεις μας μαξιμαλιστικές που
δεν βοηθούν τη λύση και να προ-
ειδοποιούμε για τσουνάμια και από
την άλλη να βλέπουμε καλοκαιρίες
και σωστές πολιτικές γύρω από τις
οποίες όλοι θα πρέπει να συστρα-
τευτούμε.

Επανερχόμενος στο ερώτημα
για την κατάντια μας, είναι καιρός
να εμπεδώσουμε το ότι οι λαοί δεν
διαγράφουν πατρίδες. Οι λαοί δεν
συμπεριφέρονται αντεθνικά. Όμως
ένας λαός παραπληροφορημένος
και παραπλανημένος είναι ικανός
για τα πάντα, όσο μειοδοτικά και
αν ακούγονται.

Ο κ. Θεόδωρος Θεοδώρου είναι ειδικός
προγραμμάτων ηλεκτρ. υπολογιστών.

Κυπριακό, μισός αιώνας ψευδαισθήσεων
Του ΘΕΟΔΩΡΟΥ ΘΕΟΔΩΡΟΥ

Διαδηλωτές σε πορεία διαμαρτυρίας για τη δολοφονία του αφρο-αμερικάνου Τζορτζ Φλόιντ από λευκό αστυνομικό στη Μινεάπολη των ΗΠΑ. Η δο-
λοφονία Φλόιντ πυροδότησε εκατοντάδες πορείες σε ολόκληρο τον κόσμο. 
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Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΣΤΕΛΓΙΑ

Ένα από τα αναδυόμενα «αστέρια»
της τουρκοκυπριακής Δεξιάς, το
υψηλόβαθμο στέλεχος του «κυβερ-
νώντος» Κόμματος Εθνικής Ενό-
τητας (ΚΕΕ), τοποθετείται στην Κ
για τις τελευταίες εξελίξεις στην
τουρκοκυπριακή κοινότητα υπό
την σκιά των πανδημίας και της
οικονομικής κρίσης. Ο Ογουζχάν
Χασίπογλου στέλνει ελπιδοφόρα
μηνύματα για την πορεία της παν-
δημίας στην τ/κ κοινότητα και το
μέλλον της τ/κ οικονομίας. Την
ίδια στιγμή χρεώνει λάθη στην ηγε-
σία του Μουσταφά Ακιντζί για τους
χειρισμούς της απέναντι στην απει-
λή του Covid 19. Σε ό,τι αφορά το
νέο ακανθώδες ζήτημα στις δικοι-
νοτικές σχέσεις, την επαναλειτουρ-
γία των οδοφραγμάτων, ο κ. Χασί-
πογλου σημειώνει: «Επαναλειτουρ-
γία όλων των οδοφραγμάτων όταν
σε ολόκληρο το νησί ο αριθμός των
κρουσμάτων γίνει 0». 
–Πώς αξιολογείτε την τελευταία
κατάσταση στην τουρκοκυπρια-
κή κοινότητα σχετικά με την
πανδημία του κορωνοϊού;

–Ο αγώνας κατά του Covid 19
ήταν μια επιτυχημένη ομαδική
προσπάθεια. Η κυβέρνησή μας
προχώρησε στη λήψη των σωστών
και έγκαιρων αποφάσεων και οι
πολίτες μας συμμορφώθηκαν με
αυτούς τους κανόνες. Για παρά-
δειγμα, οι άνθρωποι που μολύνθη-
καν από την ασθένεια αμέσως απευ-
θύνθηκαν εγκαίρως στα νοσοκο-
μεία, και παρείχαν στις αρχές τις
αναγκαίες πληροφορίες. Το υπουρ-
γείο μας κατέγραψε και ανέλυσε
τις πληροφορίες με προσοχή, και
το ιατρικό προσωπικό και οι γιατροί
μας εργάστηκαν ανιδιοτελώς. Ως
αποτέλεσμα αυτής της επιτυχούς
προσπάθειας, σύμφωνα με το «Co-
vidMeter», αναδύθηκαν τα ακό-
λουθα στατιστικά δεδομένα: Στην
παγκόσμια κατάταξη, ανάμεσα σε
217 χώρες, σε σχέση τον αριθμό
των τεστ ανά πληθυσμό είμαστε
στην 21η θέση. Από άποψη ποσο-

στού ανάρρωσης είμαστε μια από
τις πρώτες 10 χώρες. Είμαστε μια
από τις 5 χώρες όπου για 47 ημέρες
δεν έχει παρατηρηθεί νέο κρούσμα.
Στην Ευρώπη, σε σχέση με τον
πληθυσμό και σε ό,τι αφορά τον
αριθμό κρουσμάτων είμαστε στην
πρώτη θέση. Ο αριθμός των θανά-
των ανά πληθυσμό είναι το καλύ-
τερο αποτέλεσμα στην Ευρώπη.
Σε πανευρωπαϊκό επίπεδο, ο αριθ-
μός των τεστ μας σε σύγκριση με
τον πληθυσμό είναι μας κατατάσσει
στην 11η σειρά, την στιγμή που
το ποσοστό ανάρρωσης μας είναι
το καλύτερο. Είμαστε η ασφαλέ-
στερη χώρα στην Ευρώπη που ξε-
πέρασε την πανδημία στο πιο σύν-
τομο χρονικό διάστημα. Για αυτόν

τον λόγο στη νέα περίοδο χρησι-
μοποιούμε το σλόγκαν «μείνε στην
Βόρεια Κύπρο – μείνε ασφαλής». 
–Ποια είναι η άποψη σας σχετικά
με τα προβλήματα που προκά-
λεσε ο κορωνοϊός στην τουρκο-
κυπριακή κοινότητα, κυρίως
στο οικονομικό προσκήνιο; 

–Φυσικά, τίποτα δεν θα είναι
πλέον το ίδιο. Οι τουρίστες από το
εξωτερικό, ή οι άνθρωποι από τον
νότο που ερχόντουσαν για ψώνια
και οι φοιτητές πανεπιστημίου
ήταν μια σημαντική πηγή εισοδή-
ματος για εμάς. Αυτήν τη στιγμή
έχουμε χάσει αυτά τα έσοδα. Ο κο-
ρωνοϊός έφτασε στη χώρα με μια
ομάδα Γερμανών τουριστών. Θέ-
σαμε σε καθεστώς καραντίνας μια

ομάδα 800 τουριστών και όλους
του εργαζόμενους του Ξενοδοχείου
«Σάλαμις» για περίπου έναν μήνα.
Δυστυχώς, απεβίωσαν δύο τουρί-
στες. 798 αποθεραπεύτηκαν και
στάλθηκαν στη χώρα τους. Όλοι
αυτοί οι τουρίστες μας έστειλαν
επιστολές και μας ευχαρίστησαν.
Ο συνολικός αριθμός των θανάτων
στη βόρεια Κύπρο είναι 4. Πιστεύω
ότι θα μπορέσουν να ανακάμψουν
κατά τους επόμενους 2-3 μήνες οι
εγχώριοι τομείς και οι υποτομείς
του τουρισμού, της εκπαίδευσης
και της στέγασης. Μαζί με την τε-
λική αντιμετώπιση του ιού, την
επανεκκίνηση της οικονομίας, την
βελτίωση της συνολικής εικόνας
σε παγκόσμιο επίπεδο και το άνοιγ-

μα των χερσαίων και άλλων πυλών
θα βελτιωθεί η κατάσταση στην
οικονομία. Με το πρωτόκολλο που
υπογράψαμε με την Τουρκία, το
νέο κονδύλιο των 2,3 δισ. λιρών,
τα 750 εκατ. λίρες που έχουμε ήδη
λάβει (σ.σ. από την Τουρκία), η οι-
κονομία μας θα ανασάνει. Αναμένω
βελτίωση της κατάστασης στα μέσα
του καλοκαιριού. Δημιουργήσαμε
μια ασφαλή χώρα στο βόρειο τμήμα
του νησιού. Τώρα με αυτά τα δε-
δομένα, σκοπεύουμε να μετατρέ-
ψουμε αυτή την κατάσταση σε ευ-
καιρία.
–Ποιος θα είναι ο αντίκτυπος
της πανδημίας στις επικείμενες
«εκλογές» για την ανάδειξη της
νέας ηγεσίας της τουρκοκυπρια-
κής κοινότητας; 

–Σε αντίθεση με τον νότο, στο
δικό μας σύστημα η βασική αρμο-
διότητα του πρόεδρου είναι οι δια-
πραγματεύσεις στο Κυπριακό. Ο
κ. Ακιντζί εργάστηκε για το ομο-
σπονδιακό μοντέλο με βάση τις
διεξοδικές διαπραγματεύσεις. Ωστό-
σο, δεν σημείωσε επιτυχία. Πιστεύω
ότι ο λαός μας θα επιλέξει έναν
πρόεδρο που θα στοχεύει σε μια
ρεαλιστική λύση αντί έναν πρόεδρο

που πουλά όνειρα. Σε περίπτωση
που ο λαός μας λάβει υπόψη του
τα όσα έλαβαν χώρα κατά τη διάρ-
κεια της πανδημίας –το θεωρώ δε-
δομένο– αυτό θα ωφελήσει τον κ.
Τατάρ. Και αυτό διότι η κυβέρνησή
μας κατάφερε να ξεπεράσει την
πανδημία μέσα σε σύντομο χρονικό
διάστημα και ο λαός μας κατανοεί
αυτήν την πραγματικότητα. Σε πε-
ρίπτωση που, στην πρώτη φάση
της πανδημίας, κατά τη διάρκεια
του Μαρτίου, λαμβάναμε υπόψη
μας τις συστάσεις του κ. Ακιντζί,
θα έπρεπε να κηρύξουμε κατάστα-
ση εκτάκτου ανάγκης. Ωστόσο, η
κυβέρνηση διαχειρίστηκε με ορθό
τρόπο την πανδημία και κέρδισε
τη διακριτική ευχέρεια του κοινού,
μη κηρύσσοντας κατάσταση έκτα-
κτης ανάγκης, αλλά λαμβάνοντας
έγκαιρες και σωστές αποφάσεις.
–Ποια είναι η άποψή σας για
την επαναλειτουργία των οδο-
φραγμάτων με την ιδιότητα του
μέλους του «κυβερνώντος» κόμ-
ματος; Ορισμένοι κύκλοι πι-
στεύουν ότι η «συγκυβέρνηση»
του Κόμματος Εθνικής Ενότητας
(ΚΕΕ) -Κόμματος Λαού (ΚΛ) κα-
θυστερεί την επαναλειτουργία
για πολιτικούς λόγους. Πώς προ-
σεγγίζετε αυτήν την κριτική; 

–Δεν συμμερίζομαι την άποψη
ότι η κυβέρνηση ΚΕΕ-ΚΛ καθυστε-
ρεί το άνοιγμα για πολιτικούς λό-
γους. Αυτήν τη στιγμή στον βορρά
δεν υπάρχουν νέα κρούσματα Co-
vid. Δεν θέλουμε να θυσιάσουμε
αυτήν την υγιή εικόνα για την
οποία δόθηκε μεγάλος αγώνας. Από
τη δική μας άποψη η υγεία δεν έχει
καμία σχέση με τη πολιτική. Και
φυσικά θα ανοίξουν τα οδοφράγ-
ματα μαζί με τη λήψη των ανα-
γκαίων μέτρων. Τα οδοφράγματα
πρέπει να ανοίξουν. Ωστόσο, το
άνοιγμα εξαρτάται περισσότερο
από τον νότο παρά από εμάς. Την
παρούσα στιγμή, ελπίζουμε ότι
στον νότο ο αριθμός των κρουσμά-
των θα γίνει μηδέν. Ελπίζω ότι στο
σύνολο του νησιού ο αριθμός των
κρουσμάτων θα γίνει μηδέν.  

Λειτουργία οδοφραγμάτων με μηδέν κρούσματα
Ο Ογουζχάν Χασίπογλου υψηλόβαθμο στέλεχος του τουρκοκυπριακού «κυβερνώντος» Κόμματος Εθνικής Ενότητας μιλάει στην «Κ»

Του ΝΙΚΟΛΑ ΒΩΝΙΑΤΗ

Ζήτημα κομβικής σημασίας αποτελεί
για τις χώρες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης το άνοιγμα των συνόρων μεταξύ
των κρατών μελών, μετά και από
τη σταδιακή άρση των μέτρων τα
οποία θεσπίστηκαν για την κατα-
πολέμηση της πανδημίας. Μήνες
μετά τις πρώτες διακοπές των πτή-
σεων και την παύση της ελεύθερης
διακίνησης πολιτών στον χώρο
Σένγκεν, οι θετικές επιδημιολογικές
ενδείξεις ανά την ήπειρο επιτρέπουν
την επανέναρξη των οικονομικών
δραστηριοτήτων. 

Σύμφωνα με στοιχεία της Google,
το εμπόριο σε μεγάλες χώρες της
Ε.Ε. δείχνει να έχει ανακάμψει πε-
ρίπου στο 50% των επιπέδων πριν
από τον νέο κορωνοϊό, ενώ οι πολίτες
έχουν αρχίσει να σχεδιάζουν τις
καλοκαιρινές τους διακοπές και να
κάνουν αγορές αεροπορικών εισι-
τηρίων. Αν και η επαναφορά του
ταξιδιωτικού τομέα σε ένα προ-παν-
δημικό στάδιο, πριν από λίγες εβδο-
μάδες φάνταζε απίθανη, από τη 15η
Ιουνίου αρκετοί ταξιδιώτες θα με-
ταβούν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες
για τις καλοκαιρινές τους διακοπές.
Μεγάλοι τουριστικοί προορισμοί,
όπως η Κύπρος, η Ελλάδα, η Ισπανία
και η Ιταλία έχουν ήδη ανακοινώσει

ημερομηνίες και κατηγορίες χωρών
και ταξιδιωτών, οι οποίοι θα είναι
ευπρόσδεκτοι για τις καλοκαιρινές
τους διακοπές. Μαζί, όμως, με τις
ανακοινώσεις αυτές ήρθαν και μα-
κρές λίστες κανονισμών, σε περί-
πτωση μόλυνσης ενός ταξιδιώτη
με τη νόσο, ή ακόμη και την παροχή
δειγματοληπτικών τεστ, από πλευ-
ράς της χώρας προορισμού, για την
εξακρίβωση εάν ο ταξιδιώτης είναι
φορέας του νέου κορωνοϊού. 

Σε ό,τι αφορά τις χώρες οι οποίες
επλήγησαν βαριά από την πανδημία,
όπως η Ιταλία και η Ισπανία, για μέ-
ρες αποτελούσαν πονοκέφαλο των
υγειονομικών αρχών τρίτων χωρών,
όπως αναφέρει το Politico, μη γνω-
ρίζοντας αν πρέπει να επιτραπεί η
από και προς μετάβαση ταξιδιωτών
σε αυτούς τους προορισμούς. Χα-
ρακτηριστική είναι η περίπτωση
της Ιταλίας, η οποία παραμένει ακό-
μη «αποκομμένη» από τις γειτονικές
Γαλλία, Αυστρία, Γερμανία και Ελ-
βετία, αλλά και από τις πλείστες χώ-
ρες της Ένωσης. Ο λόγος είναι ο
φόβος για μια πιθανή έξαρση της
νόσου, στις χώρες των ταξιδιωτών
όταν αυτοί θα επιστρέψουν από τις
διακοπές τους. 

Στην Ισπανία, τα θετικά αποτε-
λέσματα κατά της πανδημίας τις
τελευταίες εβδομάδες επέτρεψαν

τη μεταφορά της ημερομηνίας
«ανοίγματος» της χώρας, από τα
τέλη Ιουνίου, στις 15 του μήνα. Πο-
νοκέφαλο προκάλεσε, όμως, για τις
πορτογαλικές αρχές η απόφαση της
Ισπανίας, καθώς η κυβέρνηση θε-
ωρούσε ότι τα σύνορα θα παρέμεναν
κλειστά μέχρι το τέλος Ιουνίου, εξαι-
τίας των προηγούμενων προγραμ-
ματισμών από πλευράς Ισπανίας.
Το Βέλγιο, σύμφωνα με δηλώσεις

της πρωθυπουργού Σοφί Βιλμές, θα
υποδεχτεί επίσης ταξιδιώτες τη 15η
Ιουνίου, από τις υπόλοιπες χώρες
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, το Ηνω-
μένο Βασίλειο και τις τέσσερις χώρες
του χώρου Σένγκεν που δεν ανήκουν
στην Ε.Ε. Όμως, όλοι οι ταξιδιώτες
από και προς το αεροδρόμιο των
Βρυξελλών, θα υπόκεινται σε συ-
στηματικό έλεγχο θερμομέτρησης.
Όσοι επιβάτες έχουν θερμοκρασία
σώματος άνω των 38 βαθμών κελ-
σίου, είναι πιθανόν να τους απαγο-
ρευτεί η είσοδος στη χώρα, ή να
συνεχίσουν το ταξίδι τους. 

Παρά όμως τις προσπάθειες από
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για μια
«πανευρωπαϊκή προσέγγιση» στο
ζήτημα της διάνοιξης των συνόρων,
αρκετά κράτη φαίνεται να είναι
έτοιμα να συνεχίσουν να μην απο-
δέχονται ταξιδιώτες. Οι χώρες αυτές
είναι η Μάλτα, η Φινλανδία και η
Σλοβακία, οι οποίες δεν έχουν ακόμη
εξαγγείλει το άνοιγμα των συνόρων

τους και την επανέναρξη των τα-
ξιδιών από και προς άλλες χώρες.
Επίσης, υπάρχουν χώρες οι οποίες
έχουν συνάψει διμερείς συμφωνίες
με άλλα ευρωπαϊκά κράτη για την
διάνοιξη των συνόρων τους, όπως
το Λουξεμβούργο με τη Γερμανία
και η Ρουμανία με την Ουγγαρία.
Παράλληλα, το τρίπτυχο των κρατών
της Βαλτικής, Εσθονία-Λετονία-Λι-
θουανία, έχουν εφαρμόσει κοινή
πολιτική επί του θέματος, με το
άνοιγμα των μεταξύ τους συνόρων,
αλλά πολίτες τρίτων χωρών, απα-
γορεύεται να εισέλθουν στη «ζώνη»
αυτή, εκτός από περιπτώσεις έκτα-
κτης ανάγκης.

Ταξίδια και οικονομία
Όπως προαναφέρθηκε το εμπό-

ριο σε αρκετά κράτη της Ε.Ε. δείχνει
να έχει ανακάμψει και ο τομέας του
τουρισμού δεν θα μπορούσε να απο-
τελεί αναπόσπαστο κομμάτι για το
ΑΕΠ των νότιων χωρών της Ένω-

σης, από τις οποίες αρκετές επλή-
γησαν και πιο βαριά από την παν-
δημία. Μέσα από δημοσίευμά του
το αμερικανικό δίκτυο Bloomberg
σημείωσε την προηγούμενη εβδο-
μάδα ότι η «Τράπεζα της Αμερικής»
αναμένει πως οι βασικοί οικονομικοί
δείκτες θα δείξουν μια ανάπτυξη
στην οικονομία της ευρωζώνης, μέ-
χρι τον Σεπτέμβριο. Ταυτόχρονα,
η επικεφαλής της Ευρωπαϊκής Κεν-
τρικής Τράπεζας, Κριστίν Λαγκάρντ,
σε δηλώσεις της ανέφερε ότι «έχουν
ήδη αρχίσει να διαφαίνονται τα
πρώτα θετικά σημάδια μετά τη χα-
λάρωση των μέτρων». Σημείωσε ότι
«σταδιακά από το δεύτερο εξάμηνο
του έτους αναμένεται η ανάκαμψη
της οικονομίας» αλλά υπογράμμισε
πως «εξαιτίας της μεγάλης αβεβαι-
ότητας που επικρατεί, δεν μπορεί
να προσδιοριστεί με ακρίβεια ούτε
το μέγεθος, αλλά ούτε και η ταχύ-
τητα με την οποία θα ανακάμψει η
οικονομία».

Ανοιγμα 
των συνόρων 
της Ε.Ε. με
αστερίσκους
Η 15η Ιουνίου, ο φόβος νέων κρουσμάτων και 
η ανάγκη «πανευρωπαϊκής προσέγγισης»

Ο κ. Ακιντζί εργάστηκε
για το ομοσπονδιακό
μοντέλο με βάση τις διε-
ξοδικές διαπραγματεύ-
σεις. Ωστόσο, δεν σημεί-
ωσε επιτυχία. Πιστεύω
ότι ο λαός μας θα επιλέ-
ξει έναν πρόεδρο που θα
στοχεύει σε μια ρεαλιστι-
κή λύση αντί έναν πρό-
εδρο που πουλά όνειρα.

Ο χώρος Σένγκεν
Ο χώρος Σένγκεν αποτελεί
έναν από τους κύριους πυλώ-
νες του της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης. Με την κατάργηση των
συνοριακών ελέγχων το 1995,
οι πολίτες της Ε.Ε. έχουν πλέ-
ον το δικαίωμα της ελεύθερης
διακίνησης και τη δυνατότητα
διαμονής, σπουδών, και εργα-
σίας οπουδήποτε στην Ε.Ε. Η
ζώνη του Σένγκεν συμπερι-
λαμβάνει 26 χώρες, είκοσι
δύο χώρες της Ε.Ε. και τέσσε-
ρις εκτός της Ε.Ε. Στο Σένγκεν
περιλαμβάνονται όλες οι χώ-
ρες της Ε.Ε. εκτός από πέντε:
η Κύπρος, η Ιρλανδία, η Βουλ-
γαρία, η Κροατία και η Ρουμα-
νία, οι οποίες θα ενταχθούν
κάποια στιγμή στο μέλλον. Οι
τέσσερις χώρες εκτός της Ε.Ε.
που περιλαμβάνονται στη Ζώ-
νη Σένγκεν είναι, η Ισλανδία,
η Νορβηγία, η Ελβετία και το
Λιχτενστάιν.

�������

Η επικεφαλής της Ευρω-
παϊκής Κεντρικής Τρά-
πεζας, Κριστίν Λαγκάρντ,
σε δηλώσεις της ανέφερε
ότι «έχουν ήδη αρχίσει
να διαφαίνονται τα πρώτα
θετικά σημάδια μετά τη
χαλάρωση των μέτρων».

Παρά τις προσπάθειες από πλευράς Ευρωπαϊκής Επιτροπής για την ομαλοποίηση του ανοίγματος των συνόρων, αρκετά
κράτη-μέλη παραμένουν επιφυλακτικά.

Ο κ. Χασίπογλου λέει στη συνέντευξή του στην «Κ» ότι τα οδοφράγματα πρέπει να ανοίξουν, «ωστόσο, το άνοιγμα
εξαρτάται περισσότερο από τον νότο παρά από εμάς».
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Συνέντευξη στον ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Σε μια εξομολόγηση από καρδιάς για
τα όσα βίωσε ο ίδιος, αλλά και το
υπόλοιπο ιατρονοσηλευτικό προ-
σωπικό πρώτης γραμμής στη μάχη
κατά της πανδημίας ο Γιώργος Σια-
καλλής ειδικός λοιμωξιολόγος του
Γ.Ν. Αμμοχώστου γυρίζει τον χρόνο
πίσω. Σε συνέντευξή του στην «Κ»
μοιράζεται φόβους και συναισθήματα
ενός επαγγελματία υγείας στη ΜΕΘ
του νοσοκομείου αναφοράς για τον
κορωνοϊό. Με ανακούφιση τώρα
αναφέρει πως δεν χρειάσθηκε να
επαναληφθούν εικόνες όπου απο-
φάσεις ζωής λαμβανόντουσαν σε
κάποιο διάδρομο νοσοκομείων.
–Ζήσατε από την πρώτη στιγμή
την πανδημία του κορωνοϊού,
από θέση μάχης στο Γενικό Νο-
σοκομείο Αμμοχώστου (ΓΝΑ).
Πώς βίωσε ένας επαγγελματίας
υγείας την παροχή φροντίδας, σε
ασθενείς που είχαν προσβληθεί;

–Βλέποντας πίσω, το τελευταίο
τρίμηνο που είμαστε στο νοσοκομείο
αναφοράς, μπορώ να πω αρχικά πως
τα αισθήματα ήταν αισθήματα αγω-
νίας, πιο πολύ, για το τι θα αντιμε-
τωπίσουμε και κατά πόσο θα κατα-
φέρουμε να έχουμε μια καλή εξέλιξη,
όσον αφορά την Κύπρο στο σύνολό
της, τόσο για το σύστημα υγείας όσο
και για την υγεία των συμπολιτών
μας. Κοιτάζοντας πίσω θα έλεγα ότι
η αγωνία έχει αντικατασταθεί με
ένα αίσθημα ανακούφισης για την
καλή επιδημιολογική πορεία, που
έχει επιδείξει η χώρα και για τα χα-
μηλά ποσοστά θανάτων. Ένα αί-
σθημα ευχαρίστησης για την αλλη-
λεγγύη και το φιλότιμο που επέδειξαν
τόσο οι επαγγελματίες υγείας όσο
και οι συμπολίτες που συμμορφώ-
θηκαν, στα μέτρα της κοινωνικής
αποστασιοποίησης. Τέλος, αν μπορώ
να πω, επιφυλακή για το τι μέλει γε-
νέσθαι, κατά πόσο θα διατηρήσουμε
τη θετική εικόνα ή κατά πόσο στο
μέλλον θα υπάρξει ένα δεύτερο κύμα
που θα μας βρει, σαφέστατα, πιο
έτοιμους και πιο κατάλληλα προ-
ετοιμασμένους.
–Όταν αποφασίσθηκε πως το
ΓΝΑ θα είναι το νοσηλευτήριο
αναφοράς για κρούσματα κορω-
νοϊού, είχατε συνειδητοποιήσει
το βάρος που θα έπεφτε στις πλά-
τες σας;

–Το τι περιμέναμε να αντιμετω-
πίσουμε προφανώς ήταν ξεκάθαρα

βασισμένο στο τι ακούγαμε και τι
διαβάζαμε για τις υπόλοιπες χώρες.
Τόσο για την πορεία των υγειονο-
μικών συστημάτων αλλά και για τα
ιατρο-επιστημονικά δεδομένα, αν-
τιμετώπισης και παρακολούθησης
των ασθενών. Σε γενικές γραμμές
θεωρώ ότι ήμασταν έτοιμοι για να
αντιμετωπίσουμε μια δύσκολη κα-
τάσταση, ήμασταν προετοιμασμένοι
για το άγνωστο της κατάστασης αυ-

τής, γιατί πρόκειται για μια καινούρ-
για νόσο, και στα θετικά είχαμε μια
πάρα πολύ καλή πορεία και συλλογικό
χειρισμό, της όλης κατάστασης που
μας επέτρεψε να παραδώσουμε μια
καλή επιδημιολογική εικόνα.
–Πώς νιώθει ένας επαγγελματίας
υγείας, βλέποντας συναδέλφους
του σε κάποια άλλη χώρα που δί-
νουν την ίδια μάχη με τον ίδιο,
να επιλέγουν ουσιαστικά ποιοι
θα ζήσουν;

–Για μένα ήταν ο μεγαλύτερος
μου φόβος και ειλικρινά σας στο λέω,
όσο και αν προσπάθησα να το επε-
ξεργαστώ στο μυαλό μου, ίσως να
καταλήγαμε σε αυτό το σημείο, ποτέ
δεν μπόρεσα καν σαν σκέψη να το
διαχειριστώ. Πόσο μάλλον να το δια-
χειριστώ στην πράξη. Δεν μπορώ να
σας απαντήσω, είναι κάτι που πραγ-
ματικά θεωρώ ξεπερνά κάθε όριο,
επιστημονικό και ανθρωπιστικό.
–Αν μπορώ να αντιληφθώ σωστά,
σας προκαλούσε το ανθρώπινο
συναίσθημα τον τρόμο…

–Ακριβώς. Για μένα ήταν η πιο
τρομαχτική σκέψη, η πιθανότητα
να καταρρεύσει ένα υγειονομικό σύ-
στημα και να μην μπορούμε πλέον
να παράσχουμε τα απαραίτητα στον
ασθενή, συλλογικά και ατομικά.

Ημασταν έτοιμοι
–Εικόνες από Μονάδες Εντατικής
Θεραπείας (ΜΕΘ) νοσοκομείων
άλλων χωρών, διαδραματίσθηκαν
στο ΓΝΑ;

–Όχι. Είχαμε επιπλοκές, είναι
μια νόσος με επιπλοκές, ωστόσο η
ροή των ασθενών και ο ιατρικός χει-
ρισμός ήταν πάντα σε ελεγχόμενα
επίπεδα.
–Στην πορεία εξέλιξης της παν-
δημίας, τι σκέψεις περνούσαν
από το μυαλό σας για το ενδεχό-
μενο έξαρσης της πανδημίας;

–Είχαμε ετοιμάσει ένα πλάνο εκτά-
κτου ανάγκης για τη λειτουργία του
ΓΝΑ, σταδιακά και κλιμακωτά ανα-
λόγως της ροής των ασθενών. Υπήρχε
ένα πλάνο, είμασταν προετοιμασμένοι
για ένα τέτοιο ενδεχόμενο, ευτυχώς
δεν χρειάσθηκε ποτέ να το εφαρμό-
σουμε, η ροή των ασθενών ήταν
ελεγχόμενη όπως και η αντιμετώπισή
τους. Ο καθένας έτυχε ιατρικής αν-
τιμετώπισης, εξατομικευμένα, δεν
είχαμε τις εικόνες που βλέπαμε από
τηλεοράσεως με τις αποφάσεις να
λαμβάνονται στους διαδρόμους.
–Υπήρξε κάποια στιγμή τους τρεις
μήνες που να σας πέρασε από το
μυαλό, ότι το σύστημα υγείας της
Κύπρου έφθασε στα όριά του;

–Όχι, δεν έτυχε. Αντιθέτως και
αυτό είναι προσωπική μου άποψη
και δεν θέλω να της δώσω χροιά, πέ-
ραν της επιστημονικής, νιώθω πραγ-
ματικά περήφανος για τον τρόπο με
τον οποίο η Κύπρος αντιμετώπισε
αυτή την πανδημία. Θεωρώ πως ήταν
εξαιρετική η συλλογική προσέγγιση,
η προσπάθεια τόσο από επιστημο-
νικής άποψης, αλλά και από τους
συμπολίτες, που πειθάρχησαν στα
μέτρα που είχαν αποφασισθεί. Θεωρώ
πως η διαχείριση, στο σύνολό της,
ήταν πολύ καλή.
–Οι αντιδράσεις όσων χρειάσθη-
καν ιατρική φροντίδα σε ΜΕΘ του
ΓΝ Αμμοχώστου ποιες ήταν;

–Κοιτάξτε είχαμε ποικίλες αντι-
δράσεις. Σίγουρα δεν ήταν εύκολο
να ανακοινώνεις σε κάποιον ότι έχει
προσβληθεί από τον κορωνοϊό. Ακο-
λούθως είχαμε το θέμα της απομό-
νωσης, από το κοινωνικό περιβάλλον,
από οικογενειακό και φιλικό περι-
βάλλον. Δεν μπορώ να πω ότι ήταν
εύκολο για τους ασθενείς. Είχαμε
άτομα που ήταν απογοητευμένα, εί-
χαμε περιπτώσεις που το εξέφραζαν
με ένα αίσθημα αγωνίας, πιο έντονο.
Προσπαθούσε το ιατρονοσηλευτικό
προσωπικό να τους δώσουμε την κα-
τάλληλη στήριξη. Είχαμε και η υπο-
στήριξη από εξειδικευμένους ψυχο-
λόγους, αλλά σίγουρα είναι κάτι το
οποίο θεωρώ πως αποτελεί βαρύ συ-

ναισθηματικό φορτίο για όποιον το
βιώνει.

Αισθήματα πληρότητας
–Μπορείτε να μοιραστείτε μαζί
μας, κάποιες στιγμές που βιώσατε
όλο αυτό το διάστημα και που για
εσάς ήταν πρωτόγνωρες;

–Θέλω να σταθώ στην ευχάριστη
πλευρά της ανακοίνωσης, ότι κάποιο
άτομο είναι αρνητικό ότι πλέον μπορεί
να επιστρέψει στην ασφάλεια του
σπιτιού του, τα χειροκροτήματα στον
διάδρομο, ικανοποίηση πρωτίστως
του ασθενούς και μετά του ιατρονο-
σηλευτικού προσωπικού. Το αίσθημα
πληρότητας που είχαμε σε προσωπικό
επίπεδο ο καθένας, για τη βοήθεια
που μπορέσαμε να δώσουμε στους
ασθενείς και ευτυχώς η πλειοψηφία
των αναμνήσεων πλέον εστιάζεται
σε αυτή την κατηγορία συναισθη-
μάτων, χωρίς, ωστόσο, να μπορέ-
σουμε να ξεχάσουμε και τις πιο δύ-
σκολες περιπτώσεις που δυστυχώς
δεν είχαν αίσιο τέλος.
–Μετά από τρεις μήνες εντοπίζεται
να υπάρχει μια ιδιαιτερότητα, για
ένα επαγγελματία υγείας που το
καθήκον τον καλεί σε ένα νοσο-
κομείο αναφοράς για τον κορω-
νοϊό;

–Το αντικείμενο τις εργασίας και
τα χαρακτηριστικά που την περιβά-
λουν, δηλαδή ο αλτρουισμός, το φι-
λότιμο, ο επαγγελματισμός, μιλάω
για όλους τους επαγγελματίες υγείας,
ήταν και παραμένουν σταθερά. Αυτό
το οποίο άλλαξε είναι οι συνθήκες
εργασίας, ήταν σαφέστατα πιο δύ-
σκολες λόγω της φύσης της νόσου,
το άγνωστο της νόσου αυτής με την
έννοια ότι δεν υπήρχαν καλά χαρα-
κτηρισμένα δεδομένα που να μπο-
ρούμε και εμείς πώς να αντιμετωπί-
σουμε τη νόσο, θεραπευτικά όσο και
προγνωστικά. 
–Ως Γ.Ν. Αμμοχώστου αντιμετω-
πίσατε προβλήματα, όπως ελλεί-
ψεις ιατρικών υλικών;

–Δεν είχαμε κανένα πρόβλημα,
ούτε όσον αφορά τον προστατευτικό
εξοπλισμό, ούτε όσον αφορά τις υπο-
δομές ή τις φαρμακευτικές προμή-
θειες για αντιμετώπιση των ασθενών
με COVID 19.
–Στις αρχές που το Γ.Ν. Αμμοχώ-
στου ορίσθηκε ως νοσηλευτήριο
αναφοράς για τον κορωνοϊό, υπήρ-
χαν ξεκάθαρα υγειονομικά πρω-
τόκολλα για τον ιατρικό χειρισμό;

–Ναι, τα οποία βασίζονταν σε δε-

δομένα που παίρναμε από επιστη-
μονικές βάσεις.
–Αυτό που ζήσαμε τους τρεις μή-
νες ήταν ο κορμός της πανδημίας
ή τα δύσκολα είναι μπροστά μας;

–Οι μεταβλητές είναι τόσο πολλές
που θα επηρεάσουν την έκβαση του
συστήματος και τη δυναμική πορεία
αυτής της κατάστασης, που πραγ-
ματικά δεν υπάρχει μια σαφής απάν-
τηση. Θα εξαρτηθεί από πάρα πολ-
λούς παράγοντες. Από το πώς εξε-
λίσσεται ο ιός, από άποψη μεταλ-
λάξεων και λοιμογονικότητας, θα
εξαρτηθεί από το ποσοστό ανοσίας
του πληθυσμού, θα εξαρτηθεί από
το κατά πόσο μπορεί να συμπέσει
με την κυκλοφορία, του ιού της γρί-
πης. Δεν μπορεί να δοθεί με σαφή-
νεια μια εικόνα εάν θα υπάρξει ένα
δεύτερο κύμα ή όχι και κατά πόσο,
το δεύτερο κύμα θα είναι το ίδιο,
πιο ήπιο ή πιο βαρύ, σε σχέση με
το πρώτο.

Αλλάζει η καθημερινότητα
–Αντιλαμβανόμαστε ότι δεν είναι
εξωπραγματικό το σενάριο, η κα-
θημερινότητά μας το επόμενο
διάστημα να επηρεάζεται από
τον κορωνοϊό;

–Για το άμεσο μέλλον θεωρώ πως
ναι. Σε μεγαλύτερο βάθος χρόνου,
αυτό θα φανεί στην πορεία. Αλλά
σίγουρα η μεταβολή στις κλιματο-
λογικές συνθήκες, η ραγδαία αύξηση
του παγκόσμιου πληθυσμού είναι
παράγοντες που προδιαθέτουν σε
μια επιδημική έξαρση, κάποιου λοι-
μώδους νοσήματος. Το ενδεχόμενο
μιας πανδημίας ήταν κάτι που συ-
ζητείτο από χρόνια, μιας και περίπου
κάθε μια εκατονταετία υπάρχει μια
ανάλογη εξάπλωση κάποιου λοιμώ-

δους νοσήματος, με τελευταία ανα-
φορά την ισπανική γρίπη. Επομένως
ουδείς μπορεί να δώσει μια σαφή
απάντηση για το πόσο θα κρατήσει
η αλλαγή, στην κοινωνική μας συμ-
περιφορά. Σαφέστατα για το άμεσο
μέλλον θα υπάρχουν μεταβολές. Σί-
γουρα όλοι θα πρέπει να προσαρ-
μοστούμε σε μια νέα πραγματικό-
τητα και θα προσαρμοστούμε, ανά-
λογα και με την εξέλιξη της επιδη-
μιολογικής εικόνας της νόσου. Αλλά
αυτό είναι υποκειμενικό και εξαρ-
τάται ξεκάθαρα από το πώς βιώνει
ο καθένας, αυτή την αλλαγή στην
καθημερινότητά του.
–Με όσα βιώσατε η Κύπρος και
το σύστημα υγείας της μπορεί
να αντιμετωπίσει μια επάνοδο
της πανδημίας;

–Θεωρώ πως ναι. Σίγουρα ένα
δεύτερο κύμα θα μας βρει περισσό-
τερο προετοιμασμένους και λόγω
της εμπειρίας, από το πρώτο κύμα
συν ότι θα έχουμε στη διάθεσή μας
ακόμα περισσότερα επιστημονικά
δεδομένα, από τις κλινικές μελέτες
που είναι ήδη σε εξέλιξη.
–Πότε θα είναι έτοιμη μια φαρ-
μακευτική αγωγή ή ένα εμβόλιο;

–Πολύ δύσκολο να καθορισθεί
ένα χρονοδιάγραμμα. Δεν είναι μόνο
το θέμα κυκλοφορίας ενός εμβολια-
στικού σκευάσματος ή αν αυτό που
θα εγκριθεί θα παρέχει την απαραί-
τητη κάλυψη έναντι του κορωνοϊού.
Σίγουρα οι διαδικασίες έχουν επι-
ταχυνθεί λόγω της πανδημίας. Πι-
θανολογώ ότι θα έχουμε τα πρώτα
διαθέσιμα εμβόλια, τέλος του 2020
αρχές του 2021. Αλλά με την επιφύ-
λαξη τα εμβόλια που θα εγκριθούν
να παρέχουν και την απαραίτητη
εμβολιαστική κάλυψη. 

Τρόμος στη σκέψη ότι ίσως
θα επέλεγα ποιος θα ζήσει
Η κατάθεση ψυχής του ειδικού λοιμωξιολόγου του Γ.Ν. Αμμοχώστου Γιώργου Σιακαλλή 

Η αδυναμία διαχείρισης, μόνο στη σκέψη, των συνεπειών μιας ενδεχόμενης
κατάρρευσης του συστήματος υγείας διαδέχθηκε η ανακούφιση και η ικανο-
ποίηση εξομολογείται στην «Κ» ο ειδικός λοιμωξιολόγος του Γενικού Νοσοκο-
μείου Αμμοχώστου Γιώργος Σιακαλλής.

������

Σε γενικές γραμμές θεω-
ρώ ότι ήμασταν έτοιμοι
για να αντιμετωπίσουμε
μια δύσκολη κατάσταση,
ήμασταν προετοιμασμέ-
νοι για το άγνωστο της
κατάστασης αυτής.

Του ΓΙΑΝΝΟΥ ΛΥΤΡΑ

Διάφορα ανοικτά μέτωπα, επί των
οποίων βρίσκονται σε εξέλιξη πυ-
ρετώδεις διαπραγματεύσεις τις τε-
λευταίες μέρες, έχει ο Οργανισμός
Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας. Το με-
γαλύτερο ίσως μέτωπο αφορά στους
επαγγελματίες υγείας του δημοσίου
τομέα, ιατρούς και νοσηλευτές. Με
τους γιατρούς βρίσκεται σε εξέλιξη
ένας μακρύς διάλογος όσον αφορά
στο θέμα των οικονομικών τους κι-
νήτρων, ενώ με τους νοσηλευτές οι
λειτουργοί του ΟΚΥπΥ έχουν μπει
σε μια εις βάθος συζήτηση προκει-
μένου να ξεκαθαρίσουν οι ανάγκες
σε νοσηλευτικό προσωπικό, ανα-
φορικά με τη στελέχωση διαφόρων
νέων τμημάτων, αλλά και την κά-
λυψη βασικών αναγκών, με φόντο,
μάλιστα, τις προειδοποιήσεις για τη
λήψη απεργιακών μέτρων εκ μέρους
τους. 

Η ευγενής άμιλλα
Όπως είχε αναφέρει ο διευθυντής

του Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας
στην «Κ», με την ένταξη και των
ιδιωτικών νοσηλευτηρίων στο ΓεΣΥ
από την 1η Ιουνίου 2020, ο δημόσιος
τομέας είχε να αντιμετωπίσει μια
πρόκληση, αν θα καταφέρει να προ-
σελκύσει σημαντικό αριθμό ασθε-

νών, ώστε να μην υπάρξει μεγάλη
ροή στα ιδιωτικά, σε βαθμό που θα
τα επιβαρύνει, ειδικά κατά τις πρώτες
ημέρες της λειτουργίας τους. Μά-
λιστα, ο Υπουργός Υγείας ερωτηθείς
σχετικά από την «Κ», είπε ότι «το
μεγάλο πλεονέκτημα του ΓεΣΥ είναι
ότι υπάρχει ελεύθερη επιλογή», η
οποία «δημιουργεί και ευγενή άμιλλα
μεταξύ των συμβαλλομένων, ούτως
ώστε να βελτιώνουν την ποιότητα
των υπηρεσιών τους για να προσελ-
κύουν ακόμα περισσότερους ασθε-
νείς». Παραδεκτό από τα εμπλεκό-
μενα μέρη, ωστόσο, είναι το γεγονός
ότι ο ΟΚΥπΥ πρέπει να προβεί σε
μεγάλες βελτιώσεις, ώστε να κατα-
στεί ανταγωνιστικός, έναντι του
ιδιωτικού. Το γεγονός αυτό αναγνω-
ρίζουν και οι λειτουργοί του ιδίου
του Οργανισμού, οι οποίοι εξηγούν
ότι το παιχνίδι θα κερδηθεί όταν
βελτιωθούν αισθητά οι ξενοδοχει-
ακές υπηρεσίες των δημοσίων νο-
σηλευτηρίων, όπως και οι κτηριακές
εγκαταστάσεις. Στον τομέα των ξε-
νοδοχειακών υπηρεσιών των νοσο-
κομείων εμπίπτουν από τη συμπε-
ριφορά των ατόμων που θα εξυπη-
ρετήσουν τον ασθενή, μέχρι αυτήν
των ιατρών και των νοσηλευτών,
καθώς και το φαγητό, το κρεβάτι, η
καθαριότητα και η εξυπηρέτηση
και η φροντίδα κατά την διάρκεια

της παραμονής στο νοσηλευτήριο.
Όλα τα πιο πάνω πρέπει να ανέβουν
επίπεδο και αυτό είναι το καθήκον
του ΟΚΥπΥ, αναφέρουν στην «Κ»
πηγές από τον οργανισμό. Ωστόσο,
πρόκειται για ένα πολύ μεγάλο εγ-
χείρημα, το οποίο θα χρειαστεί χρόνο
για να υλοποιηθεί, επισημαίνουν οι
ίδιες πηγές.

Οι διαπραγματεύσεις
Το σημαντικότερο ίσως βήμα εκ

μέρους του ΟΚΥπΥ, αλλά και η αρχή
της προσπάθειας για βελτίωση των
υπηρεσιών των δημοσίων νοσηλευ-
τηρίων, θεωρείται η επικείμενη –
όπως όλα δείχνουν- συμφωνία με
τους κυβερνητικούς ιατρούς, σε σχέ-
ση με τα οικονομικά κίνητρά τους.
Το πλαίσιο, στο οποίο κινούνται οι
διαπραγματεύσεις ιατρών και ΟΚΥ-
πΥ, αφορά σε ένα ποσό ύψους 21
εκατ. ευρώ που προκύπτει από την
εξωνοσοκομειακή και ενδονοσοκο-
μειακή περίθαλψη, το οποίο θα δια-
μοιραστεί σε 650 περίπου ιατρούς,
ενώ έχει ήδη συμφωνηθεί το ορι-
ζόντιο ποσό των 14,5 εκατομμυρίων
ευρώ από το οποίο προκύπτουν 1850
ευρώ τον μήνα, τα οποία θα δίνονται
σε όλους τους γιατρούς. Σχετικά με
το ποσό το οποίο θα κατανέμεται
κάθετα, αυτό ανέρχεται στα 6,5 εκατ.
ευρώ. Συγκεκριμένα, η πρόταση του

ΟΚΥπΥ είναι η εξής: αν τα κρατικά
νοσηλευτήρια καλύψουν τον βασικό
στόχο των 220 εκατ. ευρώ, το οικο-
νομικό κίνητρο των ιατρών θα είναι
τα 14,5 εκατ. ευρώ, αλλά αν καλυφθεί
και ο μεγάλος στόχος των 305 εκατ.
ευρώ, οι ιατροί θα μοιραστούν το
ποσό –που θα κατανέμεται κάθετα-
των 6,5 εκατ. ευρώ. Όπως εξήγησε
στην «Κ» ο εκπρόσωπος τύπου του

ΟΚΥπΥ, Χαράλαμπος Χαριλάου, σε
σχέση με το οριζόντιο ποσό, αυτό
θα κατανέμεται ισόποσα σε όλους
τους γιατρούς. Όσον αφορά στο κά-
θετο ποσό, αυτό θα κατανέμεται
αναλόγως της αποδοτικότητας της
κάθε κλινικής και των ιατρών της,
εξήγησε. Ωστόσο, όσον αφορά στον
τρόπο με τον οποίο θα δοθεί το κά-
θετο ποσό που αναλογεί στους ια-
τρούς της κάθε κλινικής, αυτός θα
καθορίζεται από ειδική επιτροπή η
οποία θα συσταθεί, μετά από την
σύναψη της συμφωνίας, είπε ο κ.
Χαριλάου. Η αποδοτικότητα της
κάθε κλινικής θα κρίνεται από τον
αριθμό των ατόμων που έχει εξυ-
πηρετήσει, τόσο ενδονοσοκομειακά,
όσο και εξωνοσοκομειακά.

Επιφυλάξεις ιατρών
Το απόγευμα της προηγούμενης

Πέμπτης ο ΟΚΥπΥ έστειλε την πρό-
τασή τους στις συνδικαλιστικές ορ-
γανώσεις των ιατρών του δημοσίου,
ενώ όπως όλα δείχνουν, η επόμενη
επαφή μεταξύ των δύο πλευρών, θα
γίνει την ερχόμενη βδομάδα. Όπως
εξήγησε στην «Κ» ο πρόεδρος του
Κλάδου Ιατρών της ΠΑΣΥΔΥ, Αγα-
θοκλής Χριστοφίδης, εκ μέρους των
ιατρών εκφράζονται κάποιες ανη-
συχίες, που προκύπτουν από τη δια-
τύπωση ορισμένων σημείων στο

κείμενο που έχουν λάβει από τον
οργανισμό. Συγκεκριμένα, ο δρ Χρι-
στοφίδης είπε ότι στην πρόταση
φαίνεται ότι διασυνδέεται το ορι-
ζόντιο ποσό των 1850 ευρώ μηνιαίως
με τον βασικό στόχο των 220 εκατ.
ευρώ, ότι, δηλαδή, αν δεν επιτευχθεί
ο συγκεκριμένος στόχος, το ποσό
δεν θα καταβάλλεται στους ιατρούς,
κάνοντας, παράλληλα, λόγο για ασά-
φεια. Ανέφερε, ωστόσο, ότι το Υπουρ-
γείο Υγείας εγγυάται το ποσό αυτό
και κατ’ επέκταση την καταβολή
των συμφωνηθέντων στους ιατρούς,
καθώς αν δεν καταστεί δυνατή η
εξασφάλιση του βασικού στόχου,
τα δημόσια νοσηλευτήρια δεν θα
είναι πλέον βιώσιμα, θέση η οποία
εκφράζεται και από πηγές του ιδίου
του Υπουργείου.Το κείμενο της συμ-
φωνίας, μετά την επεξεργασία της
οποίας θα τύχει από τους οικονομι-
κούς συμβούλους της συντεχνίας,
θα σταλεί στον ΟΚΥπΥ και αναμέ-
νεται ότι οι δύο πλευρές θα έχουν
νέα συνάντηση την προσεχή βδο-
μάδα. Άποψη του δρος Χριστοφίδη
είναι ότι υπάρχει θέληση και από
τις δύο πλευρές για θετική κατάληξη
στον διάλογο, με τον ίδιο να ευελ-
πιστεί ότι θα ξεπεραστούν τις επό-
μενες μέρες τα όποια εμπόδια και
θα επέλθει το επιθυμητό αποτέλε-
σμα.

Πρόκληση για τον ΟΚΥπΥ ο ανταγωνισμός
Τα δημόσια νοσηλευτήρια πρέπει να προχωρήσουν αμέσως σε βελτιώσεις ώστε να σταθούν επάξια απέναντι στα ιδιωτικά

Ιατροί και νοσηλευτές του δημόσιου
τομέα βρίσκονται σε πυρετώδεις δια-
βουλεύσεις με τον οργανισμό, ώστε
να καταλήξουν στις επιθυμητές συμ-
φωνίες.
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– Βλέπετε ή φοβάστε τις εκλογές; 
Τις άμεσες εκλογές. 

– 

-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

– Εδώ υπάρχει ένα μεγάλο ερώ-
τημα, γιατί φαίνεται να υπάρχουν 
βαρίδια σε αυτήν τη διαδικασία. 
Μήπως έχετε κολλήσει βιωματι-
κά στο 3%;

– 

-
-

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

– Η απλή αναλογική μπορεί να εί-
ναι καταστροφική, υπό την έννοια 
ότι θα οδηγήσει στην ακυβερνησία; 
Θα δεχόσαστε να υπάρξει αλλαγή; 

– -

-

– Αν το ΚΙΝΑΛ δεν υπήρχε σήμερα, 
με ποιον θα κυβερνούσατε; 

– 
-

-

-

-

-

– Ξέροντας ό,τι ξέρετε τώρα, θα 
συνεργαζόσασταν και πάλι με τους 
ΑΝΕΛ ή θα πηγαίνατε με το Ποτάμι; 

– 

-
-

-

-

-
-

– Η κρίση είναι ένα παγκόσμιο 
φαινόμενο. 

– -

-

-
-

-

-

– Μετά τη διακυβέρνησή σας θε-
ωρείτε ότι η διαπλοκή έχει λιγό-
τερη δύναμη; 

– 
-

Εκλογές εν μέσω πανδημίας θα ήταν μια τυχοδιωκτική κίνηση

Το στοίχημα είναι να 
επανέλθει ο ΣΥΡΙΖΑ όχι 
ως κόμμα διαμαρτυρίας, 
αλλά ως δύναμη 
δημιουργίας. 

Συνάντησα  -

-
-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

– Ηθελα πρώτα απ’ όλα να σας ρω-
τήσω πώς κρίνετε εσείς τον σχε-
δόν ένα χρόνο της διακυβέρνησης 
Μητσοτάκη.

– -

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

– Θέλω να σας ρωτήσω για το θέμα 
του Εβρου. Λέτε ότι και εσείς θα 
κάνατε το ίδιο, δηλαδή θα σφραγί-
ζατε τα σύνορα με αυτόν τον τρό-
πο; Διότι, επειδή έχετε ένα κομμάτι 
του κόμματος που δίνει πολύ μεγά-
λη σημασία στα δικαιώματα, τους 
«δικαιωματιστές», ενδεχομένως να 
ήσαστε διχασμένος.

– -
-

-

-

-
-

-

-
-

– Στον κορωνοϊό επικεντρώθηκε 
πολύ μεγάλο κομμάτι της δημόσιας 
συζήτησης πάνω στον κ. Τσιόδρα. 
Για εμένα αντανακλώνται ενδεχο-
μένως και οι αντιφάσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ σε δύο γραμμές: από τη μία 
είχαμε τον κ. Πολάκη, που έκανε 
σκληρές επιθέσεις, από την άλλη 
είχαμε τον κ. Ξανθό, ο οποίος έλε-
γε ότι τα πήγε καλά.

– 

-
-
-

-

-

-

– Υπάρχει μια κριτική που λέει ότι 
μία διαφορά ανάμεσα στη σημερι-
νή διακυβέρνηση και στη δική σας 
είναι ότι ο πρωθυπουργός χρησι-
μοποιεί περισσότερο τεχνοκράτες 
από ό,τι κάνατε εσείς. Ισχύει αυτό; 

– -

-
-

– Εσείς θα είχατε κάνει κάτι διαφο-
ρετικό σε σχέση με τον κορωνοϊό; 

– 

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

– Πώς βλέπετε την ευρωπαϊκή αντί-
δραση, αυτό το περίφημο πακέτο, 
και σε ευρωπαϊκό επίπεδο και στο 
τι σημαίνει για την Ελλάδα; 

– -
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

– Τα 32 δισ. είναι μια επιτυχία για 
την Ελλάδα; 

– 

-

-

-

-

-
-

-

-

– Αποκτήσατε αυτά τα χρόνια κά-
ποιες σχέσεις στενές με την κυρία 
Μέρκελ και με άλλους ανθρώπους. 
Κρατάτε επαφή;

– 

-

-

– Από το «Go back Mrs Merkel», 
λέτε τώρα ότι ευτυχώς που υπάρ-
χει η Μέρκελ στην Ευρώπη;

– 

-
-

-
-

-

Συνέντευξη στον ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ευθύνη του Μητσοτάκη η ύφεση
Ο αρχηγός της αξιωματικής αντιπολίτευσης μιλάει στην «Κ» για τους χειρισμούς της κυβέρνησης και τους στόχους του ΣΥΡΙΖΑ

«Η Ν.Δ. 

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ

Την επιτυχία της χώρας 
προφανώς την πιστώνε-
ται και η κυβέρνηση.
Είναι, όμως, επιτυχία 
που ανήκει στους πο-
λίτες και την πιστώνε-
ται και η αντιπολίτευση, 
που κράτησε πολύ
υπεύθυνη στάση.
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– Θέλω τώρα να μιλήσουμε για 
τα ελληνοτουρκικά. Υπήρξε ένα 
επεισόδιο, να το πει κανείς έτσι, 
με αυτά τα περίφημα 15 στρέμμα-
τα στην κοίτη του Εβρου. Κάποια 
δικά σας στελέχη τράβηξαν πολύ 
την κριτική, άλλοι κράτησαν πιο 
χαμηλούς τόνους. Ηταν ένα σο-
βαρό επεισόδιο;

-
-

-

-

-
-

-

-
-

– Εσείς θα είχατε δώσει εντολή 
να συλληφθούν αυτοί οι Τούρκοι 
στρατιώτες;

-

-

-

-

-

-

-

– Υπάρχει ένα θέμα με το ποτάμι 
που αλλάζει, βέβαια.

– 

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

– Αυτό έχει να κάνει με τον κίνδυ-
νο ότι η Αριστερά ή η όποια αντι-
πολίτευση μιλάει για προδοσία;

-

-

-

-
-

-

– Θέλω να σας ρωτήσω τώρα γι’ 
αυτό που έχει γίνει με τα οικόπε-
δα. Εσείς τι θα κάνατε; 

– 
-
-
-

-

-

-
-

-

-

– Απλώς θέλω να την καταλάβω, 
γιατί διαβάζω τον πρώην υπουρ-
γό Εξωτερικών, ο οποίος λέει ότι 
πρέπει να επεκταθεί τώρα η αιγι-
αλίτιδα πέρα από τα 6 μίλια νοτί-
ως της Κρήτης.

– 

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

– Συμφωνείτε τελικά με τον κ. 
Κοτζιά;

– 
-
-

-

-
-

– Είναι κάτι που και εσείς το παλέ-
ψατε και αυτή η κυβέρνηση προ-
σπαθεί και δεν καταλήγει κάπου. 

– -

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

– Δεν μου απαντήσατε όμως στο 
τι θα κάνατε εσείς τώρα;

– 
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

– Για την περίφημη ιστορία το 
να πάμε στη Χάγη με την Τουρ-
κία, τι λέτε;

– -

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

– Εάν η κυβέρνηση αποφασίσει 
να πάει σε διαπραγμάτευση για 
να πάει μετά στη Χάγη, εσείς θα 
τη στηρίζατε;

– 

-
-
-

-

– Novartis: Θέλω να ρωτήσω δύο 
πράγματα. Πρώτον, αν κάποιοι 
παραφούσκωσαν την υπόθεση 
και αν έχετε κάποιες δεύτερες 
σκέψεις, ακόμα και τύψεις, για 
το γεγονός ότι κρεμάστηκαν κά-
ποιοι άνθρωποι στα μανταλάκια. 

– 

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

– Απλώς λέω ότι είναι ένα πράγ-

μα η διαδικασία και ένα πράγμα 
ότι κρεμάω στα μανταλάκια τον 
Σαμαρά, τον Πικραμμένο... 

– -

-
-

-

-

Υπάρχουν δεύτερες σκέ-
ψεις για το αν χειριστή-
καμε σωστά την υπόθεση 
Novartis, αλλά όχι αυτές 
που ίσως νομίζετε.

Συναίνεση
σε κρίσιμες
αποφάσεις

«Με την κ. Μέρκελ

Βάσει όσων λέει η Ν.Δ. η Προανακριτική θα έπρεπε να στραφεί σε μένα

Ν
ΙΚ

ΟΣ
 Κ

Ο
ΚΚ

ΑΛ
ΙΑ

Σ

– Μιλάτε με τον κ. Μη-
τσοτάκη; Υπάρχουν κα-
νάλια επικοινωνίας;

-

-

-

-
-

-
-
-

Εθνική γραμμή

Στα θέματα της εξωτε- 
ρικής πολιτικής έχω 
υποστεί τον λαϊκισμό 
και την ψηφοθηρία  
με κίνδυνο για τη χώρα 
– έχω αποφασίσει εγώ 
να μην κάνω τα ίδια.
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Στην πολυετή 
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-
-

-

«Δύσκολες υποθέσεις»
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

Ηταν πέρυσι, 

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

Η Ιστορία -

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

Νόμος και τάξη

Οι διαδηλωτές έχουν δίκαια αιτήματα

Στα «τάρταρα»
η διεθνής εικόνα
της Αμερικής

Ο Τζον Τουνχάιμ, επικεφαλής δικαστής στο Περιφερειακό Δικαστήριο της φλεγόμενης Μινεσότα μιλάει στην «Κ»

Υστερα από 3,5 χρόνια προεδρίας Τραμπ

«Η αστυνομία 

-

Oι πορείες 

RE
U

TE
RS

 /
 E

VA
 P

LE
VI

ER

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟ

Στελέχη της CIA βρί-
σκουν ανατριχιαστικές 
αναλογίες ανάμεσα 
στον πρόεδρο των ΗΠΑ 
και ηγέτες απολυταρχι-
κών καθεστώτων.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΥ

Το βίντεο είναι φρικι-
αστικό. Προφανώς και 
πονάει όποιος το βλέπει. 
Είναι εμφανές ότι τον 
αντιμετώπισαν άσχημα. 
Και δεν εκπλήσσει ότι οι 
πολίτες διαμαρτύρονται.

Οι αρμόδιοι αξιωματού-
χοι πρέπει όσο πιο
γρήγορα γίνεται να
δουν εάν χρειάζεται κα-
λύτερη εκπαίδευση, άλ-
λη τακτική στις προσλή-
ψεις αστυνομικών.
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«Ο θυμός που βλέπουμε δεν φέρνει το τέλος του ρατσισμού»

Μέχρι -
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η ιστορική αναδρομή
-
-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

Η μαύρη πελατεία

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

«Σαν τη Σμύρνη...»

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

Τα επεισόδια 

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

Οταν οι Ελληνες ήταν «μαύροι» στις ΗΠΑ
Μιλούν στην «Κ» μελετητές της ελληνικής ομογένειας για τον ρατσισμό που βίωναν τα μέλη της, το πρώτο μισό του 20ού αιώνα

Η Κου Κλουξ Κλαν 
στοχοποίησε τους 
Ελληνες μετανάστες, 
οι οποίοι συχνά 
χαρακτηρίζονταν 
«λιγδιάρηδες»  
και «ακατάλληλοι» για 
να γίνουν Αμερικανοί.

«Το ζήτημα είναι 
και βαθιά ταξικό. 
Τα ποσοστά μαύρων 
και ισπανόφωνων 
που πέθαναν από 
τον κορωνωϊό είναι 
συντριπτικά μεγαλύτερα 
από εκείνα των λευκών».

Ο Τζορτζ Πελεκάνος 

Της ΜΑΡΓΑΡΙΤΑΣ ΠΟΥΡΝΑΡΑ

Εξαίρεση -

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

Η αλληλεγγύη
του Ιακώβου

Μαύρος Ελληνες Ο Αρχιεπίσκοπος Ιάκωβος 
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Μια Αμερική -

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

Το μήνυμα Ομπάμα

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

Οργή, πανδημία και ένας πρόεδρος
Διχασμένη η χώρα, ενώ ο ένοικος του Λευκού Οίκου ρίχνει λάδι στη φωτιά προκαλώντας αντιδράσεις και Ρεπουμπλικανών

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Από τέσσερις
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Δημοσκοπήσεις

Το φθινόπωρο, 

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

Μια χάρη που λέει πολλά

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Ο Ντόναλντ Τραμπ μας φέρνει στο χείλος του γκρεμού

Θα καταστρέψουν, 
άραγε, την Αμερική 
οι ένοπλοι κήρυκες 
του φυλετικού μίσους;

Πολλοί -
-

Ο Τραμπ επιχείρησε  
να εκμεταλλευθεί 
την έκρυθμη κατάσταση 
στις αμερικανικές 
πόλεις για να αποπρο-
σανατολίσει την κοινή 
γνώμη από τις 100.000 
νεκρούς της COVID-19.

H ανάπτυξη

JA
M

ES
 H
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N

ET
T 

/ 
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U
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A 

/ 
SH
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N
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H
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Οπου και να ψάξεις, με όποιον και να μι-
λήσεις, όποια ενημέρωση και να λάβεις,
αυτό που χαρακτηρίζει την ποδοσφαιρική
πραγματικότητα τούτο το καλοκαίρι είναι
η αβεβαιότητα. Όχι πως διαφέρει καθόλου
από τη ζωή μας γενικότερα, αλλά και το
ποδόσφαιρο βρίσκεται ενώπιον πρωτό-
γνωρων καταστάσεων. Και αν διαχρονικά
το πρόβλημα εστιαζόταν κυρίως στο οι-
κονομικό κομμάτι από φέτος η αβεβαι-

ότητα έχει απλωθεί σε όλους ανεξαιρέτως τους τομείς.
Καλά, καλά οι ομάδες δεν γνωρίζουν το καλεντάρι της

επόμενης χρονιάς περιμένοντας τις αποφάσεις τις ΟΥΕΦΑ
έτσι όπως θα προκύψουν την 17η του Ιούνη. Επί τούτου,
λίγο πολύ δυσκολεύονται ακόμη και να ορίσουν την
πρώτη προπόνηση και την έναρξη της προετοιμασίας,
το χώρο διεξαγωγής της οποίας επίσης δεν μπορούν να
ορίσουν. Να ταξιδέψουν ή να παραμείνουν Κύπρο; 

Ούτε και πώς θα βγουν στην αγορά για να πωλήσουν
εισιτήρια διαρκείας αφού παραμένει άγνωστος ο επιτρεπτός
αριθμός των θεατών στα γήπεδα. Κεφαλαιώδους δηλαδή
σημασίας θέματα για τη λειτουργία μιας ομάδας είναι
μες στην αβεβαιότητα. Η οποία αβεβαιότητα μεγεθύνεται
ακόμη περισσότερο όταν κανείς προσθέσει στην έτσι
και αλλιώς ρευστή κατάσταση, τις αντιδράσεις- απαντήσεις
των παικτών στις μειωμένες προτάσεις που γίνονται. 

Λίγο έως πολύ όλα τα συμβόλαια έχουν ήδη περάσει
από κόσκινο και με ελάχιστες εξαιρέσεις τα περισσότερα
θα τροποποιηθούν στην περίπτωση που όντως συναινέσουν
οι παίκτες. Και αν σε κάποιες περιπτώσεις, η συναίνεση
εξασφαλίζεται, σε πολλές άλλες κάτι τέτοιο δεν ισχύει,
δημιουργώντας έτσι πρόβλημα σε όλες τις ομάδες και
κυρίως στα ταμεία τους. Το χειρότερο δε, είναι ότι και
νομικά δύσκολα μπορεί κανείς να τοποθετηθεί αφού η
πανδημία άλλαξε ή θ’ αλλάξει και τους κανόνες που
διέπουν τη συμφωνία παικτών- ομάδων. Το γενικό μού-
διασμα που επικρατεί στο χώρο, από παράγοντες- παίκτες
και προπονητές δεν συμμερίζεται αλήθεια ένα μεγάλο
ποσοστό οπαδών που αγνοώντας την εμπειρία που είχαμε
με τον κορωνοϊό επιδίδεται στο αγαπημένο καλοκαιρινό
του σπορ, την μεταγραφολογία.  Η οποία όντως μοιάζει
με σταλιά δροσούλας σε σχέση με τα πραγματικά προ-
βλήματα που αντιμετωπίζουν οι ταλαιπωρημένες γενι-
κότερα και πολύ περισσότερο φέτος ομάδες μας...

ΑΘΛΗΤΙΣΜΟΣ
ΑΠΟΨΕΙΣ

Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η  7  Ι ΟΥ Ν Ι ΟΥ  2 0 2 0

Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Γενικώς... αβεβαιότητα

Καιρό είχαμε να ασχοληθούμε μόνο με κα-
θαρά ποδοσφαιρικά θέματα. Και πώς να
το πράξεις άλλωστε, όταν για μέρες πολλές
τα πάντα είχαν επισκιαστεί από την εξά-
πλωση της πανδημίας στη χώρα μας και
για ποια ποδοσφαιρικά θέματα να μιλήσεις,
όταν προκύπτουν συζητήσεις και πολύ πε-
ρισσότερο αποφάσεις για οριστική διακοπή
μιας αγωνιστικής περιόδου.

Η γνωστοποίηση της ημερομηνίας έναρ-
ξης του νέου πρωταθλήματος αλλά και οι πρώτες κινήσεις
στον προγραμματισμό των ομάδων επαναφέρουν αργά,
αλλά σταθερά, το ενδιαφέρον στα πιο φυσιολογικά. Την
ίδια ώρα, ωστόσο, ολοένα και σε μεγαλύτερο βαθμό,
προκύπτει η διαπίστωση πως η επόμενη ποδοσφαιρική πε-
ρίοδος, η επόμενη μέρα στο κυπριακό ποδόσφαιρο θα είναι
διαφορετική, με το οικονομικό κομμάτι να διαμορφώνει
το νέο αυτό σκηνικό. Η αλήθεια να λέγεται, το οικονομικό
πρόβλημα, όπως παρουσιάζεται σήμερα στις πλείστες
ομάδες, δεν προέκυψε μόνο από τις επιπτώσεις της πανδημίας,
διογκώθηκε, ωστόσο και πολύ περισσότερο βρήκε ευάλωτες
αρκετές ποδοσφαιρικές διοικήσεις, συνεπεία της λανθασμένης
οικονομικής διαχείρισης αρκετών χρόνων. Και υπάρχουν
παραδείγματα (εξαιρέσεις) διοικήσεων, οι οποίες σε πολύ
μικρό βαθμό επηρεάστηκαν, έχοντας «συγυρισμένα» τα
οικονομικά τους θέματα και σε… λογικούς αριθμούς τους
προϋπολογισμούς τους. Για τους άλλους και δυστυχώς τους
περισσότερους, υπάρχει και η άλλη πλευρά του νομίσματος.
Άλλη πλευρά, στην ουσία ευκαιρία, έστω κάτω από δύσκολες
συνθήκες, να βάλουν ένα τέλος στην πολιτική του ξοδεύω
περισσότερα απ’ όσα εισπράττω και ο Θεός βοηθός ή έστω
μια πρόωρη ανανέωση του τηλεοπτικού συμβολαίου και
βλέπουμε! Ανάλογη ευκαιρία αποτέλεσαν και οι συνθήκες
της οικονομικής κρίσης του 2013, αλλά λίγους μήνες μετά,
η ευκαιρία αυτή είχε ήδη κάνει φτερά!

Η άγνωστη, σε μεγάλο βαθμό, επόμενη μέρα του κυ-
πριακού ποδοσφαίρου θα πρέπει να μας κάνει ιδιαίτερα
επιφυλακτικούς και ως προς το τι αναμένουμε ή εκτιμούμε
στο καθαρά αγωνιστικό κομμάτι. Πολλοί επιχειρούν ήδη
προβλέψεις στηριζόμενοι κυρίως στα οικονομικά δεδομένα
όπως παρουσιάζονται σε κάποιες ομάδες. Σαφώς και η ευ-
χέρεια να προσφέρεις καλύτερα συμβόλαια δημιουργεί
προϋποθέσεις για καλό ποσοστό επιτυχίας σε μεταγραφές,
έχει πολλές φορές αποδειχθεί, ωστόσο, πως και με λιγότερα
λεφτά φτιάχτηκαν καλές ομάδες και επιτεύχθηκαν αγωνι-
στικές επιτυχίες. 

Υπομονή λοιπόν. Το άγνωστο πολλές φορές αποδεικνύεται
και απρόβλεπτο. Και η άγνωστη επόμενη μέρα του κυπριακού
ποδοσφαίρου, ίσως διαμορφώσει νέα δεδομένα, σε θέματα
και καταστάσεις που πολύ διαφορετικά εξελίσσονταν τα
τελευταία χρόνια…

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Η άγνωστη 
επόμενη μέρα...

Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ

Η πανδημία άλλαξε πολλά στη ζωή μας.
Το ποδόσφαιρο, σαν μια πτυχή της
ζωής, επηρεάστηκε σε πολύ μεγάλο
βαθμό σε σημείο που όλοι συμφωνούν
ότι από εδώ και πέρα όλα θα είναι δια-
φορετικά. Οι νέες οικονομικές συν-
θήκες αναγκάζουν τις ομάδες μας να
προχωρήσουν σε δραστική μείωση
των εξόδων τους αφού τα έσοδά τους
μειώθηκαν δραματικά. Οι περισσότερες
από τις «μεγάλες» ομάδες μας αποφά-
σισαν να κάνουν στην Κύπρο το βασικό
στάδιο της προετοιμασίας τους ενόψει
της νέας χρονιάς που θα αρχίσει τον
Αύγουστο. Εκτός Κύπρου θα πάει και
φέτος σίγουρα η Ομόνοια.

Επιμένει… ευρωπαϊκά
Οι αποφάσεις της ΟΥΕΦΑ που θα

ανακοινωθούν στις 17 Ιουνίου τόσο
σε ό,τι αφορά στην ολοκλήρωση του
φετινού Τσάμπιονς και Γιουρόπα Λιγκ
όσο και στον προγραμματισμό για την
έναρξη των νέων διοργανώσεων της
Ομοσπονδίας θα  καθορίσουν την ημε-
ρομηνία έναρξης της προετοιμασίας
της Ομόνοιας για τη νέα σεζόν.   Το
βασικό στάδιο της προετοιμασίας είναι
δεδομένο ότι  θα επιδιωχθεί να γίνει
στο εξωτερικό. Προκαταρκτικά οι πο-
δοσφαιριστές έχουν κληθεί να είναι
έτοιμοι στις αρχές Ιουλίου. Πέρυσι η
προετοιμασία  άρχισε στις 3 Ιουλίου
στο «Ηλίας Πούλλος». Στο διάστημα
από τις 8-12 Ιουλίου η ομάδα πήγε
στην Κυπερούντα. Το βασικό στάδιο
προετοιμασίας έγινε 16-28  Ιουλίου
στην Πολωνία, στο αθλητικό κέντρο
στο Gniewino, απόσταση 60 χλμ. από
το Γκντανσκ. Η προετοιμασία συνε-
χίστηκε στην Κυπερούντα (5-9 Αυ-
γούστου).

Ξανά στις Πλάτρες
Για πρώτη φορά μετά από πολλά

χρόνια, είναι πολύ πιθανό το ενδεχό-
μενο η Ανόρθωση να επιλέξει την Κύ-
προ για το βασικό στάδιο της προετοι-
μασίας της, ενόψει της νέας σεζόν. Η
ομάδα του Τιμούρ Κετσπάγια θα ξε-
κινήσει περί τα τέλη Ιουνίου και θα
πάει δύο φορές στο αθλητικό κέντρο
των Πλατρών. Η πρώτη στο αρχικό
στάδιο προετοιμασίας και η δεύτερη
πιο μετά, μέσα στο κατακαλόκαιρο,
και λίγο πριν τις ευρωπαϊκές υποχρε-
ώσεις. Ενδιάμεσα, είναι ανοικτή και
η πιθανότητα μετάβασης στο εξωτε-
ρικό, μέσα στον Ιούλιο, αν το επιτρέ-
ψουν οι συνθήκες. Αυτό το θέμα θα
ξεκαθαρίσει οριστικά μέσα στο επό-
μενο χρονικό διάστημα. Τις Πλάτρες
είχε επιλέξει και πέρσι για κάποιες μέ-
ρες ο Τιμούρ Κετσπάγια στα αρχικά

στάδια. Το βασικό στάδιο προετοιμα-
σίας, κατά την διάρκεια της περσινής
σεζόν, είχε γίνει στην πόλη Μιλ της
Ολλανδίας από τις 16 μέχρι τις 30 Ιου-
λίου 2019.

Μένει «σπίτι»
Δεν ανακοινώθηκε ακόμα η ημε-

ρομηνία έναρξης της προετοιμασίας
των «γαλαζοκιτρίνων», ωστόσο το πι-
θανότερο είναι να ξεκινήσουν στο τέ-
λος του μήνα αυτού όπως και ο Απόλ-
λωνας. Γίνονται σκέψεις από τον Μα-
ρίνο Ουζουνίδη για να γίνει κατορθωτή
η μετάβαση της ομάδας σε κάποιο
αθλητικό κέντρο της κεντρικής Ευ-
ρώπης προκειμένου να γίνουν εκεί 3-
4 φιλικοί αγώνες. Εκτός απροόπτου
το βασικό στάδιο της προετοιμασίας
θα γίνει για πρώτη φορά στο προπο-
νητικό κέντρο της ομάδας στον Αρ-
χάγγελο. Στον 21ον αιώνα το βασικό
στάδιο της προετοιμασίας των «γα-
λαζοκιτρίνων» γινόταν εκτός Ευρώπης. 

Η Αυστρία, έγινε… Πλάτρες 
Μετά από αρκετά χρόνια ο Απόλ-

λωνας δεν θα ακολουθήσει το βασικό
μέρος της προετοιμασίας του στο εξω-

τερικό, λόγω της κατάστασης με την
πανδημία.  Οι «κυανόλευκοι» αποφά-
σισαν να πραγματοποιήσουν την προ-
ετοιμασία τους στην Κύπρο και πιο
συγκεκριμένα στις Πλάτρες. Θα γνω-
ρίζουμε πολύ περισσότερα επί τούτου
όταν μάθουμε το καλεντάρι της ΟΥΕΦΑ
και το πότε θα γίνει ο πρώτος ευρω-
παϊκός αγώνας. Η προετοιμασία του
Απόλλωνα θα αρχίσει στις 29 Ιουνίου.
Το μοναδικό ίσως πρόβλημα είναι τα
φιλικά παιχνίδια, καθώς δεν έχεις πολ-
λές επιλογές για δυνατά τεστ. Γίνονται
όμως προσπάθειες όπως διευθετηθούν
φιλικοί αγώνες με την Ομόνοια, Ανόρ-
θωση, ΑΠΟΕΛ, ΑΕΛ, ΑΕΚ, Νέα Σαλα-
μίνα και Πάφος. Δεν θα ταξιδεύσει
λοιπόν, στην αγαπημένη του Αυστρία
φέτος ο Απόλλωνας για το βασικό στά-
διο προετοιμασίας. Τα τελευταία χρόνια
οι «κυανόλευκοι» επέλεγαν το Bad
Hall στο Μiraverde, που βρίσκεται
δύο ώρες οδικώς από την πρωτεύουσα
Βιέννη. Πέρσι ήταν εκεί από τις 21
Ιουνίου, μέχρι τις 4 Ιουλίου.

Στην Ευρώπη μόνο για φιλικά
Το πιθανότερο σενάριο για την προ-

ετοιμασία της ΑΕΚ είναι να πραγμα-
τοποιηθεί στην Κύπρο. Τα τελευταία
χρόνια η ομάδα της Λάρνακας πήγαινε
σε αθλητικό κέντρο της Πολωνίας.
Εκεί έδινε και 3-4 φιλικά παιχνίδια.  Ο
εκπρόσωπος τύπου της ΑΕΚ μας ενη-
μέρωσε ότι θα περιμένουν πρώτα να
μάθουν το καλεντάρι της UEFA ΚΑΙ
ανάλογα να προχωρήσουν στον προ-
γραμματισμό τους. Υπενθυμίζουμε ότι
οι κιτρινοπράσινοι δεν θα μας εκπρο-

σωπήσουν στις ευρωπαϊκές διοργα-
νώσεις όπως τα προηγούμενα χρόνια.
Γίνονται σκέψεις όπως η ομάδα μεταβεί
σε κάποιο αθλητικό κέντρο της Ευ-
ρώπης (πιθανότατα στην Πολωνία),
για να δώσει φιλικά παιχνίδια.

Προτιμά Λεμεσό
Αρκετές είναι οι πιθανότητες το

βασικό στάδιο της προετοιμασίας της
ΑΕΛ για την επόμενη σεζόν να γίνει
σε κυπριακό έδαφος. Οριστικές απο-
φάσεις δεν έχουν παρθεί ακόμα ως
προς το μέρος, ούτε και για τις ημε-
ρομηνίες. Εντούτοις, το ενδεχόμενο
να λάβει χώρα τόσο στο δικό της προ-
πονητικό κέντρο, όσο και σε κάποιο
της ορεινής Κύπρου, τη δεδομένη
στιγμή φαίνεται να είναι και το επι-
κρατέστερο σενάριο. Το βασικό στάδιο
της προετοιμασίας της ΑΕΛ για την
περσινή χρονιά έγινε στη Βουλγαρία.
Η αποστολή της ομάδας είχε αναχω-
ρήσει στις 7 Ιουλίου από την Κύπρο
με τελικό προορισμό το προπονητικό
κέντρο του Πράβετς. Εκεί ήταν που
μπήκαν οι βάσεις για τη σεζόν που θα
ακολουθούσε, με προπονήσεις για ένα
δεκαπενθήμερο και τέσσερις φιλικούς
αγώνες με αντιπάλους τις Ραντ Βελι-
γραδίου (1-0), ΤΣΣΚΑ 1948 (0-0), Ολε-
ξάντρια Ουκρανίας (2-0) και Σέκτζια
Ισραήλ 2-0. Στις 22 του μήνα αναχώ-
ρησε από τη Βουλγαρία με προορισμό
τη Θεσσαλονίκη, από όπου θα ξεκι-
νούσε τις επίσημες υποχρεώσεις της
για τη σεζόν 2019-20, με τον αγώνα
κόντρα στον Άρη για τον δεύτερο προ-
κριματικό γύρο του Γιουρόπα Λιγκ.

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Μεταγραφάρουν Κύπρο
Μια λύση στο πρόβλημα με τις μετα-
γραφές και τα πρωταθλήματα που ακό-
μα παίζονται είναι να πάρεις παίκτες
από το δικό σου πρωτάθλημα ώστε να
μην σου προκύψει το ενδεχόμενο να
τον περιμένεις να τελειώσει άλλες
υποχρεώσεις. Ήδη οι κινήσεις που
«ψήθηκαν ως τώρα σε αυτή τη λογική
είναι, με την Ανόρθωση να έχει κάνει
τρεις, την ΑΕΚ μια και την ΑΕΛ άλλες 1-
2. ΑΠΟΕΛ και Απόλλωνας η αλήθεια
επιμένουν…. ελληνικά κι έτσι κοιτά-
ζουν τους επόμενους παίκτες τους να
παίζουν στη σούπερλιγκ που επανεκ-
κίνησε. Το ξανάπαμε: ο καθένας ζει με
τις αποφάσεις του.  

* * * * *

Τηλεοπτικά - πλατφόρμες
Κουβέντα και προσπάθεια για συμφω-
νία των τριών (Cytavision, Cablenet και
Primetel) είχε γίνει και στο παρελθόν
και όχι σε μία μόνο περίπτωση. Αυτή τη
φορά οι συζητήσεις και οι επαφές διε-

ξάγονται σε πολύ πιο καλό επίπεδο.
Αυτή τη φορά το έδαφος είναι πρόσφο-
ρο και σε βαθμό που ενδεχόμενο αδιέ-
ξοδο θα θεωρηθεί έκπληξη. Για πρώτη
φορά είμαστε πολύ κοντά σε μια συμ-
φωνία, λογικά προς όφελος του κύπρι-
ου φίλαθλου – συνδρομητή, ο οποίος
θα μπορεί από οποιαδήποτε πλατφόρ-
μα και αν επιλέξει να βλέπει όλους
τους αγώνες του κυπριακού πρωταθλή-
ματος. Αν μάλιστα εξευρεθεί η χρυσή
τομή και επέλθει συμφωνία και στο
κομμάτι για το αθλητικό περιεχόμενο
πέραν του κυπριακού ποδοσφαίρου,
τότε το πιο πιθανό είναι να προκύψουν
ανακοινώσεις εντός Ιουνίου!

* * * * *

Κύπριοι και ευκαιρίες
Με βάση τις πρώτες ενδείξεις, τις
πρώτες κινήσεις στο κεφάλαιο προ-
γραμματισμός του φετινού καλοκαιρι-
ού, οι περιπτώσεις κύπριων ποδοσφαι-
ριστών φαίνεται να βρίσκονται στο
προσκήνιο για αρκετές ομάδες, σε πο-

λύ μεγαλύτερο βαθμό σε σύγκριση με
προηγούμενα καλοκαίρια. Αξιοσημεί-
ωτο επίσης, η τάση και η προτίμηση σε
κύπριους η οποία φαίνεται να διαμορ-
φώνεται και για ομάδες με πρωταγωνι-
στικούς στόχους. Τα νέα οικονομικά
δεδομένα στις περισσότερες ομάδες,
ασφαλώς και διαδραματίζουν καθορι-
στικό ρόλο στο πως εξελίσσεται το
σκηνικό για τον κύπριο ποδοσφαιρι-
στή. Πιο σημαντικό, ωστόσο, είναι να
αποδειχθεί στη συνέχεια πως οι ομά-
δες θα επιδείξουν εμπιστοσύνη στον
κύπριο ποδοσφαιριστή και σε αγωνι-
στικά λεπτά συμμετοχής και όχι απλά
για τη συμπλήρωση των απαιτούμενων
θέσεων στο ρόστερ…

* * * * *

Παπουλής και άλλα…
Σώζει την παρτίδα για το φετινό καλο-
καίρι η περίπτωση μεταγραφής ή όχι
του Παπουλή στην Ομόνοια. Κάθε κα-
λοκαιρινό μεταγραφικό παζάρι που σέ-
βεται τον εαυτό του, επιφυλάσσει ένα

τέτοιο στόρι και ευτυχώς για τους
απανταχού  μεταγραφολάγνους έστω
και μετά τον κορωνοϊό τα μεταγραφικά
σήριαλ ζουν και βασιλεύουν. Πέραν
του Παπουλή και σε πιο μικρή έκταση
του Κίκο, αναμένεται ότι μέχρι το τέλος
του καλοκαιριού θα προκύψουν και
άλλα σήριαλ για παίκτες γνωστούς σε
μας ή και άγνωστους. Καλά, καλά μόλις
ξεκινήσαμε… μέχρι το τέλος Αυγού-
στου έχουμε να διαβάσουμε και ν’
ακούσουμε χιλιάδες παραμύθια ή όχι. 

* * * * *

Υποθηκεύτηκε η χρονιά
Τα πρωταθλήματα στην Ευρώπη αρχί-
ζουν ένα ένα.  Ήδη στη Γερμανία έχει
αρχίσει και όσοι  προσπάθησαν  να
δουν μπάλα  …δεν είδαν.  Όπως πάνε
τα πράγματα το ίδιο θα γίνει με όλα τα
πρωταθλήματα που θα αρχίσουν ή άρ-
χισαν. Οι δε ποδοσφαιριστές, ως σύγ-
χρονοι σκλάβοι, θα έχουν ξεκούραση
σχεδόν μηδέν. Η επόμενη περίοδος
έχει ήδη υποθηκευτεί.

Μένουν Κύπρο για το βασικό
στάδιο της προετοιμασίας
Οι περισσότερες από τις μεγάλες ομάδες μας θα περάσουν στο νησί μας το καλοκαίρι

Ο ΑΠΟΕΛ προς το παρόν μένει Αρχάγγελο, προπονητικό κέντρο που έχουν επενδύσει αρκετά ώστε να το βελτιώσουν.

�������

Οι νέες οικονομικές συν-
θήκες αναγκάζουν τις 
κυπριακές ομάδες να προ-
χωρήσουν σε δραστική
μείωση των εξόδων τους.
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Ενα μεγάλο βήμα μπροστά για την
Ευρωπαϊκή Ενωση και την Ευ-
ρωζώνη είναι το Ταμείο Ανάκαμ-
ψης των 750 δισ. ευρώ. Εάν γίνουν
οι σωστοί χειρισμοί, η ευρωπαϊκή
οικονομία θα βγει δυνατότερη
από την πανδημία, αλλά ό,τι συμ-
βαίνει δεν μοιάζει με εκείνο το
περιστατικό του 1790 στις Ηνω-
μένες Πολιτείες (τη «Στιγμή του
Χάμιλτον»): ο τότε πρώτος στην
Ιστορία υπουργός Οικονομικών
της χώρας, Αλεξάντερ Χάμιλτον,
κατόρθωσε να πείσει τις συνήθως
υπερχρεωμένες ομοσπονδιακές
πολιτείες να εκχωρήσουν μέρος
του δημοσιονομικού ελέγχου στην
κεντρική κυβέρνηση με αντάλ-
λαγμα ένα αμοιβαίο χρέος. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση αποτελεί ένα
έργο εν εξελίξει. Στις μεγάλες προ-

κλήσεις ανταποκρίνεται με αυ-
τοσυγκράτηση και με τον μονα-
δικό τρόπο της, αλλά και χωρίς
να μετασχηματίζεται σε ένα σύ-
στημα με κεντρική εξουσία εκ-
πορευόμενη από τις Βρυξέλλες.

Στα κονδύλια των 750 δισ. ευ-
ρώ για την ανάκαμψη από την
πανδημία, θα μπορούσε κανείς
να προσθέσει τα 100 δισ. ευρώ
από το πρόγραμμα SURE για τη
στήριξη των υποαπασχολουμένων
και των ανέργων, καθώς και τα
200 δισ. ευρώ που αφορούν ενί-
σχυση των πόρων της Ευρωπαϊ-
κής Τράπεζας Επενδύσεων. Το
μερίδιο για τα 19 κράτη-μέλη της
Ευρωζώνης από το σύνολο των
1.050 δισ. ευρώ ανέρχεται στα
σχεδόν 900 δισ. ευρώ. Εάν προ-
σθέσουμε και τα 75 δισ. ευρώ, τα

οποία μπορεί κάθε κράτος, που
τα έχει ανάγκη, να αντλήσει από
τον Ευρωπαϊκό Μηχανισμό Στα-
θερότητας, το ποσόν θα έφθανε
συνολικά σχεδόν το 1 τρισ. ευρώ,
δηλαδή περίπου το 9% του ετή-
σιου ΑΕΠ της Ευρωζώνης για το
2020. Πρόκειται αδιαμφισβήτητα
για το πιο γενναιόδωρο διασυνο-

ριακό πρόγραμμα στην Ιστορία,
αν και προφανώς τα κονδύλια θα
δαπανηθούν σε βάθος χρόνου,
κυρίως από το 2021 και έως το
2024 και όχι μέσα σε ένα δωδε-
κάμηνο. Πάντως, παρά τους πολύ
μεγάλους αριθμούς, το Ταμείο
Ανάκαμψης και οι άλλες από κοι-
νού πρωτοβουλίες απόκρισης
στον ιό δεν θα οδηγήσουν την
Ευρωζώνη λίγο πιο κοντά στην
πλήρη δημοσιονομική ενοποίηση.
Μέχρι ενός ορίου τα κράτη-μέλη
ήδη έχουν επωμιστεί όλα μαζί
τους επενδυτικούς κινδύνους. 

Μέχρι στιγμής, βέβαια, το Τα-
μείο Ανάκαμψης των 750 δισ. ευ-
ρώ δεν είναι κάτι παραπάνω από
μία ιδέα. Επίσης, προοιωνίζονται
σκληρές διαπραγματεύσεις με τα
τέσσερα πιο απρόθυμα για δαπά-

νες κράτη-μέλη υπό την καθοδή-
γηση της Αυστρίας, που προτι-
μούν ένα μηχανισμό μικρότερο
με δάνεια και μόνον. Πάντως, αυ-
τή η ιδέα, που προτάθηκε από τη
Γερμανία και τη Γαλλία και στη
συνέχεια την ενστερνίστηκαν
κατευθείαν η Ιταλία και η Ισπανία,
δηλαδή το 75% του ΑΕΠ της Ευ-
ρωζώνης, έχει βαρύτητα. 

Αλλωστε, η Γερμανίδα καγκε-
λάριος Αγκελα Μέρκελ τελικά συ-
νειδητοποίησε ότι χρειάζεται να
δείξει γενναιοδωρία προς τον ευ-
ρωπαϊκό Νότο, προκειμένου να
διασφαλίσει την ενότητα της Ε.Ε.
και τη δική της πολιτική υστερο-
φημία.

* Ο κ. Holger Schmieding είναι οικονο-
μολόγος της Berenberg Bank.

Η Ευρώπη μπορεί να βγει πιο δυνατή από την κρίση

Βαρύ πλήγμα σε προμηθευτές γερμανικών βιομηχανιών Στο ράφι 
μένουν γάμοι
και βαπτίσεις
SOS εκπέμπει ο κλάδος

Πρόβλημα επιβίωσης αντιμετω-
πίζουν επιχειρήσεις οι οποίες
απασχολούνται στον κλάδο των
γάμων, των βαπτίσεων και άλλων
εκδηλώσεων καθώς παραμένουν
σε αδράνεια. Ο ετήσιος τζίρος
στον κλάδο φθάνει τα 400 εκα-
τομμύρια ευρώ. Οι ακυρώσεις συ-
νεχίζονται, ενώ επικρατεί αβε-
βαιότητα και σύγχυση για το τι
θα γίνει τον Σεπτέμβριο. Ζητούν
στήριξη από το κράτος. Σελ. 4

Αυξήθηκαν
συναλλαγές
και αναλήψεις
Ενισχύεται η κατανάλωση
Αύξηση 20% σημείωσαν οι συ-
ναλλαγές τον Μάϊο σε σύγκριση
με τον Απρίλιο. Η άρση των πε-
ριοριστικών μέτρων οδήγησε σε
αύξηση της κατανάλωσης. Την
ίδια ώρα, τα χρήματα που «τρα-
βήχτηκαν» από τα ATM’s τον
Μάιο σημείωσαν αύξηση, στο
25%, ενώ μειώθηκαν κατά 30%
οι online συναλλαγές μέσω κυ-
πριακών καρτών. Σελ. 5

ΠΙΟ ΓΡΗΓΟΡΟ ΚΑΙ 
ΠΙΟ ΔΥΝΑΤΟ
ΑΠΟ ΤΟΝ ΠΟΝΟ

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας 
ΤΗΛ: 22 056 300. ΔΙΑΤΙΘΕΤΑΙ  ΣΕ ΟΛΑ ΤΑ ΦΑΡΜΑΚΕΙΑ

ΕΠΕΝΔΥΤΕΣ ΣΤΗΝ ΕΛΛΑΔΑ

Ψάχνουν φθηνά ακίνητα
με υψηλότερες αποδόσεις
Αναζήτηση υψηλότερων αποδόσεων μέσω
προσφοράς χαμηλότερων τιμημάτων και
αποφυγή ακινήτων υψηλού κινδύνου, χαρα-
κτηρίζουν τη νέα πραγματικότητα για εται-
ρείες επενδύσεων σε ακίνητη περιουσία
στην Ελλάδα. Κοινός παρονομαστής ο περιο-
ρισμός του επενδυτικού ρίσκου. Σελ. 12

ΔΙΕΘΝΗ

Μπλόκο της ΕΕ 
σε εξαγορές
από ομίλους
της Κίνας

Σελ. 10

Προς επιδότηση 30-40% των μισθών
Δεδομένη η συνέχιση της στήριξης μέχρι και τις 12 Οκτωβρίου - Ποιες επιχειρήσεις θα δικαιούνται

Η φάση της στήριξης από το κρά-
τος του 60% του μισθού εργα-
ζομένων ολοκληρώνεται στις 12
Ιουνίου. Ωστόσο, η στήριξη από
το κράτος θα συνεχισθεί έως τις
12 Οκτωβρίου, αλλά θα είναι μει-
ωμένη, με εξαίρεση του τομέα

του τουρισμού που πιθανώς να
παραμείνει ως έχει σήμερα. Κι
αυτό γιατί το κράτος δεν έχει
την οικονομική δυνατότητα να
συνεχίσει με τους ίδιους ρυθμούς
στήριξης των μισθών κατά 60%
για ακόμα άλλους τέσσερις μήνες.

Το Υπουργείο Οικονομικών και
το Υπουργείο Εργασίας έχουν
ενώπιόν τους όλες τις προτάσεις
από τις εργοδοτικές οργανώσεις
και τις συντεχνίες για τη «φόρ-
μουλα» που θα πρέπει να εφαρ-
μοστεί. Οριστικές αποφάσεις

αναμένονται την Παρασκευή.
Πάντως το πιθανότερο σενάριο
είναι η στήριξη των μισθών των
εργαζομένων να κυμανθεί μεταξύ
30 και 40%. 

Την ίδια ώρα, φαίνεται να αυ-
ξάνεται και το ποσοστό της μεί-

ωσης του κύκλου των εργασιών
που πρέπει να έχει υποστεί μία
επιχείρηση. Πλέον, για να μπο-
ρέσει μια εταιρεία να ενταχθεί
στο Σχέδιο θα πρέπει να έχει υπο-
στεί μείωση του κύκλου των ερ-
γασιών της κατά 50%. Σελ. 3

Η επιβράδυνση της γερμανικής βιομηχανίας λόγω πανδημίας επηρεάζει σε μεγάλο βαθμό τιςεφοδιαστικές αλυσίδες των χωρών της Κεντρικής
και της Ανατολικής Ευρώπης, οι οποίες είναι άρρηκτα συνδεδεμένες μαζί της. Οπως ο ουγγρικός όμιλος Nemak Gyor, ο οποίος δραστηριοποιείται
σε μια μικρή αλλά χρήσιμη αγορά, κατασκευάζοντας κεφαλές για κυλίνδρους με χρήση στα αυτοκίνητα. Αφότου, όμως, η παραγωγή στις
κολοσσιαίες γερμανικές αυτοκινητοβιομηχανίες μειώθηκε λόγω πανδημίας, η εταιρεία Nemak Gyor υποχρεώθηκε να απολύσει το 20% των
εργαζομένων της, δηλαδή 180 άτομα. Σελ. 11

Κύπρος 1,17% -0,04%
Γερμανία -0,33 -0,09%

Γαλλία -0,01% -0,05%

Ιταλία 1,42% 0,00%

Ισπανία 0,55% -0,02%

Ιρλανδία 0,12% 0,03%

Ελλάδα 1,34% -0,14%

Ην. Βασίλειο 0,30% 0,10%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Βραχυ-
Αξιολόγησης πρόθεσμο πρόθεσμο

Χρέος Χρέος

DBRS ΒBB (low) R-2 (middle)
Fitch BΒΒ- F3
Moody’s Ba2 NP
S&P BBΒ- Α-3

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΤΖΕΦΡΕΪ ΠΑΪΑΤ

Είμαστε έτοιμοι για
επενδύσεις στην Ελλάδα
Επενδύσεις σε Ελευσίνα και Αλεξανδρού-
πολη προαναγγέλλει ο πρεσβευτής των
ΗΠΑ, Τζέφρεϊ Πάιατ. Τονίζει, μάλιστα, ότι
αμερικανικές εταιρείες είναι έτοιμες για
συμπαραγωγή νέων φρεγατών του πολεμι-
κού ναυτικού. Εκφράζει στήριξη στις προ-
σπάθειες για μείωση των εντάσεων. Σελ.6
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Το πακέτο στήριξης
αγγίζει το 1 τρισ. 
ευρώ και είναι το πιο
γενναιόδωρο διασυ-
νοριακό πρόγραμμα
στην Ιστορία.
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ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cy

Ήρθε για να μείνει 
Η προσέγγιση και οι χαμηλοί τόνοι του ΥΠΟΙΚ
προς τα κόμματα της αντιπολίτευσης για το καλό
της οικονομίας δεν ήταν αρκετή για να απο-
φευχθούν οι αψιμαχίες στην τελευταία ολομέ-
λεια της Βουλής. Έτσι λοιπόν κατά την έγκριση
του συμπληρωματικού προϋπολογισμού ύψους
€220 εκ, επανήλθε το θέμα των κρατικών εγ-
γυήσεων και της απόσυρσης του σχετικού νομο-
σχεδίου από την κυβέρνηση. Οι βολές της αντι-
πολίτευσης επικεντρώθηκαν και αυτήν τη φορά
στο να τονίσουν ότι η κυβέρνηση επιθυμεί να
διαφυλάξει τα κέρδη των τραπεζών και να απο-
φύγει τον έλεγχο της ελεγκτικής υπηρεσίας.
Συμπερασματικά λέμε ότι το οξυμένο πολιτικά
κλίμα ήρθε για να μείνει. 

••••
Επιπλέον παρέμβαση 
H EKT, όπως ήταν και οι εκτιμήσεις των αναλυ-
τών, προχώρησε σε αύξηση του έκτακτου προ-
γράμματος αγοράς ομολόγων πανδημίας, γνω-
στό και ως PEPP, από τα €750 δισ. σε €1.350
δισ. Σχολιάζοντας την απόφαση ο Κύπριος κεν-
τρικός τραπεζίτης ανάφερε ότι «αυτό θα δώσει
περαιτέρω άνεση στις αγορές, ότι η ΕΚΤ είναι
εδώ για να στηρίξει τις αγορές ομολόγων, κάτι
που με τη σειρά του θα επιτρέψει στα κράτη –
μέλη της ευρωζώνης να βγουν στις αγορές –
στο βαθμό που το επιτρέπουν τα οικονομικά
τους – για άντληση ρευστότητας για αντιμετώ-
πιση των συνεπειών της κρίσης με δημοσιονο-
μικά μέτρα». 

••••
Ισχυρό πλήγμα 
Στη δημοσιογραφική διάσκεψη της Πέμπτης, η
επικεφαλής της ΕΚΤ αναφέρθηκε και στο μα-

κροοικονομικό σενάριο που προβλέπει η νομι-
σματική αρχή. Σύμφωνα με την κ. Λαγκάρντ, η
πτώση του ΑΕΠ στην ευρωζώνη την τρέχουσα
χρονιά θα προσεγγίσει το 8,7%. Η είδηση προ-
κύπτει όμως από το γεγονός ότι η Φρανκφούρτη
αναμένει ότι θα απαιτηθούν δύο χρόνια για να
διορθωθεί το «κτύπημα» με το οποίο έπληξε ο
κορωνοϊός τις ευρωπαϊκές οικονομίες. Πλήρης
διόρθωση της αγοράς θα πρέπει συνεπώς να
αναμένεται στο τέλος του 2022, ενώ η αναστρο-
φή της πτωτικής τάσης, εφόσον προχωρήσει η
έγκριση του ταμείου ανάκαμψης, αναμένεται
στο δεύτερο μισό του 2020. 

••••
Ξανά συμβιβασμός 
Σύμφωνα με δημοσιογραφικές πληροφορίες,

η αύξηση του έκτακτου προγράμματος αγοράς
κρατικών ομολόγων κατά €600 δισ. υπήρξε
αποτέλεσμα συμβιβασμού κατόπιν διαφωνιών
στο εσωτερικό της νομισματικής αρχής. Η αρχι-
κή θέση της Γερμανίας και της Ολλανδίας προ-
νοούσε την αύξηση του προγράμματος κατά
€500 δισ., όπως ήταν άλλωστε και οι εκτιμή-
σεις των αναλυτών. Χώρες του ευρωπαϊκού νό-
του, που δεν κατονομάζονται, πρότειναν διπλα-
σιασμό του προγράμματος και άρα αύξηση κατά
€750 δισ. Το τελικό ύψος της αύξησης τοποθε-
τήθηκε τελικά στο μέσο των δυο προτάσεων
και ανακοινώθηκε στα €600 δισ. Από την ίδια
μέρα και λίγες ώρες μετά την απόφαση, οι ανα-
λυτές αφού είδαν την αντίδραση των αγορών,
που δεν ήταν ενθουσιώδης, άρχισαν να κάνουν
λόγο για ακόμη μια αύξηση ύψους €500 δισ.
στις αρχές του φθινοπώρου ως το πιθανότερο
σενάριο. 

••••
Ο εθνικισμός των εμβολίων
Κίνα και ΗΠΑ έχουν επιδοθεί σε έναν αγώνα
στήθος με στήθος για την παρασκευή εμβολίου
για τον κορωνοϊό. Ο πρόεδρος Τράμπ, με τη
συμμετοχή 10 εταιρειών συμπεριλαμβανομέ-
νης και της Johnson & Johnson, ευελπιστεί να
έχει το εμβόλιο σε 100 εκ. δόσεις μέχρι το τέ-
λος του τρέχοντος έτους. Η Κίνα με τη σειρά της
προχωρεί στις δικές της έρευνες και δοκιμάζει
αυτήν την περίοδο πέντε επιλογές. Η προσπά-
θεια εξεύρεσης και χρησιμοποίησης του εμβο-
λίου από τις δυο υπερδυνάμεις έχει μετατραπεί
σε μια μάχη εθνών. Ο λόγος είναι γιατί μέχρι να
εξευρεθεί το εμβόλιο δεν θα μπορέσουν να
ανακάμψουν πλήρως κάποιοι κλάδοι της οικο-
νομίας. Συνεπώς, η οικονομία της πρώτης χώ-
ρας που θα ανακαλύψει και θα χρησιμοποιήσει
επιτυχώς το εμβόλιο, θα αποκτήσει ανταγωνι-
στικά πλεονεκτήματα.  

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΟΛΛΙΔΑ*

Επιχειρησιακή συνέχεια
και τεχνολογία

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Υπερπληθωρισμός
Υπερπληθωρισμός κα-
λείται η υπερβολικά με-
γάλη και συνεχής αύξη-
ση (ενδεχομένως και
εκτός ελέγχου) του γενι-
κού επιπέδου τιμών σε
μια οικονομία, η οποία

συνεπάγεται την υπερβολικά αισθητή
και συστηματική μείωση της αγοραστι-
κής αξίας / αγοραστικής δύναμης του
χρήματος.   

Μάριος Χαραλαμπίδης
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Με ανεβασμένη την ψυχολογία υποδεχόμαστε ένα αλλιώτικο καλοκαίρι.

Αποτελεί σημείο αναφοράς τελευταία
η χιουμοριστική ανάρτηση στα κοι-
νωνικά δίκτυα που απευθύνει την
ερώτηση στους επικεφαλής επιχει-
ρήσεων για το ποιος ηγήθηκε του
ψηφιακού μετασχηματισμού στον
οργανισμό τους: α) CEO, β) CTO, γ)
COVID-19, αναδεικνύοντας τον CO-
VID-19 ως το εφαλτήριο.

Την τελευταία δεκαετία έχει
εδραιωθεί η άποψη πως λόγω της
τεχνολογικής εξέλιξης οι επιχειρή-
σεις, ανεξαρτήτως κλάδου, πρέπει
να μετασχηματιστούν ψηφιακά για
να παραμείνουν βιώσιμες, καθώς η
τεχνολογία αλλάζει με ραγδαίους
ρυθμούς τις απαιτήσεις και τις κα-
ταναλωτικές συνήθειες της κοινω-
νίας. Αναλόγως του κλάδου, οι ορ-
γανισμοί αντέδρασαν διαφορετικά
στην ανάγκη για ψηφιακό μετασχη-
ματισμό, με αρκετούς να είναι δι-
στακτικοί να προχωρήσουν στη συγ-
κεκριμένη επένδυση. Το τελευταίο
διάστημα οι επιχειρήσεις κλήθηκαν
να προσαρμοστούν αστραπιαία στη
«νέα καθημερινότητα», επενδύοντας
στην επιτάχυνση του ψηφιακού
τους μετασχηματισμού ώστε να δια-
σφαλίσουν τη συνέχεια της επιχει-
ρησιακής και εμπορικής δραστη-
ριότητας και τη βιωσιμότητά τους.

Η επιτάχυνση αυτή επικεντρώ-
θηκε στην ανάπτυξη των κατάλλη-
λων υποδομών για απομακρυσμένη
εργασία (remote working) από το
σπίτι και στην ψηφιοποίηση των
καναλιών επικοινωνίας και συναλ-
λαγών (front office), απαραίτητων
για τη συνέχιση της εμπορικής δρα-
στηριότητας. Οι τράπεζες ψηφιο-
ποιούν συναλλαγές όπως το άνοιγμα
λογαριασμών, πληρωμές, έκδοση
καρτών κ.λπ., επιχειρήσεις στον χώ-
ρο της Υγείας προχωρούν σε λύσεις
τηλεσυμβουλευτικής και τηλεϊατρι-
κής, ασφαλιστικές εταιρείες στη δη-
μιουργία self-service λύσεων για τις
διαδικασίες αποζημίωσης και εμπο-
ρικές επιχειρήσεις σε διαδικτυακές
συναλλαγές για την παραγγελία και
παράδοση προϊόντων. Σημαντικό
πλεονέκτημα για την υλοποίηση
δράσεων ψηφιοποίησης επέδειξαν
οι επιχειρήσεις που είχαν ήδη επεν-
δύσει σε τεχνολογίες υπολογιστικού
νέφους (cloud computing) ως βασικό
πυλώνα της υλοποίησης του ψηφια-
κού τους μετασχηματισμού. Ετσι,
μπόρεσαν να ανταποκριθούν με με-
γαλύτερη ευελιξία και αμεσότητα
στις ανάγκες της περιόδου, λόγω
μιας σειράς παραμέτρων που συν-
δέονται με τη συγκεκριμένη τεχνο-
λογία. Η σύμπτυξη μεγάλου μέρους
της διαδικασίας προμηθειών για την
εγκατάσταση νέων συστημάτων και

υπηρεσιών οδήγησε στη δραστική
μείωση του χρόνου υλοποίησης των
επιχειρηματικών ιδεών (π.χ. νέες
ψηφιακές υπηρεσίες).

Επιπλέον, επετράπη η ευελιξία
στη χρήση πληροφοριακών πόρων
και η προσαρμογή τους σε πραγμα-
τικό χρόνο, αναλόγως της χρήσης
των υπηρεσιών από τον οργανισμό
και τους πελάτες του. Για παράδειγμα,
οι πληροφοριακοί πόροι αναπρο-
σαρμόστηκαν για να στηρίξουν την
απομακρυσμένη εργασία και την
υλοποίηση νέων ψηφιακών υπηρε-
σιών. Αντίστοιχα, πλεονάζοντες πό-
ροι ανατέθηκαν εύκολα σε νέες υπη-
ρεσίες ή διακόπηκαν, βελτιστοποι-
ώντας ή μειώνοντας τα λειτουργικά
κόστη. Επιπροσθέτως, απέκτησαν
ελευθερία κινητικότητας δίνοντας
τη δυνατότητα στους εργαζομένους
να διαχειριστούν από την ασφάλεια
του σπιτιού τους την ανάπτυξη νέων
υπηρεσιών και τεχνολογιών.

Στην καρδιά του μετασχηματι-
σμού ωστόσο, βρίσκονται και η ασφά-
λεια και η ιδιωτικότητα των δεδο-
μένων. Η ταχεία υλοποίηση των δρά-
σεων μετασχηματισμού επέφερε μια
σειρά αλλαγών στο πληροφοριακό
περιβάλλον των επιχειρήσεων, καθώς
αναπτύχθηκαν νέες υπηρεσίες και
παραμετροποιήθηκαν οι προσβάσεις
των χρηστών. Οι αλλαγές αυτές εγεί-
ρουν δύο κινδύνους:

Παράκαμψη εγκεκριμένων δια-
δικασιών αλλαγών πληροφορικής
και διασφάλισης κινδύνου, λόγω
της έκτακτης ανάγκης που απαιτεί
ταχεία υλοποίηση.

Αύξηση της επιφάνειας επίθεσης
για τους κακόβουλους χρήστες, λόγω
της μεγαλύτερης περιμέτρου πλη-
ροφοριακών υποδομών που ήταν
επιβεβλημένη για την επίτευξη απο-
μακρυσμένης εργασίας.

Η Ιστορία έχει δείξει ότι κάθε κρί-
ση δημιουργεί και ευκαιρίες. Ο Abhijit
Naskar είχε πει: «Μια κρίση προκαλεί
οπισθοδρόμηση ή πρόοδο, ανάλογα
με τη βούληση των ανθρώπων».
Είναι οξύμωρο, αλλά απόλυτα αληθές,
ότι στη συγκεκριμένη κρίση η ευ-
καιρία των επιχειρήσεων είναι να
έρθουν πιο κοντά στους πελάτες
τους μέσω ενός ολοκληρωμένου,
ασφαλούς ψηφιακού περιβάλλοντος,
το οποίο παράγει αξία. Οι νέες ψη-
φιακές υπηρεσίες θα παραμείνουν
και μετά το πέρας της κρίσης, προσ-
δίδοντας σημαντικό ανταγωνιστικό
πλεονέκτημα στους οργανισμούς
που επέδειξαν βούληση για ψηφιακό
μετασχηματισμό.

* Ο κ. Γιώργος Κολλιδάς είναι Director στο
Technology Consulting της PwC Ελλάδας.

Ο γερμανός και η... παρέα του καταστρέφουν το Αιγαίο
Του ΓΙΑΝΝΗ ΕΛΑΦΡΟΥ

Aλλα είναι όμορφα, άλλα τρομακτικά,
άλλα φέρονται ως λύκοι της θάλασ-
σας (κι ας μοιάζουν με λαγό) κι άλλα
με κατσίκες των βυθών, άλλα τρώνε
μαζικά γόνο κι άλλα καταβροχθίζουν
τα υποθαλάσσια λιβάδια, προκα-
λώντας και στις δύο περιπτώσεις
ιδιαίτερα αρνητικές επιπτώσεις στο
θαλάσσιο οικοσύστημα και στην
αναπαραγωγή πολλών ειδών ψαριών.
Πρόκειται για τα είδη εισβολείς, ένα
μικρό μέρος των ξενικών ειδών που
έχουν εισρεύσει στα νερά της Με-
σογείου και του Αιγαίου και που
αναπτύσσονται γρήγορα, σε συνάρ-
τηση και με την άνοδο της θερμο-
κρασίας των υδάτων. 

«Υπάρχει ήδη μια ανησυχητική
κατάσταση, αλλοίωση της βιοποι-
κιλότητας. Καθώς μεγαλώνει διαρκώς
το ποσοστό των ξενικών ειδών στη
βιομάζα των ιχθυοπληθυσμών, οι
θάλασσές μας αλλάζουν, γίνονται
κάτι διαφορετικό. Αρκεί να δούμε
τι έγινε στη θαλάσσια περιοχή της
Λεβαντίνης (σ.σ. η λεκάνη της ΝΑ
Μεσογείου), όπου συχνά το μερίδιο
των ξενικών ειδών ξεπερνά το 50%»,
λέει στην «Κ» ο Στέλιος Κατσανε-
βάκης, καθηγητής Θαλάσσιας Οι-
κολογίας στο τμήμα Ωκεανογραφίας
και Θαλάσσιων Βιοεπιστημών του
Πανεπιστημίου του Αιγαίου. 

Στις καταγραφές των ιχθυοπλη-
θυσμών των υφάλων σε 71 περιοχές

του Αιγαίου, που πραγματοποίησε
τα προηγούμενα χρόνια το τμήμα,
διαπιστώθηκε ότι στο νότιο Αιγαίο
η βιομάζα των ξενικών ψαριών αν-
τιπροσωπεύει κατά μέσον όρο το
21% του συνόλου, έχοντας όμως ως
μέγιστη τιμή σε μία περιοχή το 58%.
Αντίθετα στο Βόρειο Αιγαίο τα ξενικά
είδη αντιπροσώπευαν μόλις το 0,7%
του συνόλου με μέγιστη τιμή το
13,2% σε μία περιοχή.

Αποτυπώνεται στα στοιχεία αυτά
η διαφορά θερμοκρασίας μεταξύ
των νερών Βορείου και Νοτίου Αι-
γαίου. Τα ξενικά είδη ψαριών έχουν
έρθει στη Μεσόγειο από θερμότερες
θάλασσες, μέσω της Διώρυγας του
Σουέζ, γι’ αυτό ονομάζονται και «Λε-
σεψιανοί μετανάστες» από το όνομα
του Γάλλου διπλωμάτη και μηχανικού
Φερντινάντ Λεσέψ που διηύθυνε
τις εργασίες. 

«Τα είδη αυτά είναι στην πλει-
ονότητά τους θερμόφιλα, προτιμούν
τα πιο ζεστά νερά. Για παράδειγμα
στη Λέσβο σχεδόν δεν έχουμε καμία
επίπτωση. Από την άλλη, σε Κρήτη
και Ρόδο υπάρχει αφθονία ξενικών
πληθυσμών. Οσο όμως η θερμοκρα-
σία της Μεσογείου και του Αιγαίου
ανεβαίνει τόσο αναπτύσσονται»,
σημειώνει ο κ. Κατσανεβάκης. Μά-
λιστα, μοντέλα που έχει «τρέξει» το
τμήμα Ωκεανογραφίας και Θαλάσ-
σιων Βιοεπιστημών, δείχνουν πως
με την άνοδο της θερμοκρασίας (σε
συνάρτηση με την κλιματική αλλαγή)

εισβολικά είδη θα περνούν βορει-
ότερα και δυτικότερα, αναπτυσσό-
μενα και στη Δυτική Μεσόγειο.

Τα πέντε χειρότερα
Σήμερα στο Αιγαίο έχουν παρα-

τηρηθεί 209 ξενικά είδη, εκ των
οποίων τα 42 είναι ψάρια. Δεν έχουν
όμως όλα σημαντικές επιπτώσεις
στο περιβάλλον. Οσον αφορά τους
ιχθύς πέντε είναι τα είδη με τις πιο
σημαντικές αρνητικές επιδράσεις.
Ας δούμε τα βασικά χαρακτηριστικά
τους με τη βοήθεια του κ. Κατσα-
νεβάκη. Ενα από τα παλιότερα ει-
σβολικά είδη είναι ο λεγόμενος γερ-
μανός, ο οποίος πρωτοεμφανίστηκε

στην Ελλάδα το 1925 αλλά πήρε το
όνομά του από τα χρόνια της γερ-
μανικής κατοχής, όπου έκανε πιο
αισθητή την παρουσία του. Ο γερ-
μανός έχει αναπτύξει μεγάλους πλη-
θυσμούς στη νότια νησιωτική χώρα,
αλλά εμφανίζεται και στο Βόρειο Αι-
γαίο και στο Ιόνιο. Είναι αδηφάγος
βοσκητής, καταβροχθίζει τη χλωρίδα
των βυθών, μετατρέποντας τους
υφάλους σε ερήμους. Ετσι όμως κα-
ταστρέφονται οι βιότοποι αναπα-
ραγωγής πολλών ψαριών.

Η αγριόσαλπα έχει παρόμοια χα-
ρακτηριστικά με τον γερμανό. Η
αγριόσαλπα παρατηρήθηκε στην
Ελλάδα το 1964, αλλά από τότε έχει

εξαπλωθεί πολύ στα Δωδεκάνησα
και στις Κυκλάδες. Μαζί με τον γερ-
μανό έχει μετατρέψει υφάλους της
περιοχής σε κρανίου τόπο. 

Το λεονταρόψαρο είναι ένα είδος
με πολύ μεγάλες αρνητικές επιπτώ-
σεις. Εμφανίστηκε στη Μεσόγειο
τη δεκαετία του 1990, κατ’ αρχάς
στις ακτές του Ισραήλ. Το 2012 υπήρ-
χαν ήδη πολλά άτομα στη θαλάσσια
περιοχή της Λεβαντίνης. Στην Ελ-
λάδα η πρώτη καταγραφή έγινε το
2009 στην Κάλυμνο κι αργότερα σε
Ρόδο και Κρήτη. Σήμερα έχει ανα-
πτυχθεί πολύ στο Νότιο Αιγαίο αλλά
και στο Ιόνιο, φτάνοντας μέχρι την
Κέρκυρα. 

Το λεονταρόψαρο είναι αδηφάγος
θηρευτής, καταβροχθίζει γόνο, μικρά
ψάρια και ασπόνδυλα, προκαλώντας
μεγάλες μειώσεις σε πληθυσμούς
και εμπορικών ειδών (όπως κουτσο-
μούρες και σαργούς). Από την άλλη,
κατά την εισβολή του στη Μεσόγειο
δεν συνοδεύτηκε από τους εχθρούς
του, με αποτέλεσμα να μην έχει πολ-
λούς αντιπάλους στο νερό, αν κι έχει
εντοπιστεί πως το τρώνε οι ροφοί
και οι μεγάλες ζαργάνες. 

Η εμφάνιση του λεονταρόψαρου
είναι εντυπωσιακή, αλλά στα αγκάθια
του κρύβει δηλητήριο, που μπορεί
να προκαλέσει πόνο στον άνθρωπο
σε περίπτωση επαφής (περίπου σε
επίπεδα σκορπίνας ή δράκαινας) ή
και μεγαλύτερη όχληση σε περί-
πτωση αλλεργίας. 

Ο λαγοκέφαλος
Ο λαγοκέφαλος είναι το πλέον

επικίνδυνο από τα ψάρια εισβολείς.
Κατ’ αρχάς, αποτελεί ευθεία απειλή
για την ανθρώπινη υγεία, καθώς
συσσωρεύει στο σώμα του μια νευ-
ροτοξίνη, κυρίως σε ωοθήκες, συ-
κώτι, έντερα αλλά και στο δέρμα. Η
τοξίνη αυτή έχει μεγάλη τοξικότητα,
προκαλεί σοβαρή δηλητηρίαση και
μπορεί να δημιουργήσει σοβαρές
επιπλοκές στον άνθρωπο που θα
φάει λαγοκέφαλο. Γι’ αυτό έχουν
απαγορευτεί η κατανάλωση, η εμ-
πορία και μεταφορά του συγκεκρι-
μένου είδους, οι ψαράδες πρέπει να
απορρίπτουν όσα άτομα πιάνουν. 

Δεν τελειώνουν όμως εδώ οι αρ-
νητικές συνέπειες του λαγοκέφαλου.
Εκτός από το ότι είναι κι αυτός με-
γάλος θηρευτής, καταναλώνοντας
εμπορικά είδη ψαριών, προκαλεί
ζημιές στα αλιευτικά εργαλεία, κα-
ταστρέφει δίκτυα, καθώς διαθέτει
πολύ ισχυρό ράμφος, με το οποίο
άλλωστε σπάει όστρακα. Ο λαγοκέ-
φαλος είναι πολύ χωροκατακτητικός.
Εμφανίστηκε στο Αιγαίο μόλις το
2003 και ήδη έχει μεγάλη επέκταση
σε Κρήτη και νότια Δωδεκάνησα. 

Τέλος, η φιστουλάρια ή ψάρι τρομ-
πέτα, είναι επίσης ένας ανώτερος
θηρευτής, που αντέχει όμως και σε
χαμηλότερες θερμοκρασίες (παρότι
προτιμά τη ζέστη) γι’ αυτό έχει ανα-
πτυχθεί στο Βόρειο Αιγαίο και στη
Δυτική Μεσόγειο.

Ενας από τους εισβολείς είναι το λεοντόψαρο.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Δεδομένη θα πρέπει να θεωρείται
η συνέχιση της οικονομικής στή-
ριξης μέρους του μισθολογίου των
εργαζομένων μίας επιχείρησης, μέ-
χρι και τη 12η Οκτωβρίου 2020. Αν
και την 12η Ιουνίου, δηλαδή την
ερχόμενη Παρασκευή, ολοκληρώ-
νεται η φάση στήριξης των μισθών
των εργαζομένων από προγράμματα
του Υπουργείου Εργασίας που επι-
δοτείται το 60% ενός μισθού και
το υπόλοιπο 40% καταβάλλεται από
τον εργοδότη, θα συνεχιστεί. Όμως
θα συνεχιστεί με μειωμένη στήριξη
από το κράτος με εξαίρεση του το-

μέα του τουρισμού που πιθανώς
θα συνεχίσει η στήριξή του όπως
γινόταν κατά τους τελευταίους τρεις
μήνες, δηλαδή από τα μέσα Μαρ-
τίου. Αυτό θα γίνει για δύο λόγους.
Πρώτον, το κράτος δεν έχει την οι-
κονομική δυνατότητα να συνεχίσει
με τους ίδιους ρυθμούς στήριξης
των μισθών κατά 60% για ακόμα
άλλους τέσσερις μήνες, αλλά επίσης
δεν δικαιολογείται τέτοιου βελη-
νεκούς στήριξη την ώρα που το
«λοκντάουν» έχει σταματήσει να
υφίσταται. Την εβδομάδα που πέ-

ρασε το Υπουργείο Οικονομικών
όπως και το Υπουργείο Εργασίας
έλαβαν όλες τις προτάσεις από τις
εργοδοτικές οργανώσεις και τις
συντεχνίες για τη «φόρμουλα» που
θα πρέπει να εφαρμοστεί, ωστόσο
μέχρι και την Παρασκευή που βρέ-
θηκαν στο ίδιο τραπέζι –ενώπιον
του Προέδρου της Δημοκρατίας-
δεν κατέληξαν. Ποιο είναι όμως το
πιθανότερο σενάριο στήριξης των
μισθών των εργαζομένων και σε τι
ποσοστό; Οι μέχρι τώρα πληροφο-
ρίες θέλουν η στήριξη του κράτους

στον μισθό ενός υπαλλήλου να φτά-
νει στο 30 - 40%, έναντι του 60%
που εφαρμόστηκε κατά την τελευ-
ταία τριμηνία. Τον υπόλοιπο μισθό
του κάθε υπαλλήλου που έχει εν-
ταχθεί στα Σχέδια επιχορήγησης
των μισθών, φυσικά, θα τον κατα-
βάλλει ο εργοδότης. Την ίδια ώρα,
φαίνεται να αυξάνεται και το πο-
σοστό της μείωσης του κύκλου των
εργασιών που πρέπει να έχει υπο-
στεί μία επιχείρηση. Πλέον, το 25%
θεωρείται πολύ λίγο και το ποσοστό
αυτό μάλλον θα καθοριστεί στο 40

- 50%. Δηλαδή για να μπορέσει μια
εταιρεία να μπει στο Σχέδιο θα πρέ-
πει να έχει υποστεί μείωση του κύ-
κλου των εργασιών της στο παρα-
πάνω ποσοστό και καταργείται το
«γενναιόδωρο» 25%. Οι δύο συναρ-
τήσεις αυτές βγάζουν ένα πολύ μι-
κρότερο κονδύλι για το Υπουργείο
Οικονομικών όπως είναι λογικό.
Κάθε μήνα που επιδοτείτο ο μισθός
ενός υπαλλήλου το κράτος έδινε
περί τα 120 εκατ. ευρώ. Στόχος, για
την επόμενη τετραμηνία η επιδό-
τηση αυτή να μειωθεί περίπου στα

μισά (60 εκατ. ευρώ), ώστε να μην
επιβαρυνθεί το κράτος και σε κα-
τοπινό στάδιο αυτή η επιδότηση
να έρθει «μπούμερανγκ» γι’ αυτούς
που επωφελήθηκαν βραχυπρόθε-
σμα. Η εξίσωση είναι σίγουρα δύ-
σκολη, όλες οι εργοδοτικές οργα-
νώσεις θέλουν στήριξη από το κρά-
τος και σε διάρκεια και σε μέγεθος,
ωστόσο οι δυνάμεις του κράτους
δεν είναι ίδιες με αυτές που είχε
πριν υποδεχθεί η χώρα τον κορω-
νοϊό.

Αστερίσκο στον τουρισμό
Εντούτοις, όπως παρουσιάζονται

μέχρι στιγμής τα δεδομένα, η στή-
ριξη στον τουριστικό τομέα και σε
άμεσα συνδεδεμένους κλάδους

αναμένεται να παραμείνει η ίδια.
Το 60% της επιδότησης του μισθού
ενός υπαλλήλου για τον οποίο ο
εργοδότης του τον έχει θέσει στο
πρόγραμμα μερικής ή πλήρους ανα-
στολής φαίνεται να συνεχίζει μέχρι
και την 12 Οκτωβρίου, ενώ δεν
αποκλείεται να είναι και ο κλάδος
για τον οποίο να παρθούν και με-
τέπειτα αποφάσεις που θα τον βοη-
θήσουν. Συνοψίζοντας, το 60% της
επιδότησης ενός μισθού ενός ερ-
γαζομένου, σε μία επιχείρηση που
έχει απωλέσει το 25% του κύκλου

των εργασιών της και βάζοντας
στο Σχέδιο το 75% του προσωπικού
της, και που είναι στον τουριστικό
τομέα, φαίνεται να συνεχίζει.

Την ίδια ώρα, απόφαση όμως
που θα παρθεί σε επίπεδο τραπε-
ζών, υπάρχουν σκέψεις για συνέ-
χιση του προγράμματος αναστολής
των δόσεων των δανείων για τις
επιχειρήσεις που είναι στον του-
ριστικό τομέα μέχρι και τα μέσα
του 2021, όπου καλώς εχόντων των
πραγμάτων το γρανάζι του τουρι-
σμού θα λειτουργήσει κανονικά.

Ανακοινώσεις την Παρασκευή
Η ερχόμενη Παρασκευή είναι

και η τελευταία ημέρα οικονομικής
στήριξης της Κυβέρνησης προς τις
επιχειρήσεις μέσω των προγραμ-
μάτων του Υπουργείου Εργασίας.
Άλλα προγράμματα όπως η δανει-
οδότηση με χαμηλούς τόκους όπου
και θα επιδοτούνται από το Υπουρ-
γείο Οικονομικών, αλλά και η εφά-
παξ χορηγία σε επιχειρήσεις με
προσωπικό έως και 50 άτομα, θα
ξεκινήσουν να εφαρμόζονται. Την
περασμένη Παρασκευή η Βουλή
ψήφισε τον συμπληρωματικό προ-
ϋπολογισμό ύψους 220 εκατ. ευρώ
για κάλυψη των δαπανών που αφο-
ρούν τα σχέδια του Υπουργείου
Εργασίας για στήριξη των επιχει-
ρήσεων και αυτοτελώς εργαζομέ-
νων και για την εφάπαξ χορηγία.
Η εβδομάδα που μπαίνει θα είναι
κρίσιμη όσον αφορά τη συνέχιση
των προγραμμάτων του Υπουργείου
Εργασίας, με την Παρασκευή να
είναι πιθανόν και η ημέρα που θα
ανακοινωθούν οι αποφάσεις. Ση-
μαντικό δε, όπως διαρρέει από τις
συντεχνίες, μπαίνει πλέον στο τρα-
πέζι εκτός από το να μην έχουν
προχωρήσει σε απολύσεις οι ερ-
γοδότες και οι μειώσεις μισθών. 

«Γέρνουν» στο 30-40% στήριξης των μισθών 
Θεωρείται δεδομένη η βοήθεια των εταιρειών με επιδότηση aπό το κράτος του μισθολογίου μέχρι τη 12η Οκτωβρίου

������

Η στήριξη στον τουρι-
στικό τομέα και σε άμε-
σα συνδεδεμένους κλά-
δους αναμένεται να πα-
ραμείνει όπως παραχω-
ρήθηκε κατά την τελευ-
ταία τριμηνία.Την εβδομάδα που πέρασε το Υπουργείο Οικονομικών όπως και το Υπουργείο Εργασίας έλαβε όλες τις προτάσεις από

τις εργοδοτικές οργανώσεις και τις συντεχνίες για τη «φόρμουλα» που θα πρέπει να εφαρμοστεί.

������

Υπάρχουν σκέψεις για
συνέχιση του προγράμ-
ματος αναστολής των
δόσεων των δανείων
για τις επιχειρήσεις που
είναι στον τουριστικό
τομέα μέχρι και τα μέσα
του 2021.
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Η πανδημία του Covid-19 έχει αλλάξει
άρδην τις ζωές όλων μας. Έχει αλλάξει
επίσης και τις προτεραιότητές μας,
με την προστασία της υγείας μας να
είναι το σημαντικότερο αγαθό. Η
επιθυμία όμως των μαθητών μας για
σπουδές σε ιδρύματα τριτοβάθμιας
εκπαίδευσης, τόσο εντός όσο και
εκτός συνόρων, εξακολουθεί να είναι
ψηλά στις  προτεραιότητές τους συ-
νάμα με τον προβληματισμό για το
πώς αυτό μπορεί να γίνει με τον πλέον
ασφαλή τρόπο. Το ποσοστό των Κυ-
πρίων που σπουδάζουν σε ιδρύματα
τριτοβάθμιας εκπαίδευσης είναι μέχρι
σήμερα από τα υψηλότερα ανάμεσα
στιςχώρες της ΕΕ. Η Κύπρος κατέχει
επίσης και ένα από τα υψηλότερα
ποσοστά φοιτητών που σπουδάζουν
εκτός της χώρας τους. Αυτό ενδεχο-
μένως να μειωθεί κατά τη νέα ακα-
δημαϊκή χρονιά σύμφωνα με κάποια
δημοσιεύματα και εκτιμήσεις εξαιτίας
της πανδημίας. Αρκετοί μαθητές και
γονείς βλέποντας την επιδημιολογική
εικόνα των χωρών που προσελκύουν
συνήθως μεγάλο αριθμό φοιτητών,
όπως το Ηνωμένο Βασίλειο (ΗΒ), η
Ελλάδα και η Ολλανδία, προβλημα-
τίζονται για τη σωστή επιλογή σπου-
δών που θα πρέπει να κάνουν. Λαμ-
βάνουν επίσης υπόψη τους και άλλες
παραμέτρους όπως το κόστος σπου-
δών και διαβίωσης, τη φήμη και πα-
ράδοση του πανεπιστημίου καθώς
και την αξία του πτυχίου στην αγορά
εργασίας. Ναι, είναι γεγονός ότι πε-

ρισσότεροι μαθητές φέτος ενδιαφέ-
ρονται να σπουδάσουν σε κυπριακά
ιδρύματα τριτοβάθμιας εκπαίδευσης
εξαιτίας της εξαιρετικής επιδημιο-
λογικής εικόνας της χώρας μας. Αυτός
ήταν και ο λόγος που το Υπουργείο
Παιδείας επέτρεψε την τροποποίηση
ή/και την υποβολή νέων αιτήσεων
για συμμετοχή στις Παγκύπριες εξε-
τάσεις από μαθητές που πριν την
έξαρση της πανδημίας ίσως να μην
σκέφτονταν καθόλου το ενδεχόμενο
να παραμείνουν στην Κύπρο για τις
σπουδές τους και να διεκδικήσουν
θέση σε κάποιο από τα δημόσια πα-
νεπιστήμια (ΔΠ) της χώρας.  Προ-
σωπική μου εκτίμηση είναι ότι οι
επιλογές τριτοβάθμιας εκπαίδευσης
που θα κάνουν φέτος οι μαθητές μας
δεν θα διαφέρουν πολύ από τις αν-
τίστοιχες της περσινής περιόδου. Το
συμπέρασμα αυτό εξάγεται από τους
πιο κάτω λόγους:

Τα επιδημιολογικά δεδομένα αλ-
λάζουν προς το καλύτερο σε όλες τις
χώρες. Έχουμε ακόμη μπροστά μας
3-4 μήνες μέχρι την έναρξη της νέας
ακαδημαϊκής χρονιάς και αν συνεχίσει
η υποχώρηση της πανδημίας μαθητές
και γονείς θα μπορούν να εξετάσουν
όλο και περισσότερες επιλογές για
τις σπουδές τους. Εξάλλου, είναι
πλέον πασιφανές ότι θα πρέπει να
μάθουμε να συνυπάρχουμε με τον
COVID-19 και η ζωή θα συνεχιστεί,
ίσως όχι κανονικά, αλλά τηρώντας
υγειονομικά μέτρα προστασίας. Η

εκπαίδευση δεν μπορεί να αποτελέσει
την εξαίρεση.

Όλο και περισσότερα πανεπιστή-
μια υιοθετούν το λεγόμενο ‘blended
learning’, δηλαδή ένα μεικτό σύστημα
εξ αποστάσεως εκπαίδευσης αλλά
και φυσικής παρουσίας φοιτητών
εκεί και όπου χρειάζεται, ακολου-
θώντας βασικά υγειονομικά πρωτό-
κολλα. Αυτό θα επιτρέψει σε φοιτητές
να σπουδάσουν σε μεγάλα πανεπι-
στήμια του εξωτερικού έχοντας λι-
γότερη επαφή με άλλους φοιτητές
και με μεγαλύτερηασφάλεια. Ταυτό-
χρονα δε, θα δοθεί η ευκαιρία σε φοι-
τητές που θα έχουν ενδοιασμούς να
ταξιδέψουν εκτός Κύπρου υπό τις
παρούσες περιστάσεις να το πράξουν
σπουδάζοντας ακόμα και εξ ολοκλή-
ρου από την ασφάλεια του σπιτιού
τους μέχρι τα δεδομένα να εξομα-
λυνθούν ακόμη περισσότερο, αν βε-
βαίως το επιτρέπει το πανεπιστήμιο
που θα επιλέξουν. 

Οι διαθέσιμες θέσεις στα ΔΠ της
Κύπρου για νεοεισερχόμενους φοι-
τητές είναι δεδομένες και δεν μπο-
ρούν να αλλάξουν από την μια μέρα
στην άλλη. Ναι, μπορεί να έχει ανοίξει
ένα επιπλέον παράθυρο μετεγγραφών
για φοιτητές που θέλουν να επανα-
πατριστούν και να συνεχίσουν τις
σπουδές τους σε ΔΠ της Κύπρου,
αλλά και πάλι οι θέσεις αυτές είναι
περιορισμένες. Συνεπώς, προσωπικά
αναμένω ότι θα δούμε μια μικρή αύ-
ξηση των φοιτητών στα ΔΠ αλλά

αυτή αντικειμενικά θα είναι περιο-
ρισμένου μεγέθους, δεδομένων των
υπαρχόντων περιορισμών. Το σίγουρο
είναι ότι οι διαθέσιμες θέσεις στα
τρία ΔΠ δεν μπορούν να ικανοποι-
ήσουν όλους τους υποψήφιους. Συ-
νεπώς, κάποιοι θα πρέπει να αναζη-
τήσουν άλλους δρόμους.

Αρκετές αξιόπιστες επιλογές υπάρ-
χουν βεβαίως και στα Ιδιωτικά Πα-
νεπιστήμια (ΙΠ) της Κύπρου τα οποία
ευελπιστούν ότι θα έχουν αυξημένες
εγγραφές νέων φοιτητών τον ερχό-
μενο Σεπτέμβριο συνεπεία της παν-
δημίας. Βεβαίως, εξαιτίας του κόστους
φοίτησης, οι γονείς οι οποίοι συνήθως
αναλαμβάνουν το κόστος σπουδών
των παιδιών τους, θα πρέπει να κά-
νουν την οικονομική τους μελέτη
και να τη συγκρίνουν με άλλες αξιό-
λογες επιλογές που ενδεχομένως να
υπάρχουν στο εξωτερικό. Επίσης, η
αυξημένη ζήτηση (λόγω ποιότητας
και απουσίας διδάκτρων) που βλέ-
πουμε για σπουδές στα ΔΠ Κύπρου
και Ελλάδας ενδεχομένως να επη-
ρεάσει και τη ζήτηση για σπουδές
στα ΙΠ. Με αυτά τα δεδομένα ανα-
μένεται μεν μια μικρή αύξηση στις
εγγραφές αλλά και πάλι αυτή όχι σε
βαθμό και μέγεθος που να διαφορο-
ποιήσει ουσιαστικά το χάρτη της τρι-
τοβάθμιας εκπαίδευσης.   

Τέλος, ιδιαίτερη μνεία πρέπει να
γίνει για τους υποψήφιους φοιτητές
του ΗΒ και της Ελλάδας, δύο χωρών
που κάθε χρόνο προσελκύουν την

πλειοψηφία όσων Κυπρίων σπουδά-
ζουν στο εξωτερικό. 

Σύμφωνα με τα τελευταία στοιχεία
από το HESA (Higher Education Sta-
tistics Αgency) του ΗΒ, 3.165 νέοι
Κύπριοι φοιτητές σπούδαζαν στο ΗΒ
κατά την ακαδημαϊκή χρονιά 2018/19.
Από αυτούς οι 2.010 φοιτούσαν σε
προπτυχιακά προγράμματα και 1.155
φοιτούσαν σε  μεταπτυχιακά προ-
γράμματα. Το δε 85% των προπτυ-
χιακών φοιτητών (1.705) αιτήθηκαν
και έλαβαν το Βρετανικό Φοιτητικό
Δάνειο. Αυτό ήταν και εξακολουθεί
να είναι και για τον ερχόμενο Σε-
πτέμβριο ένα πολύ μεγάλο κίνητρο
για σπουδές στη χώρα με τη μεγα-
λύτερη παράδοση στην πανεπιστη-
μιακή εκπαίδευση στην Ευρώπη. Το
κίνητρο φέτος ίσως να είναι και με-
γαλύτερο αν αναλογιστούμε ότι ίσως
να είναι και η τελευταία χρονιά που
προσφέρεται, ένεκα του BREXITπου
θα επέλθει με το τέλος της μεταβα-
τικής περιόδου - αν δε δοθεί παράταση
- στις 31 Δεκεμβρίου 2020. Συνεπώς,
αν τα επιδημιολογικά δεδομένα συ-
νεχίσουν να βελτιώνονται τότε το
ΗΒ θα αποτελέσει και πάλι μεγάλο
πόλο έλξης για τους μαθητές μας. 

Η Ελλάδα από την άλλη παρου-
σιάζει μια πολύ καλή επιδημιολογική
εικόνα και κατατάσσεται στις ασφα-
λείς χώρες. Αυτό ωθεί όσους ενδια-
φέρονται να σπουδάσουν στη χώρα
να το κάνουν χωρίς ιδιαίτερο ρίσκο.
Αν αναλογιστεί κανείς την απουσία

διδάκτρων στα ΔΠ, την κατάργηση
των ΤΕΙ και την αναβάθμισή τους σε
πανεπιστημιακά τμήματα αλλά και
το γεγονός ότι θα είναι η τελευταία
χρονιά που οι μαθητές μας θα μπο-
ρούν να επιλέξουν τη σπουδή τους
από δύο ‘επιστημονικά πεδία’ τότε
ίσως δούμε και μια μικρή αύξηση
στις εγγραφές νέων φοιτητών. 

Για όλους αυτούς του λόγους, η
εκτίμηση μου είναι ότι οι διαφορο-
ποιήσεις σε σχέση με τις χώρες αλλά
και τα πανεπιστημιακά ιδρύματα θα
είναι μικρές σε αντίθεση με το τι λέ-
γεται και γράφεται τον τελευταίο και-
ρό. Αυτό βέβαια προϋποθέτει την
συνέχιση της υποχώρησης της παν-
δημίας μέχρι και τον Σεπτέμβριο. Η
μόνη άγνωστη παράμετρος, η οποία
σήμερα δεν μπορεί να προσμετρηθεί
αλλά είναι εξαιρετικής σημασίας,
είναι το μέγεθος της οικονομικής
ύφεσης και πόσο αυτό θα επηρεάσει
τις επιλογές των μαθητών σε ΙΠ της
Κύπρου αλλά και του εξωτερικού.
Παρόλα αυτά, οι Κύπριοι γονείς ανέ-
καθεν έδιναν από το υστέρημά τους
για την μόρφωση των παιδιών τους,
την οποία και θεωρούν υψίστης ση-
μασίας. Και αυτό πιστεύω θα πράξουν
και τώρα με γνώμονα πάντα την υγεία
και ασφάλεια των παιδιών τους.

Ο Δρ. Άδωνης Αμερικάνος είναι
Πρόεδρος Κυπριακού Συνδέσμου
Εκπαιδευτικών Συμβούλων
adonis@tcs.com.cy

Αλλάζει η πανδημία το χάρτη της τριτοβάθμιας εκπαίδευσης;

Της AΝΤΡΗΣ ΘΡΑΣΥΒΟYΛΟΥ

«Σήμερα γάμος γίνεται» λέει το πα-
ραδοσιακό άσμα. Μόνο που στις
μέρες μας δεν ακούγεται. Κι αυτό
γιατί «σήμερα γάμος δεν γίνεται»,
εξαιτίας των περιοριστικών μέτρων
που έφερε η πανδημία. Κι ενώ σχε-
δόν όλοι ανέμεναν κάποια χαλάρω-
ση, η αβεβαιότητα συνεχίζεται. Ανα-
στάτωση, σύγχυση και πρόβλημα
επιβίωσης συνθέτουν το σκηνικό
που επικρατεί στον τομέα της διορ-
γάνωσης εκδηλώσεων, γάμων και
βαπτίσεων. Η ανακοίνωση της από-
φασης της κυβέρνησης την περα-
σμένη Τετάρτη διά στόματος του
Υπουργού Υγείας, Κωνσταντίνου
Ιωάννου, σχετικά με την τέλεση
των γάμων μετά την 1η Σεπτεμβρί-
ου, προκάλεσε μέσα σε λίγες ώρες
ένα νέο κύμα αναβολής γάμων, βα-
πτίσεων και εκδηλώσεων που είχαν
ήδη μετατεθεί κατά τους μήνες Ιού-
λιο και Αύγουστο, καθώς οι επιχει-
ρηματίες θεωρούσαν ότι βάσει των
φάσεων των μέτρων που είχαν αρ-
χικά ανακοινωθεί από την Κυβέρ-
νηση, στις 14 Ιουλίου, θα αίρονταν
όλοι οι περιορισμοί. 

Οι περισσότεροι γάμοι μετατέ-
θηκαν για το 2021 και 2022, ενώ οι
λιγοστές εκδηλώσεις και βαπτίσεις
που είχαν προγραμματιστεί για τον
Ιούλιο και Αύγουστο αναβλήθηκαν
με αποτέλεσμα η χρονιά για τους
επαγγελματίες εκδηλώσεων να θε-
ωρείται χαμένη. 

«Από το Πάσχα μέχρι τέλος Ιου-
λίου είχαμε προγραμματισμένες 80
εκδηλώσεις και πλέον δεν διαθέ-
τουμε καμία... Μπορούμε να ανα-
λογιστούμε τι σημαίνει αυτό», εξηγεί
στην «Κ», ο Διευθύνων Σύμβουλος
της Pandora Catering, Γιάννος Μαλ-
λούρης.

Ανατροπή και σύγχυση
Την Πέμπτη, ο Υπουργός Υγείας

προέβη σε διευκρινίσεις σε σχέση
με το ζήτημα. Ωστόσο, οι διευκρι-
νίσεις, όπως αναφέρουν επαγγελ-
ματίες στην «Κ», έχουν δημιουργή-
σει περαιτέρω σύγχυση και ενέτει-
ναν τις αντιδράσεις.

Η αρχική απόφαση για την ανα-
βολή μαζικών συναθροίσεων για
τον Σεπτέμβριο λόγω του φόβου
για τον κίνδυνο επιμόλυνσης η
οποία ήταν πολιτική, ανατράπηκε,
με τον κ. Ιωάννου να δηλώνει ότι
λαμβάνοντας υπόψη την καλή επι-
δημιολογική εικόνα που επικρατεί
«έχουμε αποφασίσει ότι από τις 24
Ιουνίου ο μέγιστος αριθμός ατόμων

που επιτρέπεται είναι 100 άτομα
για εξωτερικό και 50 για εσωτερικό
χώρο και από τις 7 Ιουλίου αυξάνεται
στα 150 άτομα για εξωτερικό χώρο
και 75 σε εσωτερικό. Άρα, οποιοσ-
δήποτε θέλει να κάνει μια εκδήλωση
είτε αυτός είναι ένας γάμος ή βά-
φτιση ή πάρτι ιδιωτικό σε σπίτι,
κ.τλ, ισχύουν ο μέγιστος αριθμός
ατόμων, εφόσον τηρούνται τα τε-
τραγωνικά μέτρα ανά άτομο». 

Να σημειωθεί ότι οι πλείστοι γάμοι
που τελούνται στην Κύπρο είναι
ανοιχτοί. Συνήθως ο αριθμός των
ατόμων για μία δεξίωση φθάνει
γύρω στα 800 άτομα και σε περίπου
300 άτομα για το γαμήλιο δείπνο. 

Επαγγελματίες του κλάδου με
τους οποίους συνομίλησε η «Κ», θε-
ωρούν ότι ακόμη δεν έχουν διευ-
κρινιστεί σημαντικές πτυχές για
τον τρόπο λειτουργίας τους. 

Ανάμεσα στη σύγχυση που φαί-
νεται ότι επικρατεί, ο ιδιοκτήτης
του Occhio Hospitality Group, Αλέ-
ξανδρος Βασιλείου, διερωτάται ποιο
από τα υποστατικά του μπορεί να
λειτουργήσει και πώς, καθώς όλα
έχουν άδεια λειτουργίας εστιατορίου. 

Ωστόσο, με τις οδηγίες των δια-
ταγμάτων δεν γνωρίζει εάν μπορεί
να φιλοξενήσει γαμήλιο δείπνο, δεί-
πνο αποφοίτησης, βάφτιση ή οτι-
δήποτε άλλο φέρει «απαγορευμέ-
νους» τίτλους. 

Αυτή τη στιγμή, ένα εστιατόριο
μπορεί να φιλοξενήσει ακόμα και
300 άτομα ενώ από τις 5 Ιουνίου
επιτρέπεται η λειτουργία και σε
εσωτερικό χώρο (ένα άτομο ανά 3
τετραγωνικά μέτρα).

Ωστόσο, δεν επιτρέπεται να γίνει
ένας γάμος ή μία βάπτιση με αυτόν
τον αριθμό ατόμων. Αυτό θεωρείται
ιδιαίτερα αντιφατικό εκ μέρους των
επαγγελματιών. «Έχουν επηρεαστεί
πολύ οι χώροι εκδηλώσεων. Διεκ-
δικούμε με γνώμονα τη δημόσια
υγεία να διασφαλίσουμε και τη βιω-
σιμότητα μας. 

Δεν βλέπω τον λόγο γιατί να μην
μπορέσουμε κι εμείς που διαθέτουμε
μεγαλύτερους χώρους από τα εστια-
τόρια να λειτουργήσουμε σωστά
και με ασφάλεια. Άλλωστε στο θέμα
υγιεινής, είμαστε εξοικειωμένοι προ
πολλού», τονίζει ο ιδιοκτήτης του

Lemon Park,  Κωνσταντίνος Μω-
σαϊκός.

Όπως πληροφορείται η «Κ», ένας
γάμος, μία βάπτιση ή μία εκδήλωση
θα μπορεί να πραγματοποιείται από
τις 24 Ιουνίου είτε με τον αριθμό
των 100 ατόμων σε εξωτερικό χώρο
είτε για 50 άτομα σε εσωτερικό. Δεν
θα επιτρέπεται δηλαδή να γίνει από
τις 24 Ιουνίου με συνολικά 150 άτο-
μα. Το ίδιο ισχύει και για τις 7 Ιου-
λίου. 

Πάντως, από πλευράς Υπουργείου
Υγείας μας έχει διαβιβαστεί ότι θα
ισχύουν όλοι οι κανόνες και μέτρα
προστασίας που αφορούν τους χώ-
ρους εστίασης. 

Αίτημα για στήριξη 
Σε ό,τιαφορά στα μέτρα στήριξης,

οι επαγγελματίες εκδηλώσεων ζη-
τούν να συνεχιστούν τουλάχιστον
μέχρι το Μάϊο του 2021, καθώς όπως
αναφέρουν ο κλάδος θα πρέπει να
διαφοροποιηθεί από άλλους τομείς
ως εποχικός, τονίζοντας ότι πλήγηκε
ανεπανόρθωτα. Η επανεκκίνηση
του δεν αναμένεται να γίνει πριν
από το Πάσχα του 2021. 

Να σημειωθεί ότι ο ετήσιος τζίρος
στον κλάδο φθάνει τα 400 εκατομ-
μύρια ευρώ, εκ των οποίων τα 120
εκατομμύρια ευρώ προέρχονται
από το γαμήλιο τουρισμό. 

Ο Διευθύνων Σύμβουλος της Pan-

dora Catering σημειώνει ότι «από
τη στιγμή που ξεκίνησε η πανδημία,
πέσαμε στο απόλυτο μηδέν όπως
πολλές επιχειρήσεις. Αυτό συνεχί-
ζεται μέχρι σήμερα. Εργαζόμαστε
έξι μήνες το χρόνο για να τον κα-
λύψουμε ολόκληρο. Απ’ αυτούς
έχουν ήδη περάσει σχεδόν οι τρεις.
Υπάρχει άμεση ανάγκη να επανεκ-
κινήσει ο κλάδος μας χωρίς να θέ-
τουμε την υγεία κανενός σε κίνδυ-
νο».

Η ιδιοκτήτρια του Santa Elena
Flower shop, Γιώτα Καπαρή, δηλώνει
ότι η απώλεια εισοδημάτων για αρ-
κετούς επιχειρηματίες είναι πολύ
κοντά στο 100%. Η κ. Καπαρή ση-
μειώνει ότι σε ό,τι αφορά στους γά-
μους τελούνται στην Κύπρο κατά
μέσο όρο γύρω στις 4.000 κάθε χρό-
νο. Ένας γάμος μπορεί να κοστίσει
μέχρι και 30 χιλιάδες ευρώ και γι’
αυτόν εργάζονται αρκετές επιχει-
ρήσεις. «Τίθεται πρόβλημα επιβίω-
σης για πολλούς».

Οι εισηγήσεις 
Οι επαγγελματίες εκδηλώσεων

έχουν προχωρήσει στη σύσταση
μίας ομάδας πρωτοβουλίας, η οποία
ανέλαβε να ετοιμάσει τις εισηγήσεις
σχετικά με τον τρόπο με τον οποία
θα πραγματοποιούνται οι εκδηλώ-
σεις, γάμοι και βαπτίσεις υπό το
πρίσμα των νέων δεδομένων. Η
Ιδιοκτήτρια της εταιρείας Fresh
Events Άρτεμις Αριστείδου ανέφερε
ότι οι εισηγήσεις θα δοθούν απευ-
θείας στο γραφείο του Προέδρου
της Δημοκρατίας. Οι εισηγήσεις
αφορούν στα μέτρα που θα εφαρ-
μοστούν ώστε να είναι δυνατή η
διεξαγωγή εκδηλώσεων.

Ενδεικτικές εισηγήσεις:
Ο μέγιστος αριθμός ατόμων να

καθορίζεται με βάση τα τετραγωνικά
του χώρου διεξαγωγής της εκδή-
λωσης. 

Άτομο στην είσοδο της εκδήλω-
σης να καταμετρά τον αριθμό των
ατόμων ώστε να υπάρχει συμμόρ-
φωση με βάση τα τετραγωνικά της
εκδήλωσης.

Σε περίπτωση κρούσματος ο οι-
κοδεσπότης, ζευγάρι κ.ο.κ. της εκ-
δήλωσης να παρέχει στις αρμόδιες
αρχές τη λίστα και τα στοιχεία κα-
λεσμένων (τα οποία διατηρεί νόμιμα
για τους σκοπούς της διοργάνωσης
της εκδήλωσης του), για σκοπούς
ιχνηλάτησης.

Οι καλεσμένοι να χωρίζονται σε
τραπέζια το μέγιστο 10 ατόμων και
κάθε τραπέζι να έχει απόσταση 2
μέτρων από το άλλο.

Σε ό,τι αφορά τον μπουφέ στις
εκδηλώσεις η Ομάδα Πρωτοβουλίας
εισηγείται την εφαρμογή κανόνων
και μέτρων αντίστοιχων με αυτά
που θα εφαρμόζουν τα ξενοδοχεία.

Ενδεικτικά:
Σε περίπτωση τροφοδοσίας της

εκδήλωσης με μπουφέ, οι καλεσμέ-
νοι να σηκώνονται από το μπουφέ
(ανά τραπέζι των 10 ατόμων) ώστε
να μη δημιουργείται συνωστισμός.

Τα μπουφέ να είναι προστατευ-
μένα με ειδικά προστατευτικά (sne-
eze guards).

Στην αρχή των μπουφέ να υπάρ-
χουν αντισηπτικά και γάντια μια
χρήσης για χρήση από τους καλε-
σμένους και άτομο να ελέγχει ότι
αυτά τηρούνται από τους καλεσμέ-
νους.

Όλο το προσωπικό που θα εργά-
ζεται στην εκδήλωση να είναι εφο-
διασμένο με μάσκες και γάντια. 

Στους γάμους αντί χαιρέτισης η
Ομάδα εισηγείται να υπάρχει στην
είσοδο ένα τραπέζι για τα δώρα του
γάμου, ώστε να αποφεύγονται οι
χειραψίες και οι εναγκαλισμοί,

Επιπλέον, να μη υπάρχει πίστα
ώστε να δημιουργείται συνωστισμός,
αλλά ο κόσμος να χορεύει και να
διασκεδάζει με την παρέα του και
γύρω από τα τραπέζια του, όπως γί-
νεται και στα κέντρα νυχτερινής
διασκέδασης.

Γάμοι και στις νηστείες
Στο μεταξύ η Ιερά Σύνοδος, σε

μία προσπάθεια εξεύρεσης λύσης
για τους γάμους που επηρεάζονται
λόγω της πανδημίας, με απόφαση
της στις 29 Μαΐου είχε ανακοινώσει
την τέλεση γάμων και κατά την πε-
ρίοδο των νηστειών των Χριστου-
γέννων μέχρι τις 12 Δεκεμβρίου,
εξαιρουμένων των ημερών της Τε-
τάρτης και της Παρασκευής. Σύμ-
φωνα με την ιδιοκτήτρια του κα-
ταστήματος «Just Deco», Ισμήνη
Χαραλάμπους, έχει ζητηθεί να επι-
τραπεί η τέλεση γάμων και την Πα-
ρασκευή, ωστόσο κάτι τέτοιο δεν
έγινε εφικτό.

Η βιομηχανία διοργάνωσης εκ-
δηλώσεων απασχολεί μεγάλο αριθμό
εργαζομένων και επιχειρήσεων.  Σ΄
αυτές συγκαταλέγονται, μεταξύ άλ-
λων, διοργανωτές και χώροι εκδη-
λώσεων, εταιρείες τροφοδοσίας,
ανθοπωλεία, φωτογράφοι, οίκοι νυ-
φικών, ζαχαροπλαστεία, ενοικιάσεις
εξοπλισμού, εταιρείες οπτικοακου-
στικού εξοπλισμού, μουσικοί, τυ-
πογραφεία, κομμωτήρια, ινστιτούτα
αισθητικής, Djs κ.λπ.

Ολα του γάμου δύσκολα για το 2020
Βροχή οι ακυρώσεις - Πρόβλημα επιβίωσης εν μέσω αβεβαιότητας και σύγχυσης - Ζητούν στήριξη οι επαγγελματίες
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Ο ετήσιος τζίρος στον
κλάδο φθάνει τα 400
εκατομμύρια ευρώ, εκ
των οποίων τα 120 εκα-
τομμύρια ευρώ προέρ-
χονται από το γαμήλιο
τουρισμό.

Ένας γάμος μπορεί να κοστίσει μέχρι και 30 χιλιάδες ευρώ και γι’ αυτόν εργάζονται αρκετές επιχειρήσεις. «Τίθεται
πρόβλημα επιβίωσης για πολλούς».
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η οικονομία της Κύπρου σίγουρα
δεν έχει επανέλθει στην κανονι-
κότητα με αρκετούς τομείς να είναι
κλειστοί και άλλους να φροντίζουν
τις πληγές που τους άφησε ο κο-
ρωνοϊός. Ωστόσο, αν και με νηπιακά
βήματα, επανέρχεται η κανονικό-
τητα σε επίπεδο συναλλαγών και
όχι ποσών που ξοδεύονται. Ο με-
γάλος περιορισμός του ενός μόνο
sms την ημέρα για πραγματοποί-
ηση μίας και μόνο μετακίνησης
είχε ως αποτέλεσμα οι πολίτες να
περιορίσουν και τις συναλλαγές,
αλλά και τα ποσά που ξόδευαν. Την
τιμητική τους είχαν μόνο οι επι-
χειρήσεις με είδη πρώτης ανάγκης
και «ντελίβερι». Τα δεδομένα όμως
τον Μάιο άλλαξαν άρδην από τα
αντίστοιχα δεδομένα του Μάρτη
και του Απρίλη, προφανώς προς
το καλύτερο όσον αφορά στην κα-
τανάλωση. Σύμφωνα λοιπόν με
στοιχεία που έχει στην κατοχή της
η «Κ» από τράπεζες που δείχνουν
τον αριθμό των συναλλαγών που
διενεργούνται και όχι τα ποσά που
ξοδεύονται, ο Μάιος, μήνας που
άρθηκε σταδιακά το «λοκντάουν»
σε αρκετούς τομείς, παρουσιάζει
ανεβασμένες τις συναλλαγές κατά
20% σε σχέση με τον Απρίλιο. Την
ίδια ώρα, τα ίδια στοιχεία δείχνουν
τα χρήματα που «τραβήχτηκαν»
από τα ATM’s το Μάιο σε σχέση
με τον Απρίλιο να έχουν επίσης
αύξηση, στο 25%. Σημαντικό στοι-
χείο δε, ότι οι πρώτες ημέρες του
Ιουνίου παρουσιάζονται σε αριθμό
συναλλαγών καλύτερες από το μέσο
όρο των συναλλαγών που προέκυ-
ψαν το Μάη, κάτι που ενισχύει τη
θέση πως επανέρχεται η Κύπρος
σε ρυθμούς κανονικότητας όσον
αφορά την κατανάλωση. Τα στοι-

χεία που προέρχονται από διαφο-
ρετικές κυπριακές τράπεζες, που
όμως παρουσιάζουν σχεδόν τα ίδια
στατιστικά, θέλουν οι συναλλαγές
του Μαΐου του 2020 που έγιναν
από κυπριακές κάρτες εντός της
Κύπρου να είναι κατά 28% αυξη-
μένες σε σχέση με τον αντίστοιχο
Μάιο του 2019. Και δεν είναι πα-
ράδοξο. Διότι, τον Μάιο όλοι οι πο-
λίτες που είναι μόνιμα διαμένοντες
στην Κύπρο προχώρησαν σε συ-
ναλλαγές εντός Κύπρου. Τον Μάιο
του 2019 που δεν υπήρχε προφανώς
καμία απαγόρευση για πτήσεις

εκτός χώρας, οι μόνιμα διαμένοντες
στην Κύπρο προχώρησαν σε συ-
ναλλαγές και εκτός Κύπρου. Εάν
ανατρέξουμε στα στοιχεία του Μαΐ-
ου του 2019, θα δούμε πως ποσό
ύψους 158 χιλιάδων ευρώ είχε δα-
πανηθεί μέσω κυπριακών πιστω-
τικών καρτών στο εξωτερικό.

Online αγορές
Αν και στο «λοκντάουν» οι μό-

νιμα διαμένοντες στη χώρα δεν
μπορούσαν να ψωνίσουν εκτός
από φούρνους, σουπερμάρκετ, πε-
ρίπτερα και «ντελίβερι» αποδει-

κνύεται πως δεν τους σταμάτησε
για να ψωνίσουν διαδικτυακά από
μαγαζιά του εξωτερικού. Τον Μάιο
του 2020 λοιπόν, έγιναν 30% λιγό-
τερες online συναλλαγές μέσω κυ-
πριακών καρτών.

Οι χαμένοι και οι κερδισμένοι
Τα ίδια στοιχεία παρουσιάζουν

τους τομείς που χτύπησε περισ-
σότερο η πανδημία, σε επίπεδο
συναλλαγών. Δείχνουν να είναι
στα «κόκκινα» οι αερογραμμές, οι
ενοικιάσεις, τα ξενοδοχεία, οι «tra-
vel agents», τα εστιατόρια, η αγορά
των κοσμημάτων και η διασκέδαση.
Εντούτοις, τα καταστήματα τα
οποία δεν είδαν καμία διαφορά
στις συναλλαγές εντός «λοκντά-
ουν», ενδεχομένως να προχώρησαν
και σε παραπάνω συναλλαγές, ήταν
τα καταστήματα «DIY» και ο κλάδος
που ασχολείται με «professional
services». Ως «professional services»
λογίζονται οι δικηγόροι, τα λογι-
στικά γραφεία, οι ελεγκτές. Τα πε-
ρίπτερα, οι φούρνοι και τα σου-
περμάρκετ, επίσης είχαν αύξηση
στις συναλλαγές τον Μάιο.  Τέλος,
αύξηση είχαν τα καταστήματα με
τα «House hold appliances», δηλαδή
καταστήματα που πωλούν ηλεκτρι-
κές συσκευές και είδη σπιτιού,
αλλά αύξηση είχαν και οι «χορηγίες»
(charity).

Ήρθαν για να μείνουν
Οι ηλεκτρονικές συναλλαγές, οι

ανέπαφες συναλλαγές, αυτές που
έγιναν μέσω των ψηφιακών κανα-
λιών και μέσω των εφαρμογών των
τραπεζών αυξήθηκαν πάρα πολύ,
συγκεκριμένα, κατά 30%. Η αναγ-
καστική στροφή στα ψηφιακά κα-
νάλια και στις ανέπαφες συναλλα-
γές για μείωση του κινδύνου της
μετάδοσης του ιού έφερε τους κα-

ταναλωτές στο σημείο για το οποίο
οι τράπεζες θα έπρεπε να ξοδέψουν
χρόνο και χρήμα για να το κατα-
φέρουν. Η μετάβαση της κουλτού-
ρας για χρησιμοποίηση των ψη-
φιακών καναλιών για συναλλαγές
που δεν χρειάζεται να γίνονται πα-
ραδοσιακά ήταν ένα σημείο που
θα παραμείνει στις τράπεζες. Το
στοίχημα είναι τώρα αν θα διατη-
ρηθεί αυτή η κουλτούρα.

Αναμένοντας την 3η φάση
Από τις 9 Ιουνίου αρχίζει όπως

ήδη έχει γνωστοποιηθεί, η τρίτη
φάση χαλάρωσης των περιοριστι-
κών μέτρων στη χώρα, η οποία θα
διαρκέσει μέχρι 24 Ιουνίου, με το
γρανάζι της οικονομίας να επανεκ-
κινεί ακόμα περισσότερο. Κατά
την τρίτη φάση θα λειτουργήσουν
πάλι τα κολυμβητήρια και οι πισί-
νες. Από 9 Ιουνίου, επίσης επανα-
λειτουργούν τα εμπορικά κέντρα,
τα αεροδρόμια και τα λιμάνια για
εξυπηρέτηση κρουαζιερόπλοιων,
οι υπηρεσίες εστίασης για τους
εσωτερικούς τους χώρους βάσει
των τετραγωνικών τους μέτρων,
οι εσωτερικοί χώροι των ξενοδο-
χείων, θέατρα και σινεμά ανοιχτού
τύπου πάλι βάσει των τετραγωνι-
κών τους μέτρων, τα αθλητικά πρω-
ταθλήματα χωρίς φιλάθλους, τα
νηπιαγωγεία και βρεφονηπιακοί
σταθμοί, παιδικές λέσχες, παιδό-
τοποι εξωτερικού χώρου, ολοήμερα
θερινά και δημόσια σχολεία με την
επαναλειτουργία των καντινών για
εξυπηρέτηση των μαθητών ή τα
μαγειρεία για σίτιση μαθητών στα
σχολεία, καθώς και οι καλοκαιρινές
σχολές. 

Στις 13 Ιουνίου επαναλειτουρ-
γούν τα καζίνο, οι σχολές χορού,
μποξ, γυμναστήρια, τα θεματικά
πάρκα, τα λούνα παρκ και άλλα.

Επιστρέφει η κανονικότητα στις συναλλαγές
Κατά 20% αυξημένες τον Μάιο σε σχέση με τον Απρίλιο που η χώρα ήταν σε ολικό περιορισμό - Αυξήθηκαν και οι αναλήψεις
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Οι ηλεκτρονικές συναλ-
λαγές, οι ανέπαφες συ-
ναλλαγές, αυτές που έγι-
ναν μέσω των ψηφια-
κών καναλιών και μέσω
των εφαρμογών των
τραπεζών αυξήθηκαν
πάρα πολύ, συγκεκριμέ-
να, κατά 30%.

Τα χρήματα που «τραβήχτηκαν» από ATM’s το Μάιο σε σχέση με τον Απρίλιο έχουν επίσης αύξηση, της τάξεως του 25%.
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– Ποιο το περιβάλλον στις ελ-
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λά και σε διεθνές επίπεδο μετά 
την πανδημία;

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

– Υπάρχει ενδιαφέρον των ΗΠΑ 
για τις υποδομές στην Αλεξαν-
δρούπολη, στα ναυπηγεία της 
Ελευσίνας. Ποιος είναι ο ρόλος 
της Διεθνούς Επιχείρησης Οι-
κονομικής Ανάπτυξης (DFC);

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-
-
-

-

– Μιλάμε για πρότζεκτ που μπο-
ρούν να προσελκύσουν χρημα-
τοδότηση...

-

-

-
-

– Υπάρχουν νέα ως προς την 
αμυντική συνεργασία;

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

Οι ΗΠΑ
είναι έτοιμες
για επενδύσεις
στην Ελλάδα
Ο Τζέφρεϊ Πάιατ μιλάει στην «Κ»

Ο πρέσβης 

-

ΑΛ
ΕΞ

ΙΑ
 Τ

ΣΑ
ΓΚ

ΑΡ
Η

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

– Η Τουρκία σχεδιάζει έρευνες 
σε περιοχή που η Ελλάδα θεω-
ρεί  μέρος της υφαλοκρηπίδας 
της. Πώς βλέπουν οι ΗΠΑ την 
κατάσταση;

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

– Ποιες είναι οι εγγυήσεις που 
οι ΗΠΑ μπορούν να παράσχουν 
ότι η κατάσταση δεν πρόκειται 
να χειροτερέψει;

-

-
-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

– Περιφερειακά, πώς βλέπετε 
την κατάσταση στη Λιβύη, στη 

σχέση 3+1 και στα δυτικά Βαλ-
κάνια.

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

Νησιά και ηπειρωτική επικράτεια έχουν τα ίδια θαλάσσια δικαιώματα

Στηρίζουμε τις προσπά-
θειες της κυβέρνησης 
για τη διαχείριση 
των εντάσεων 
με την Αγκυρα  
και τον εντοπισμό 
τομέων συνεργασίας.

Το βασικό πρόβλημα 
στη Λιβύη είναι οι εξω-
τερικοί παράγοντες, 
Τουρκία, Ρωσία και 
Ηνωμένα Αραβικά Εμι-
ράτα, που συνεχίζουν να 
ρίχνουν λάδι στη φωτιά.

Θα ήταν τεράστιο 
βήμα εάν μπορούσαμε 
να προσδιορίσουμε  
μια επιλογή για  
την επόμενη γενιά 
φρεγατών 
της Ελλάδας και  
να κάνουμε τη  
συμπαραγωγή τους 
στην Ελευσίνα.

Θα βοηθήσει η φήμη 
που έχει αποκομίσει 
η Ελλάδα λόγω  
της πολύ καλής  
διαχείρισης της  
πανδημίας,  
του τρόπου με  
τον οποίο υπερέβη  
τις προσδοκίες  
και ξεπέρασε  
πολλούς Ευρωπαίους 
γείτονές της.

– Οι ΗΠΑ διανύουν έτος 
εκλογών, η πανδημία πα-
ραμένει, υπάρχουν εντά-
σεις μετά τη δολοφονία 
του Τζορτζ Φλόιντ. Μή-
πως οι ΗΠΑ οδηγούνται 
σε εσωστρέφεια;
– 

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-

-

-
-

Οι παγκόσμιες
ευθύνες μας
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Σημεία 

Κίνητρα  -
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

Αντικίνητρα
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

Η δημιουργία -

-

-
-

-

-
-

-
-

α)
-

β)
-
-

-

1)
-
-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

2)
-

-
-

-
-
-

-
-

Εξαιρείται 

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ

Για την απόκτηση  
ηλεκτροκίνητων Ι.Χ.,  
η ελάφρυνση ανέρχε-
ται σε 1.200 ευρώ για 
ιδιώτες και 2.480 ευρώ 
για εταιρείες.

Η ανάπτυξη 
-
-
-

1. 

-

-
-

-

2. 
-

-

-
-

3.
-
-

-

-
-

4. 

-

-
-

-

-

-

-

5. -
-

-
-

-
-

6. -
-

-

7.

-
-

-
-

-

-
-

ΧΡΥΣΑ ΛΙΑΓΓΟΥ 

Υποδομές φόρτισης
στα πάρκινγκ
των νέων κτιρίων

Θεσπίζονται φορολογικά κίνητρα
για αγορά ηλεκτρικών οχημάτων

Το μοντέλο για τον προσδιορισμό των χρεώσεων 

Τι προβλέπεται στο νομοσχέδιο για την ηλεκτροκίνηση που παρουσιάζει η «Κ»

Οι δήμοι εκπονούν 
υποχρεωτικά πρό-
γραμμα χωροθέτησης  
θέσεων στάθμευσης 
ηλεκτροκίνητων Ι.Χ.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Εκτός -

-
-

-
-

-
-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

«Προσωρινά» άνεργοι 940.000 εργαζόμενοι στον ιδιωτικό τομέα
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Αποφασισμένη
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-

-
-

Γενναιόδωρο άνοιγμα

-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-

Κατά την Κριστίν Λαγκάρντ, 

EP
A

Διόγκωση

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

Στο 120,9% του ΑΕΠ θα «σκαρφαλώσει» φέτος το γαλλικό χρέος

Αύξηση αγορών τίτλων κατά 600 δισ. 
ανακοίνωσε η Κριστίν Λαγκάρντ
Το όλο πρόγραμμα θα διαρκέσει τουλάχιστον έως τα τέλη Ιουνίου του 2021

Αναμένεται έως και 
10% μείωση της κατα-
ναλωτικής δαπάνης.

Η Ευρωζώνη ανα- 
μένεται να περιπέσει 
στη χειρότερη  
ύφεση μετά  
τον Β΄ Παγκόσμιο.

Ακόμα -
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

Δύο εκατομμύρια νέοι 
άνεργοι στις ΗΠΑ
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H Ευρωπαϊκή Επιτροπή -
-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-

Εθνική ασφάλεια 
-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

Νέα πρωτοβουλία
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

Τα εργαλεία της Κομι-
σιόν για την προστασία 
των ευρωπαϊκών εται-
ρειών θα παρουσια-
στούν στις 17 Ιουνίου.

Μπλόκο από Ε.Ε.
στις εξαγορές
από κινεζικούς
ομίλους
Με κρατικές ενισχύσεις δημιουργούν
συνθήκες αθέμιτου ανταγωνισμού

Η Κομισιόν

Εντείνοντας  -

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

REUTERS

Απαγόρευση πτήσεων από Κίνα επέβαλαν οι ΗΠΑ

Ως μέσο πίεσης 
στο Πεκίνο να ανοίξει 
πάλι τα κινεζικά 
αεροδρόμια 
στις αμερικανικές 
αεροπορικές.

Η απαγόρευση

Προκειμένου 

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

Αμέσως μετά την άφιξη 
των πελατών στα Sha 
Wellness Clinic,  
θα πραγματοποιείται 
δεύτερο τεστ κορωνοϊ-
ού, τεστ αντισωμάτων, 
καθώς και ιατρική εξέ-
ταση.

Με αρνητικό τεστ η είσοδος σε πολυτελή σπα

Στα προγράμματα -
-
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Α Ρ Θ Ρ Ο / Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Οι πρώτες ενδείξεις της επανεκκίνησης
Εγώ προσωπικά ανυπομονούσα να
κλείσει ο Μάιος για διάφορους λό-
γους.  Ένας από αυτούς ήταν για
να δω τις επιδόσεις της κτηματα-
γοράς αμέσως μετά την μερική άρ-
ση των περιοριστικών μέτρων.  Όχι
τίποτε άλλο, αλλά επειδή σας έλεγα
διάφορα όλο αυτό το διάστημα,
ήθελα να δω αν θα επαληθευτώ ή
αν θα διαψευστώ.

Υπενθυμίζω πως ο Μάιος κύλησε
με μερική άρση των περιοριστικών
μέτρων, γεγονός που σήμαινε πως
η οικονομία δεν γέμισε πλήρως τις
μηχανές.  Μόλις προχθές μπήκαμε
στο τρίτο στάδιο χαλάρωσης των
μέτρων και ακόμη έπεται συνέχεια
με αποκορύφωση το άνοιγμα των
αεροδρομίων και του τουρισμού
σε λίγες μέρες, ενώ αν όλα πάνε
κατ’ ευχήν, τον Σεπτέμβριο θα εί-
μαστε στο 100% της χαλάρωσης
όλων των μέτρων.

Τι έγινε λοιπόν τον Μάιο στην
αγορά ακινήτων;

Ας δούμε πρώτα αναλυτικά τις
μεταβιβάσεις παγκύπρια, αλλά και
ανά επαρχία.  Παγκύπρια, λοιπόν,
τον Μάιο, σημειώθηκαν 626 μετα-
βιβάσεις.  Αυτές συγκρινόμενες με
τον μισό Μάρτιο είναι περίπου 2%
αυξημένες και συγκρινόμενες με
τον Απρίλιο είναι κατά 165% αυ-
ξημένες.  Αν τώρα τις συγκρίνουμε
με τον αντίστοιχο περσινό Μάιο

τότε είναι στο 48% της περσινής
απόδοσης μεταβιβάσεων.  Παρόλο
που κάποιοι θα βλέπουν το ποτήρι
κυριολεκτικά μισοάδειο, εγώ το
βλέπω κυριολεκτικά μισογεμάτο.  

Σκεφτείτε πως σε αυτή την εξί-
σωση έχουμε μόνο μια μερίδα Κυ-
πρίων αγοραστών και κάποιες δε-
κάδες ξένων αγοραστών, σε μια
οικονομία που επαναλειτούργησε
επιλεκτικά και τμηματικά, με ση-
μαντικούς τομείς δραστηριότητας
να τίθενται σε κίνηση μετά τα μέσα
του μήνα ή/ και αρχές αυτού του
μήνα, ενώ η χώρα είναι κλειστή
προς τουρίστες και επισκέπτες άλ-
λων χωρών.  

Όμως, σημειώθηκαν μεταβιβά-
σεις αξίας πέραν των €100 εκ.

Συνολικά η πενταμηνία κύλησε
με 3.563 μεταβιβάσεις που συνιστά
το 60% της περσινής πενταμηνίας.
Σε επίπεδο αξίας ακινήτων που αν-
τάλλαξαν χέρια κατά την πεντα-
μηνία αυτά αγγίζουν τα €700 εκ.
και βρίσκονται περίπου στα μισά
αυτών που πουλήθηκαν την αντί-
στοιχη περίοδο του 2019.  Παρόμοια
εικόνα Μαΐου εξάγεται και από τις

καταθέσεις πωλητηρίων εγγρά-
φων.

Από το σύνολο των 626 μεταβι-
βάσεων Μαΐου, η Λευκωσία είχε
181 μεταβιβάσεις (ποσοστό 29%),
η Λεμεσός 182 (ποσοστό 29%), η
Λάρνακα 88 (ποσοστό 14%), η Αμ-
μόχωστος 33 (ποσοστό 5%) και η
Πάφος 142 (ποσοστό 23%).  Στη
Λευκωσία άλλαξαν χέρια ακίνητα
αξίας πέραν των €30 εκ, στη Λεμεσό
ακίνητα αξίας πέραν των €36 εκ,

στη Λάρνακα πέραν των €12 εκ,
στην Αμμόχωστο πέραν των €3 εκ
και τέλος στην Πάφο ακίνητα αξίας
πέραν των €20 εκ.

Οι πρώτες ενδείξεις είναι πολύ
καλές και δείχνουν ότι άρχισε να
κτίζεται μομέντουμ.  Πιστεύω πως
ο Ιούνιος θα δείξει καλύτερη εικόνα,
όπως και ο Ιούλιος. Το στοίχημα
είναι ο Αύγουστος, ο οποίος αφενός
θα έχει τους Κύπριους σε διακοπές
και αφετέρου, τους ξένους θεωρη-
τικά να επισκέπτονται την χώρα
μας σε πιο αυξημένους αριθμούς
από ό,τι ο Ιούνιος και ο Ιούλιος. 

Κλείνοντας, και ευκαιρίας δο-
θείσης, θα ήθελα να ψέξω τον τρόπο
λειτουργίας διαφόρων κυβερνητι-
κών τμημάτων τα οποία παρόλη
την χαλάρωση των μέτρων, εξα-
κολουθούν να εργάζονται σε συν-
θήκες lockdown και μάλιστα να
επικρατεί ετερογενής αντιμετώπιση
μεταξύ επαρχιών στα ίδια τμήματα.
Δεν γίνεται, για παράδειγμα, στο
Κτηματολόγιο να κλείνουν ραντε-
βού για μεταβιβάσεις από τώρα για
το τέλος Ιουνίου!  Είναι απαράδε-
κτο.  Πώς θα προχωρήσουν οι με-
ταβιβάσεις και να εισπράξει το κρά-
τος χρήματα όταν ενέργειες που
μπορούν να ολοκληρωθούν μέσα
σε κάποια εικοσιτετράωρα ή και
αυθημερόν χρονοτριβούν αδικαιο-
λόγητα ολόκληρες βδομάδες;  

Γίνεται από τη μια να πανηγυ-
ρίζουμε για την επιδημιολογική
μας εικόνα και από την άλλη να
φοβούνται κάποιοι να αγγίξουν
φάκελο με έγγραφα μπας και κολ-
λήσουν κορωνοϊό;  Και αν είναι βά-
σιμος αυτός ο φόβος γιατί χαλα-
ρώνουμε τα μέτρα;  Αν πάλι βολεύ-
τηκαν κάποιοι με την χαλαρότητα,
γιατί δεν εφαρμόζεται η ηλεκτρο-
νική κατάθεση εγγράφων και να
γίνει το σύστημα πιο αποτελεσμα-
τικό;  Και δεν είναι μόνο το Κτη-
ματολόγιο.  Τα ίδια ακούω για άλλα
τμήματα όπως αυτό του Εφόρου
Φορολογίας, του Εφόρου Εταιρειών,
τα Πρωτοκολλητεία για να αναφέρω
μόνο μερικά.

Πρέπει να το καταλάβουμε όλοι:
δεν γίνεται από τη μια να θέλουμε
το Κράτος να πληρώνει και να μπαί-
νουμε σε συνθήκες ανάκαμψης και
από την άλλη να κωλυσιεργούμε
αδικαιολόγητα και όλοι να χάνουμε
χρήματα  από το Κράτος μέχρι
τον καθένα μας μέσα στην οικο-
νομία.  Δεν γίνεται να τα θέλουμε
όλα δικά μας.  Στο τέλος, δεν θα
έχουμε ούτε αβγά, ούτε πουλιά.  Οι
αρμόδιοι Υπουργοί θα πρέπει να
βάλουν τάξη στα του οίκου τους.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

Δεν γίνεται, για παράδειγμα, στο Κτηματολόγιο να κλείνουν ραντεβού για με-
ταβιβάσεις από τώρα για το τέλος Ιουνίου!

������

Πώς θα προχωρήσουν
οι μεταβιβάσεις και να
εισπράξει το κράτος
χρήματα όταν ενέργειες
που μπορούν να ολο-
κληρωθούν μέσα σε κά-
ποια εικοσιτετράωρα ή
και αυθημερόν χρονο-
τριβούν αδικαιολόγητα
ολόκληρες βδομάδες;  

Αλλάζουν οι προτεραιότητες των εταιρειών 
για επενδύσεις σε ακίνητα στην Ελλάδα
Ψάχνουν τώρα για υψηλότερες αποδόσεις και αποφεύγουν τα εμπορικά καταστήματα 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Αναζήτηση υψηλότερων αποδόσεων μέ-
σω προσφοράς χαμηλότερων τιμημάτων
και αποφυγή ακινήτων υψηλού κινδύ-
νου, όπως τα εμπορικά καταστήματα,
χαρακτηρίζουν τη νέα πραγματικότητα
για τις εταιρείες επενδύσεων σε ακίνητη
περιουσία (ΑΕΕΑΠ). Κοινό παρονομαστή
αποτελεί ο περιορισμός του επενδυτικού
ρίσκου, σε μια «συνταγή» που προσο-
μοιάζει με την αντίστοιχη της περιόδου
2012-2016.

Αυτό που σημειώνουν στελέχη του
κλάδου είναι ότι η πανδημία και οι επι-
πτώσεις της στην ελληνική οικονομία
ενδέχεται να επιστρέψουν στους αγο-
ραστές/επενδυτές μέρος της διαπραγ-
ματευτικής δύναμης που είχαν απωλέσει
τους προηγούμενους 18 μήνες, όταν το
αγοραστικό ενδιαφέρον οδήγησε τις τι-
μές προς τα πάνω. Προς το παρόν, πάν-

τως, δεν φαίνεται να συμβαίνει κάτι τέ-
τοιο, καθώς οι πωλητές δεν εμφανίζονται
ιδιαιτέρως διαλλακτικοί στο να μειώσουν
τις απαιτήσεις τους συγκριτικά με την
περίοδο πριν από την πανδημία.

Στο πλαίσιο αυτό, οι εταιρείες ανα-
προσαρμόζουν τους στόχους και το
επενδυτικό πλάνο που είχαν εκπονήσει
για το 2020, εστιάζοντας σε διαφορετικές
κατηγορίες ακινήτων και μειώνοντας
το επίπεδο ρίσκου που είναι διατεθει-
μένες να αναλάβουν. Οπως αναφέρει
στην «Κ» η κ. Αννα Αποστολίδου, διευ-
θύνουσα σύμβουλος της Briq Properties,
«αν και τα κτίρια γραφείων αποτελούσαν
βασικό σκέλος της επενδυτικής μας
στρατηγικής, μετά τις τελευταίες εξε-
λίξεις τηρούμε στάση αναμονής και σί-
γουρα δεν θα προβούμε σε βεβιασμένες
κινήσεις, ακόμα και αν η απόδοση είναι
της τάξεως του 7%» (από 6%-6,5%, που
είχαν διαμορφωθεί μέχρι και το τέλος
του πρώτου τριμήνου). Σύμφωνα με την
ίδια, βασικό μέλημα της εταιρείας είναι
να διαπιστώσει ποιες θα είναι οι προ-
θέσεις των χρηστών/εταιρειών αναφο-

ρικά με τις μελλοντικές τους ανάγκες,
καθώς η τηλεργασία έχει περιπλέξει τα
πράγματα. Αντίστοιχα, η εταιρεία θα
αποφύγει να τοποθετηθεί στην αγορά
των εμπορικών καταστημάτων και ασφα-
λώς και στα ξενοδοχεία, όπου πάντως
έχει δημιουργήσει ένα χαρτοφυλάκιο
πέντε ακινήτων. «Βλέπουμε ότι η αγορά
των ξενοδοχείων δεν θα εξέλθει αλώ-
βητη, πιθανώς ούτε και το 2021», προ-
σθέτει η κ. Αποστολίδου.

Αυτό που δεν άλλαξε για την εταιρεία
του κ. Φέσσα είναι η προσήλωση στον
κλάδο των logistics, ο οποίος, λόγω ζή-
τησης και εξαιτίας της απουσίας σύγ-
χρονων εγκαταστάσεων, παρουσιάζει
μεγάλο ενδιαφέρον. Εντός της εβδομά-
δας, η Briq προχώρησε στην απόκτηση
δύο όμορων οικοπέδων συνολικής επι-
φάνειας 57.529 τ.μ. στον Ασπρόπυργο,
αντί ποσού 3,45 εκατ. ευρώ. Στόχος
είναι η ανάπτυξη ενός σύγχρονου κέν-
τρου αποθήκευσης και διανομής, επι-
φάνειας μεγαλύτερης των 20.000 τ.μ.
Το συνολικό ύψος της επένδυσης εν-
δέχεται να ξεπεράσει τα 13 εκατ. ευρώ.

«Αμυντική» στάση έχει υιοθετήσει
και η Intercontinental International
ΑΕΕΑΠ της οικογένειας Χαλικιά. Πριν
από λίγες ημέρες, η εισηγμένη υπανα-
χώρησε από την επικείμενη αγορά ενός
πολυώροφου κτιρίου 1.300 τ.μ. στην
οδό Τσάκαλωφ 13, στο Κολωνάκι. Πρό-
κειται για αυτοτελές κτίριο με ισόγειο
κατάστημα, για το οποίο η εταιρεία είχε
πλειοδοτήσει σε διαγωνισμό της Τρά-
πεζας Πειραιώς τον περασμένο Νοέμ-
βριο, προσφέροντας τίμημα της τάξεως
των 5,935 εκατ. ευρώ. Οι πρόσφατες
εξελίξεις είχαν ωθήσει τη διοίκηση στο
να μειώσει το προσφερόμενο τίμημα
σε όλα τα ακίνητα για τα οποία διαπραγ-
ματευόταν το τελευταίο διάστημα, με-
ταξύ των οποίων και το συγκεκριμένο,
κάτι το οποίο δεν δέχθηκε ο πωλητής,
με αποτέλεσμα να ματαιωθεί η συναλ-
λαγή. Παράλληλα, η διοίκηση εκτιμά
ότι δεν πρόκειται να επιτευχθεί φέτος
ο στόχος για νέες αγορές ακινήτων αξίας
40 εκατ. ευρώ.

Σε επιλεκτικότερες κινήσεις μειωμέ-
νου ρίσκου αναμένεται να στραφεί και

η Trastor ΑΕΕΑΠ, η οποία, πάντως, προ-
χώρησε σε μια από τις σημαντικότερες
φετινές επενδύσεις. Πριν από λίγες ημέ-
ρες οριστικοποιήθηκε συμφωνία με τον
κατασκευαστικό όμιλο «Αβαξ», αναφο-
ρικά με την απόκτηση δύο κτιρίων γρα-
φείων, αντί ποσού 34 εκατ. ευρώ. Η
«Αβαξ» έχει συμφωνήσει να παραμείνει
ως μισθωτής των κτιρίων, στοιχείο που
διασφαλίζει τα έσοδα και την απόδοση
που θα εισπράξουν οι μέτοχοι της Trastor
και ασφαλώς συνηγόρησε υπέρ του να
ανάψει το πράσινο φως για τη σχετική
συναλλαγή.

Σύμφωνα με τον διευθύνοντα σύμ-
βουλο της εισηγμένης, Τάσο Καζίνο,
«από τις αρχές του έτους έχουμε επεν-
δύσει 66,5 εκατ. ευρώ για την απόκτηση
τριών κτιρίων γραφείων και ενός κέντρου
logistics. Το ποσό αυτό θα αυξηθεί πε-
ραιτέρω σε 83,6 εκατ. ευρώ μόλις ολο-
κληρώσουμε τη συναλλαγή για την από-
κτηση ακόμη ενός κτιρίου γραφείων,
στη συμβολή των οδών Μιχαλακοπούλου
και Ραψάνης, κάτι που αναμένεται να
συμβεί τον Αύγουστο. Ανάλογα με το
πώς θα εξελιχθεί η πανδημία και η οι-
κονομία, ίσως να δαπανήσουμε επιπλέον
20 εκατ. ευρώ μέχρι το τέλος του 2020»,
σημειώνει. 

Σύμφωνα με τον κ. Καζίνο, υπάρχουν
ακόμα ευκαιρίες, τόσο στα γραφεία όσο
και στα logistics. Υπενθυμίζεται ότι το
2019 η εισηγμένη επένδυσε συνολικά
κεφάλαια 75 εκατ. ευρώ.

Προσαρμογές στο επενδυτικό της
πλάνο έχει πραγματοποίησει και η Pro-
dea, όχι σε ό,τι αφορά την αναστολή
επενδύσεων, όσο στη διαφοροποίηση
του μείγματος των χρήσεων. Στο πλαίσιο
αυτό, το κτίριο των 5.300 τ.μ. που είχε
αποκτήσει η εταιρεία στη λεωφ. Συγγρού,
κοντά στους Στύλους του Ολυμπίου
Διός, αναμένεται να αξιοποιηθεί ως γρα-
φεία και όχι ως ξενοδοχείο, όπως σχε-
διαζόταν αρχικά. Διαφοροποίηση θα
πρέπει να αναμένεται και για τη μέχρι
σήμερα τουριστικού χαρακτήρα επέν-
δυση, ύψους 50 εκατ. ευρώ, που δρο-
μολογούσε η Prodea στα Χανιά, σε κοι-
νοπρακτικό σχήμα που είχε συστήσει
με την Dimand Real Estate και την
EBRD. Αρχικός στόχος ήταν η ανάπτυξη
δύο ξενοδοχείων, ενώ υπό διερεύνηση
ήταν και το ενδεχόμενο να προστεθούν
μερικές εμπορικές χρήσεις. Πλέον, θα
πρέπει να αναμένεται η ενίσχυση του
εμπορικού σκέλους, καθώς υπάρχει
ισχυρή ζήτηση. 

������

Κοινός παρονομαστής, ο
περιορισμός του επενδυτι-
κού ρίσκου, σε μια «συντα-
γή» αντίστοιχη εκείνης της
περιόδου 2012-2016.

Ακίνητο ιδιοκτησίας της Briq Properties στη λεωφ. Κηφισού. Βασικό μέλημα της εται-
ρείας είναι να διαπιστώσει ποιες θα είναι οι προθέσεις των ίδιων των χρηστών / εταιρει-
ών αναφορικά με τις μελλοντικές ανάγκες τους.

Μειώθηκε ο ρυθμός
αύξησης των τιμών
στην αγορά ακινήτων 

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

«Φρένο» έβαλε κατά τη διάρκεια του φετινού
πρώτου τριμήνου ο ρυθμός αύξησης των τιμών
των κατοικιών. Σύμφωνα με τα σχετικά στοιχεία
που δημοσίευσε η Τράπεζα της Ελλάδος (ΤτΕ),
κατά τους πρώτους τρεις μήνες του 2020, δηλαδή
πριν η πανδημία πλήξει την αγορά και την οι-
κονομία, οι τιμές των κατοικιών πανελλαδικά
αυξήθηκαν με ετήσιο ρυθμό της τάξεως του
6,9%, έναντι ρυθμού 7,6% κατά το αμέσως προ-
ηγούμενο τρίμηνο (δ΄ τρίμηνο 2019). 

Αντίστοιχα, με βάση τα αναθεωρημένα στοι-
χεία της ΤτΕ, οι τιμές κατά το 2019 αυξήθηκαν
κατά 7,3%. Πρόκειται για την καλύτερη επίδοση
της αγοράς από τα μέσα της δεκαετίας του 2000
και συγκεκριμένα το 2006, όταν οι τιμές είχαν

ενισχυθεί με ρυθμό
της τάξεως του
13%.Πάντως, η αγο-
ρά της Αθήνας (Ατ-
τική) διατήρησε την
πρωτοκαθεδρία της,
με τις τιμές κατά το
πρώτο τρίμηνο να
καταγράφουν ετή-
σια άνοδο της τάξε-
ως του 10,6%, από
11,2% κατά το τέ-
ταρτο τρίμηνο του
2019 και 10,4% σε

σχέση με το αντίστοιχο περυσινό διάστημα. Η
«κόπωση» της αγοράς ήταν επομένως μια δε-
δομένη τάση, ενώ σύμφωνα με φορείς της αγοράς
ακινήτων η πανδημία ενδέχεται να ασκήσει
πρόσθετες πιέσεις στις τιμές. Αυτό αναμένεται
να συμβεί λόγω της απουσίας αγοραστικού εν-
διαφέροντος από το εξωτερικό, κάτι που δεν
προβλέπεται να αλλάξει μέχρι τουλάχιστον το
τέταρτο τρίμηνο του έτους. 

Υπενθυμίζεται ότι η μεγάλη ζήτηση από
ξένους αγοραστές κι επενδυτές, τόσο για κατοικίες
στο κέντρο, κατάλληλες για εκμετάλλευση μέσω
βραχυχρόνιων μισθώσεων, όσο και για διαμε-
ρίσματα στα νότια προάστια (π.χ. για λήψη
άδειας παραμονής μέσω του προγράμματος
«χρυσή βίζα»), ήταν ο βασικότερος λόγος για
την άνοδο των τιμών ήδη από το τέλος του 2017.
Το 2019 εισέρρευσαν στην αγορά ακινήτων συ-
νολικά κεφάλαια της τάξεως του 1,45 δισ. ευρώ,
καταγράφοντας άνοδο της τάξεως του 29,4%
σε σχέση με το 2018, όταν είχαν διαμορφωθεί
σε 1,128 δισ. ευρώ, ποσό που επίσης ήταν
ρεκόρ.Στη Θεσσαλονίκη η αύξηση κατά το
φετινό πρώτο τρίμηνο διαμορφώθηκε σε 5,5%,
στις άλλες μεγάλες πόλεις σε 2,9%, ενώ στις
υπόλοιπες περιοχές της χώρας (κυρίως παρα-
θεριστικά σημεία), οι τιμές ενισχύθηκαν με
ετήσιο ρυθμό της τάξεως του 4,3%. 

Για το σύνολο του 2019, η μέση αύξηση στην
Αθήνα ανήλθε σε 10,4%, στη Θεσσαλονίκη σε
7%, στις άλλες πόλεις σε 4% και στις υπόλοιπες
περιοχές σε 4,6%.

������

Στο α΄ τρίμηνο
του 2020 οι τιμές
κατοικιών ενι-
σχύθηκαν κατά
6,9% από άνοδο
7,6% στο δ΄ τρί-
μηνο του 2019.
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Ο Καβάφης

-

-

-

-

-

-

-

-

Ρήνεια, η άλλη Δήλος
Πενταετές ερευνητικό πρόγραμμα επιχειρεί την πλήρη χαρτογράφηση των αρχαιοτήτων στο νησί των Κυκλάδων

Της ΓΙΩΤΑΣ ΣΥΚΚΑ

Ταφικός 

Τμήμα 

Η Ρήνεια είχε λεηλατη-
θεί τον 18ο και τον 19ο  
αιώνα. Σποραδικά είχαν 
γίνει αυτοψίες, όμως 
για πρώτη φορά όλα 
μπαίνουν σε ένα υπόβα-
θρο όπου καταγράφεται 
ο γεωλογικός της χάρτης.

Ερείπια 

Αγγείο 
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Α Π Ω Λ Ε Ι Α

 ΤΗΝ ΚΥΡΙΑΚΗ 14 ΙΟΥΝΙΟΥ  
ΜΑΖΙ ΜΕ ΤΗΝ ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ

ΕΝΑ ΕΡΓΟ 

ΠΟΥ �ΗΜΙΟΥΡΓΗΘΗΚΕ ΑΠΟ 

ΤΟΝ ΚΑΛΛΙΤΕΧΝΗ ΓΙ�ΡΓΟ ΚΕΠΟΛΑ 

ΤΙΣ ΗΜΕΡΕΣ ΤΟΥ LOCKDOWN

Της ΛΟΥΙΖΑΣ ΛΟΥΗ

Ο χαρισματικός 
-

Christo -
-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

Wrapped Reichstag

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

Το έργο τέχνης είναι μια κραυγή ελευθερίας
Ο χαρισματικός καλλιτέχνης Christo έφυγε από τη ζωή στα 84 του χρόνια, αφήνοντας ένα τεράστιο κενό στη σύγχρονη τέχνη

«Ο Christo και η Jeanne 
- Claude ήθελαν τα έργα 
τους να είναι χαρούμενα 
και όμορφα, ενθαρρύνο-
ντας τον παρατηρητή να 
δει ξανά το γνωστό.»  «Ο καλλιτέχνης

Το «Wrapped Reichstag»,
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Θ Ε Α Τ Ρ Ο

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

«Το σανίδι -

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

– Κατ’ αρχάς θα ήθελα τα συναι-
σθήματά σας που επιστρέφετε 
στη θεατρική δράση…

-

-

-

-

-
-
-

-

– «Η μικρή μας πόλη» είναι ένα 
έργο ρεπερτορίου, ωστόσο επε-
λέγη για να περιοδεύσει σε κοι-
νά μη μυημένα, αυτό δυσκολεύει 
την περιοδεία του ή η σκηνογρα-
φική του φύση και η φαινομενι-
κή απλότητα στην ιστορία του 
το καθιστούν το κατάλληλο έργο;

-
-

-

-

– «Η μικρή μας πόλη» είναι ένα δι-
αχρονικό έργο, ωστόσο, οι ανθρώ-
πινες σχέσεις και η καθημερινό-
τητα έχουν τόσο αλλάξει από τότε 
που γράφτηκε το έργο. Τελικά, 
πόσο μακριά ζούμε σήμερα από 

την πόλη του Θόρντον Ουάιλντερ; 

-

-
-

-

-
-
-

-

– Πρόκειται για ένα έντονα υπαρ-
ξιακό έργο… Ποιο ανθρώπινο 
στοιχείο ή αδυναμία τονίζονται 

περισσότερο στο έργο; 

-

-

Απαξιωτικά τα 300 ευρώ
– Πώς κρίνετε τα μέτρα που πάρ-
θηκαν για στήριξη του πολιτι-
σμού;

-

-

-

-

«Η μικρή -

-

-
-

Ζούμε και θεατρικά σε μια νέα πραγματικότητα
Η σκηνοθέτρια Αλεξία Παπαλαζάρου μιλάει στην «Κ» για την «Η μικρή μας πόλη» του ΘΟΚ την πρώτη παράσταση που επιστρέφει 

Με την έναρξη 

-
-
-

-

-

-

Το έργο

-
-
-

-

-
-

-
-
-

Η παράσταση
-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

Η πρεμιέρα -

-

Εναρξη προβών για την καλοκαιρινή παραγωγή «Αχαρνείς» του Αριστοφάνη

– Ποια είναι η σκηνοθετική ματιά 
σου στο έργο, κάνεις θέατρο στο 
θέατρο;

-

-
-

-

-

-

-
-

-

– Είναι σοφό τελικά να ξεχνάμε όσα 
πέρασαν και να κοιτάμε μπροστά;  

-

-

-

-

– Ποιο είναι αυτό που κρατήσατε 
από τον εγκλεισμό, ως προσωπικό-
τητα και ως σκηνοθέτρια;

-
-
-

-

-

-

-

-

Στίχοι, μουσική και κίνηση έδωσαν νέα πνοή

Η καταγραφή -

Πιστεύω (και το είδαμε 
στις λίγες παραστάσεις 
που κάναμε) ότι είναι 
ίσως το ιδανικότερο έργο 
για το ξεκίνημα αυτού 
του νέου θεσμού.
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Β Ι Β Λ Ι Ο

Σύμφωνα  Η Ιφιγένεια Καμπέρη είναι εικαστι-
κός και εικονογράφος παιδικών βι-
βλίων. Eχει παρουσιάσει τη δουλειά 
της σε δύο ατομικές εκθέσεις στην 
Ελλάδα (2008, 2010) και σε ομαδι-
κές στην Ελλάδα και στο εξωτερι-
κό. Eχει εικονογραφήσει το «Λι-
βερίνος και Ρικάρντα» της Αγαθής 
Δημητρούκα (Πατάκης 2017) και τη 
σειρά βιβλίων της Αργυρώς Πιπί-
νη «Μικρά Γατικά» (Πατάκης 2018, 
2019, 2020). Το πρώτο βιβλίο της 
σειράς, «Περικλής και Ασπασία», 
τιμήθηκε με τη διεθνή διάκριση 
White Raven 2019, ενώ το τρίτο, 
«Ναπολέων και Ιωσηφίνα», πρό-
κειται να κυκλοφορήσει σύντομα.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

-

-

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-
-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές, συγγραφείς ή εικονογρά-
φους καλείτε, ζώντες και τεθνε-
ώτες;

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον 
στοιχείο που μάθατε πρό-
σφατα χάρη στην ανά-
γνωση ενός βιβλίου;

-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;

 
Το βιβλίο που έχετε διαβάσει τις 
περισσότερες φορές;

-

-

-

 
Ποια είναι τα συστατικά ενός κα-
λού εικονογραφημένου βιβλίου;

-
-

-
-

-

 
Ποιο γνωστό εικονογραφημένο 
βιβλίο θα θέλατε να είχατε εσείς 
εικονογραφήσει;

-

-

-

-

ΑΤΕΝΑ ΦΑΡΡΟΧΖΑΝΤ
ΛΕΥΚΟΣΕΛΕΥΚΟ
μτφρ. Αντώνης Μπογαδάκης
εκδ. Αντίποδες, σελ. 72

Το προκλητικό 

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

Λευκός λόγος, λευκό χαρτί, ποίηση μαύρη σαν το αίμα

Βαβέλ και Πεντηκοστή

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Ο βιβλικός και θρη-
σκευτικός αναλφαβη-
τισμός μάς αποξενώνει 
από την κοινή ευρω- 
παϊκή ιστορία.

«O Πύργος της Βαβέλ», 

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΗΝ ΙΦΙΓΕΝΕΙΑ ΚΑΜΠΕΡΗ

ΤΑΣΟΣ ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΟΥΣ
Άνθρωποι. Ποιητική συλλογή
εκδ. Αναστάση Αριστοτέλους, 2020, 
σελ. 32
 

-

Κυκλοφόρησε η 

Ο κ. Κρίστης Χαράκης είναι πρόεδρος 
της Εταιρείας Λογοτεχνών Λεμεσού 
«Βασίλης Μιχαηλίδης».

Το δάκρυ της συνείδησης
Του ΚΡΙΣΤΗ ΧΑΡΑΚΗ
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Σ Τ Η Λ Ε Σ

ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Πρόσωπο στο παράθυρο

ΧΟΛΙΓΟΥΝΤ
Από τους λίγους 

Ηταν 

• Πηγή έμπνευσης μια καταγεγραμμένη 
μαρτυρία και η σύνθεση  
«Spectre» του Τζον Οσβαλντ, 
όπως την ερμήνευσε 
το Kronos Quartet στο άλμπουμ 
«Short Stories» (1993).

ΟΛΛΑΝΔΙΑ
Αναμένοντας το κοινό
Με ανυπομονησία 

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Η Αναγέννηση του Χάρλεμ
Στη διάρκεια 

ΧΙΟΥΣΤΟΝ
Το παρεκκλήσι του Ρόθκο
Εδώ και πολλά 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Προσωπογραφίες
Η National Portrait Gallery

ΠΑΡΙΣΙ
Μποντλέρ και Ναντάρ
Η σειρά 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Θα ορκιζόμουν -

Ας πούμε, έκανε 
μετά με δυσκολία, 
πως δεν μπόρεσα 
ποτέ να βγω 
απ’ αυτό το σπίτι.
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Π Ρ Ο Σ Ω Π Ο

Η τελευταία 

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

– Η μνήμη και η λήθη είναι δύο βασικοί 
άξονες του έργου σας. Η μνήμη είναι 
τυραννία ή χάρισμα;

-

-

-

-

-

-

-

– Μου λέτε, δηλαδή, ότι είμαστε η μνή-
μη μας;

-

-

– Κάπως έτσι οικοδομήθηκε και η δι-
κή σας σχέση με την «Αννα Φρανκ»;

-

-

-

– Εχουν συγκρίνει το μυθιστόρημά 
σας με το «1984» του Οργουελ. Πώς 
στις αρχές του ’90, που το γράψατε, 
επινοήσατε ένα καθεστώς το οποίο 
στις μέρες μας δεν είναι πια επιστη-
μονική φαντασία;

-

-

-

-

-
-

-
-

«Σιωπή και πειθαρχία»

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

– Στη λογοτεχνία σας ανιχνεύετε δι-
αρκώς το «κρυμμένο» στους χαρα-
κτήρες.

-
-

-

-

– Στην εποχή που όλα κινούνται με 
μεγάλη ταχύτητα, έχουμε πραγματι-
κά χρόνο να σκεφτόμαστε σε βάθος;

-

«Με αφορμή 

-
-
-

-

-

– Η μνήμη εξασθενεί;

-

-
-

-

-

-

– Η άγνοια της Ιστορίας αυξάνει τον 
φόβο για την επανάληψή της;

-

-

-

Ηθελα να είχα μια κοπέλα σαν την Αννα Φρανκ συμμαθήτρια

Πρέπει να ακούμε  
τις φωνές που χάνονται 
σιγά σιγά και να  
τις καταγράφουμε  
γι’ αυτούς που δεν 
έχουν τέτοια βιώματα.

H Γιόκο Ογκάουα 

CH
AN

G 
W

. L
EE

 /
 T

H
E 

N
EW

 Y
O

RK
 T

IM
ES

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Στην Ιαπωνία υπάρχει 
μια παράδοση, να 
δέχεται κανείς το χάος 
όπως είναι. Αντιλαμβα-
νόμαστε ότι υπάρχουν 
αντιφάσεις, αλλά τις 
αποδεχόμαστε χωρίς 
να τις αναλύουμε.

Η μνήμη είναι η ουσία του ανθρώπου
Η «Κ» συνάντησε στην Οσάκα τη Γιόκο Ογκάουα, συγγραφέα του «προφητικού» μυθιστορήματος «Η Αστυνομία της Μνήμης» 

Η πολυβραβευμένη 

Οταν γράφω, έχω μια 
λέξη-κλειδί: να μη 
βιάζομαι. Πρέπει να 
συντονίζομαι με τον 
χρόνο και τον ρυθμό των 
ηρώων της ιστορίας μου.
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Θ Ε Α Μ Α ΤΑ

07.30

10.00

11.00 EU4U, II - (E) 

12.00

13.30

14.00 EIΔHΣEIΣ
14.15

15.15

15.45

17.00

18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.20

18.50

19.25

20.00 EIΔHΣEIΣ
21.15

23.00 EIΔHΣEIΣ
23.15

23.45

00.30

01.45 EIΔHΣEIΣ - (E)
03.00

07.30

08.00

08.30

11.00
11.30

16.00

16.30

17.00

17.50

18.30

19.15

19.40 EIΔHΣEIΣ (Αγγλική)
19.50 EIΔHΣEIΣ (Τουρκική)
20.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
21.10

22.00 
23.00 
00.00 EIΔHΣEIΣ - (Ε)
00.20

05.30

09.45

13.00

15.00

16.00

17.00

18.00 OMEGA NEWS
18.10

19.10

20.10 OMEGA NEWS
21.10

22.10

-

00.00

02.00

04.30

05.20

06.10
06.20

07.10

08.00

09.40

11.10

12.00

12.50

13.45
15.00

16.30

18.00 Tα νέα του ANT1 σε 10΄
18.10
18.40

19.15

20.20 Tα νέα του ANT1
21.20

-

23.00

00.00 Tίτλοι ειδήσεων
00.10
01.10

02.00

02.50

05.20

06.00

07.00

08.00

08.40

09.40 

10.30

12.30

14.15

16.30

17.30

18.00 Γεγονότα σε συντομία
18.10

18.30

20.10 Τομές στα γεγονότα
21.20

00.20  Τίτλοι ειδήσεων
00.30

01.30

03.20

04.20

06.00

06.50

08.00

09.30

10.00

13.00 

13.40 

14.30

15.20

17.00
18.00 EIΔHΣEIΣ (νοηματική)
18.10
18.40

19.30

20.20 ALPHA NEWS
21.20 

22.30

23.30
-

01.00
02.00

03.30

06.00
08.00 

10.00 

12.00 
14.00
16.15

21.00 
23.10

00.05 
02.00
04.05

06.10

07.40
09.10
11.00
12.40
14.05

15.35
17.00
18.40
20.20 
22.00
23.45 
01.25
02.55

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA MOVIES BEST

GREEK CINEMA

21.15 21.10 21.10 21.20 21.20 21.20 21.00 

22.00

06.50
09.40
11.00
13.00
14.50
16.45
18.30
19.30

20.25
21.30
22.30
00.05 
01.50
04.20
04.55 

12.00
12.30
13.00
13.30 
14.00
14.30
15.00
15.30
16.00
16.30
17.00
17.30
18.00
18.30
19.00
19.30
20.00

CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

07.00
08.00
09.45
10.00
12.20
14.00
15.25
17.00
19.10
21.00
23.00
01.00
03.00

Παιχνίδια ζευγαριών ��½
ΚΟΜΕΝΤΙ (2019)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 
Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

Η φετινή -
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

Space Force
ΚΩΜΩΔΙΑ (2020)
Δημιουργοί: 

Ερμηνείες: 

Συνεχίζοντας -
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

 
Η σωτηρία της ψυχής
ΔΡΑΜΑ (2017)
Σκηνοθεσία: 
Ερμηνείες: 

 
Από την πλατφόρμα -

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

Επάνω, -

-

Η κατάκτηση του Διαστήματος και η «λύτρωση» του θανάτου

Ερωτικό
σύμπλεγμα
με άξονα
την τέχνη
Γαλλική κομεντί εγκαινιάζει το καλοκαίρι

Η Ζιλιέτ Μπινός 

HOME CINEMA
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Α Φ Η Γ Η Σ Ε Ι Σ

Του ΝΙΚΟΥ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

Λίγα λεπτά 
-
-
-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-

Προειδοποίηση

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-

Η ανησυχία
-
-

-

-
-
-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-

-

Τη 13η Μαρτίου, 
οι Αρχές σκότωσαν 
Αφροαμερικανή με οκτώ 
σφαίρες στο στήθος 
μέσα στο σπίτι της 
στο Λούισβιλ, 
αλλά, ελλείψει βίντεο, 
δεν πήρε διαστάσεις.

Επάνω, 

Από ένα -
-
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Οι φόνοι μαύρων και τα smartphones
Οι θετικές πλευρές και τα όρια της καταγραφής των σοκαριστικών περιστατικών αστυνομικής βίας στις ΗΠΑ

Η διαδικτυακή μνήμη 
είναι πιο εφήμερη από 
ποτέ. Ποιος θυμάται ότι 
το 2014 ο 43χρονος Ερικ 
Γκάρνερ έχασε τη ζωή 
του κατά τη σύλληψή 
του, ψελλίζοντας «δεν 
μπορώ να αναπνεύσω»;

Στο νέο της βιβλίο, 
-

-

-
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20ός ΑΙΩΝΑΣ 1990-2000
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Πλήθος εκδηλώσεων στη Θεσσαλονίκη, την 
εγκαινιάζεται στο Σύνταγμα το 
στην καθημερινότητα των ανθρώπων, ενώ στο κλείσιμό της 
Στη διάρκειά της, το 
του πλασματικού παραδείσου.
Δεκαετία 1990. Δεκαετία της ανεμελιάς, της τεχνητής ευμάρειας,
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Πολιτιστική Πλήθος εκδηλώσεων στη Θεσσαλονίκη, την 
μετρό της Αθήναςεγκαινιάζεται στο Σύνταγμα το 

στην καθημερινότητα των ανθρώπων, ενώ στο κλείσιμό της 
 και το κινητό εισβάλλουν δυναμικά διαδίκτυο
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μουσικό _και όχι μόνο_ τοπίο.
της λειτουργίας του 
Ο κινηματογράφος παρουσιάζει απρόβλεπτη άνθηση και η έναρξη 
προσφορά
ζωή, αφήνοντας πίσω τους πλούσια και 
Χατζιδάκις, Μελίνα, Ρίτσος, Σακελλάριος φεύγουν από τη 
Πρωτεύουσα
Πλήθος εκδηλώσεων στη Θεσσαλονίκη, την 
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